
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7227 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θήτριες και µαθητές συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γενικό
Λύκειο Αιγίου και απο το Μουσικό Σχολείο Καλαµάτας. , σελ.
7233, 7241 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7227, 7233, 7241, 7244,
7249, 7250, 7252, 7256, 7261, 7263, 7269 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Επικρατείας µε θέµα: «Νοµοθετική

πρωτοβουλία διυπουργικής Ρήτρας Δίκαιης Μετάβασης για
τη Δυτική Μακεδονία»., σελ. 7227 

β) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών:
i. µε θέµα: «Οι επαχθείς οικονοµικές συνέπειες λόγω δια-

κοπής των Ελληνικών Ιπποδροµιών και της ελλείψεως λή-
ψεως µερίµνης εκ µέρους της Πολιτείας δια την επαναλει-
τουργία του»., σελ. 7230 

ii. µε θέµα: « Άµεση λύση για τους δανειολήπτες σε ελβε-
τικό φράγκο χωρίς άλλες καθυστερήσεις και δικαιολογίες».,
σελ. 7231 

iii. µε θέµα: «Γιατί αποσύρουν το επενδυτικό τους ενδιαφέ-
ρον οι εταιρείες στο πλαίσιο της απολιγνιτοποίησης;», σελ.
7234 

γ) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας µε θέµα: «Στα χαρτιά παραµένει εδώ και πάνω
δύο χρόνια ο Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Διάσωσης και
Αεροδιακοµιδών - Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος. Επεί-
γουσα ανάγκη η λειτουργία του. Να προχωρήσουν άµεσα οι
αναγκαίες ενέργειες από την Κυβέρνηση». , σελ. 7237 

δ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. µε θέµα: «Ολοκληρωτική απώλεια παραγωγής δενδρο-

καλλιεργειών λόγω Daniel», σελ. 7238 
ii. µε θέµα: «Αντιµετώπιση της εξάπλωσης της ευλογιάς

των αιγοπροβάτων και στήριξη των πληγέντων κτηνοτρό-
φων»., σελ. 7241 

iii. µε θέµα: « Άµεση εξαίρεση του κλάδου των Παράκτιων
Αλιέων από την εφαρµογή της επαχθούς, αλλά και επικίνδυ-
νης σε ορισµένες περιπτώσεις, για κυβερνήτη και αλιευτικό
σκάφος, Υποχρεωτικής Ζύγισης Αλιευτικών Προϊόντων κατά
την εκφόρτωση», σελ. 7243 

ε) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «Βελτίωση λειτουργίας Κέντρο Φυσικής Ιατρι-

κής και Αποκατάστασης (ΚΕΦΙΑΠ) Χαλκιδικής», σελ. 7246 
ii. µε θέµα: «Επέκταση της πλήρους απαλλαγής από τη

συµµετοχή στη φαρµακευτική δαπάνη όλων των χαµηλοσυν-
ταξιούχων αναπηρίας, ανεξαρτήτως ποσοστού αναπηρίας
και ηλικίας», σελ. 7247 

iii. µε θέµα: «Για την υποστελέχωση σε νοσηλευτές και
λοιπό προσωπικό στο Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο
Κρήτης», σελ. 7248 

στ) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης:

i. µε θέµα: «Να παρθεί πίσω η εκδικητική απόλυση της νο-
σηλεύτριας µωροµάνας στον ΟΤΕ και να διασφαλιστεί η
υγεία και η ασφάλεια των εργαζοµένων και η ανεµπόδιστη
συνδικαλιστική δράση», σελ. 7251 

ii. µε θέµα: «Παράλειψη έκδοσης νέας Υπουργικής Απόφα-
σης µετά την ακύρωση της Φ.11321/οικ.10772/382/9.3.2021
απόφασης του Υφυπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων», σελ. 7253 

ζ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. µε θέµα: « Άµεση µονιµοποίηση των µερικών εκατοντά-

δων υπαλλήλων των πρώην Φορέων Διαχείρισης Προστα-
τευόµενων Περιοχών (ΦΔΠΠ) και νυν Μονάδων Διαχείρισης
Προστατευόµενων Περιοχών (ΜΔΠΠ) µε έως και 20 χρόνια
περίπου συνεχόµενης προϋπηρεσίας», σελ. 7254 

ii. µε θέµα: «Πλήρης και κατηγορηµατική αντίθεση στον
από 20.1.2025 προκηρυχθέντα δηµόσιο διεθνή ανοικτό δια-
γωνισµό για την εκµίσθωση δικαιωµάτων έρευνας και εκµε-
τάλλευσης µεταλλευτικών ορυκτών σε τµήµα εκτάσεως 9,02
km2 της Β. Χίου καθώς και σε οποιαδήποτε συναφή εξορυ-
κτική δραστηριότητα», σελ. 7256 

η) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
µε θέµα: «Η απόφασή σας να µειώσετε κατά 25 εκατοµµύρια
ευρώ το ποσό που καταβάλλεται για το µεταφορικό ισοδύ-
ναµο για το έτος 2024 αποκαλύπτει τις προθέσεις σας. Επι-
τέλους ενηµερώστε τους κατοίκους και τις επιχειρήσεις των
νησιών µας για το µέλλον του µέτρου», σελ. 7258 

θ) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών:
i. µε θέµα: «80 χρόνια µετά, πώς τιµά η Ευρωπαϊκή  Ένωση

το Ποτέ Ξανά;», σελ. 7260 
ii. µε θέµα: «Ανησυχητικά ευρήµατα στον Κηφισό», σελ.

7264 
iii. µε θέµα: «Ασφαλή και σύγχρονη σχολική στέγη για το

Μουσικό Καλλιτεχνικό Σχολείο Ηρακλείου Κρήτης», σελ.
7267

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:  
i. Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την  Έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνη-
σης της Δηµοκρατίας της Μολδαβίας περί αµοιβαίας ανα-
γνώρισης και ανταλλαγής των αδειών οδήγησης»., σελ. 7254 

ii.  Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού «Ρυθµίσεις για την ενίσχυση
του ερασιτεχνικού και του επαγγελµατικού αθλητισµού».,
σελ. 7258 

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
i. Oι Υπουργοί Υποδοµών και Μεταφορών, Εξωτερικών και

Εσωτερικών κατέθεσαν στις 30-1-2025 σχέδιο νόµου: «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και της Κυβέρνησης τηςΔηµοκρατίας της Μολδα-
βίας περί αµοιβαίας αναγνώρισης και ανταλλαγης των
αδειων οδήγησης, σελ. 7241 

ii. Oι Υπουργοί Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εθνικής  Άµυνας, Εσωτερι-
κών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας,
Προστασίας  του Πολίτη, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνι-
κής Ασφάλισης, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας και Επικρατείας, καθώς και οι
Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
και Υγείας κατέθεσαν στις 31-1-2025 σχέδιο νόµου: «Μέτρα
για την ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων σε θέσεις διευ-
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θυντικών στελεχών των εισηγµένων εταιρειών, των µη εισηγ-
µένων ανωνύµων εταιρειών και των δηµοσίων επιχειρήσεων
- Ενσωµάτωση της Οδηγίας (Ε.Ε.) 2022/2381 του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίουτης 23ης Νοεµβρίου
2022 - Ρυθµίσεις για την ενδυνάµωση τωνπιλοτικών προ-
γραµµάτων για την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής  , σελ.
7241 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7256 – 7269
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σελ. 7241 - 7256
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7227 - 7241
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Αθήνα, σήµερα στις 3 Φεβρουαρίου 2025, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 14.02’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Καλή σας ηµέρα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα �ε την από 31-1-2025
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν �ε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΞΕ’ συνεδριάσεώς του, της Παρα-
σκευής 31 Ιανουαρίου 2025)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα πως σχετικά µε τη συζή-
τηση των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του
κοινοβουλευτικού ελέγχου τη Δευτέρα 3 Φεβρουαρίου 2025, οι
επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Οι υπ’ αρ. 415/22-1-2025, 418/22-1-2025 και 437/27-1-2025 επί-
καιρες ερωτήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υπουργό Υγείας
κ. Σπυρίδωνα - Άδωνι Γεωργιάδη.

Η υπ’ αρ. 443/27-1-2025 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Θεόδωρο Σκυ-
λακάκη.

Η υπ’ αρ. 422/23-1-2025 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
κ. Βασίλειο Κικίλια.

Η υπ’ αρ. 430/26-1-2025 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Επικρατείας κ. Μαυρουδή Βορίδη.

Η υπ’ αρ. 438/27-1-2025 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθεί
από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Νικόλαο Παπαθανάση.

Οι υπ’ αρ. 416/22-1-2025 και 439/27-1-2025 επίκαιρες ερωτή-
σεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Χρίστο Δήµα.

Η υπ’ αρ. 444/27-1-2025 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Εξωτερικών κ. Γεώργιο Κώτσηρα.

Οι υπ’ αρ. 435/27-1-2025 και 440/27-1-2025 επίκαιρες ερωτή-
σεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εσωτερικών κ. Βα-
σίλειο - Πέτρο Σπανάκη.

Η υπ’ αρ. 424/23-1-2025 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθεί
από την Υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Αλεξάνδρα
Σδούκου.

Η υπ’ αρ. 436/27-1-2025 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθεί

από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Κων-
σταντίνο Καραγκούνη. 

Η υπ’ αρ. 428/26-1-2025 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Πα-
ναγιώτη Τσακλόγλου.

Η υπ’ αρ. 420/22-1-2025 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Διο-
νύσιο Σταµενίτη.

Οι υπ’ αρ. 423/23-1-2025 και 432/27-1-2025 επίκαιρες ερωτή-
σεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων κ. Χρήστο Κέλλα.

Η υπ’ αρ. 429/26-1-2025 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Στέ-
φανο Γκίκα.

Η υπ’ αρ. 433/27-1-2025 επίκαιρη ερώτηση, που απευθύνεται
προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας κ. Σοφία
Ζαχαράκη, δεν θα απαντηθεί λόγω αναρµοδιότητας.

Πρώτη θα συζητηθεί η δέκατη έκτη µε αριθµό 430/26-1-2025
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κοζάνης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής κ.
Παρασκευά Κουκουλόπουλου προς τον Υπουργό Επικρατείας κ.
Μαυρουδή (Μάκη) Βορίδη µε θέµα: «Νοµοθετική πρωτοβουλία
διυπουργικής ρήτρας δίκαιης µετάβασης για τη Δυτική Μακεδο-
νία».

Ο κ. Κουκουλόπουλος έχει τον λόγο.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η σηµερινή επίκαιρη ερώτησή µου είναι φυ-

σική συνέχεια, λογική συνέχεια της κοινοβουλευτικής µου πρω-
τοβουλίας να καταθέσω τροπολογία για τη νοµοθέτηση ρήτρας
δίκαιης µετάβασης για τη Δυτική Μακεδονία που απορρίφθηκε
πριν από δέκα µέρες. Δεν θα σταθώ στην περιγραφή. Πιστεύω
βάσιµα ότι τη γνωρίζετε πολύ καλά και την τροπολογία και την
αιτιολογική έκθεση, απλά θα θυµίσω τις τρεις θλιβερές πρωτιές
που καταγράφει ο ΟΟΣΑ για τη Δυτική Μακεδονία συγκριτικά µε
τις υπόλοιπες περιφέρειες της χώρας.

Έχουµε, λοιπόν, τρεις πρωτιές που είναι θλιβερές. Αφενός,
στην ανεργία και αφετέρου στη συρρίκνωση πληθυσµού και πε-
ριφερειακού ΑΕΠ. Αυτή είναι και η πραγµατική αιτιολογική βάση,
αν θέλετε, της τροπολογίας που έχω προτείνει. Εξάλλου, τη
ρήτρα δίκαιης µετάβασης για τη Δυτική Μακεδονία η Κυβέρνηση
την είχε θέσει προ πέντε ετών, αλλά ουδέποτε την έχει εφαρµό-
σει. Θα την κατέθετα έτσι και αλλιώς γιατί τη δούλευα µήνες
τώρα και γιατί την πιστεύω, αλλά έχει πάρει δραµατικά επείγοντα
χαρακτήρα η υιοθέτησή της σήµερα, εντελώς συνοπτικά και συ-
νεκτικά. Έτσι και αλλιώς αυτό που επιχείρησε η Κυβέρνηση µε
τη βίαιη απολιγνιτοποίηση συνιστά ένα τεράστιο πρόβληµα. Μι-
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κρός ο χρόνος που δίνεται στην περιοχή, µεγάλη η παρέµβαση
µε βάση τη συµµετοχή του λιγνίτη στο ΑΕΠ το περιφερειακό πριν
από αυτήν την παρέµβαση.

Χρειαζόταν ένα σχέδιο. Ζητήσαµε και επιµένουµε και σήµερα
να υπάρξει σταδιακή απόσυρση λιγνιτικών µονάδων. Λέτε όχι.
Προτείναµε την εµβληµατική δράση της ενεργειακής αναβάθµι-
σης µε Εξοικονοµώ - Αυτονοµώ σε ογδόντα χιλιάδες κτίρια σε
βάθος δεκαετίας από το 2020, αλλά την απορρίψατε, ενώ ήταν
µία εµβληµατική πραγµατικά δράση. Προτείναµε –εγώ το πρό-
τεινα ως µέλος του πολιτικού συµβουλίου µε προσωπική υποση-
µείωση στον Πρωθυπουργό- να εγκατασταθεί Microsoft στη
Δυτική Μακεδονία. Οπουδήποτε, σε έναν τόπο της Δυτικής Μα-
κεδονίας. Από µόνο του αυτό το γεγονός θα προκαλούσε µια συ-
νολική αλλαγή.

Δεν σας αδικώ, αλλά όλα αυτά απερρίφθησαν. Είχατε επενδύ-
σει σε δεκαέξι µεγάλα καινοτόµα έργα που ανακοινώθηκαν τον
Σεπτέµβρη του 2020 και σε 7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, µε δήλωση
του Πρωθυπουργού που είχαν εξασφαλιστεί µε τη µόχλευση µαζί
για τη Δυτική Μακεδονία. Σήµερα, συγχρονίζουµε τα εξής -και
µε αυτά ολοκληρώνω.

Τα 7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι επτάµισι µηδενικά στην
τσέπη των Δυτικοµακεδόνων πολιτών. Δεν έχει γίνει τίποτα. Πρώ-
τον αυτό. Δεύτερον, οι δεκαέξι επενδύσεις γίνανε µία. Μία συνε-
χίζει µόνο από τις δεκαέξι και µακάρι να υλοποιηθεί. Πρόσφατα
µάλιστα η ακύρωση µεγάλης επένδυσης για µπαταρίες λιθίου
έχει σκορπίσει απόγνωση, θυµό, αµηχανία και απογοήτευση –ό,τι
θέλετε διαλέξτε- σε όλο τον πληθυσµό και τους θεσµικούς εκ-
προσώπους εκεί της περιοχής. Γι’ αυτό και έχει και δραµατικά
επείγοντα χαρακτήρα, αλλά και για έναν επιπρόσθετο λόγο. Διότι
ενόψει όλης αυτής της προσδοκίας που περιέγραψα ότι καλλιερ-
γήθηκε όλα τα χρόνια, όλες ανεξαίρετα οι κρίσιµες υποδοµές
της Δυτικής Μακεδονίας έµειναν πίσω, µε κορυφαία αυτή του σι-
δηροδρόµου.

Έτσι, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, δεν έχω να σας πω τίποτα άλλο
παρά µόνο να ρωτήσω το εξής: Γιατί δεν αποδεχθήκατε την τρο-
πολογία εάν είστε αποφασισµένοι να τη δεχθείτε σήµερα ή εν
πάση περιπτώσει -επειδή δεν είναι προσωπικά αυτά τα ζητήµατα-
εάν η Κυβέρνηση προτίθεται να πάρει τη δική της πρωτοβουλία
ή αν διαφωνεί κάπου µε την τροπολογία νοµοτεχνικά, θα θέλαµε
να το ακούσουµε. Επί της ουσίας, όµως, προφανώς κανένας δεν
διαφωνεί µε το να πάρετε δική σας νοµοθετική πρωτοβουλία.
Μας ενδιαφέρει η ουσία και όχι το θεαθήναι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κουκουλόπουλο.
Τον λόγο τώρα έχει για να απαντήσει ο Υπουργός Επικρατείας

κ. Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε συνάδελφε.
Κοιτάξτε, προφανώς αυτό είναι ζήτηµα µείζον, ενδιαφέρει και

απασχολεί πολύ και τα θέµατα τα οποία θέσατε είναι κρίσιµα ζη-
τήµατα. Για όλα αυτά προφανώς µπορείτε να απευθύνετε ερω-
τήµατα είτε γραπτά είτε στο πλαίσιο κοινοβουλευτικού ελέγχου,
αν το κρίνετε σκόπιµο, επίκαιρες ερωτήσεις στα αρµόδια Υπουρ-
γεία, για να σας πουν τι γίνεται µε την επένδυση ή τι γίνεται µε
επιµέρους στοιχεία της δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης η οποία
ενδιαφέρει και απασχολεί το τι ακριβώς συµβαίνει στη Δυτική
Μακεδονία.

Εδώ τώρα µε φωνάξατε, υποθέτω, στο πλαίσιο των αρµοδιοτή-
των µου ως Υπουργού Επικρατείας για την κυβερνητική συνοχή,
για να σας δώσω µια εξήγηση για ποιο λόγο δεν έγινε δεκτή και
δεν γίνεται δεκτή η τροπολογία την οποία προτείνατε. Αυτό είναι
το θέµα µας. Γιατί το διευκρινίζω; Διότι –δυστυχώς- για όλα τα
υπόλοιπα πρέπει να απαντήσουν άλλοι συνάδελφοί µου.

Η απάντηση λοιπόν για το συγκεκριµένο έχει να κάνει προφα-
νώς µε τα όσα προτείνονται µε την τροπολογία, δηλαδή αυτά
που προτείνετε και τα οποία κρίνω και κρίνουµε ότι πάντως οι
προτάσεις αυτές δεν αποτελούν απάντηση στα όσα επισηµαί-
νετε. Με δυο λόγια, έστω ότι κάναµε αποδεκτή αυτήν την τροπο-
λογία, αυτό δεν σηµαίνει ότι παραδείγµατος χάριν αν δεν έχουν
έλθει επενδύσεις, θα έλθουν. Αυτό λέµε. Δεν υπάρχει δηλαδή µία

αιτιατή σχέση της τροπολογίας µε ζητήµατα τα οποία έχουν εµ-
φανιστεί.

Άρα γιατί τα απορρίπτουµε; Θα προσπαθήσω να είµαι βραχυ-
λογικός, γιατί είναι και αρκετά εκτεταµένα τα όσα ζητάτε µε την
τροπολογία, και πολύ συνοπτικά να πω γιατί την απορρίπτουµε.
Η γενική αιτιολογία είναι ότι στην πραγµατικότητα αυτό το οποίο
προτείνετε είναι ένα ακόµα διοικητικό στρώµα πάνω στη λειτουρ-
γία του ελέγχου των διαφόρων διυπουργικών πολιτικών για τη
δίκαιη µετάβαση. 

Εµείς δεν πιστεύουµε ότι βάζοντας αυτό το πρόσθετο διοικη-
τικό στρώµα, αυτή την πρόσθετη διοικητική διαδικασία θα φέ-
ρουµε καλύτερα διοικητικά αποτελέσµατα. Αυτός είναι ο βασικός
λόγος της αντίρρησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα γίνω λίγο πιο αναλυτικός. Αυτήν τη στιγµή ποιος είναι ο φο-
ρέας ο οποίος συντονίζει τα ζητήµατα της δίκαιης µετάβασης;
Έχουµε φτιάξει ένα σχέδιο, το Σχέδιο Δίκαιης Αναπτυξιακής Με-
τάβασης, που περιλαµβάνει ένα µείγµα κατάλληλων δράσεων και
µέτρων, µε στόχο την εξασφάλιση της οικονοµικά και κοινωνικά
δίκαιης µετάβασης στις περιοχές που αντιµετωπίζουν προβλή-
µατα από αυτήν τη µετάβαση.

Ποιος είναι εκείνος ο οποίος διοικεί αυτό το Σχέδιο της Δίκαιης
Αναπτυξιακής Μετάβασης; Έχει φτιαχτεί µία κυβερνητική και
συντονιστική επιτροπή. Το λέω αυτό γιατί κατά τη γνώµη µου
αυτό είναι πολύ καλύτερο από το να κάτσω να βάλω, όπως προ-
τείνετε, έναν καινούργιο τοµέα πολιτικής Δίκαιης Μετάβασης
στην Προεδρία της Κυβέρνησης. Αυτό που λέτε να έρθει στην
Προεδρία της Κυβέρνησης, στην πραγµατικότητα γίνεται διυ-
πουργικά από αυτό το συντονιστικό όργανο. Το συντονιστικό όρ-
γανο, αυτή η κυβερνητική επιτροπή δηλαδή, απαρτίζεται από τον
Αναπληρωτή Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων ως πρόεδρο,
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, τον Υπουργό Οικο-
νοµικών, τον Υπουργό Εσωτερικών, τον Υπουργό Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, τον Υφυπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, αρµόδιο
για τις επενδύσεις και το ΕΣΠΑ ως µέλη και µπορούν επίσης σε
αυτήν να καλούνται και οι συναρµόδιοι Υπουργοί. Αυτό το όρ-
γανο είναι διυπουργικό και είναι στο υψηλότερο δυνατό επίπεδο.
Το όργανο που παρακολουθεί τις πολιτικές της δίκαιης µετάβα-
σης δεν είναι ένα τµήµα -κακά τα ψέµατα, ένα τµήµα στη Γραµ-
µατεία Συντονισµού είναι ένα τµήµα, δεν κάνει και τίποτε-, αλλά
είναι µια διυπουργική επιτροπή, άρα υποτίθεται κανονικά πολύ
πιο αναβαθµισµένο, σε πολύ πιο υψηλό επίπεδο για να συντονίζει
αυτές τις πολιτικές. 

Επειδή όµως θα µπορούσε εδώ να υπάρξει µια αντίρρηση από
εσάς και να µου πείτε: «Ναι, αλλά οι Υπουργοί έχουν τις δουλειές
τους σε τελευταία ανάλυση, τι θα πρωτο-προτεραιοποιήσουν σε
αυτήν τη διυπουργική;», έχει συσταθεί και ειδική Υπηρεσία Δια-
χείρισης ΔΑΜ στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών. Γιατί εκεί; Διότι ακριβώς επειδή έχουµε διυπουργικές, αλλά
όλα αυτά τελικώς συγκεντρώνονται και στο Υπουργείο Οικονο-
µικών, εκεί υπάρχει ειδική µονάδα η οποία κοιτάει το ζήτηµα της
δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης. 

Επειδή έχω ξεπεράσει κατά πολύ τον χρόνο µου, λέω, λοιπόν,
ότι το οργανωτικό µοντέλο το οποίο έχουµε φτιάξει για τη διοί-
κηση της µετάβασης είναι πολύ πιο απαιτητικό από αυτό το
οποίο ζητάτε εσείς. Άρα δεν θεωρούµε ότι το να φτιάξουµε ένα
τµήµα στην Προεδρία της Κυβέρνησης απαντάει σε ζητήµατα
οργανωτικά και διοικητικά. Σταµατώ εδώ. Θα επανέλθω στις
άλλες σας προτάσεις  -είναι πολλές- και θα εξηγήσω γιατί τις
απορρίπτουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό.

Κύριε Κουκουλόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι έχετε

εγκαθιδρύσει µία δοµή, που εκ του αποτελέσµατος όµως φαίνε-
ται αποτυχηµένη. Το αποτέλεσµα σας περιέγραψα µε τρεις φρά-
σεις: όλες οι υποδοµές πίσω, από τα 7,5 δισεκατοµµύρια,
επτάµισι µηδενικά, µία επένδυση από τις δεκαέξι εµβληµατικές
επενδύσεις και απόρριψη συλλήβδην προτάσεων.

7228 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κάνετε ένα λάθος: Δεν πάµε να βρούµε τρόπο µε την τροπο-
λογία να γίνουν επενδύσεις στη Δυτική Μακεδονία. Τις υποβοη-
θούµε µε τις υποδοµές προφανώς, που λέµε ότι πρέπει να
προτεραιοποιηθούν. Δίνουµε όµως χρόνο, δίνουµε ανάσα, δί-
νουµε προτεραιότητα στις υποδοµές και δίνουµε χρόνο µέχρι να
ωριµάσουν κάποιες επενδύσεις, γιατί δεν διατάσσονται οι επεν-
δύσεις. Προφανώς αν η Κυβέρνηση είχε τον τρόπο θα είχε δια-
τάξει τη Sunlight να κάνει την επένδυση. Μπορεί να το κάνει; Δεν
µπορεί. Το αντικείµενο της ρήτρας δεν είναι αυτό. Δεν ξέρω γιατί
το διαστρέψατε έτσι, ενώ κατά τα άλλα το περιγράφετε µια χαρά.
Δεν είναι  επιτροπή αυτό που προτείνουµε. Γιατί το προτείνουµε;
Διότι οι παραλείψεις και οι διακρίσεις εις βάρος µας σε αυτά τα
πέντε χρόνια είναι τόσες ων ουκ έστιν αριθµός.

Προσλήψεις. Είχα την κ. Χαραλαµπογιάννη προχθές. Έχουν
γίνει εκατόν δέκα χιλιάδες προσλήψεις. Η Δυτική Μακεδονία έχει
δύο χιλιάδες επτακόσια κενά. Και το ΑΕΠ θα βοηθούσε η κάλυψη
αυτών των κενών και θα θεωρούσαµε για κάποιους λόγους µε-
γαλύτερη εξυπηρέτηση να φεύγει ο κόσµος, καθώς έχουµε συ-
νωστισµό στις εξόδους, και θα βελτιώναµε τη διοικητική ικα-
νότητα των φορέων που παράγουν ανάπτυξη, να µην υπάρχουν
κενά από τις εφορείες αρχαιοτήτων µέχρι τις πολεοδοµίες για
τις οποίες πολλή κουβέντα γίνεται ενόψει επενδύσεων. Τόσο
πολύ κόστιζε να καλυφθούν κατά προτεραιότητα αυτά τα κενά;
Θα θίγαµε κανέναν µε αυτό; Αυτό λέµε.

Γιατί ο σιδηρόδροµος έπρεπε να πάει το 2044 και να µου πει
ο αρµόδιος Υπουργός ότι: «Αφού έχετε Εγνατία, τι τον θέλετε
τον σιδηρόδροµο;».

Κύριε Υπουργέ, για να σας βοηθήσω λιγάκι, να σας πω δύο
πράγµατα που είναι πολύ σηµαντικά, γιατί νοµίζω ότι πρέπει να
βάλουµε µία βάση στη συζήτηση. Μίλησα για τον ΟΟΣΑ. Είπα να
µην χάσω χρόνο, αλλά µε υποχρεώνετε να σας πω δύο πράγ-
µατα: Πρώτον, η λιγνιτική δραστηριότητα συµβάλλει στο εισό-
δηµα της Δυτικής Μακεδονίας. Το συγκρίνω, κύριε Πρόεδρε, µε
την Κρήτη, την πατρίδα. Αναφερόµαστε στην Κρήτη και στη Δυ-
τική Μακεδονία για να έχουµε υπ’ όψιν µας τι σηµαίνει λιγνίτης
που πάει στο µηδέν µέσα σε µια πενταετία. Φανταστείτε την
Κρήτη χωρίς τουρισµό, µηδέν, χωρίς πρωτογενή τοµέα, µηδέν,
χωρίς εµπόριο χονδρικής - λιανικής, χωρίς εστίαση, µεταφορές
και αποθήκευση. Αυτό είναι µε τους λογαριασµούς της ΕΛΣΤΑΤ
το αντίστοιχο.

Εάν θέλετε να πάω στον Νοµό Κοζάνης, στον νοµό µου, που
έχει µεγαλύτερη συµµετοχή ο λιγνίτης, θα πρέπει σε αυτά να
προσθέσω και τις πάσης φύσεως δηµόσιες υπηρεσίες. Θα τολ-
µούσατε να πάτε στην Κρήτη αν είχατε προκαλέσει κάτι τέτοιο
µετά από πέντε χρόνια; Κα ετοιµάζετε και επίσκεψη του Πρωθυ-
πουργού; Δεν είναι καµιά απειλή αυτό που σας λέω.  Αναρωτιέ-
µαι. Με ξέρετε πολύ καλά. Ούτε από πάνω ούτε από κάτω
συνιστά καµία απειλή αυτό που λέω. Θα τολµούσατε να πάτε
στην Κρήτη, αν συνέβαινε κάτι τέτοιο; Μην επαναπαύεστε πραγ-
µατικά µε την καρτερικότητα και την αντίληψη που έχουν για τα
πράγµατα οι Δυτικοµακεδόνες για τα πράγµατα. Δεν πάει άλλο,
κύριε Υπουργέ. Αναφερόµουν σε µια περίοδο που βιώσαµε µαζί
διαφορετικά.

Φεύγω από την Κρήτη. Ήρθε στη λιγνιτική δραστηριότητα να
προστεθεί και η κρίση στη γούνα που δεν την προκάλεσε η Κυ-
βέρνηση. Προκλήθηκε από την εισβολή Πούτιν στην Ουκρανία. 

Η γούνα, λοιπόν, που ήταν ο δεύτερος πυλώνας ήρθε να προ-
στεθεί σε αυτήν την κρίση της Δυτικής Μακεδονίας και έχουµε
συνολικά κατάρρευση του 50% του περιφερειακού ΑΕΠ εν τω
συνόλω. Το ΑΕΠ µειώθηκε περίπου 25% µε τα τρία µνηµόνια και
ακόµα δεν λέµε να ορθοποδήσουµε, όπως θα ήθελαν όλοι οι
συµπολίτες µας.

Να µιλήσουµε ειλικρινά. Εγώ δεν υποβαθµίζω καµία προσπά-
θεια και ξέρετε τις απόψεις µου πολύ καλά. Ωστόσο ακόµα η
χώρα παιδεύεται να ορθοποδήσει για τα καλά. Για φανταστείτε
να είχαµε µείωση 50% του ΑΕΠ στη χώρα τι θα είχε συµβεί. Το
ανάλογο προκλήθηκε και µάλιστα σε µία περιοχή που µαζί µε τον
Έβρο είναι η µόνη περιοχή της χώρας που έχει δύο πύλες εισό-
δου: Βόρεια Μακεδονία και Αλβανία, όπως ο Έβρος έχει την
Τουρκία και τη Βουλγαρία. Πουθενά αλλού δεν υπάρχουν δύο
πύλες εισόδου. 

Είναι εθνικό ζήτηµα η Δυτική Μακεδονία, κύριε Υπουργέ, και
απαιτεί την προσοχή σας. Τον Γενάρη καταγράφω δύο Υπουρ-
γικά Συµβούλια που ασχολήθηκαν µε την Αττική -έργα και µετα-
ποίηση-, αλλά δεν µπόρεσα να βρω κανένα Υπουργικό Συµβούλιο
που να ασχολήθηκε µε τη Δυτική Μακεδονία. Τόσο µακριά πέ-
φτει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστώ τον κ.
Κουκουλόπουλο.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε συ-

νάδελφε, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι τόσο προσωπικά, όσο
και σε επίπεδο Κυβέρνησης το ζήτηµα του τι γίνεται στη Δυτική
Μακεδονία απασχολεί πάρα πολύ και πραγµατικά θεωρώ ότι
αυτή η συζήτηση που κάνουµε τώρα, θα ήταν πολύ πιο παραγω-
γική, εάν την κάνατε µε τους Υπουργούς οι οποίοι έχουν την αρ-
µοδιότητα για τις επιµέρους πολιτικές. Για παράδειγµα, ζητάτε
µε την τροπολογία σας στις «Αρχές Καλής Νοµοθέτησης» κατά
την κατάρτιση σχεδίων νόµων, κανονιστικών πράξεων, καθώς και
κατά την αξιολόγηση να περιλαµβάνεται η εφαρµογή της ρήτρας
δίκαιης µετάβασης. Το ίδιο να γίνεται στην ανάλυση συνεπειών
ρύθµισης, το ίδιο να γίνεται στις νοµοπαρασκευαστικές επιτρο-
πές, το ίδιο να γίνεται στην επιτροπή αξιολόγησης ποιότητας της
νοµοπαρασκευαστικής διαδικασίας. 

Αν βάλουµε δηλαδή τώρα µια τέτοια ρήτρα, δηλαδή ένα ακόµα
στρώµα σε µια ήδη αρκετά βαριά νοµοπαρασκευαστική διαδικα-
σία, αυτά τα αποτελέσµατα για την περιοχή θα επέλθουν; Με δυο
λόγια, θα έρθουν οι επενδύσεις, αν εµείς βάλουµε στη νοµοπα-
ρασκευαστική διαδικασία να υπάρχει µια πρόσθετη αξιολόγηση
για τη ρήτρα δίκαιης µετάβασης; Η απάντηση είναι όχι. 

Άρα λοιπόν εκείνο το οποίο λέµε είναι ότι στην πραγµατικό-
τητα η πρότασή σας δεν συνδέεται µε τα θέµατα που επισηµαί-
νετε. Άλλες είναι οι πολιτικές και εδώ υπάρχουν επιµέρους και
πολλές πολιτικές, απλώς δεν µπορώ στο πλαίσιο µιας επίκαιρης
ερώτησης να σας τα περιγράψω.

Ας πούµε, λέτε: Τι έχετε κάνει για το θέµα της στελέχωσης δη-
µόσιων υπηρεσιών; Ναι, αλλά έχουµε διπλασιάσει τη µοριοδό-
τηση της εντοπιότητας. Άρα στην πραγµατικότητα αυτή η
πολιτική που λέτε, ειδικά για το Υπουργείο Εσωτερικών, και το
πώς µπορεί να προτεραιοποιηθεί, αυξήσαµε από είκοσι σε σα-
ράντα τις µονάδες της µοριοδότησης στους δήµους της Περι-
φέρειας Δυτικής Μακεδονίας, του Δήµου Μεγαλόπολης που
έχουν τα θέµατα αυτά. Αυτό τι σηµαίνει, όταν ουσιαστικά µοριο-
δοτείς πρόσθετα; Ότι στην πραγµατικότητα βάζεις µπροστά αυ-
τούς που έχουν εντοπιότητα. Βρίσκονται σε σηµαντικό
πλεονέκτηµα όταν διπλασιάζεις τη µοριοδότηση. Αυτό είναι µια
πολιτική η οποία υλοποιήθηκε µε το άρθρο 4 παράγραφος 1 του
ν.5149. 

Εδώ τώρα αυτό που προτείνετε εσείς γενικά και αφηρηµένα,
δηλαδή να βάλουµε σε προτεραιότητα τις προσλήψεις, αν δεν
συνδέεται και δεν έχεις µοριοδοτήσει την εντοπιότητα, µπορώ
να σηκώσω τις θέσεις της Δυτικής Μακεδονίας –λέω εγώ-, αλλά
δεν είναι υποχρεωτικό ότι θα καταληφθούν από ανθρώπους της
περιοχής. Το κρίσιµο εδώ είναι να έχεις δώσει τη µοριοδότηση.
Αυτό που κάναµε εµείς. 

Λέτε τώρα, για παράδειγµα, τι είναι αυτό το οποίο έχει γίνει
στην αγροτική πολιτική. Εδώ µου έχουν δώσει τα διάφορα
Υπουργεία -αλλά πραγµατικά ο χρόνος είναι εξαιρετικά περιορι-
σµένος- το τι έχουν κάνει για τα ζητήµατα, ας πούµε, τα αγροτικά
και πώς τα έχουν ενισχύσει. 

Παραδείγµατος χάριν, η συµβολή του Προγράµµατος Αγροτι-
κής Ανάπτυξης στις περιοχές του ΣΔΑΜ: υψηλότερη κατανοµή
πόρων στις Περιφέρειες Δυτικής Μακεδονίας και Πελοποννήσου,
µε σαφή προγραµµατισµό διάθεσής τους στις περιοχές µετάβα-
σης, επιλογή του ανώτατου ποσοστού επιτρεπόµενης συγχρη-
µατοδότησης από τα ευρωπαϊκά προγράµµατα για τις πράξεις
κρατικών ενισχύσεων και την προσέλκυση ιδιωτικών επενδύσεων
στον αγροτικό χώρο, πρόσθετη µοριοδότηση για ένταξη στα
επενδυτικά µέτρα του ΠΑΑ 2014-2020, όπως είναι η γεωργία και
τα σχέδια βελτίωσης, δυνατότητα συµπληρωµατικής χρηµατο-
δότησης στους πόρους που θα διατεθούν για την εφαρµογή της
προσέγγισης Leader. 
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Εγώ αυτό θέλω να σας πω και εδώ υπάρχουν πολύ αναλυτικά.
Έχω από το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής κι έχω εδώ, παρα-
δείγµατος χάριν, το Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης που µου το δίνει
αυτό σαν στοιχείο το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Το Ταµείο Δί-
καιης Μετάβασης πάνω από 500 εκατοµµύρια για δράσεις στη
Δυτική Μακεδονία, σε όλες τις δράσεις του ΥΠΕΝ αυξηµένα
ποσά επιδοτήσεων για τη Δυτική Μακεδονία, οι ΑΠΕ που έχουν
εγκατασταθεί είναι πολύ περισσότερες από άλλες περιοχές της
χώρας κ.λπ., κ.λπ.. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Δυστυχώς έχω υπερβεί τον χρόνο που µου επιτρέπει εδώ η
επίκαιρη ερώτηση.

Τι θέλω να σας πω; Εδώ υπάρχουν τοµεακές πολιτικές για τη
δίκαιη µετάβαση. Κανείς δεν θέλει να ωραιοποιήσει τίποτε.
Πολλά από τα ζητήµατα που επισηµαίνετε µε τη γνωστή σας
ευαισθησία στο θέµα αυτό µπορούν να αποτελέσουν αντικείµενο
ειδικών συζητήσεων, για να δούµε πολιτικές οι οποίες µπορούν
να γίνουν για να τα αντιµετωπίσουµε, στον βαθµό που αυτά όλα
µπορούν να αντιµετωπιστούν. 

Απλώς εκείνο το οποίο λέµε είναι -γιατί αυτό σας απαντώ, γιατί
δεν γίνεται δεκτή η τροπολογία σας- ότι µε το να φτιάξω ένα
τµήµα στην Προεδρία της Κυβέρνησης και µε το να βάλω τη
ρήτρα δίκαιης µετάβασης στη νοµοθέτηση δεν λύνω το ζήτηµα,
προσθέτω γραφειοκρατία, δυσκολότερα θα πάει από αυτό το
οποίο θεωρώ ότι είναι ο κοινός µας στόχος. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την ενδέκατη µε αριθµό 439/27-1-2025 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του ανεξάρτητου Βουλευτή Β1’
Βορείου Τοµέα Αθηνών κ. Χαράλαµπου Κατσιβαρδά προς τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Οι επαχ-
θείς οικονοµικές συνέπειες λόγω διακοπής των Ελληνικών Ιππο-
δροµιών και της ελλείψεως λήψεως µερίµνης εκ µέρους της
πολιτείας δια την επαναλειτουργία του».

Παρακαλώ, κύριε Κατσιβαρδά.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-

τιµε κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστούµε που σήµερα ανταποκρι-
θήκατε στην επίκαιρη ερώτηση. 

Είναι γεγονός ότι ο ιππόδροµος είναι ένας θεσµός ψυχαγω-
γίας, έχει εγκαθιδρυθεί στην Ελλάδα από το 1925 και εντεύθεν
και δεν είναι µόνο χαρακτηριστικό γνώρισµα της Ελλάδος, αλλά
και της Ευρώπης. 

Επίσης, είναι γνωστό τοις πάσι ακόµη και στην Ένωση Φιλίπ-
πων, της οποίας ένωσης οι άνθρωποι ήρθαν και µε προσέγγισαν
και εγώ έχοντας ευαισθησία, δεδοµένου ότι διεξάγονται δύο εκ-
ποµπές στον περιφερειακό τηλεοπτικό δίαυλο High TV και στην
Εγνατία TV, και όλοι αυτοί οι άνθρωποι αναγνωρίζουν την ευαι-
σθησία και της Κυβερνήσεως της Νέας Δηµοκρατίας αναφορι-
κώς µε τη γενικότερη σπουδή ως προς την οικονοµική ανάπτυξη
και την εξέλιξη γενικότερα του κράτους, εξ αυτού του λόγου
απευθύνεται και η ερώτηση αυτή. 

Άρα, υπάρχει αυτός ο τρόπον τινά ψυχαγωγικός θεσµός, εν-
τούτοις είναι γνωστό τοις πάσι ότι έχει και πάρα πολλά οικονο-
µικά οφέλη, αφενός µεν για το κράτος υφίσταται δηλαδή µια
σωρεία εσόδων, από την άλλη πλευρά όµως το γεγονός ότι
υπήρξε αυτή η µη λειτουργία επί µακρόν, καθότι έχουν συµπλη-
ρωθεί δώδεκα συναπτοί µήνες, ένα έτος, από τότε που έκλεισε
ο ιππόδροµος, έχει δηµιουργήσει πολλά παρεµπίπτοντα οικονο-
µικά προβλήµατα και εξ αντικειµένου, εξ όσων είπαν οι εκπρό-
σωποι από την Ένωση των Φιλίππων, ότι ένα µεγάλο µέρος από
τα εµπλεκόµενα επαγγέλµατα, από τις οικογένειες των προσώ-
πων αυτών, έχουν περιαχθεί σε πενία. 

Ως εκ τούτου, θεωρώ ότι η αγωνία όλων αυτών των προσώπων
και η παραδεδεγµένη ευαισθησία της δικής σας Κυβέρνησης είναι
τα αίτια τα οποία ωθούν εµένα ως Ανεξάρτητο Βουλευτή, αφουγ-
κραζόµενος τα θέµατα τα οποία έχουν ενσκήψει εξαιτίας, όπως
προείπα, και συνεπεία του κλεισίµατος ιπποδρόµου, να θέσω αυτό
το ερώτηµα, το οποίο είναι εξυπακουόµενο εν µέρει, αλλά χρειάζε-
ται µια ρητή απάντηση και δέσµευση εκ µέρους της Κυβερνήσεως.

Έρχοµαι ευθύς αµέσως στα δύο ερωτήµατα της επικαίρου
ερωτήσεως. Το πρώτο είναι -και βεβαίως εκεί είναι το εύλογον-
για τα έσοδα ουσιαστικά τα οποία αποκοµίζει, µε την έννοια ότι
βεβαίως υπάρχουν έσοδα του δηµοσίου νόµιµα, σύννοµα έσοδα
και φαίνεται η αδράνεια και ολιγωρία του κράτους ως προς την
επαναλειτουργία του να έχει και απώλεια εσόδων. Εποµένως, για
ποιον λόγο δεν γίνεται µια άµεση επανεκκίνηση δηλαδή ή τρόπον
τινά να ληφθούν τα αναγκαία µέτρα ή δέσµη µέτρων για την τε-
λεσφόρα επανεκκίνηση επαναλειτουργία του ιπποδρόµου;

Και το άλλο κρίσιµο ερώτηµα είναι άµεσα επί του πρακτέου να
µπορέσει να προχωρήσει το ΤΑΙΠΕΔ σε µια δηµοπρασία εκµι-
σθώσεως ούτως ώστε να λειτουργήσει και από κει και πέρα, να
αποκατασταθεί η εύρυθµη λειτουργία τόσο καθόσον αφορά τα
έσοδα του δηµοσίου αφενός και αφετέρου ως προς τα λοιπά εµ-
πλεκόµενα επαγγέλµατα, τα οποία σήµερα τελούν εν πενία ή εν
αναµονή αγωνιούν, αναγνωρίζοντας, επαναλαµβάνω, την ιδιαί-
τερη ευαισθησία που έχει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών κ. Χρίστος Δήµας.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε, και για την ερώτηση. Είναι πράγ-

µατι ένα σηµαντικό θέµα αυτό το οποίο θίγετε. 
Θέλω να ξεκαθαρίσω αρχικά ότι το ακίνητο του ιπποδρόµου

ανήκει στην υπό εκκαθάριση εταιρεία, δηλαδή στον Οργανισµό
Διεξαγωγής Ιπποδροµιών Ελλάδος, της οποίας το µετοχικό κε-
φάλαιο έχει µεταβιβαστεί στο ΤΑΙΠΕΔ από το 2011-2012, σύµ-
φωνα µε τις αποφάσεις που είχε βγάλει η Διυπουργική Επιτροπή
Αναδιαρθρώσεων και Αποκρατικοποιήσεων. Ως γνωστόν, το ΤΑΙ-
ΠΕΔ εντάχθηκε στο Υπερταµείο όπου και πλέον συγχωνεύθηκε.

Η οποιαδήποτε απόφαση για την περαιτέρω αξιοποίηση, εκµί-
σθωση ή αξιοποίηση των εγκαταστάσεων του ιπποδρόµου λαµβά-
νεται υπ’ όψιν βάσει σχεδιασµού και µε βάση το πραγµατικό
πλαίσιο που υπάρχει για τον κλάδο σήµερα και όχι κατά το παρελ-
θόν. 

Αναφορικά µε τα οικονοµικά δεδοµένα στα οποία αναφερθή-
κατε, από τη σύµβαση παραχώρησης που υπογράφηκε στις 24
Απριλίου του 2015 µεταξύ του ΤΑΙΠΕΔ και της εταιρείας «Ιππο-
δροµίες Α.Ε.» που είναι ο παραχωρησιούχος, πέραν του συµβατι-
κού ανταλλάγµατος που καταβλήθηκε στο δηµόσιο, προβλέφθηκε
και ένα ποσοστό 30% επί του µηνιαίου µικτού κέρδους του παρα-
χωρησιούχου να πηγαίνει πρώτον, κατά 24% στα έπαθλα, δεύτε-
ρον, κατά 1,5% στη Φίλιππο Ένωση και το υπόλοιπο στο Ελληνικό
Δηµόσιο. 

Ωστόσο, τα δηµόσια έσοδα από τη διεξαγωγή ιπποδροµιών µει-
ώνονταν σταθερά τα τελευταία χρόνια και θέλω εδώ να σας δώσω
συγκεκριµένα ποσά. Το 2016 ήταν στις 821.000 ευρώ, το 2024 στις
302.000 ευρώ. Άρα, καταλαβαίνετε ότι έχουµε µια πολύ µεγάλη
µείωση. 

Στην πραγµατικότητα λοιπόν δεν υπήρχαν σταθερά, ετήσια
έσοδα, όπως λέτε στην ερώτησή σας, αλλά ένα µεταβαλλόµενο
ποσό, το οποίο ήταν ήδη πολύ χαµηλό και έβαινε µειούµενο. Συ-
νεπώς, η κατάσταση είναι δυσµενής. 

Στο πλαίσιο αυτό εξετάσθηκαν ολοκληρωµένες λύσεις, ώστε να
διασφαλιστούν η καλύτερη δυνατή αξιοποίηση των εγκαταστά-
σεων και τα µέγιστα δυνατά οφέλη για το δηµόσιο. Άλλωστε θεω-
ρούµε γενικώς ότι η Κυβέρνηση έχει επιδείξει σηµαντική
αποτελεσµατικότητα στη διαχείριση της δηµόσιας περιουσίας και
ειδικότερα στις αποκρατικοποιήσεις, οι οποίες συµβάλλουν ση-
µαντικά στην οικονοµική ανάπτυξη, τη δηµιουργία νέων θέσεων
εργασίας και στην προσέλκυση επενδύσεων. 

Με την ίδια λογική λοιπόν και οι επιλογές για την αξιοποίηση
του ιπποδρόµου πρέπει να βασίζονται στη νοµιµότητα, στη διαφά-
νεια και το δηµόσιο συµφέρον, πέρα από κλαδικές προσεγγίσεις. 

Για το δεύτερο ζήτηµα που θίξατε θα σας πω για το σηµείο
που βρισκόµαστε σήµερα. Θα µου επιτρέψετε όµως στη δευτε-
ρολογία, για να έχετε µια πλήρη εικόνα.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κατσιβαρδάς. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, για

την εµπεριστατωµένη απάντηση. 
Σαφώς, συντασσόµεθα αναφανδόν στα λεγόµενά σας και εις

επίρρωσιν αυτών υπάρχει µία, όπως είπα και στην πρώτη µου το-
ποθέτηση, συλλογική αγωνία των προσώπων αυτών, δηλαδή των
εµπλεκόµενων επαγγελµατιών. Διότι δεν υφίσταται αντικειµενικά
µια δέσµευση ή µια έτι περαιτέρω ενέργεια εκ µέρους της Κυ-
βερνήσεως, προκειµένου να αποδείξει ότι, πράγµατι, υπάρχει µια
µορφή προοπτικής. 

Σαφώς, βεβαίως, τα έσοδα τα κρίνετε εσείς. Δεν παύουν,
όµως, να είναι έσοδα και για το Δηµόσιο, δηλαδή µε βάση τα
ποσά τα οποία αναφέρατε προηγουµένως. Εντούτοις, εξακολου-
θεί και παραµένει το ερώτηµα µε ποιες προϋποθέσεις, νόµιµες
διαδικασίες ή αν θέλετε, επεκτείνω τα λεγόµενά σας, τι µέλλει
γενέσθαι, τι προβλέπεται, µε γνώµονα τις προσήκουσες διαδικα-
σίες, τις σύννοµες ενέργειες, τι προοπτική υπάρχει; 

Διότι αυτή, τη στιγµή ο ιππόδροµος φαντάζει πλήρως εγκατα-
λελειµµένος και –επαναλαµβάνω- αντιλαµβανόµεθα, συµµεριζό-
µεθα το γεγονός ότι πρέπει να υπάρχουν κάποιες διαδικασίες,
αλλά το διά ταύτα αυτήν τη στιγµή, αυτό το οποίο µου εξέθεσαν
οι εκπρόσωποι της Ενώσεως Φιλίππων είναι ότι ζητούν το αυτο-
νόητο, τουλάχιστον, ένα χρονοδιάγραµµα ή µια προοπτική, ένα
εκπονηθέν σχέδιο για το τι µέλλει γενέσθαι –σαφώς, το τι µέλλει
γενέσθαι ερειδόµενο στις προσήκουσες και στις ενδεδειγµένες
σύννοµες διαδικασίες. 

Άρα, έρχοµαι και λέω ότι ζητούµε µια σαφή απάντηση αν θα
αξιοποιηθεί, υπό ποιες συνθήκες και υπό ποιες προϋποθέσεις
και τι γενικότερη µέριµνα υπάρχει, ακριβώς για να µπορέσει αυτή
η οιονεί βιοµηχανία της ανατολικής Αττικής να ανθίσει και να επα-
ναφέρει τα δέοντα, όπως προείπαµε, έσοδα τόσο στο Δηµόσιο
αλλά και να ενεργοποιήσει εκ νέου, να αποκαταστήσει ουσια-
στικά, τα επαγγέλµατα τα οποία έχουν καθηµαχθεί ένεκεν και συ-
νεπεία του κλεισίµατος του ιπποδρόµου. 

Και το λέω αυτό µετ’ εµφάσεως, εξού και γίνεται αυτή η ερώ-
τηση, γιατί υπάρχει πλήρης εµπιστοσύνη στη Νέα Δηµοκρατία,
γιατί είναι γνωστή τοις πάσι η ευαισθητοποίηση για την προκοπή
και την εξέλιξη, χωρίς φαρισαϊσµούς, χωρίς συνθηµατολογικές
ρητορικές άλλης εποχής, συγκεκριµένα και ουσιαστικά. Ξέρουµε
ότι είστε υπέρ της οικονοµικής αναπτύξεως. 

Άρα, ερωτάσθε τι µέλλει γενέσθαι και αν υπάρχει ένας συγκε-
κριµένος προγραµµατισµός για τα πρόσωπα αυτά, τα οποία αγω-
νιούν, και διαµέσου εµού, όντας κι εγώ σε αυτό, βεβαίως,
ευαισθητοποιηµένος, για τους εργαζοµένους κατά κύριο λόγο,
τι µέλλει γενέσθαι. Αυτή είναι η ερώτηση εν κατακλείδι και σας
ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Όπως ήδη ανέφερα, οι σχετικές αποφάσεις πρέπει
να λαµβάνονται πάντοτε στο πλαίσιο ενός σχεδιασµού και όχι µε
πιέσεις ή αποσπασµατικές προσεγγίσεις. Αντιλαµβάνεστε -είµαι
βέβαιος γι’ αυτό το πράγµα- πως o στόχος της Κυβέρνησης είναι
το δηµόσιο συµφέρον, προφανώς του συνόλου της κοινωνίας,
αλλά, βεβαίως, και των ανθρώπων που ασχολούνται µε τον ιππό-
δροµο. 

Όσον αφορά στα έσοδα, όπως είπα και πιο πριν, προκύπτει
από τα στοιχεία της Επιτροπής Παιγνίων. Τα δηµόσια έσοδα δεν
ήταν σταθερά, ήταν χαµηλά και διαρκώς µειούµενα. Η δε οικεία
αγορά των ιπποδροµιών από τη δεκαετία του 1990 και έπειτα
ήταν ευµετάβλητη και παρέµεινε, δυστυχώς, έτσι, παρά το ότι το
2003 ο ιππόδροµος µεταφέρθηκε από το φαληρικό Δέλτα στις
υπερσύγχρονες εγκαταστάσεις στο Μαρκόπουλο.

Σήµερα -για να απαντήσω και το δεύτερο ερώτηµά σας- βρι-
σκόµαστε στο σηµείο που ο ειδικός εκκαθαριστής του «Οργανι-
σµού Διεξαγωγής Ιπποδροµιών Ελλάδος», δηλαδή η EY, είναι ο
επισπεύδων του πλειστηριασµού. Ο πλειστηριασµός αφορά σε
δύο γεωτεµάχια συνολικής επιφάνειας περίπου χιλίων εβδοµήντα
στρεµµάτων στον Δήµο Μαρκόπουλου - Μεσογαίας, όπου βρί-

σκεται ο ιππόδροµος. Δεν αναφερόµαστε στο ολυµπιακό κέντρο.
Περιλαµβάνει διάφορα κτίρια που εξυπηρετούσαν τη λειτουργία
του ιπποδρόµου, όπως το κεντρικό κτίριο, το Grandstand, στά-
βλους, αποθήκες και άλλα. Τα ακίνητα αυτά, ως γνωστόν, γειτ-
νιάζουν µε την Αττική Οδό, αλλά έχουν και περιορισµούς ως
προς τη χρήση τους. 

Στις 22 Ιανουαρίου, πριν από δεκαπέντε περίπου ηµέρες, διε-
ξήχθη ο πρώτος διαγωνισµός, ο οποίος κηρύχθηκε άγονος, και
έχει ήδη προσδιοριστεί επαναληπτικός για τις 28 Φεβρουαρίου,
µε την τιµή εκκίνησης στα 24.112.000 ευρώ. Άρα, αναµένουµε να
δούµε τη σχετική εκδήλωση επενδυτικού ενδιαφέροντος. 

Από ’κει και πέρα, η Κυβέρνηση έχει αποδείξει πως δεν προ-
χωρά σε πρόχειρες αποφάσεις, αλλά επιλέγει να κινείται µε σχέ-
διο και υπευθυνότητα, λαµβάνοντας υπ’ όψιν, όµως, τις
πραγµατικές συνθήκες που υπάρχουν σε κάθε συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση. Έτσι, πράγµατι, η πολιτική µας έχει ήδη αποδώσει καρ-
πούς, το Υπερταµείο και το ΤΑΙΠΕΔ έχουν υλοποιήσει αποκρα-
τικοποιήσεις και αξιοποιήσεις δηµόσιας περιουσίας, που έχουν
αποφέρει σηµαντικά οικονοµικά οφέλη προς όφελος της κοινω-
νίας. 

Παράλληλα, η αναδιοργάνωση του Υπερταµείου, η απορρό-
φηση του ΤΑΙΠΕΔ και η ίδρυση του Εθνικού Επενδυτικού Ταµείου
αποτελούν στρατηγικές επιλογές, που ενισχύουν τη δυναµική
της χώρας ως επενδυτικού προορισµού. 

Συνεπώς, η Κυβέρνηση δεν αδρανεί, αλλά λαµβάνει υπ’ όψιν
της τις πραγµατικές συνθήκες και το δηµόσιο συµφέρον µε την
ευρεία έννοια. Όπως έχουµε αποδείξει και µε άλλες παρεµβά-
σεις στον τοµέα της δηµόσιας περιουσίας, εργαζόµαστε µε σχέ-
διο και διαφάνεια, µε στόχο την οικονοµική ανάπτυξη και τη
δηµιουργία νέων βιώσιµων θέσεων εργασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Προχωράµε τώρα
στη δεύτερη µε αριθµό 416/22-1-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ.
Ελένης - Μαρίας Αποστολάκη προς τον Υπουργό Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Άµεση λύση για τους δανει-
ολήπτες σε ελβετικό φράγκο χωρίς άλλες καθυστερήσεις και
δικαιολογίες».

Παρακαλώ, κυρία Αποστολάκη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, σας τιµώ προσωπικά, αλλά δεν µπορώ να

µην σχολιάσω την απουσία του Υπουργού, του κ. Χατζηδάκη, για
τον οποίο είµαι βέβαιη ότι θα υπάρξει µια καθόλου πειστική δι-
καιολογία. Η απουσία του, άλλωστε, τελεί σε απόλυτη συνέπεια
µε την απαξίωση που πρόσφατα επεφύλαξε για άλλη µια φορά
στον Σύλλογο των Δανειοληπτών του Ελβετικού Φράγκου, όταν
την προηγούµενη Τετάρτη, για πολλοστή φορά, συγκεντρώθη-
καν έξω από το γραφείο του, ζήτησαν συνάντηση µαζί του, αλλά
τους παρέπεµψε σε µία από τους συµβούλους του. 

Ο Υπουργός, λοιπόν, εξακολουθεί να παίζει κρυφτό µε τους
δανειολήπτες, αλλά σήµερα επέλεξε να παίξει κρυφτό και µε το
ΠΑΣΟΚ, που τον ρωτά επίµονα για το θέµα αυτό και παρεµβαίνει
στο θέµα αυτό, ένα θέµα που αφορά σε περίπου ογδόντα χιλιά-
δες οικογένειες. 

Το πρόβληµα, φυσικά, µε τα δάνεια σε ελβετικό φράγκο δεν
προέκυψε χθες και, βέβαια, δεν προέκυψε µόνο στην Ελλάδα.
Συζητάµε, όµως, αυτό το θέµα, γιατί η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα
που δεν έχει παρέµβει σε αυτό το οξύ κοινωνικό πρόβληµα. Έξι
χρόνια εξακολουθείτε το ίδιο κοινό µοτίβο, το οποίο είδαµε και
σε άλλα οξύτατα κοινωνικά θέµατα, όπως ήταν οι καταχρηστικές
χρεώσεις και προµήθειες των τραπεζών, όπως ήταν οι υπέρογ-
κες αυξήσεις στα ασφάλιστρα, αµέτοχοι παρατηρητές, τροχο-
νόµοι συµφερόντων. 

Και µετά από την οξεία κοινοβουλευτική πίεση του ΠΑΣΟΚ, κα-
θυστερηµένα και, βεβαίως, ανεπαρκέστατα, σύρεστε σε νοµοθε-
τικές πρωτοβουλίες. Έτσι κι εδώ, για το ελβετικό φράγκο.
Επιλέγετε να παρακολουθείτε αµέτοχοι την απροκάλυπτη συσ-
σώρευση κερδών εις βάρος συχνά της πρώτης κατοικίας, της πιο
αδύναµης πλευράς, που εν προκειµένω είναι οι δανειολήπτες.

Κύριε Υπουργέ, από το 2006 µέχρι το 2008 χορηγήθηκαν στη
χώρα µας δάνεια σε ελβετικό φράγκο σε δεκάδες χιλιάδες ανυ-
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ποψίαστους δανειολήπτες υπό το κράτος µιας επιθετικής πιστω-
τικής επέκτασης των τραπεζών, χωρίς καµία ενηµέρωση. Και προ-
σέξτε, όχι µόνο δεν ενηµέρωναν επαρκώς τους δανειολήπτες,
αλλά σκοπίµως υποβάθµιζαν τους κινδύνους. Εστίαζαν, δηλαδή,
στη σύγκριση του επιτοκίου, του γοητευτικού και ελκυστικού επι-
τοκίου, σε σχέση µε εκείνο των δανείων σε ευρώ, αποσιωπώντας
και υποβαθµίζοντας ότι ο συναλλαγµατικός κίνδυνος µετατίθεται
αποκλειστικά στους δανειολήπτες κι αυτό παρά τις ρητές και γρα-
πτές οδηγίες της Τράπεζας της Ελλάδος. Και όχι µόνο αυτό. Γνω-
ρίζουµε όλοι σε αυτή τη χώρα ότι οι τράπεζες χορηγούσαν στους
υπαλλήλους τους γενναιόδωρο µπόνους, προκειµένου να που-
λούν δάνεια µε ρήτρα ελβετικού φράγκου. 

Και παρά το γεγονός ότι κάποιοι συνάδελφοί σας, κύριε
Υπουργέ, δεν δίστασαν να χαρακτηρίσουν τους δανειολήπτες
«τζογαδόρους» και «επενδυτές», η αλήθεια είναι ότι οι δανειολή-
πτες δεν είχαν καµία ενηµέρωση, καµία εµπειρία για τέτοιου εί-
δους προϊόντα, δεδοµένου ότι µέχρι τότε ουδέποτε είχαν
χορηγηθεί στεγαστικά δάνεια µε ρήτρα συναλλάγµατος σε κατα-
ναλωτές. 

Τα επόµενα χρόνια ξέρετε πολύ καλά τι έγινε. Με την ακραία
αλλαγή στην ισοτιµία ένα δάνειο που εκταµιεύθηκε µε συναλλαγ-
µατική ισοτιµία 1,65 το 2007, σήµερα αποπληρώνεται µε ισοτιµία
0,95. Το αποτέλεσµα είναι ότι σήµερα, και παρ’ ότι πολλοί για δε-
καοκτώ χρόνια αποπληρώνουν µε συνέπεια και από το υστέρηµά
τους, οι οφειλές που έχουν από τα δάνεια παραµένουν υψηλές
και πολλές φορές στο επίπεδο του αρχικού δανείου. 

Προσέξτε, θα αναφέρω ένα παράδειγµα στο οποίο σας καλώ
να δώσετε πολύ µεγάλη σηµασία και θα καταλάβετε γιατί. Σε ένα
δάνειο 60.000 ευρώ, ένας δανειολήπτης έχει καταβάλει µέχρι σή-
µερα 70.000 ευρώ, µε το κεφάλαιο που έχει αποµείνει να είναι
ακόµη 60.000 ευρώ. Κι αν αυτό συνεχιστεί µέχρι το 2040, που
είναι ο χρόνος ολοκλήρωσης της δανειακής σύµβασης, θα έχει
δώσει για ένα δάνειο 60.000 ευρώ 130.000 ευρώ. 

Ξέρετε, άντλησα αυτό το παράδειγµα από ένα άρθρο του Προ-
έδρου της Βουλής Νικήτα Κακλαµάνη, που έχει ιδιαίτερη ευαι-
σθησία για το ζήτηµα και που δηµοσιεύτηκε στις 12 Ιανουαρίου
του 2025. Άρα, δώστε του λίγη σηµασία.

Οι δανειολήπτες, λοιπόν, είναι εν µέσω ενός συνεχούς αγώνα
δικαστικού και όχι µόνο. 

Τι συµβαίνει τώρα στις άλλες χώρες, µια που θέλετε και επι-
καλείστε πολλές φορές τι γίνεται σε άλλες χώρες. Οι δανειολή-
πτες, στις περισσότερες από τις χώρες αυτές, δικαιώθηκαν µέσα
από αποφάσεις του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γιατί;
Διότι οι τράπεζες έκαναν προδικαστικά ερωτήµατα –στη Ρουµα-
νία, στην Ουγγαρία, στην Πολωνία, στην Ισπανία- και η απόφαση
του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης έκρινε ότι η ρήτρα
σύµβασης για την ισοτιµία στο ελβετικό φράγκο είναι καταχρη-
στική γιατί δεν αποτέλεσε αντικείµενο ατοµικής διαπραγµάτευ-
σης και δεν ήταν διατυπωµένη µε τρόπο σαφή και κατανοητό.
Και ξέρετε, πέρα από αυτή τη δικαίωση των δανειοληπτών από
την απόφαση του ΔΕΕ, υπήρξαν και κυβερνήσεις που προχώρη-
σαν σε νοµοθετικές πρωτοβουλίες στην Κροατία, στη Σλοβενία,
στην Ουγγαρία. 

Οι αποφάσεις, λοιπόν, αυτές και οι νοµοθετικές παρεµβάσεις
των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σάς δείχνουν τον
δρόµο. Η διατήρηση της συναλλαγµατικής ισοτιµίας που διογ-
κώνει, πέρα από κάθε οικονοµική λογική και µέτρο, την οφειλή
των δανειοληπτών τούς οδηγεί σε µια αδιέξοδη κατάσταση –χά-
νουν τα σπίτια τους- και, βεβαίως, οι τράπεζες δεν υπάρχει περί-
πτωση να µπορέσουν να ικανοποιηθούν. Αλλά, βεβαίως, κύριε
Υπουργέ, εδώ έχουµε ένα πεδίο δόξης λαµπρόν για τους ser-
vicers και τα funds, που αγόρασαν αυτά τα κοκκινισµένα δάνεια
κοψοχρονιά και έχουν τη δυνατότητα στη δευτερογενή αγορά
να βγάλουν υπερκέρδη. 

Γνωρίζετε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ. Έχει επανειληµµένα κα-
τατεθεί και απορριφθεί από την Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη.
Και επανακατατέθηκε και θα συζητηθεί την Τετάρτη στην Ολο-
µέλεια. Κι έχετε µια ευκαιρία, να κάνετε αυτό που δεν κάνατε στο
παρελθόν, να την υιοθετήσετε και να σταµατήσετε να ενεργείτε
µονοµερώς, ως συνήγοροι της µιας πλευράς, αφήνοντας από-
λυτα απροστάτευτους τους αδύναµους δανειολήπτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ. 

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σας ρωτώ, λοιπόν, αν σκοπεύετε να λάβετε υπ’ όψιν σας τις

ρυθµίσεις άλλων ευρωπαϊκών κρατών, αλλά και τις αποφάσεις
του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και σας ρωτάω εάν
είστε διατεθειµένος να αναλάβετε µια τέτοια νοµοθετική πρωτο-
βουλία, σύµφωνα µε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ, που να διασφαλί-
ζει ότι όλοι οι δανειολήπτες των δανείων µε ελβετικό φράγκο θα
έχουν δίκαιη και ισότιµη αντιµετώπιση, ανεξάρτητα, δηλαδή, αν
τα δάνεια έχουν ρυθµιστεί ή µετατραπεί σε ευρώ, έχουν καταγ-
γελθεί ή και έχουν µεταβιβαστεί από τις τράπεζες σε εταιρείες
αγορών δανείων και πιστώσεων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αρχικά να πω, κυρία συνάδελφε, πως κι εγώ σας σέβοµαι και

σας τιµώ. Όµως, από εκεί και έπειτα, θεωρώ πως είστε, τουλάχι-
στον, άδικη, όσον αφορά στον Υπουργό Οικονοµικών –για να µην
πω ότι ήταν ατυχές το σχόλιό σας. Ξέρετε πολύ καλά ότι ο
Υπουργός Οικονοµικών είναι πάντοτε παρών και στο Κοινοβούλιο
και σε συναντήσεις µε τους κοινωνικούς φορείς. Δεν νοµίζω ότι
ευσταθεί αυτό το οποίο είπατε πριν.

Πάµε, όµως, στο θέµα των δανείων σε ελβετικό φράγκο, το
οποίο αποτελεί πράγµατι ένα σύνθετο και πολυδιάστατο ζήτηµα,
που αφορά σε χιλιάδες συµπολίτες µας. Οι δανειολήπτες αυτοί
έλαβαν τα δάνεια στα µέσα της δεκαετίας του 2000, υπό διαφο-
ρετικές τότε συνθήκες στις χρηµατοπιστωτικές αγορές. Η επιλογή
αυτή, όπως είπατε και εσείς, παρουσίαζε το πλεονέκτηµα ότι το
επιτόκιο καθοριζόταν µε βάση το επιτόκιο LIBOR του ελβετικού
φράγκου και όχι το EURIBOR του ευρώ, κάτι που οδηγούσε σε ση-
µαντικά χαµηλότερη δόση αποπληρωµής. Ωστόσο αυτό άλλαξε
τα επόµενα χρόνια. Οι δανειολήπτες βρέθηκαν αντιµέτωποι µε δυ-
σµενείς διακυµάνσεις, οι οποίες επηρέασαν σηµαντικά τις οφειλές
τους και, µάλιστα, εν µέσω οξείας οικονοµικής κρίσης. 

Ως Ελληνική Κυβέρνηση, αφενός αναγνωρίζουµε τη σοβαρό-
τητα του θέµατος και κατανοούµε τις δυσκολίες που αντιµετωπί-
ζουν οι συγκεκριµένοι δανειολήπτες, αφετέρου υποχρεούµαστε
να σεβόµαστε προς το συµβατικό πλαίσιο και τις δικαστικές απο-
φάσεις. Τα ελληνικά δικαστήρια όλων των βαθµών και ο Άρειος
Πάγος έχουν ασχοληθεί µε το ζήτηµα. Επίσης, το Δικαστήριο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης στο Λουξεµβούργο και το Δικαστήριο των
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων στο Στρασβούργο έχουν ασχοληθεί µε
υποθέσεις ειδικά Ελλήνων δανειοληπτών. Όλα τα δικαστήρια
έχουν κρίνει µε όµοιο τρόπο καταλήγοντας στο συµπέρασµα ότι
τα δάνεια στην Ελλάδα δεν παρουσιάζουν στοιχεία ακυρότητας.

Με την ευκαιρία να υπενθυµίσω πως σε κάθε κράτος υφίσταν-
ται διαφορετικές οικονοµικές συνθήκες και διαφορετικό νοµικό
πλαίσιο. Γι’ αυτό και τα ζητήµατα αντιµετωπίζονται διαφορετικά.
Δεν είναι µόνο η Ελλάδα η χώρα, όπως είπατε εσείς πιο πριν, που
δεν έχει πάρει πρωτοβουλία, εξού και αποφάσεις σε ευρωπαϊκά
δικαστήρια για δάνεια σε άλλες χώρες ή αποφάσεις όπως του
γαλλικού Ακυρωτικού Δικαστηρίου δεν προσιδιάζουν στην ελλη-
νική περίπτωση. Διότι, µεταξύ άλλων, η γαλλική απόφαση, παρα-
δείγµατος χάριν αφορούσε δάνειο σε ελβετικό νόµισµα που ήταν
υποχρεωτικά αποπληρωτέο σε ευρώ, σε αντίθεση µε την Ελλάδα
που δεν υπήρχε τέτοιος όρος στα δάνεια.

Γνωρίζουµε, βεβαίως, ότι εκκρεµεί η καταγγελία που υπέβαλε
ο σχετικός σύλλογος δανειοληπτών κατά της Ελλάδας ενώπιον
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όπως, επίσης, εκκρεµούν αιτήσεις
αναιρέσεων των ενώσεων δανειοληπτών στον Άρειο Πάγο που
θα συζητηθούν στο τέλος του έτους. Όµως, όπως ήδη ανέφερα,
ο Άρειος Πάγος έχει ήδη κρίνει επί συλλογικής αγωγής ενώσεων
καταναλωτών. Επιπλέον, η Ελλάδα πέρασε µία πρωτοφανή οικο-
νοµική κρίση και το ζήτηµα των κόκκινων δανείων υπήρξε ένα τε-
ράστιο ζήτηµα ακόµα και για τα πανευρωπαϊκά δεδοµένα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)
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Θα χρειαστώ λίγο χρόνο παραπάνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τώρα, πράγµατι, καταγράφεται πρόοδος και αν το 2019 για

εκατό πράσινα δάνεια αντιστοιχούσαν εκατό κόκκινα δάνεια,
πλέον για κάθε εκατό πράσινα δάνεια αντιστοιχούν πενήντα κόκ-
κινα και βαίνουν µειούµενα. Αυτή η θετική πορεία δεν πρέπει να
διαγραφεί. Έγινε µια πολύ µεγάλη προσπάθεια, που σήµερα µας
δίνει περαιτέρω δυνατότητες για να αντιµετωπίζουµε τα ζητή-
µατα, χωρίς, όµως, να παραγνωρίζουµε τις οικονοµικές συνθή-
κες, τις δικαστικές αποφάσεις, αλλά και το ηθικό ζήτηµα της
ισότητας έναντι των συνεπών δανειοληπτών. 

Σε κάθε περίπτωση, λοιπόν, η Κυβέρνηση δεν αγνοεί το ζή-
τηµα. Αντιθέτως, το αντιµετωπίζει µε σοβαρότητα και προετοι-
µάζει µια ολοκληρωµένη λύση, η οποία θα ανακοινωθεί εντός των
επόµενων λίγων µηνών. Η λύση αυτή θα βασίζεται σε τρεις βασι-
κές αρχές. Θα λαµβάνει υπ’ όψιν τη νοµική πραγµατικότητα. Θα
διασφαλίζει ότι οι παρεµβάσεις δεν θα αποσταθεροποιήσουν το
τραπεζικό σύστηµα και την εθνική οικονοµία. Θα προσφέρει µια
ανακούφιση στους δανειολήπτες, χωρίς να δηµιουργεί νέες
στρεβλώσεις στην αγορά. 

Σε ό,τι µας αφορά, δεν αγνοούµε τις προτάσεις που έχουν κα-
τατεθεί, αλλά δεν πρόκειται να κάνουµε αποσπασµατικές κινή-
σεις αγνοώντας τις επιπτώσεις στο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα
και τη δηµοσιονοµική ισορροπία. 

Εµείς, ως υπεύθυνη Κυβέρνηση, δεν πρόκειται να προχωρή-
σουµε σε βεβιασµένες ενέργειες, που µπορεί να έχουν σηµαντι-
κές επιβαρύνσεις τόσο για τους δανειολήπτες, όσο και για τους
Έλληνες και τις Ελληνίδες φορολογούµενους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», τριάντα επτά µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο

Γενικό Λύκειο Αιγίου.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Παρακαλώ, κυρία Αποστολάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Δεν θα σχολιάσω τη µη απάντηση

για την απουσία του Υπουργού. Νοµίζω ότι τα συµπεράσµατα
είναι πάρα πολύ ηχηρά.

Θα σταθώ, όµως, στο ότι από τους «τζογαδόρους» και «επεν-
δυτές» δανειολήπτες σε ελβετικό φράγκο -αυτοί είναι δικοί σας
χαρακτηρισµοί-, από το κρυβόµαστε πίσω από την απόφαση του
Αρείου Πάγου και τις αποφάσεις των ελληνικών δικαστηρίων,
φτάσαµε στο ότι µελετάµε σήµερα µία ολοκληρωµένη λύση, την
οποία µετά από χρόνο -τον οποίο, φυσικά, αποφύγατε να δε-
σµευτείτε- θα παρουσιάσετε. Τώρα, εάν κάποιος θεωρεί ότι µετά
από έξι χρόνια στη διακυβέρνηση του τόπου το να είχε επιληφθεί
η Κυβέρνηση για το θέµα αυτό, θα την κατηγορούσε κάποιος για
βεβιασµένες κινήσεις, τότε προφανώς έχουµε άλλη αξιολόγηση
του χρόνου, αλλά κυρίως άλλη αξιολόγηση του οξύτατου κοινω-
νικού προβλήµατος που υπάρχει αυτήν τη στιγµή.

Προφανέστατα, κύριε Υπουργέ, δεν είστε εσείς οι οποίοι είστε
µε τους συνεπείς δανειολήπτες και η υπόλοιπη Αντιπολίτευση ή
το ΠΑΣΟΚ που έχει στο µυαλό του, εν πάση περιπτώσει, όλους
αυτούς που ενδεχοµένως, εσείς έχετε στο παρελθόν αποκαλέσει
τζαµπατζήδες ή οτιδήποτε άλλο. Για τους συνεπείς δανειολήπτες
αγωνιζόµαστε, για ανθρώπους που επί δεκαοκτώ χρόνια πλήρω-
ναν το δάνειό τους και σήµερα το υπόλοιπο που τους αποµένει
είναι ίσως και µεγαλύτερο από το ποσό που έχουν δανειστεί.

Αγωνιζόµαστε για όλους αυτούς που, από το υστέρηµά τους,
κάποια στιγµή δεν άντεξαν, µε αποτέλεσµα αυτόν τον χρόνο, που
εσείς σκόπιµα αφήνετε να περνά και να κυλά, τα δάνειά τους
πλέον έχουν περάσει στα funds και στους servicers. Γιατί, όπως
πολύ καλά γνωρίζετε, αυτή τη στιγµή µόνο ένα 40% των δανείων
σε ελβετικό φράγκο βρίσκεται στις ελληνικές τράπεζες. Τόσοι
άντεξαν. Όλοι οι υπόλοιποι, που δεν είναι τζαµπατζήδες, αλλά
είναι άνθρωποι σε δεινή θέση και αδυναµία, δεν τα κατάφεραν
και παρότι επί χρόνια πλήρωναν από το υστέρηµα τη δόση τους,

σήµερα το δάνειό τους βρίσκεται σε servicers και σε funds.
Mας είπατε ότι εσείς, ως υπεύθυνη Κυβέρνηση, ενδιαφέρεστε

για τη σταθερότητα του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος. Δη-
λαδή, τι υπονοείτε; Ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση της χώρας
δεν ενδιαφέρεται για τη σταθερότητα του χρηµατοπιστωτικού
συστήµατος; Όταν σας προκαλούσαµε εδώ και καιρό να πάρετε
µέτρα για τη µείωση των καταχρηστικών προµηθειών και των
χρεώσεων, δεν ενδιαφερόµασταν και το κάνατε έτσι όπως το κά-
νατε; Το πρόβληµα µε εσάς είναι ότι δεν ενδιαφέρεστε γι’ αυτό,
γιατί σε αυτό είµαστε όλοι σύµφωνοι.

Εσείς ενδιαφέρεστε για κάτι άλλο και είστε εσείς που το ανέχε-
στε και το συντηρείτε. Ποιο είναι αυτό, κύριε Υπουργέ; Ότι στην
Ελλάδα οι εταιρείες διαχείρισης πιστώσεων και δανείων, οι ser-
vicers και τα funds, έχουν υπερδιπλάσια κερδοφορία από ότι σε
άλλες ευρωπαϊκές χώρες µε υπερδιπλάσιο πληθυσµό από τη
χώρα µας και µε υπερδιπλάσιο χαρτοφυλάκιο κόκκινων δανείων.
Δείτε τους ισολογισµούς των εταιρειών αυτών στην Ιταλία, για πα-
ράδειγµα, και δείτε τους και στην Ελλάδα. Δείτε πόσα βγάζουν
εκεί και πόσα βγάζουν στην Ελλάδα. Γι’ αυτό ενδιαφέρεστε. Αυτό
επιτρέπετε επί τόσα χρόνια µε την αβελτηρία σας και την καθυ-
στέρησή σας.

Λοιπόν, προσέξτε, η πρόταση του ΠΑΣΟΚ, όπως γνωρίζετε
πολύ καλά, περιλαµβάνει την ανάληψη κατά 2/3 του συναλλαγµα-
τικού κινδύνου από τις τράπεζες και κατά 1/3 από τους αδύναµους
δανειολήπτες. Οι δε καταβολές προς εξόφληση οφειλών από το
δάνειο, επανυπολογίζονται αναδροµικά µε τη νέα συναλλαγµατική
ισοτιµία. Αυτές οι ρυθµίσεις που καταθέσαµε καταλαµβάνουν κάθε
δάνειο, είτε αυτό έχει ρυθµιστεί, είτε έχει καταγγελθεί, είτε έχει
µετατραπεί η οφειλή του σε ευρώ, είτε έχει µεταβιβαστεί σε funds.

Έτσι η πρόταση του ΠΑΣΟΚ, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τα χα-
µηλότερα επιτόκια που ίσχυσαν για τα δάνεια σε ελβετικό
φράγκο, διασφαλίζει ότι οι δανειολήπτες αυτοί δεν θα βρεθούν
σε χειρότερη θέση από αυτή που θα βρίσκονταν αν εξυπαρχής
επέλεγαν δάνειο µε ρήτρα σε ευρώ. Αυτή την πρόταση σάς κα-
λούµε να υιοθετήσετε, για να δώσετε διέξοδο σε χιλιάδες ανυ-
περάσπιστους αυτή τη στιγµή και ανενηµέρωτους δανειολήπτες.

Η πρόταση που θα κατατεθεί πρέπει να περιλαµβάνει όλα τα
δάνεια, συµπεριλαµβανοµένων αυτών που έχουν ρυθµιστεί και
εξυπηρετούνται και να καταλαµβάνει και τους δανειολήπτες των
οποίων οι συµβάσεις έχουν καταγγελθεί ή η οφειλή τους µετα-
τράπηκε για οποιαδήποτε αιτία από ελβετικό φράγκο σε ευρώ.

Αυτοί οι άνθρωποι, κύριε Υπουργέ, είναι πολίτες του ελληνικού
κράτους και ήταν όµηροι της καταχρηστικότητας. Ξέρετε, ο
Άρειος Πάγος, την απόφαση του οποίου επικαλεστήκατε, έχον-
τας εστιάσει οι καταναλωτές στην καταχρηστικότητα του όρου
για τον συναλλαγµατικό κίνδυνο, γιατί δεν συνοδευόταν από
επαρκή πληροφόρηση, έκρινε ότι ο όρος για τον συναλλαγµατικό
κίνδυνο εδράζεται στον νόµο, στον Αστικό Κώδικα και όχι στη δι-
µερή σύµβαση. Άρα, είπε ο Άρειος Πάγος ότι η καταχρηστικό-
τητα µπορεί να ελεγχθεί µόνο στους όρους της σύµβασης και
όχι στον νόµο. Αυτό επιλέγετε; Με αυτόν τον τρόπο θέλετε να
υπεκφύγετε από την ευθύνη που έχετε να δώσετε µια λύση σε
ένα οξύ κοινωνικό πρόβληµα;

Αυτό το κρυφτό δεν θα σας αγοράσει χρόνο. Αντιθέτως, µει-
ώνει ακόµα περισσότερο το ήδη χαµηλό απόθεµα της αξιοπι-
στίας της Κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Νοµίζω από τα πολύ λίγα πράγµατα που δεν µπορεί
κάποιος να αµφισβητήσει είναι το γεγονός ότι ειδικότερα αυτός
ο Υπουργός Οικονοµικών όχι απλώς δεν κρύβεται, αλλά είναι
παρών παντού και στο Κοινοβούλιο και σε συναντήσεις µε τους
κοινωνικούς φορείς. Άρα, επαναλαµβάνω, είναι ατυχέστατο το
σχόλιό σας.

Όσον αφορά στους δανειολήπτες, όχι µόνο δεν τους θεω-
ρούµε τζογαδόρους ή τζαµπατζήδες. Ακριβώς το αντίθετο. Θε-
ωρούµε ότι είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό θέµα. Γι’ αυτόν τον
λόγο δεσµευτήκαµε και είπαµε ότι το αµέσως επόµενο χρονικό
διάστηµα έρχεται πρωτοβουλία, για να επιλύσουµε αυτό το πολύ
σηµαντικό θέµα.
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Διάβασα, όµως, πολύ προσεκτικά την ερώτησή σας και σας
άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή να µας κατηγορείτε, στην
ουσία, για καθυστερήσεις και για άλλα ζητήµατα. Η αλήθεια είναι
πολύ διαφορετική από αυτή που παρουσιάζει η Αντιπολίτευση.

Πρώτον, όσον αφορά στην πρόταση του ΠΑΣΟΚ, όπως ανέ-
φερα και προηγουµένως, δεν µπορούµε να την υιοθετήσουµε,
διότι δεν λαµβάνει υπ’ όψιν την πραγµατικότητα. Θεωρούµε πως
θα µπορούσε να θέσει σε κίνδυνο τη σταθερότητα του τραπεζι-
κού συστήµατος και συνεπώς, της εθνικής οικονοµίας εις βάρος
των πολιτών, εις βάρος, κυρίως, των ευάλωτων πολιτών.

Δεύτερον, σε σχέση µε τις καθυστερήσεις, διευκρινίζω πως
τώρα πλέον υπάρχουν οι συνθήκες, η δηµοσιονοµική ισορροπία
εξασφαλίζεται, που προηγουµένως µπορεί να µην υπήρχε στον
βαθµό που θα θέλαµε. Άρα, και από οικονοµική και από τεχνική
άποψη είναι κάτι το οποίο είναι εφικτό και µπορούµε να το προ-
χωρήσουµε. Επαναλαµβάνω ότι ήδη έχουµε δεσµευθεί ότι τους
επόµενους µήνες θα παρουσιάσουµε µια ισορροπηµένη λύση.
Άρα, δεν καταλαβαίνω γιατί ισχυριστήκατε ότι δεν δεσµευόµαστε
γι’ αυτό το πράγµα.

Το ζήτηµα, βέβαια, όπως και εσείς είπατε, είναι εξαιρετικά πε-
ρίπλοκο. Βρισκόµαστε σε επικοινωνία πρώτα απ’ όλα µε τους ίδι-
ους τους ενδιαφερόµενους, οι οποίοι επανειληµµένως έχουν
συζητήσει µε την αρµόδια γενική γραµµατέα και όχι απλώς κά-
ποια σύµβουλο, όπως είπατε εσείς πιο πριν στην πρωτολογία
σας, η οποία γνωρίζει πολύ καλά το ζήτηµα. Ταυτόχρονα, η συ-
νεργασία επεκτείνεται και µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς
στην Ελλάδα και στην Ευρώπη, όπως είναι η Τράπεζα της Ελλά-
δος και η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Η διαδικασία βρίσκεται
σε εξέλιξη και βασίζεται σε εµπεριστατωµένη ανάλυση των δε-
δοµένων. Δεν πρόκειται να υιοθετήσουµε µέτρα χωρίς πρώτα να
διασφαλίσουµε ότι είναι εφαρµόσιµα, δίκαια και οικονοµικά βιώ-
σιµα.

Όπως επανειληµµένα έχουµε πει, η Κυβέρνηση στηρίζει τις
προσπάθειες για τη µείωση του ιδιωτικού χρέους µέσα από υπεύ-
θυνες και εφαρµόσιµες πολιτικές. Αυτό το αποδεικνύουν, όπως
είπα, και στα στοιχεία που έδωσα στην πρωτολογία, τα αποτελέ-
σµατα µέχρι στιγµής µε τα κόκκινα δάνεια, τα οποία έχουµε µει-
ώσει σε επίπεδα-ρεκόρ στην Ελλάδα, αλλά και µε τον
εξωδικαστικό µηχανισµό. Δεν είναι τυχαίο πως το 2024, οι επιτυ-
χείς ρυθµίσεις αυξήθηκαν κατά 81%, φθάνοντας τις δεκαέξι χι-
λιάδες εννιακόσιες τρεις -αντιστοιχούν σε 5,13 δισεκατοµµύρια
ευρώ- ενώ δυόµισι χιλιάδες ευάλωτα νοικοκυριά προστατεύθη-
καν µέσω νέων θεσµικών παρεµβάσεων.

Εποµένως, σε ό,τι µας αφορά, αντί να επιλέξουµε λαϊκίστικες
προτάσεις, επιλέγουµε λειτουργικές λύσεις που διασφαλίζουν
το µέλλον της οικονοµίας και προστατεύουν ουσιαστικά τους πο-
λίτες. Και στην περίπτωση των δανειοληπτών σε ελβετικό
φράγκο, αυτό το τόσο περίπλοκο ζήτηµα, τους επόµενους µήνες
θα παρουσιαστεί η πρόταση. Θα λαµβάνει υπ’ όψιν τη συνολική
ισορροπία του συστήµατος και θα εξυπηρετεί τους πολίτες,
χωρίς να δηµιουργεί νέες κρίσεις.

Θα ήθελα, πράγµατι, να δω τη στάση τόσο της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης όσο και των άλλων κοµµάτων στην πρόταση που
θα φέρουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της πέµπτης µε αριθµό 438/27-1-

2025 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Φλώ-
ρινας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ.
Θεοπίστης Πέρκα προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, µε θέµα: «Γιατί αποσύρουν το επενδυτικό τους ενδια-
φέρον οι εταιρείες στο πλαίσιο της απολιγνιτοποίησης;».

Κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αντίστοιχη ερώτηση σας είχαµε καταθέσει

στις 14-10-2024 µε τον ίδιο τίτλο, γιατί η µια µετά την άλλη, οι
εταιρείες που είχαν αναγγείλει µεγάλα επενδυτικά σχέδια εν όψει
της απολιγνιτοποίησης, αποσύρουν το ενδιαφέρον τους. Η απάν-
τηση, προφανώς, δεν µας ικανοποίησε. Δεν υπήρχε απάντηση
επί της ουσίας. Συγχρόνως, η καταστροφή που συντελείται στη

δυτική Μακεδονία και στη Μεγαλόπολη µε τις υποσχέσεις που,
δυστυχώς, δεν υλοποιούνται, δεν µπορεί να συνεχιστεί άλλο.

Μας απαντήσατε ότι οι υποβληθείσες αιτήσεις χρηµατοδότη-
σης βρίσκονται σε στάδιο αξιολόγησης και τα αποτελέσµατα θα
ανακοινώνονταν σταδιακά µέχρι το τέλος του 2024. Τελικά τι
έγινε; Πέντε χρόνια έχουν περάσει από την εξαγγελία της απο-
λιγνιτοποίησης και παρά τα µεγάλα λόγια και τις υποσχέσεις, η
πραγµατικότητα, συνεχώς, σας διαψεύδει. Αντί για επενδύσεις
και θέσεις απασχόλησης, το πρόγραµµα µετράει αριθµούς και
στόχους και κινείται σε ένα αόριστο και θολό τοπίο. Οι δεκαέξι
πολυδιαφηµιζόµενες εµβληµατικές επενδύσεις που ανακοινώθη-
καν στο Πρόγραµµα Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης, έγιναν
πέντε στα Εδαφικά Σχέδια, τέσσερις στη δυτική Μακεδονία, µία
στη Μεγαλόπολη και τελικά, µέσα στο 2025, δεν έχει γίνει απο-
λύτως τίποτα, µηδέν. Χάνονται θέσεις εργασίας, οι νέοι φεύγουν
και οι επενδυτές είτε απεντάσσονται από το πρόγραµµα είτε
πλέον δεν έχουν επενδυτικό ενδιαφέρον.

Πρόσφατα ανακοινώθηκε ότι το επενδυτικό σχέδιο της Advent
Technologies στην Κοζάνη απεντάχθηκε, ύψους 64 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ και σε βάθος χρόνου θα έφτανε τα 780 εκατοµµύρια
για την κατασκευή εργοστασίου παραγωγής υδρογόνου στην
Κοζάνη, µε προβλεπόµενες θέσεις εργασίας εξακόσιες πενήντα.

Όµως, δεύτερες σκέψεις κάνουν και άλλα µεγάλα επενδυτικά
σχέδια. Καθυστερήσεις στα ειδικά πολεοδοµικά σχέδια για τη
χωροθέτηση των επενδύσεων: Μας λέγατε, ύστερα από δική µου
ερώτηση, ότι τα ειδικά πολεοδοµικά θα είναι έτοιµα το δεύτερο
εξάµηνο του 2023. Τώρα λέτε για το δεύτερο εξάµηνο του 2025.
Είναι, όµως, ένα πολύ κρίσιµο ζήτηµα και δεν θα γίνουν ποτέ
επενδύσεις, αν δεν υπάρχει ένα περιβάλλον ασφάλειας, αν δεν
υπάρχουν οι χρήσεις γης.

Επίσης, η καθυστέρηση στην αποκατάσταση των εδαφών που
ανήκαν στη ΔΕΗ είναι ένα θέµα, η έλλειψη γενικότερα ασφάλειας
δικαίου. Βεβαίως, στην εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού
του 2025 αναφέρεται ότι οι εντάξεις στο Πρόγραµµα Δίκαιης
Αναπτυξιακής Μετάβασης ανέρχονται µόλις στο 21%, ενώ έχουν
συναφθεί νοµικές δεσµεύσεις µόλις 11%.

Ο επικεφαλής της Γενικής Διεύθυνσης Περιφερειακής Πολιτι-
κής και Αστικής Ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ο κ. Ρά-
σµουσεν, προειδοποίησε ότι όσα χρήµατα δεν θα απορροφη-
θούν αναγκαστικά θα επιστραφούν στα ταµεία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Υπόσχεται ο διοικητής της ΕΥΔΑΜ µεγάλο αριθµό θέ-
σεων απασχόλησης. Προβλέπεται, λέει, να ξεπερνούν τις τέσσε-
ρις χιλιάδες. Ωστόσο, σας ενηµερώνω ότι η ανεργία αυξάνεται
συνεχώς και υπάρχει κίνδυνος έντονης ερηµοποίησης των λιγνι-
τικών περιοχών.

Μάλιστα, λέµε όλα αυτά, όταν η Ευρωπαϊκή Επιτροπή υπολό-
γιζε είκοσι πέντε ως είκοσι επτά χιλιάδες χαµένες θέσεις εργα-
σίας. Το ΙΜΕ της ΓΣΕΒΕΕ αναφέρει ότι βρίσκονται σε κίνδυνο
είκοσι τρεις χιλιάδες θέσεις εργασίας, ενώ θα θιγούν επιπλέον
πενήντα χιλιάδες. Εξαιρετικά ευάλωτες είναι και οι θέσεις των εί-
κοσι χιλιάδων διακοσίων πενήντα επιχειρήσεων. Εσείς είχατε
βάλει στόχο οκτώ µε δέκα χιλιάδες και τώρα το φτάσατε στις
τέσσερις χιλιάδες.

Ωστόσο, ρωτάµε: Πόσες θέσεις εργασίας έχουν δηµιουργηθεί
από την εξαγγελία της απολιγνιτοποίησης µέχρι σήµερα; Πόσες
οφείλονται στο Πρόγραµµα Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης
και στο ειδικό καθεστώς του Αναπτυξιακού Νόµου; Και δεύτερον,
γιατί απεντάχθηκε το επενδυτικό σχέδιο της Advent Technolo-
gies; Ποια είναι η εξέλιξη των επενδυτικών σχεδίων της Sunlight
και της Wonderplant; Από τις δεκαέξι εµβληµατικές επενδύσεις
πόσες προχωρούν; Έχει ξεκινήσει η αδειοδοτική διαδικασία για
κάποια, έστω, από όλες αυτές τις εµβληµατικές;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Πέρκα.
Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών, ο κ. Νικόλαος Παπαθανάσης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ και την κ. Πέρκα για την επίκαιρη
ερώτηση.
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Καλόπιστα θα πω το εξής. Δεν υπάρχει θέµα. Η κ. Πέρκα εκλέ-
γεται στην περιοχή. Εποµένως, οι ερωτήσεις έχουν µεγάλη ση-
µασία και αξία. Βέβαια, τα στοιχεία τα οποία έχετε παραθέσει
εδώ έχουν αλλάξει έκτοτε. Τα έχετε πάρει από τον προϋπολογι-
σµό, έχει περάσει περίπου ενάµισης µήνας και αναφέρεστε σε
11%, ενώ οι νοµικές δεσµεύσεις έχουν πάει στο 17,5%.

Θέλω να σας πω και θα καταθέσω ότι το Πρόγραµµα Δίκαιης
Αναπτυξιακής Μετάβασης είναι ένα πρόγραµµα που το διεκδί-
κησε ο Πρωθυπουργός, όταν το 2019 έστρεψε την προσοχή στην
περιοχή. Δεν είχε γίνει τίποτε στο παρελθόν, ενώ η απολιγνιτο-
ποίηση έτρεχε για πάρα πολλά χρόνια. Είναι ένα πρόγραµµα 1,6
δισεκατοµµυρίου ευρώ. Εγκρίθηκε, προσέξτε, το 2022 όχι από
εµάς -όλα τα προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης εγκρίθηκαν
τον Ιούνιο του 2022- και ξεκίνησε µε την πρώτη επιτροπή τον
Οκτώβριο του 2022, δηλαδή έχουν παρέλθει παραπάνω από δύο
χρόνια.

Στα δύο αυτά χρόνια, το πρόγραµµα αυτό τρέχει µε αρκετά
µεγάλη ταχύτητα και αν το συγκρίνουµε µε τις προγραµµατικές
περιόδους του 2014 - 2020 -και το αναφέρω αυτό, γιατί παραλά-
βαµε µια υστέρηση εκεί και έπρεπε να τρέξουµε για να κλείσουµε
το πρόγραµµα 2014 - 2020 πολύ γρήγορα, χωρίς να χαθούν
πόροι- το πρόγραµµα έχει εξειδικεύσει το 64% µέχρι σήµερα.
Προσέξτε, είναι ένα πρόγραµµα ΕΣΠΑ, ένα πρόγραµµα το οποίο
είναι για το 2021 - 2027, µε το ν+3 φτάνει το 2029 - 2030.

Μέχρι σήµερα, λοιπόν, λίγο πάνω από δύο χρόνια, έχει εξειδι-
κεύσει το 64%, έχει εκδώσει προσκλήσεις στο 53%. Και εδώ σας
λέω ότι φέτος, το 2025, θα εξειδικεύσει το 100% και οι προσκλή-
σεις θα φτάσουν το 65% φέτος και θα κλείσουν το 2026. Είµαστε,
δηλαδή, πολύ νωρίτερα, αν θέλετε, από το πρόγραµµα της προ-
γραµµατικής περιόδου 2021 - 2027, ενώ οι εντάξεις είναι στο
25% και οι νοµικές δεσµεύσεις στο 17,5%.

Είδατε πόσο γρήγορα έτρεξε ενάµιση µήνα από τότε που πή-
ρατε τα στοιχεία από τον προϋπολογισµό;

Έχουµε, λοιπόν, εµβληµατικά έργα. Θα το καταθέσω αυτό για
τους άξονες στη Βουλή. Θα καταθέσω και άλλα. Αναφέρω µερικά
εµβληµατικά.

Θα µου δώσετε λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, γιατί έχει αξία για
τις περιοχές αυτές.

Ανάπτυξη συνεργατικών χώρων εργασίας σε όλες τις περιφε-
ρειακές ενότητες δυτικής Μακεδονίας -θα αναφερθώ µόνο στη
δυτική Μακεδονία- και στις τέσσερις περιφερειακές ενότητες,
ενεργειακή αναβάθµιση Γενικού Νοσοκοµείου Καστοριάς, δηµι-
ουργία θερµοκοιτίδας και εκκολαπτηρίων για όλες τις περιφέ-
ρειες, ενεργειακή αναβάθµιση δηµοσίων κτιρίων στις περιοχές
Κοζάνης, ενεργειακή αναβάθµιση Γενικού Νοσοκοµείου Φλώρι-
νας, υποστήριξη φορέων δικαιούχων για ωρίµανση και αποτέλε-
σµα υλοποίησης πράξεων σε όλες τις περιφερειακές ενότητες,
εγκατάσταση αντλιών θερµότητας για θέρµανση σε όλες τις πε-
ριφερειακές ενότητες, µηχανισµός στήριξης επιχειρηµατικότη-
τας για τη δίκαιη µετάβαση σε όλες τις περιφερειακές ενότητες,
κόµβος καινοτοµίας υδρογόνου στην Κοζάνη, Κέντρα Ανάπτυξης
Δεξιοτήτων -και το ξέρετε, γιατί έχουµε κάνει εγκαίνια εκεί και
έχουν ξεκινήσει και λειτουργούν, αγαπητέ συνάδελφε- Κέντρα
Ανάπτυξης Δεξιοτήτων και Απασχόλησης της περιοχής ΣΔΑΜ,
Πράσινο Κέντρο Δεδοµένων και Υπερυπολογιστή Δυτικής Μακε-
δονίας και επίσης, σύσταση χαρτοφυλακίου Δυτικής Μακεδο-
νίας, δάνεια δηλαδή τα οποία επιδοτούνται κατά 50% για να
µπορέσουν οι επιχειρήσεις να αναπτυχθούν.

Επειδή αναφερθήκατε σήµερα στο θέµα των ανακοινώσεων,
έχουν γίνει όλες οι ανακοινώσεις και έχουµε πάει σε κάθε περι-
φερειακή ενότητα.

Θα σας καταθέσω, µάλιστα, εδώ, στη Βουλή για να τα πάρετε,
κυρία συνάδελφε, ονοµαστικά όλες τις εταιρείες.

Συνολικά έχουµε σε όλο το ΔΑΜ, συµπεριλαµβανοµένης εδώ
και της Μεγαλόπολης, τις τρεις χιλιάδες εξακόσιες θέσεις εργα-
σίας, όπου σε πολύ µικρές και µικρές επιχειρήσεις έχουµε χίλιες
τριακόσιες –θα τα καταθέσω- στις µεσαίες επιχειρήσεις χίλιες
οκτακόσιες πενήντα πέντε και στις µεγάλες επιχειρήσεις τριακό-
σιες εξήντα. Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου για τις περιο-
χές στις τέσσερις περιφερειακές ενότητες.

Συγκεκριµένα τώρα για το θέµα της Advent, όπως πολύ καλά

γνωρίζετε, υπάρχει ένας κανονισµός, ο ευρωπαϊκός κανονισµός.
Και δεν µπορούµε να παραβλέψουµε τον ευρωπαϊκό κανονισµό
γιατί έχουµε επιπτώσεις επ' αυτού. Εµείς, λοιπόν, για να µπορέ-
σουµε να στηρίξουµε την Advent βγάλαµε ειδική πρόσκληση 24
εκατοµµυρίων ευρώ. Όµως, δυστυχώς, η πρόταση αξιολογήθηκε
αρνητικά. Πώς να το κάνουµε! Δεν υπήρξαν τα οικονοµικά στοι-
χεία, κυρία συνάδελφε. Πώς θα δώσουµε αυτή την επιδότηση;
Είναι χρήµατα του ευρωπαίου φορολογούµενο. Πώς θα τα δώ-
σουµε, όταν βγάλαµε ειδική πρόσκληση για να βοηθήσουµε και
στο τέλος της ηµέρας δεν µπόρεσε να περάσει τα οικονοµικά
κριτήρια; Πείτε µου. Πώς θα το κάνουµε; Θα παραβούµε τους
κανονισµούς;

Σχετικά µε τη Sunlight, θέλω να σας πω το εξής. Η Sunlight
έχει ήδη πράξη ενταγµένη στην ανάπτυξη καινοτοµιών στον
τοµέα των µπαταριών λιθίου. Εδώ ήρθαµε εµείς στο και πέντε,
το λέω γιατί το έκανε εδώ ο οµιλών και έβαλε την Ελλάδα, ενώ
είχε κλείσει το πρόγραµµα, στο θέµα των µπαταριών. Έτσι λοι-
πόν βγήκε πρόσκληση στο και πέντε και ήρθε η Sunlight και πήρε
50 εκατοµµύρια. 

Στο θέµα, όµως, της δυτικής Μακεδονίας, έχουµε εδώ την ανα-
κοίνωση της εταιρείας, την οποία θα καταθέσω. Προφανώς η
εταιρεία απευθύνεται, επειδή το έργο είναι πολύ µεγάλο και θέλει
µεγάλη κρατική ενίσχυση, στην κοινότητα, και µάλιστα, λέει, για
θέµατα ανταγωνισµού. Και η κοινότητα, ενώ από ό,τι γνωρίζω
υπήρχε µια συζήτηση, απέσυρε, γιατί, όπως λέει, θέλει να συνε-
χίσει το επενδυτικό της πλάνο σε άλλες αναπτυξιακές δραστη-
ριότητες της εταιρείας. 

Το καταθέτω και αυτό. Και θα συνεχίσω στη δευτερολογία,
κύριε Πρόεδρε.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος (Νίκος) Παπαθανάσης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πέρκα, έχετε
τον λόγο.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Δεν ξέρω πόσο περήφανοι µπο-
ρεί να είστε, γιατί οι νοµικές δεσµεύσεις από το 11% πήγαν στο
17%. Δηλαδή πραγµατικά χάνεται ο τόπος. 

Κοιτάξτε τώρα το εξής. Εγώ ρώτησα συγκεκριµένα πράγµατα.
Ρώτησα: Γιατί από τις δεκαέξι εµβληµατικές επενδύσεις -που έγι-
ναν πέντε- δεν έχει γίνει καµία; Δεν το απαντήσατε αυτό. Για τα
νούµερα αυτά, για τις θέσεις εργασίας, επειδή έχω άλλη εικόνα,
θα πάρω από αυτά που καταθέσατε για να δούµε πόσο ισχύουν. 

Από εκεί και πέρα, µου εµφανίζετε ως εµβληµατικές µεγάλες
επενδύσεις, ανακαινίσεις νοσοκοµείων και αντλίες θερµότητας,
που είναι έργα οφειλόµενα από την πολιτεία στις περιοχές αυτές.
Δεν λέτε ότι κόψατε τηλεθέρµανση και βάζετε φυσικό αέριο, και
ούτε ξέρουµε από πού θα πάει, στην Κοζάνη, στην Πτολεµαΐδα
και στο Αµύνταιο. Και δεν ξέρουµε και αυτό πώς θα λειτουργήσει
και πότε. Μας λέτε για τις αντλίες θερµότητας, όµως, αυτό οφεί-
λατε να το κάνετε. Δεν είναι αυτές οι επενδύσεις που θα φέρουν
θέσεις εργασίας, και το ξέρετε αυτό, ούτε οι ανακαινίσεις.

Εν πάση περιπτώσει, εδώ υπάρχει και σχετικό δηµοσίευµα της
εφηµερίδας «Η Καθηµερινή» που λέει: «Οι δεκαέξι εµβληµατικές
επενδύσεις του σχεδίου ΣΔΑΜ, ήταν τελικά υποθέσεις εργα-
σίας», και αυτό αποδεικνύεται σήµερα. 

Ακόµα, δεν αναφέρονται πουθενά συγκεκριµένα προγράµ-
µατα, εκτός από τις πέντε, που και αυτές ήταν ενδεικτικές. Δη-
λαδή πείτε στον κόσµο στη δυτική Μακεδονία που φεύγει ή που
δεν µπορεί να επιβιώσει, ότι κάναµε µια υπόθεση εργασίας. Πρέ-
πει να το πείτε αυτό γιατί έχουν παραπλανηθεί.

Από το 2022 είχα θέσει ένα ερώτηµα και είχα πει ότι αποδείχ-
θηκε άνθρακας ο θησαυρός των δεκάξι εµβληµατικών. Είχα αν-
τίθετες διαβεβαιώσεις από εσάς. Ποτέ δεν έγινε τίποτα. 

Τώρα σχετικά µε αυτή την ακύρωση της επένδυσης θα πω τα
εξής. Ξέρουµε πολύ καλά ότι πρέπει να ετοιµάζονται πολύ καλά
αυτοί οι φάκελοι. Προφανώς και εδώ έγινε κάτι λάθος, όπως και
στην επόµενη που θα αναφέρω, γιατί δεν είναι µόνο αυτή. Ακού-
στε. Η επένδυση Wonderplant -αποφύγετε να µας απαντήσετε-
προϋπολογισµού 200 εκατοµµυρίων ευρώ για την εγκατάσταση
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τριακοσίων στρεµµάτων υδροπονίας στη δυτική Μακεδονία, προ-
κύπτει τελικά ότι δεν µπορεί να ενταχθεί στο πρόγραµµα της Δί-
καιης Μετάβασης, λόγω των αστοχιών σας, εξαιτίας του
λανθασµένο αρχικού σχεδιασµού, γιατί δεν προχωρήσατε σε
προγραµµατική συµφωνία µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης -αρνήθηκε ο τότε Υπουργός διότι ανησυχούσε για τη συµ-
βατότητα του ταµειακού προγράµµατος του Υπουργείου του µε
αυτό της Δίκαιης Μετάβασης- µε αποτέλεσµα να µη συµπεριλη-
φθούν στο εδαφικό σχέδιο επενδύσεις στον αγροτικό τοµέα. 

Μα, είναι δυνατόν! Από το 2019 πραγµατικά φωνάζαµε να δώ-
σετε έµφαση στον πρωτογενή τοµέα, να επαναποδώσετε τα
εδάφη µε προτεραιότητα στον πρωτογενή τοµέα και στις τοπικές
κοινωνίες. Προφανώς το ίδιο σας έλεγαν και οι τοπικές αρχές και
οι πολίτες για αυτό δεν συµµετέχουν πουθενά, τους έχετε βγάλει
έξω από όλα. Δεν υπάρχει διάθεση οφέλους. 

Σας λέγαµε να λάβετε υπ’ όψιν σας τη µελέτη της Παγκόσµιας
Τράπεζας για τον οδικό χάρτη για τη µετάβαση που είχε µελετή-
σει στη µεταλιγνιτική εποχή που µε τη µέθοδο lura για την επα-
ναπόδοση των εδαφών έδινε προτεραιότητα στον πρωτογενή
τοµέα. Κάνατε ακριβώς το αντίθετο: τα εδάφη και δυο µε τρεις
επενδυτές, οι ΔΕΗ, οι µεγάλες εταιρείες και τέλος, η κοινωνία
απ’ έξω. Την αστοχία αυτή προσπαθείτε τώρα να τη διορθώσετε
-προφανώς κάποιοι σας το είπαν, υποθέτω από την Ευρώπη-
µέσω αναθεώρησης του ΔΑΜ, και θα πρέπει όµως να εγκριθεί εκ
νέου από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Και ο Διοικητής της Ειδικής Υπηρεσίας, ο κ. Καλλίρης, αναφέ-
ρει: «Είναι αναγκαία η στροφή στην αγροτική παραγωγή σε πε-
ριοχές όπως τα Γρεβενά, η Φλώρινα, η Καστοριά και η
Μεγαλόπολη, που έχουν καθαρά αγροτικό χαρακτήρα». 

Πραγµατικά, τώρα τι να πούµε; Δηλαδή έπρεπε να περάσουν
πέντε χρόνια για να το καταλάβετε αυτό; Τέλος πάντων, πρέπει
να απολογηθείτε στους πολίτες των αγροτικών περιοχών και να
τους πείτε ότι υπάρχει επενδυτικό ενδιαφέρον και λόγω δικών
σας καθυστερήσεων και λανθασµένων επιλογών δεν έχουν προ-
χωρήσει οι επενδύσεις.

Δεν έχουν, όµως, προχωρήσει και απλά πράγµατα, όπως η ενί-
σχυση του προσωπικού σε υπηρεσίες κρίσιµες. Το µόνο που έχει
υλοποιηθεί -πρέπει να το πούµε αυτό- σε αυτά τα πέντε χρόνια
είναι: επιτροπές, φορείς, ΕΥΔΑΜ, «ΜΕΤΑΒΑΣΗ Α.Ε.», δηλαδή θέ-
σεις εργασίες στην Αθήνα µε υψηλούς µισθούς και µπόνους. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η εταιρεία οινοποιίας
«Κτήµα ΑΛΦΑ» -την ξέρουµε όλοι- που περιµένει έξι µήνες την
άδεια οικοδοµής για την επένδυση που υλοποιεί στο Αµύνταιο.
Γιατί; Γιατί η πολεοδοµία της Φλώρινας έχει µόνο τρεις υπαλλή-
λους, τρεις µηχανικούς. Δεν γίνεται έτσι ούτε να προσελκύσεις
επενδύσεις, ούτε να φέρεις µια ανάπτυξη σε ένα τόπο που όλες
οι υπηρεσίες έφυγαν και οι τράπεζες, και τα λοιπά.

Και βεβαίως δεν έχετε ποτέ φροντίσει -ίσα ίσα µε µικροκοµµα-
τικά κριτήρια τα καθυστερείτε και κάνετε άλλους σχεδιασµούς-
για την αναβάθµιση του δικτύου. Δεν µπορεί µια επιχείρηση να
πάει σε µια περιοχή που δεν έχει δρόµους και σιδηρόδροµο και
ούτε τρένο δεν πάει. Άσε που λέγαµε για κάτι συνδέσεις µε Πό-
γραδετς και Βόρεια Μακεδονία για εµπορευµατικά. Αγνοείται η
τύχη του κάθετου άξονα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, και θέλω να το πω και αυτό, γιατί µι-
λάτε για τις κρατικές ενισχύσεις, να µη µας διαφεύγει, και να το
λέτε στον κόσµο ότι αυτό που παίρνουν παραπάνω οι λιγνιτικές
περιοχές είναι 10%. Και µάλιστα θα πω αναλυτικά ότι η Περιφέ-
ρεια Δυτικής Μακεδονίας και η Μεγαλόπολη στους όµορους δή-
µους έχει υψηλότερα ποσοστά µόνο από πέντε περιφέρειες,
συγκεκριµένα της Αττικής, του Ιονίου, της Στερεάς Ελλάδας, του
Νοτίου Αιγαίου, και της υπόλοιπης περιφέρειας Πελοποννήσου,
οι υπόλοιπες επτά έχουν ίδια ή υψηλότερα ποσοστά ενίσχυσης,
παραδείγµατος χάριν, η δυτική Μακεδονία στις λιγνιτικές περιο-
χές έχει λιγότερα ή ίσα µε την Κρήτη και την κεντρική Μακεδονία.
Αυτά έχετε καταφέρει. Και όσον αφορά το ειδικό καθεστώς του
αναπτυξιακού νόµου, όπως είπαµε, οι επενδύσεις των ΕΣΔΙΜ δεν
έχουν µπει στα εδαφικά. Άρα, αυτές δεν µπορούµε να τις περι-
µένουµε, δεν έχουν µπει. 

Για το ειδικό καθεστώς του αναπτυξιακού νόµου -σας έχω
κάνει και ερώτηση για αυτό- έχει µεγάλο πρόβληµα η αναλογία
ενίσχυσης µεταξύ µεγάλων και µικροµεσαίων επιχειρήσεων, µε
250 εκατοµµύρια ευρώ στις µεγάλες. Ποιες µεγάλες; Εκεί η το-
πική κοινωνία, αν θέλουµε να τη σώσουµε, έχει µικρές και πολύ
µικρές επιχειρήσεις και παίρνουν εκατόν τριάντα. Καλά να µην
πούµε τώρα για ενεργειακές κοινότητες και τέτοια αστεία πράγ-
µατα, για τα οποία δεν βρίσκω λόγια να πω τι τα έχετε κάνει.
Ούτε ηλεκτρικό χώρο έχουν, ούτε τίποτα. Αυτά είναι άλλου
Υπουργείου βέβαια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Τελειώνω µε το εξής, γιατί θέλω
να το διευκρινίζω αυτό πάντα. 

Η εξαγγελία για απολιγνητοποιήσεις έγινε από τον Κυριάκο
Μητσοτάκη τον Σεπτέµβρη του 2019. Το Ταµείο Δίκαιης Μετά-
βασης έγινε το 2020. Τι εννοείτε όταν λέτε ότι δεν βρήκατε τί-
ποτα; Είχε ποτέ υπολογίσει κάποιος ότι θα κλείσουν όλες οι
οµάδες και οι πιο σύγχρονες; Δεν διαφωνούµε, αλλά αυτά θέ-
λουν σχέδιο, γιατί όπως λέει και η Ευρώπη είναι τροµακτικός ο
µετασχηµατισµός του παραγωγικού προφίλ των περιοχών. Θέ-
λουν σχέδιο και δεν είχατε σχέδιο, κύριε Υπουργέ, βλέποντας και
κάνοντας πηγαίνετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κυρία συνάδελφε,
θα ξεκινήσω από το τελευταίο. Είπατε ότι δεν βρήκαµε τίποτα.
Ναι, δεν βρήκαµε τίποτα. Δεν είχε γίνει τίποτε, κυρία συνάδελφε.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Οι ενεργειακές κοινότητες…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Δεν είχε γίνει τί-
ποτε. Μία υπουργική απόφαση βγάλατε έναν µήνα πριν από τις
εκλογές του 2019 και δεν κάνατε τίποτε. 

Όµως, εγώ θέλω να σας πω ότι έρχεται και ο Πυλώνας 3 τώρα,
και θα αναφερθώ για τη δυτική Μακεδονία µε, περίπου, 140 εκα-
τοµµύρια ευρώ, µε διάφορα έργα. Επίσης, το νέο «ΕΣΠΑ 2021 -
2027», όπως ξέρετε, στη δυτική Μακεδονία είναι πάνω από 50%
αυξηµένο, έναντι της προηγούµενης προγραµµατικής περιόδου.  

Όµως, εδώ πραγµατικά ξαφνιάζοµαι όταν δεν αναγνωρίζετε
κάποια πράγµατα. Διότι µιλάτε για κανονισµούς οι οποίοι είναι
ευρωπαϊκοί κανονισµοί και γνωρίζετε πολύ καλά ότι στη χώρα
µας έχει επιβληθεί και πρόστιµο στο παρελθόν για µη τήρηση
των κανονισµών.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω -και αναφέροµαι στη δυτική Μακε-
δονία και παρακαλώ πολύ να βγάλετε τα χαρτιά σας και να µου
δείξετε τη δική σας διακυβέρνηση- και να σας καταθέσω για τα
de minimis, δηλαδή για τις µικρές επιχειρήσεις που λέτε: Μικρές
επιχειρήσεις µε πεντακόσια δέκα έξι επιχειρηµατικά σχέδια, µε
χίλιες δύο θέσεις εργασίας, συνολικό προϋπολογισµό 44 εκα-
τοµµύρια ευρώ και δηµόσια δαπάνη 30 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό
είναι ως προς τα de minimis, δηλαδή τις µικρές, πολύ µικρές επι-
χειρήσεις. 

Και έρχοµαι στις µεσαίες επιχειρήσεις. Ξέρετε για πόσα έργα
µιλάµε; Μιλάµε για υφιστάµενες µικρές, µεσαίες επιχειρήσεις, εί-
κοσι έξι υφιστάµενες στον γενικό απαλλακτικό κανονισµό, εκεί
δηλαδή που δεν ισχύει το de minimis και για εξήντα οκτώ νέες
µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις. Συνολική δηµόσια δαπάνη 190
εκατοµµύρια ευρώ µε προ έργου 278 εκατοµµύρια ευρώ, όπου
δηµιουργούνται χίλιες διακόσιες δέκαεπτά θέσεις εργασίας.

Πάµε τώρα στις µεγάλες που είναι µεν οι εταιρείες οι οποίες
αναφέρονται εδώ, όπως η Intracom Telecom, η Tottis Foods, η
Tottis Pack, η Bakeshack, η Eunice κ.λπ., και οι οποίες δηµιουρ-
γούν µε συνολικό προϋπολογισµό 126 εκατοµµυρίων τριακόσιες
τριάντα µία θέσεις εργασίας µε δηµόσια δαπάνη 60 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Για να µπορέσετε να ενηµερωθείτε, γιατί µου τα ζη-
τήσατε, θα σας καταθέσω εδώ ονοµαστικά όλες αυτές τις
επενδύσεις µε ονοµατεπώνυµο και παρακαλώ, αν θέλετε, να µου
δείξετε τις δικές σας επενδύσεις τις οποίες ολοκληρώσατε τότε.
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ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία

Πέρκα, µη διακόπτετε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Και επειδή µιλάµε
για Φλώρινα, θέλω να σας πω ότι στον γενικό απαλλακτικό κανο-
νισµό έχουµε σαράντα τέσσερις υφιστάµενες πολύ µικρές και µι-
κρές επιχειρήσεις, τριάντα πέντε στις νέες πολύ µικρές και
µικρές επιχειρήσεις, άρα συνολικά εβδοµήντα εννέα. Στη Φλώ-
ρινα έχουµε δώδεκα και έξι µεσαίες επιχειρήσεις, σύνολο δεκαο-
κτώ επιχειρήσεις.

Κυρία συνάδελφε, όσον αφορά τη Wonderplant, θέλω να σας
πω ότι δεν ήταν επιλέξιµη δραστηριότητα από τον κανονισµό της
δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης. Αυτό είναι κάτι που ίσχυε.
Αυτό το οποίο κάνουµε τώρα είναι ότι θέλουµε µε διαπραγµά-
τευση στην αναθεώρηση του σχεδίου να εντάξουµε αυτή τη δρα-
στηριότητα, για να µπορέσουµε να στηρίξουµε τέτοιου είδους
δραστηριότητες στην περιοχή. Θα σας καταθέσω στα Πρακτικά
τα σχετικά αρχεία. 

Κλείνοντας, θέλω να σας πω ότι η δίκαιη αναπτυξιακή µετά-
βαση, η οποία θα ολοκληρώσει την εξειδίκευση -προσέξτε!-
εντός του 2025, θα ολοκληρώσει τις προσκλήσεις εντός του 2025
και του 2026, ενώ πολύ σύντοµα θα ανακοινωθεί και ο τρίτος πυ-
λώνας. Άρα, δίνει πραγµατικά µια ευκαιρία στην περιοχή µε πολ-
λές δράσεις που γνωρίζετε και µε τα κέντρα τα οποία έχουν
αναπτυχθεί και θα αναπτυχθούν, έτσι ώστε να αλλάξει το παρα-
γωγικό µοντέλο. Προφανώς είναι ένα πρόγραµµα ΕΣΠΑ και προ-
φανώς τα προγράµµατα ΕΣΠΑ, τα οποία γνωρίζετε κι εσείς,
έχουν µία ωρίµανση και στη συνέχεια µια επιτάχυνση.

Αυτό που σας είπα, ότι είχατε στοιχεία 11% και βρεθήκαµε στο
18% σε ενάµιση µήνα ως προς τις νοµικές δεσµεύσεις, είναι κάτι
το οποίο θα επιταχυνθεί και θα το δείτε να τρέχει, διότι καθώς
ωριµάζουν τα έργα, ωριµάζουν και οι νοµικές δεσµεύσεις. Όταν
σας λέω ότι εντός του 2025 θα κλείσει όλη η εξειδίκευση, σηµαί-
νει ότι όλες οι προσκλήσεις θα είναι στον αέρα.

Σε κάθε περίπτωση, τα έργα και οι θέσεις εργασίας είναι πραγ-
µατικά. Εδώ θα βρείτε όλα τα ονόµατα των εταιρειών και τις θέ-
σεις εργασίας τις οποίες θα δηµιουργήσουν καθ’ ότι είναι
εταιρείες οι οποίες έχουν επιχειρηµατικό πλάνο και έχουν κριθεί
µε πολύ αυστηρά κριτήρια.

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών κ Νικόλαος (Νίκος) Παπαθανάσης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Και τώρα προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 422/23-1-2025
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κορινθίας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας  του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Γεώργιου Ψυχογιού προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Στα χαρτιά παραµένει εδώ και
πάνω δύο χρόνια ο Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Διάσωσης και
Αεροδιακοµιδών - Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος. Επείγουσα
ανάγκη η λειτουργία του. Να προχωρήσουν άµεσα οι αναγκαίες
ενέργειες από την Κυβέρνηση». 

Παρακαλώ, κύριε Ψυχογιέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν µπω στο περιεχόµενο της ερώτησης, θα

ήθελα να σηµειώσω ότι κι εµείς παρακολουθούµε στενά την έν-
τονη και συνεχή σεισµική δραστηριότητα στη Σαντορίνη, την
Αµοργό, την Ανάφη και την ευρύτερη περιοχή. Είµαστε σε επαφή
µε τους φορείς και τους επιστήµονες εκεί. Η κινητοποίηση και η
ενίσχυση του κρατικού µηχανισµού είναι προφανές ότι είναι επι-
τακτική και κρίσιµη και συστήνουµε στους κατοίκους να είναι ψύ-
χραιµοι και να ακολουθούν τις οδηγίες των αρχών. 

Και επειδή, κύριε Υπουργέ, έρχεστε κι εσείς από την επιτροπή
η οποία συντονίζει τις ενέργειες, νοµίζω ότι θα ήταν ενδιαφέρον
να µας κάνετε, αν θέλετε, µια σύντοµη ενηµέρωση από το Βήµα
της Βουλής. Δεν είναι στο πλαίσιο της ερώτησης, αλλά το ανα-

φέρω µιας και είστε εδώ. Σίγουρα το µυαλό µας τώρα είναι στους
ανθρώπους του πεδίου, σε αυτούς που επιχειρούν και σε αυτούς
που έχουν αναλάβει την πολιτική προστασία στην περιοχή.

Έρχοµαι τώρα στην επίκαιρη ερώτησή µου.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, µετά τον τραγικό θάνατο του

Θεοφάνη Ερµή Θεοχαρόπουλου στα Τζουµέρκα πριν από περί-
που δυόµισι χρόνια, είχε θεσµοθετηθεί µε τον ν.4989/2022 ο
Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης, ώστε να
καλυφθούν οι ανάγκες αναβάθµισης του υφιστάµενου δικτύου
έρευνας και διάσωσης, οι οποίες πολλαπλασιάστηκαν τα τελευ-
ταία χρόνια, λόγω της ανάπτυξης εναλλακτικών µορφών τουρι-
σµού, ορειβασίας, πεζοπορίας, χιονοδροµικών κέντρων και άλλα. 

Με τον ν.5073/2023 διευρύνθηκε και µετατράπηκε σε Εθνικό
Μηχανισµό Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών, ενώ ο µη-
χανισµός ακολουθεί και το Εθνικό Σχέδιο Εναέριας Διάσωσης και
Αεροδιακοµιδών, όπου εναέρια µέσα και προσωπικό θα βρίσκον-
ται σε ετοιµότητα για τη διενέργεια των σχετικών επιχειρήσεων,
ενώ έχουν προβλεφθεί και έξι βάσεις ετοιµότητας και επιφυλα-
κής. 

Μετά από περίπου δυόµισι χρόνια, εκκρεµούν οι απαραίτητες
ενέργειες. Μάλιστα, στο σηµείο αυτό δεν θα ήθελα να παρα-
λείψω να πω πως είδαµε την ενσωµάτωση την οποία κάνατε µε
το σχετικό ΦΕΚ, της αρµοδιότητας δηλαδή του µηχανισµού στο
ΕΣΚΕΔΙΚ, γεγονός το οποίο προφανώς και αποτελεί µία πρόοδο
και µία κίνηση που δείχνει ότι θα προχωρήσουµε σε λειτουργία.
Όµως, µας ενδιαφέρει το πότε θα εφαρµοστεί στην πράξη αυτή
η διαδικασία, για να έχουµε αυτά τα αποτελέσµατα τη στιγµή που
πρέπει να αντιµετωπιστούν ολοένα και περισσότερα περιστατικά
εναέριας διάσωσης και αεροδιακοµιδής σε όλη τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Θα απαντήσει ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής

Προστασίας κ. Κικίλιας. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Αξιολογώ ως ειλικρινές το ενδιαφέρον του κυρίου συναδέλφου
και για τα δύο θέµατα, για το έκτακτο, όπως προέκυψε, αλλά και
για το άλλο που αναφέρεται στην προγραµµατισµένη ερώτηση
που µου θέτει. 

Κύριε συνάδελφε, έχω υπάρξει πολύ φειδωλός στις δηλώσεις
και τοποθετήσεις µου για θέµατα που άπτονται του Υπουργείου
και αφορούν κρίσεις. Θέλω να σας πω ότι σε επιχειρησιακό επί-
πεδο αυτές τις µέρες έχουν γίνει αυτά που πρέπει να γίνουν και
χωρίς, αν θέλετε, να επικοινωνούνται µε την έννοια «να, κάναµε
τη δουλειά µας» από την Πολιτική Προστασία, το Πυροσβεστικό
Σώµα, την Ελληνική Αστυνοµία, το Λιµενικό Σώµα, τις Ένοπλες
Δυνάµεις, τους δύο βαθµούς της τοπικής αυτοδιοίκησης και τους
επιστήµονές µας, προκειµένου να κάνουµε αισθητή την παρου-
σία µας στο πεδίο, και στα Φηρά, αλλά και στα γύρω νησιά.

Όπως σωστά είπατε, συνεδριάζει πλέον καθηµερινά η Επιτροπή
Εκτίµησης Σεισµικού Κινδύνου και προτείνει µέτρα. Εµείς έχουµε
εµπιστοσύνη στους Έλληνες επιστήµονες, οι οποίοι παρακολου-
θούν εκ του σύνεγγυς και µε όλες τις τελευταίες τεχνολογίες αυτά
τα οποία απορρέουν από τη σεισµική δραστηριότητα που είναι πα-
ρατεταµένη και προσπαθούµε µόνιµα να ενηµερώνουµε σωστά. 

Σήµερα απαιτήθηκε και το «112», προκειµένου για τα Φηρά και
τα γύρω νησιά σε ό,τι έχει να κάνει µε µικρές κατολισθήσεις ως
συνέπεια της παρατεταµένης σεισµικής δραστηριότητας. Θα
δούµε πώς θα εξελιχθεί αυτό το φαινόµενο και επιστηµονικά.
Όµως, σας λέω τι κάνουµε εµείς στην πράξη ως οργανωµένο
κράτος και Πολιτική Προστασία, για να προστατεύσουµε τους
συµπολίτες µας. Επαναλαµβάνω για µία ακόµη φορά ότι το σύ-
νολο των µέτρων που έχουν παρθεί µέχρι τώρα είναι προληπτικά.

Τώρα, για την ερώτησή σας, προφανώς γνωρίζετε –το είπατε
και ο ίδιος- ότι µε βάση την κοινή υπουργική απόφαση του ΕΣΕΔΑ,
δηλαδή του Εθνικού Σχεδίου Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακο-
µιδών, εµείς βρισκόµαστε αυτή τη στιγµή στο τελικό στάδιο υπο-
γραφής και δηµοσίευσης στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης.
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Κοινώς, η απόφαση πηγαίνει σε όλα τα συναρµόδια Υπουργεία.
Γιατί; Διότι θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ σοβαρό και κοµβικό το
θέµα των αεροδιακοµιδών και της εναέριας διάσωσης και προηγή-
θηκαν εξαντλητικές διαβουλεύσεις µεταξύ συναρµόδιων Υπουρ-
γείων και κυρίως του Υπουργείου Υγείας και του Υπουργείου
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, αλλά και των επι-
χειρησιακών φορέων της Πυροσβεστικής. Μεταξύ των τριών δίνε-
ται το µεγαλύτερο βάρος στην υλοποίηση αυτού του πρότζεκτ και
πρόκειται για τον προσδιορισµό των βάσεων ετοιµότητας και επι-
φυλακής. Δηλαδή, πρέπει να βρεθεί ο καλύτερος τρόπος κάλυψης
των αναγκών διάσωσης σε µεγάλους ορεινούς όγκους, γιατί αυτή
είναι καινοτοµία, αλλά παράλληλα να καλυφθούν και οι ανάγκες
σε αεροδιακοµιδές µε έµφαση στον νησιωτικό χώρο, όπου δεν
υπάρχει οδική κάλυψη από το ΕΚΑΒ. 

Να πω ότι χρειάστηκε να ληφθεί, επίσης, σύµφωνη γνώµη και
από την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας και τους οικείους αερο-
λιµένες για τις δυνατότητές τους ως προς την εγκατάσταση αυτών
των βάσεων, ενώ αναδείχθηκαν και άλλες επιχειρησιακές ανάγκες
που επέβαλαν προσθήκες στον νόµο µε τροποποίησή του τον
µήνα Νοέµβριο του 2024.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Παρακαλώ, κύριε Ψυχογιέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, άκουσα µε προσοχή την απάντησή σας. Όπως

είπα, και εµείς θα συνεχίσουµε να παρακολουθούµε από κοντά και
πολύ στενά όλη αυτήν την επιχείρηση πολιτικής προστασίας για
την πρόληψη και για την οργάνωση όλων των υποδοµών, των φο-
ρέων και των Υπηρεσιών στα νησιά µας. Εκτός της προτροπής µας
και του ελέγχου που κάνουµε και για τις δικές σας ενέργειες, εί-
µαστε εδώ για να συµβάλλουµε κιόλας όπου χρειαστεί και µε την
εµπειρία µας και µε τους ανθρώπους µε τους οποίους επικοινω-
νούµε και επιχειρούµε στο πεδίο.

Τώρα, σε σχέση µε το επίδικο και την απάντησή σας, είναι γε-
γονός ότι όπως σηµείωσα και νωρίτερα υπάρχουν περιστατικά
αυτή τη στιγµή τέτοιου είδους, κυρίως σε ορεινούς όγκους, αλλά
και σε νησιά σε όλη την Ελλάδα. Δηλαδή, µετά το Σέλι όπου είχαµε
την αυταπάρνηση εκεί και την τεχνογνωσία των πυροσβεστών της
ΕΜΑΚ, αλλά και του ίδιου του ανθρώπου ο οποίος είχε πάει και
έκανε σκι στη συγκεκριµένη περιοχή, είχαµε αντίστοιχες υποθέ-
σεις και αντίστοιχες επείγουσες ανάγκες και στη Ζήρεια Κοριν-
θίας, στην περιοχή όπου εκλέγοµαι, αλλά και σε άλλες περιοχές.
Οπότε αυτό φαντάζει πολύ κρίσιµο και δεν πρέπει να το αφήνουµε
µόνο στη γνωστή αυταπάρνηση, την τεχνογνωσία και την εµπειρία
των πυροσβεστών µας και των άλλων υπηρεσιών, αλλά να προχω-
ρήσει γρήγορα και στην πράξη η εφαρµογή και υλοποίηση αυτού
του µηχανισµού, για να µπορέσουν και αυτοί να ενισχυθούν στην
παραγωγή του έργου τους.

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα ήθελα, παρά το γεγονός ότι είπα πως είδαµε
την ενσωµάτωση –και γι’ αυτό το αναφέρω εγώ ο ίδιος στην ερώ-
τησή µου και στο περιεχόµενο για να το βάλω στο τραπέζι- η ενσω-
µάτωση και η αρµοδιότητα στο ΕΣΚΕΔΙΚ για τον εθνικό µηχανισµό
απαιτεί και την αναγκαία στελέχωση. Σ’ αυτό θα ήθελα να επικεν-
τρωθείτε περισσότερο είτε στην απάντησή σας, είτε από εδώ και
πέρα, προκειµένου να λειτουργήσει όπως πρέπει, να έχει –εντός ει-
σαγωγικών- «πόδια», να υπάρχουν συνέργειες όπως χρειάζεται, να
υπάρχουν µηχανισµοί οι οποίοι πράγµατι να είναι αποτελεσµατικοί
και να υπάρχει και µια ενηµέρωση των δήµων σχετικά και των πολι-
τών, ώστε να µπορούν να αξιοποιούν αυτή τη διαδικασία. 

Πρωτίστως, όµως, επικεντρωθείτε στη δοµή της Πυροσβεστι-
κής, η οποία είναι αυτή που αναλαµβάνει σχεδόν τα πάντα, προ-
κειµένου να αξιοποιήσει όλη τη δυνατότητα ενός εθνικού
µηχανισµού που είναι απαραίτητος, αλλά χρειάζεται, όπως είπα,
να στηθεί µε υποδοµές και µε προσωπικό, να στηριχτεί στην
πράξη. Και όπως είπα, εκτός από την πίεση και τον κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο που θα σας κάνουµε γι’ αυτό, είµαστε εδώ και γι’ αυτό
το θέµα, προκειµένου να συµβάλουµε όσο µπορούµε για να επι-
ταχυνθεί η διαδικασία. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι η διάσωση είναι υποχρέ-
ωση της πολιτείας για να µην έχουµε άλλα θύµατα και για να µην
έγκειται µόνο, όπως είπα, στο φιλότιµο των ανθρώπων που επι-
χειρούν. Η διάσωση είναι πάρα πολύ κρίσιµη λόγω και των
ακραίων φαινοµένων τα οποία εµφανίζονται διαρκώς. Ο εθνικός
µηχανισµός θα παίξει καθοριστικό ρόλο σε αυτό και δεν πρέπει
να µείνει µόνο κέλυφος ή ωραία λόγια ή µια ρύθµιση την οποία
ψηφίσαµε και εµείς, αλλά να πάει και στη βάση και προς τα κάτω,
για να παίξει τον ρόλο που της αναλογεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Ψυχογιό.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Συµφωνώ µε τον κύριο συνάδελφο. Επα-
ναλαµβάνω ότι, φυσικά, η Αντιπολίτευση είναι εδώ για να ελέγχει
την Κυβέρνηση και τους Υπουργούς. Δεν υπάρχει καµία αµφιβο-
λία. 

Όµως, βρισκόµαστε, νοµίζω, στην ίδια κατεύθυνση ως προς
τη σκοπιµότητα και την υλοποίηση µε σοβαρότητα. Εµένα, κύριε
συνάδελφε, δεν µου αρέσει κάτι να υλοποιείται µόνο σε επίπεδο
θεωρητικό και να µην µπορεί να είναι χρηστικό και χρήσιµο. Για
παράδειγµα, θα µπορούν να µεταβάλλονται οι βάσεις αιτιολογη-
µένα µε απόφαση του Αρχηγείου του Πυροσβεστικού Σώµατος
και να προστίθενται νέες, σύµφωνα µε τις επιχειρησιακές ανάγ-
κες. Κι εδώ θα αναζητήσουµε και από τον νατοϊκό µηχανισµό, τον
EHPA, στον οποίο θα βγούµε σύντοµα σε διαγωνισµό. Το ΕΣΕΔΑ
περιγράφει διεξοδικά τον τρόπο λειτουργίας του µηχανισµού, τις
επιχειρησιακές αρµοδιότητες των φορέων και κάθε συναφές
θέµα. Πρέπει αυτά να είναι διευκρινισµένα εξ αρχής για να µπο-
ρέσει να είναι λειτουργικό. Επίσης, προσδιορίζεται αναλυτικό
χρονοδιάγραµµα υλοποίησης και πλήρους εφαρµογής του. Δη-
λαδή, µετά το πέρας της µεταβατικής πιλοτικής φάσης, ήδη από
το έτος 2027 και σύµφωνα µε το άρθρο 9 του ν.4989/2022 και µε
το πέρας των υπογραφών των συναρµόδιων Υπουργών, αναµέ-
νεται η δηµοσίευση στο ΦΕΚ τις αµέσως προσεχείς ηµέρες. 

Ο σκοπός είναι αυτός, δηλαδή η αξία της ανθρώπινης ζωής
και η προστασία της ανθρώπινης ζωής. Επιχειρησιακά, είτε πρό-
κειται για παρέµβαση του µηχανισµού σε ορεινούς όγκους, δη-
λαδή «search and rescue», είτε πρόκειται για αεροδιακοµιδές,
υπάρχει τόσο µεγάλη ανάγκη να στηριχτεί και άλλο το ΕΚΑΒ και
θα το κάνουµε. 

Άρα, είναι ένας µηχανισµός ο οποίος θα είναι χρηστικός στην
υπηρεσία του ελληνικού λαού και µε βάση τις ανάγκες του.
Όµως, το ίδιο συµβαίνει και επιχειρησιακά, εξ ου και η εξαντλη-
τική διαβούλευση και οι συζητήσεις σε επιχειρησιακό επίπεδο,
ώστε να µπορεί να λειτουργεί πραγµατικά και να είναι χρηστικός.

Οπότε, εκεί βρισκόµαστε και λίαν συντόµως θα υπάρχει το
ΦΕΚ, για να το επιβεβαιώσετε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 420/22-1-2025 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάξιµου Χαρακόπου-
λου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε
θέµα: «Ολοκληρωτική απώλεια παραγωγής δενδροκαλλιεργειών
λόγω «Daniel»».

Παρακαλώ, κύριε Χαρακόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η συζήτηση της επίκαιρης ερώτησής µας

γίνεται εν µέσω αγροτικών κινητοποιήσεων στη χώρα µε επίκεν-
τρο και πάλι τον Θεσσαλικό Κάµπο, τη Θεσσαλία. Τα αιτήµατα
των αγροτών δεν περιορίζονται µόνο στο ζήτηµα του κόστους
παραγωγής που µας ταλανίζει χρόνια -η Κυβέρνηση έχει προβεί
σε συγκεκριµένα µέτρα για να αµβλύνει το πρόβληµα του κό-
στους παραγωγής- αλλά στα αιτήµατα τίθενται και ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε την αρνητική συγκυρία που επιβαρύνει ιδιαί-
τερα τον Θεσσαλικό Κάµπο. Φέτος είχαµε χαµηλές παραγωγές
σε µια σειρά αροτραίων και δενδρωδών καλλιεργειών -πιο εµ-
βληµατική θα έλεγα ότι είναι η καλλιέργεια του βάµβακος στη
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Θεσσαλία- και ταυτόχρονα έχουµε µια κατάρρευση των τιµών.
Και εκεί υπάρχει ένα ζήτηµα απώλειας εισοδήµατος, δυσκολιών
στα νοικοκυριά του Θεσσαλικού Κάµπου να τα φέρουν βόλτα και
υπάρχει το αίτηµα της αρωγής από πλευράς της πολιτείας. Είναι
χαµηλές παραγωγές που οφείλονται στο φαινόµενο της κλιµατι-
κής αλλαγής, στην ξηρασία και βλέπουµε ότι άλλες χώρες σε επί-
πεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως η Ρουµανία, έχουν ήδη ζητήσει
τη συνδροµή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχουν λάβει άδεια και
έχουν προχωρήσει σε στρεµµατικές ενισχύσεις στους παραγω-
γούς τους. Κάτι ανάλογο ζητούν οι παραγωγοί µας να υπάρχει
και από πλευράς ελληνικής πολιτείας. 

Η δεύτερη αρνητική συγκυρία, κύριε Πρόεδρε, έχει να κάνει
µε τις καταστροφές και τις ζηµιές από τον «Daniel», όπου βε-
βαίως υπήρξε παρέµβαση της πολιτείας, αρωγή, στήριξη αναµ-
φισβήτητα, αλλά ενάµιση χρόνο µετά, κύριε Υφυπουργέ,
εξακολουθούν να υπάρχουν ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε
τις αποζηµιώσεις και κυρίως µε την κρατική αρωγή. Έχουµε κα-
θυστερήσεις και υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι δυσκολεύονται
να τα φέρουν βόλτα, διότι από τη µια µέρα στην άλλη βρέθηκαν
µε τεράστια προβλήµατα. 

Το ζήτηµα που σας θέτω µε την επίκαιρη ερώτησή µου ουσια-
στικά αφορά αυτούς τους παραγωγούς δενδρωδών καλλιερ-
γειών, µε επίκεντρο τα Πλατανούλια τα οποία τα επισκεφθήκατε
και εσείς ο ίδιος µετά την καταστροφή από τον «Daniel». Δεν
αφορά µόνο, βέβαια, τα Πλατανούλια, αλλά αφορά τρεις χιλιά-
δες ενιακόσια στρέµµατα, εκ των οποίων χίλια επτακόσια στρέµ-
µατα είναι στα Πλατανούλια µε ροδάκινα -επιτραπέζια και
βιοµηχανικά- βερίκοκα, αχλάδια, κεράσια και δαµάσκηνα και τε-
τρακόσια στρέµµατα στα Δέντρα Τυρνάβου.

Στα µεν Πλατανούλια έχουµε ολική απώλεια παραγωγής από
τα δέντρα τα οποία δεν ξεράθηκαν, δεν καταστράφηκαν, πληµ-
µύρισαν. Είχαν πάνω από τρία µέτρα νερό από τον Πηνειό,
ωστόσο κάποια από αυτά αναβλάστησαν, επιβίωσαν, αλλά δεν
έδωσαν την αµέσως επόµενη χρονιά από τον «Daniel» παρα-
γωγή. Είχαµε µηδενική παραγωγή, δηλαδή, στα Πλατανούλια.
Στα δέντρα είχαµε µερική παραγωγή, αλλά υπάρχει ζηµία. Στον
Αµπελώνα έχουµε εξακόσια στρέµµατα µε ροδάκινα, κυρίως βιο-
µηχανικά, αλλά σηµαντική µείωση παραγωγής και ποιότητας.
Οµοίως, στη Γιάννουλη πεντακόσια στρέµµατα µε ροδάκινα επι-
τραπέζια και βιοµηχανικά, µε σοβαρή µείωση παραγωγής και ποι-
ότητας και το ίδιο στη Φαλάνη µε επτακόσια στρέµµατα µε
σοβαρή µείωση παραγωγής και ποιότητας. Γι’ αυτούς τους πα-
ραγωγούς θα πρέπει να υπάρξει µέριµνα της πολιτείας.

Εστάλη σχετική επιστολή από τους δύο συνεταιρισµούς, από
τον Αγροτικό Συνεταιρισµό Πλατανουλίων στις 28 Ιουνίου προς
την ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, όπου περι-
γράφει το πρόβληµα οξύ και στη συνέχεια, κύριε Πρόεδρε, στις
25 Ιουλίου υπήρξε σύσκεψη µε την ηγεσία του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, µε τον Υπουργό, τον κ. Τσιάρα, µε τα προ-
εδρεία, τις διοικήσεις των δύο συνεταιρισµών των Πλατανουλίων,
τον πρόεδρο του χωριού, παρουσία και εµού και  υπήρξε από-
λυτη κατανόηση, αναγνώριση του προβλήµατος και έκφραση της
βούλησης να υπάρξει αποζηµίωση. Μάλιστα, οι παραγωγοί ήλ-
πιζαν ότι στο de minimis που δόθηκε τώρα στους µηλοπαραγω-
γούς και καστανοπαραγωγούς της Λάρισας, αποκαθιστώντας
έτσι µια αδικία που υφίσταντο σε σχέση µε τους παραγωγούς
της Μαγνησίας, θα υπήρχε και η αποζηµίωση αυτών των παρα-
γωγών που υπέστησαν ζηµία από τον «Daniel». Δυστυχώς, δεν
επιβεβαιώθηκε, δεν υπήρξε αυτή η αποζηµίωση, αλλά µιας και
αναφέρθηκα σε αυτό το de minimis, κύριε Υφυπουργέ, να σας
πω ότι σήµερα έγινα αποδέκτης διαµαρτυριών και από το Αργυ-
ροπούλι, γιατί και εκεί είχαµε µηλοπαραγωγούς οι οποίοι όλως
παραδόξως δεν συµπεριλαµβάνονται στην απόφαση για την απο-
ζηµίωση. Θέλω να πιστεύω ότι είναι λάθος εκ παραδροµής και
θα διορθωθεί.

Ευελπιστούµε, λοιπόν, κύριε Υφυπουργέ, να λάβουµε µια κα-
θαρή απάντηση ότι αναγνωρίζετε και εσείς το πρόβληµα και θα
δροµολογηθεί το επόµενο διάστηµα η επίλυσή του.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Χαρακόπουλο.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, πράγµατι είχαµε επισκεφθεί ακριβώς κά-

ποιους µήνες µετά τις ζηµιές του «Daniel» την περιοχή και διαπί-
στωσα και εγώ, αλλά και όλος ο κρατικός µηχανισµός, τις
τεράστιες ζηµιές που είχε η περιοχή από αυτό το φαινόµενο. Οι
πληµµύρες του 2023, όπως το αναγνωρίζουν όλοι, ήταν πρωτο-
φανείς, χωρίς προηγούµενο. Αν και υπήρχε ο «Ιανός» στη Θεσ-
σαλία, ο «Daniel» και ο «Elias» ήταν κάτι έξω από οποιοδήποτε
προηγούµενο. Ωστόσο, κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι
η ανταπόκριση και τα αντανακλαστικά της Κυβέρνησης ήταν
πρωτοφανή. Ενεργοποιήθηκαν όλοι οι µηχανισµοί και µάλιστα
άµεσα, µε πρωταγωνιστικό ρόλο να έχουν, σε ό,τι αφορά την οι-
κονοµική βοήθεια και αποκατάσταση, ο ΕΛΓΑ και η κρατική
αρωγή.

Άµεσα χορηγήθηκε κρατική αρωγή, πρώτη αρωγή, έναντι επι-
χορήγησης στις πληγείσες επιχειρήσεις, αγροτικές, κτηνοτροφι-
κές εκµεταλλεύσεις και φορείς. Ως πρώτη αρωγή πιστώθηκαν
συνολικά 80 εκατοµµύρια ευρώ εκ των οποίων τα 66,03 εκατοµ-
µύρια ευρώ σε αγρότες και κτηνοτρόφους. Συγκεκριµένα, στην
Περιφερειακή Ενότητα Λάρισας το αντίστοιχο ποσό ανήλθε στα
24,49 εκατοµµύρια ευρώ σε δικαιούχους αγρότες.

Στη συνέχεια, ενεργοποιήθηκε το άρθρο 12β’του ν.4797/2021
για ζηµιές και σε φυτικά µέσα παραγωγής. Στο πλαίσιο αυτό χο-
ρηγήθηκε προκαταβολή για ζηµιές στο έγγειο και φυτικό κεφά-
λαιο και προκειµένου σε δένδρα και αµπέλια, η οποία ανήλθε,
µετά την αφαίρεση της πρώτης αρωγής, στα 186,22 εκατοµµύρια
ευρώ συνολικά, µε τα 79,95 εκατοµµύρια να κατευθύνονται σε
δικαιούχους αγρότες και κτηνοτρόφους. Ειδικά στην Περιφερει-
ακή Ενότητα Λάρισας χορηγήθηκαν 26,88 εκατοµµύρια ευρώ σε
τρεις χιλιάδες εννιακόσιους ενενήντα αγρότες και κτηνοτρό-
φους.

Επιπλέον, µε το ad hoc πρόγραµµα οικονοµικών ενισχύσεων
που ανατέθηκε στον ΕΛΓΑ χορηγήθηκαν πλέον των 290 εκατοµ-
µυρίων ευρώ από τον Κρατικό Προϋπολογισµό για την απώλεια
φυτικής παραγωγής και για το ζωικό κεφάλαιο. Εξ αυτών, τα 78,7
εκατοµµύρια ευρώ στη Λάρισα.

Άρα, λοιπόν, έχουν πιστωθεί -έχουν ολοκληρωθεί πληρωµές-
ως τώρα 425 εκατοµµύρια ευρώ και από αυτά τα 98 εκατοµµύρια
ευρώ σε αγρότες και κτηνοτρόφους και εκκρεµεί η εκκαθαρι-
στική πληρωµή της επιχορήγησης της κρατικής αρωγής το οποίο
είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας. Από
αυτά, 130,07 εκατοµµύρια στην Περιφερειακή Ενότητα Λάρισας
και περιέλαβαν όλες τις περιπτώσεις. Η κρατική αρωγή αποζη-
µίωσε το φυτικό κεφάλαιο και άλλα στοιχεία του ενεργητικού
µιας εκµετάλλευσης, το ad hoc πρόγραµµα του ΕΛΓΑ αποζη-
µίωσε τη φυτική και ζωική παραγωγή. Σε κάθε περίπτωση απαι-
τούνταν οι παραγωγοί να έχουν υποβάλει δήλωση ΟΣΔΕ να είναι
ασφαλιστικά ενήµεροι και να έχουν κάνει δήλωση ζηµιάς. Άρα,
καταλήγουµε σε τρεις περιπτώσεις: Δήλωση ζηµιάς για κατα-
στροφή φυτικού κεφαλαίου, ενίσχυση από κρατική αρωγή, δή-
λωση ζηµιάς για απώλεια φυτικής παραγωγής, ενίσχυση από το
ad hoc πρόγραµµα, προφανώς όσοι δεν είχαν ζηµιά δεν έκαναν
δήλωση.

Πράγµατι, όπως αναφέρατε και εσείς και το είδε και ο Υπουρ-
γός και το έχουµε διαπιστώσει και εµείς, υπάρχουν ζητήµατα και
τη χρονιά µετά τον «Daniel» και τον «Elias» σε κάποιες παραγω-
γές, αλλού περισσότερο και αλλού λιγότερο και προφανώς -
σωστά το λέτε- έχει καταγραφεί και η ζηµιά στις συγκεκριµένες
περιοχές και όχι µόνο. Έχει καταγραφεί και σε κάποιες περιοχές
που αφορούν τα σιτηρά ή σε κάποιες περιπτώσεις που αφορούν
το βαµβάκι ή άλλες καλλιέργειες. Αυτό είναι στη µεριά του
Υπουργείου και θα µου επιτρέψετε στη δευτερολογία να είµαι
πιο συγκεκριµένος επί αυτού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Χαρακόπουλος για να δευτερολογήσει.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναµένω τη δευτερολογία, κύριε Υπουργέ, ελπίζοντας ότι
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θα έχουµε ένα πιο συγκεκριµένο πλαίσιο στο συγκεκριµένο ζή-
τηµα που σας έθεσα µε ένα χρονοδιάγραµµα για τις αποζηµιώ-
σεις των αγροτών µας που επλήγησαν από τον «Daniel» στην
περιοχή, αλλά δεν θα σας υπέβαλα σε αυτή τη βάσανο του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου, κύριε Υπουργέ, να έλθετε σήµερα στο
Κοινοβούλιο, εάν είχαµε έναν κανονισµό λειτουργίας του Οργα-
νισµού Γεωργικών Ασφαλίσεων του ΕΛΓΑ ο οποίος θα κάλυπτε
όλες αυτές τις ζηµιές.

Δυστυχώς, εδώ και πάνω από έξι χρόνια µιλούµε για την
ανάγκη αναθεώρησης του κανονισµού λειτουργίας του ΕΛΓΑ. Ο
πρώτος Υπουργός της δικής µας Κυβέρνησης ήταν ο κ. Βορίδης
που µίλησε για την ανάγκη αλλαγής του κανονισµού του ΕΛΓΑ
και µάλιστα µε εµπλοκή και του ιδιωτικού τοµέα και τότε πολλοί
έσπευσαν να πουν ότι επίκειται η ιδιωτικοποίηση του ΕΛΓΑ, αλλά
αποδείχθηκαν όλα αυτά φενάκη. Ωστόσο, έξι χρόνια µετά ανα-
µένουµε κάποιο συγκεκριµένο σχέδιο στη διαβούλευση για να
τοποθετηθούν και οι εκπρόσωποι των αγροτών. Αν υπήρχε, λοι-
πόν, η αλλαγή του κανονισµού του ΕΛΓΑ, δεν θα χρειαζόταν σή-
µερα να είσαστε εδώ. Θα συµπεριλαµβανόταν και αυτό ως ένα
αίτιο που αποζηµιώνεται. Βεβαίως, χρειάζεται ένας έντιµος διά-
λογος µε τους αγρότες. Διότι µια αναθεώρηση του κανονισµού
του ΕΛΓΑ µε συµπερίληψη περισσότερων ζηµιογόνων αιτίων ση-
µαίνει και αναπροσαρµογή των ασφαλίστρων του ΕΛΓΑ.

Το δεύτερο που θέλω να θέσω υπ’ όψιν σας, κύριε Υφυπουργέ,
µε αφορµή τη συζήτηση της ερώτησής µας -προέρχεσθε και
εσείς από µια περιοχή που πρωταγωνιστεί σε δενδρώδεις καλ-
λιέργειες- είναι το ζήτηµα της αναδιάρθρωσης δενδρωδών καλ-
λιεργειών, µε το φαινόµενο της κλιµατικής κρίσης, µε τις αλλαγές
που υπάρχουν στις κλιµατολογικές συνθήκες, µε το γεγονός ότι
υπάρχουν καλλιέργειες οι οποίες πια δεν είναι ανθεκτικές, καλ-
λιέργειες οι οποίες δεν είναι τόσο εµπορικές. Χρειαζόµαστε ένα
γενναίο πρόγραµµα αναδιάρθρωσης δενδρωδών καλλιεργειών.

Δυστυχώς, το τελευταίο πρόγραµµα, κύριε Υφυπουργέ, που
«έτρεξε» ήταν το 2022 -έχω καταθέσει και σχετική ερώτηση επ’
αυτού- και, εξ όσων πληροφορούµαι, από τα περίπου 167 εκα-
τοµµύρια ευρώ του προγράµµατος ελάχιστα απορροφήθηκαν.
Αν είναι αλλιώς, θα αναµένω συγκεκριµένη απάντηση. Ήταν,
όµως, ένα πρόγραµµα το οποίο αφορούσε µόνο συνεταιριστικά
σχήµατα, συγχρηµατοδοτούµενο βεβαίως από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, το οποίο είχε ελάχιστη απορροφητικότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την ανοχή
σας.

Νοµίζω ότι χρειαζόµαστε ένα γενναίο συγκεκριµένο πρό-
γραµµα και καθώς προέρχεσθε από µία κατ’ εξοχήν περιοχή µε
δενδρώδεις καλλιέργειες, θα πρέπει να δροµολογηθεί κάτι τέ-
τοιο από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, ένα επιδοτούµενο
πρόγραµµα αναδιάρθρωσης δενδρωδών καλλιεργειών. Έχουµε
τα κρυστάλλια αχλάδια στην επαρχία -του Τυρνάβου πρωτίστως-
τα οποία απευθύνονται µόνο στην εσωτερική αγορά -υπάρχει
υπερπαραγωγή και δεν απορροφώνται, καταρρέει έτσι η τιµή-
έχουµε ζητήµατα µε τα βιοµηχανικά ροδάκινα, µε ποικιλίες στα
αµύγδαλα, όπως οι φυρανιές που γνωρίζετε ότι αντιµετωπίζουν
πρόβληµα ή το κόκκινο µήλο στην Αγιά και φαντάζοµαι και σε
άλλες δενδρώδεις καλλιέργειες. Όχι µόνο σε εµάς, µιλώ κυρίως
για τον Νοµό της Λάρισας και την Περιφέρεια της Θεσσαλίας.

Άρα ας είµαστε προµηθείς. Έχουµε το φαινόµενο της κλιµατι-
κής αλλαγής, το οποίο πρέπει να το δούµε και να προετοιµα-
στούµε για την αντιµετώπισή του, έστω και µε καθυστέρηση. Και
µιλώ, λοιπόν, για την αλλαγή του κανονισµού του ΕΛΓΑ και ένα
γενναίο πρόγραµµα αναδιάρθρωσης δενδρωδών καλλιεργειών.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Χαρακόπουλο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε την αναθεώρηση του κανονισµού του ΕΛΓΑ.

Άλλωστε το ξέρετε και εσείς ότι αυτή η Κυβέρνηση κατ’ ευθείαν
έδωσε εντολή µε το που ανέλαβε να γίνει η µελέτη από την Παγ-

κόσµια Τράπεζα, καθώς και µια αναλογιστική µελέτη, µία σοβαρή
µελέτη, για τη λειτουργία του οργανισµού από την PWC, οι
οποίες παρεδόθησαν πριν από δύο χρόνια. Από τότε ξεκινήσαµε
µε βάση αυτές τις µελέτες να προχωρούµε σοβαρά στο θέµα της
αναθεώρησης του κανονισµού του ΕΛΓΑ, που είναι ανάγκη, γιατί
πρέπει να αντιµετωπιστεί κατ’ αρχάς το γεγονός ότι ο ΕΛΓΑ έχει
παθητικό. Χρειάστηκαν τουλάχιστον 800 εκατοµµύρια τα τελευ-
ταία πέντε χρόνια από τον Κρατικό Προϋπολογισµό για να µπο-
ρέσει να αντιµετωπίσει τις υποχρεώσεις του. Ταυτόχρονα έχει
µεγάλη έλλειψη προσωπικού. Περίπου εκατόν πενήντα άτοµα
έχουν συνταξιοδοτηθεί και αυτό συνεχίζεται περισσότερο. Επί-
σης, είναι ανάγκη να προχωρήσει η ψηφιοποίηση και η πιστοποί-
ηση του εκτιµητικού έργου. Υπάρχει ένας διαγωνισµός σε
εξέλιξη και ελπίζουµε κάποια στιγµή να τελειώσουν όλες αυτές
οι διαδικασίες οι δικαστικές και να έχουµε ανάδοχο. Αναµένουµε
-αυτός είναι ο σχεδιασµός και το είπε και ο Πρωθυπουργός στην
απάντησή του στην ερώτηση που έγινε εδώ στη Βουλή- ότι τους
επόµενους µήνες θα έχουµε τον κανονισµό του ΕΛΓΑ, την πρό-
τασή µας που θα περάσει µέσα προφανώς από διαβούλευση,
ώστε να αποτελέσει έναν κοινό τόπο σε όλους.

Όµως πρέπει να ξέρουµε το εξής: Ο κανονισµός του ΕΛΓΑ
αποζηµιώνει από τα χρήµατα των εισφορών των παραγωγών -
αυτή είναι η βασική αρχή- και όχι από άλλες χρηµατοδοτικές
πηγές, πέρα από αυτά που δίνει ο κρατικός προϋπολογισµός
στον ΕΛΓΑ για να καλυφθούν οι πάγιες και λειτουργικές ανάγκες
του οργανισµού.

Όσον αφορά την ερώτησή σας, σας είπα και πάλι ότι όλοι
αυτοί οι παραγωγοί, ανάλογα µε το είδος και τη ζηµιά που είχαν
εκείνη την περίοδο, έλαβαν την επιχορήγηση ύψους -επαναλαµ-
βάνω- 425 εκατοµµύρια ευρώ συνολικά για τα συγκεκριµένα φαι-
νόµενα και 130 εκατοµµύρια στη Λάρισα και αποµένει η
εκκαθάριση. Δεν έλαβαν µόνο όσοι δεν είχαν υποστεί ζηµιά. Για
παράδειγµα, σε περιπτώσεις που η συγκοµιδή του καρπού είχε
προηγηθεί της πληµµύρας, προφανώς δεν µπορούσε να δει κά-
ποιος τότε την αντίδραση των δέντρων κατά την επόµενη καλ-
λιεργητική περίοδο. Είναι αυτό στο οποίο αναφέρεστε. Το 2024
προέκυψε µειωµένη παραγωγή, όπως γνωρίζετε καλά και το ανα-
φέρατε, η οποία όµως δεν καλύπτεται ασφαλιστικά από τον
ΕΛΓΑ βάσει του υφιστάµενου θεσµικού πλαισίου. Είναι και αυτό
ένα θέµα που πρέπει να συζητήσουµε, ακριβώς επειδή όπως
αναφέρετε και εσείς είναι δευτερογενής ζηµιά ή είναι ζηµιά τον
επόµενο χρόνο για να είµαστε στην κυριολεξία ακριβείς. 

Η εξέλιξη των καλλιεργειών αυτών παρακολουθείται και κατα-
γράφεται από τους γεωτεχνικούς στον ΕΛΓΑ για να διαπιστωθεί
η έκταση, η ένταση και τα αίτια του προβλήµατος. Είναι σηµαν-
τικό να δούµε και τα αίτια του προβλήµατος, αν προέρχονται από
τις πληµµύρες που είχαν γίνει από τον «Daniel» ή προέκυψε κάτι
άλλο και άρα θα έχουµε και άλλα τέτοια προβλήµατα στο µέλλον.
Από τα πρώτα στοιχεία, όπως τα αναφέρατε και εσείς, παρου-
σιάστηκε στις δενδρώδεις καλλιέργειες -πυρηνόκαρπα και αχλά-
δια-, περίπου τρεις χιλιάδες εννιακόσια στρέµµατα σε πέντε
περιοχές του νοµού και βάσει των αναλυτικών στοιχείων, που θα
προκύψουν από τις αρµόδιες υπηρεσίες ΕΛΓΑ και ΔΑΟΚ θα διε-
ρευνήσουµε την ύπαρξη κατάλληλου χρηµατοδοτικού εργα-
λείου. Άλλωστε σε συνάντηση που έλαβε χώρα τον Ιούλιο στο
Υπουργείο µας µεταξύ εκπροσώπων των συνεταιρισµών και του
Υπουργού δόθηκε η διαβεβαίωση ότι θα διερευνήσουµε το φαι-
νόµενο και θα ψάξουµε να βρούµε κάποια αποζηµίωση. Ήσασταν
και εσείς παρόντες σε αυτήν τη συνάντηση. 

Εξάλλου η χρονιά του 2024 µόλις έχει ολοκληρωθεί και, ξέ-
ρετε, τα περισσότερα αιτήµατα για ενισχύσεις και αποζηµιώσεις
εκτός ΕΛΓΑ εξετάζονται στην αρχή του νέου έτους και αφορούν
όλη την καλλιεργητική περίοδο του προηγούµενου έτους. Όταν
συγκεντρωθούν όλα αυτά τα αιτήµατα και τα στοιχεία θα µπορέ-
σουµε να διερευνήσουµε τα συγκεκριµένα χρηµατοδοτικά εργα-
λεία µε τις προβλεπόµενες συγκεκριµένες διαδικασίες. Δεν
µπορεί να γίνει κάτι διαφορετικό.

Είναι δεδοµένη η στήριξή µας στους παραγωγούς µε χρήση
χρηµατοδοτικών εργαλείων και το κάνουµε κάθε χρόνο. Το ανα-
φέρατε κιόλας για το πρόγραµµα των de minimis, ότι ξεκίνησε
για να αποκαταστήσουµε ζηµιές που είχαµε παραλάβει προηγού-
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µενα χρόνια. Άλλωστε το de minimis δεν ήταν µόνο αυτά τα χρή-
µατα, τα 11,1 εκατοµµύρια που αναφέρθηκαν. Είναι ένα ποσό
πολύ µεγαλύτερο και προφανώς αναµένονται και καινούργιες
ανακοινώσεις από τον Υπουργό και για άλλες καλλιέργειες και
σε άλλες περιοχές. Είναι όµως βέβαιο και είναι απόλυτα κατα-
νοητό και αποδεκτό από τους παραγωγούς ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση είναι παρούσα, χρησιµοποιεί όλες τις δυνατότητες που
έχουµε από τα χρηµατοδοτικά εργαλεία για να µπορέσουµε να
καλύψουµε τις ζηµιές είτε µε θεσµικές παρεµβάσεις είτε µε ετή-
σιες παρεµβάσεις. Άλλωστε αυτό ήταν και το αποτέλεσµα της
νοµοθέτησης της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης
ή το χαµηλό τιµολόγιο στο αγροτικό ρεύµα ή η ρύθµιση δανείου
που ανακοινώθηκε από τον Πρωθυπουργό και θα έχουµε άµεσα
και νοµοθετική ρύθµιση.

Εποµένως, συνεπείς στις διαβεβαιώσεις που λάβατε και από
τον Υπουργό λέµε ότι το πρόβληµα το γνωρίζουµε και το έχουµε
καταγράψει. Εφόσον επιβεβαιωθεί και από τις υπηρεσίες, γιατί
πάντοτε όλα αυτά που γίνονται επιβεβαιώνονται από τις αρµό-
διες υπηρεσίες, θα προχωρήσουµε να βρούµε τη δυνατότητα
στήριξης των παραγωγών. 

Όσον αφορά την αναδιάρθρωση, πράγµατι µία απάντηση στο
θέµα της κλιµατικής κρίσης είναι και η αναδιάρθρωση καλλιερ-
γειών. Ήδη ανακοινώσαµε το πρόγραµµα των θερµοκηπίων, που
είναι ένα πρόγραµµα 600 εκατοµµυρίων ευρώ, µια απάντηση
στην κλιµατική κρίση, καθώς µε τα θερµοκήπια θα έχουµε καλ-
λιέργειες µε µεγαλύτερη στρεµµατική απόδοση προστατευµένες
από το περιβάλλον, τις κλιµατολογικές συνθήκες και ταυτόχρονα
καλλιέργειες µε λιγότερο νερό. 

Πρέπει να δούµε και το ζήτηµα της αναδιάρθρωσης και προ-
φανώς ως Υπουργείο θέλουµε να χρησιµοποιήσουµε τα χρήµατα
µε σωστό τρόπο, τα χρήµατα που καταφέραµε το 2019 να πά-
ρουµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση, τα 19,3 δισεκατοµµύρια
ευρώ, που είναι µια προσωπική επιτυχία του Πρωθυπουργού.
Από αυτά χρησιµοποιούµε για τα θερµοκήπια. Προφανώς θα
πρέπει να δούµε και το ζήτηµα της αναδιάρθρωσης αφού γίνει
ένα σχέδιο στρατηγικό σε όλη την Ελλάδα, για να δούµε τι πρέ-
πει να γίνει και τι δεν πρέπει να γίνει. Έγινε µια πρώτη προσπά-
θεια -το αναφέρατε- για αναδιάρθρωση µέσα από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, αλλά ήταν βασική προϋπόθεση
όλα τα χρήµατα που πήραµε από το Ταµείο Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας, περίπου 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, να κατευθύνον-
ται σε επιχειρήσεις ή σε οµάδες παραγωγών ή επιχειρήσεις που
κάνουν συµβολαιακή γεωργία. Αυτός ήταν ο βασικός όρος.
Πράγµατι, όπως λέτε, από τα αιτήµατα που υποβλήθηκαν, ικα-
νοποιήθηκε ένας µικρότερος αριθµούς, αλλά και αυτό είναι κάτι
σηµαντικό για να µπορέσουµε να προχωρήσουµε σε αυτό. 

Εδώ είµαστε. Τώρα αναπτύσσεται το Πρόγραµµα Αγροτικής
Ανάπτυξης και προφανώς µε συζήτηση µε όλους θα µπορέσουµε
να βρούµε τον καλύτερο τρόπο γι’ αυτό το θέµα που θέτετε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» τριάντα δύο µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Μου-
σικό Σχολείο Καλαµάτας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας ευχόµαστε καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί
Υποδοµών και Μεταφορών, Εξωτερικών και Εσωτερικών κατέθε-
σαν στις 30-1-2025 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ
της Κυβέρνησης Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της
Δηµοκρατίας της Μολδαβίας περί αµοιβαίας αναγνώρισης και αν-
ταλλαγής των αδειών οδήγησης».

Παραπέµφθηκε στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, οι Υπουργοί Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,

Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτερι-
κών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας, Προστα-

σίας του Πολίτη, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας και Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουρ-
γοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Υγείας κατέθεσαν
στις 31-1-2025 σχέδιο νόµου: «Μέτρα για την ισόρροπη εκπρο-
σώπηση των φύλων σε θέσεις διευθυντικών στελεχών των εισηγ-
µένων εταιρειών, των µη εισηγµένων ανωνύµων εταιρειών και των
δηµοσίων επιχειρήσεων - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (Ε.Ε.)
2022/2381 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 23ης Νοεµβρίου 2022 - Ρυθµίσεις για την ενδυνάµωση των
πιλοτικών προγραµµάτων για την ενίσχυση της κοινωνικής συνο-
χής».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Προχωράµε τώρα στην έκτη µε αριθµό 432/27-1-2025 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ξάνθης της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Αν-
τιµετώπιση της εξάπλωσης της ευλογιάς των αιγοπροβάτων και
στήριξη των πληγέντων κτηνοτρόφων».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µε αυτήν την ερώτηση θέλω να µεταφέρω την

κραυγή αγωνίας των κτηνοτρόφων της περιοχής µου και όχι
µόνο. Η περιφέρειά µας βρίσκεται σε συνθήκες έκτακτης ανάγ-
κης λόγω των ζωονόσων και της ευλογιάς των αιγοπροβάτων. Οι
παραγωγοί βρίσκονται σε απόγνωση, καθώς έχουν µηδενικό ει-
σόδηµα, διογκωµένα χρέη και καµία προοπτική αποκατάστασης. 

Σας έχω καταθέσει ως αναφορά στη Βουλή την επιστολή των
κτηνοτροφικών συλλόγων Ανατολικής Μακεδονίας - Θράκης,
στην οποία ζητούνται συγκεκριµένα µέτρα στήριξης, αλλά δεν
έχουµε λάβει καµία απάντηση µέχρι σήµερα. Και ενώ η ευλογιά
των αιγοπροβάτων καταστρέφει τους κτηνοτρόφους, οι αποζη-
µιώσεις καταβάλλονται µε µεγάλη καθυστέρηση.

Στην Ξάνθη, τον τόπο µου, όπως καταγγέλλει ο πρόεδρος του
κτηνοτροφικού συλλόγου, µέχρι τώρα έχουν δοθεί αποζηµιώσεις
µόνο σε δεκατρείς εκµεταλλεύσεις, ενώ έχουν ήδη εξοντωθεί
εξήντα δύο κτηνοτροφικές µονάδες, λόγω της ευλογιάς και της
πανώλης. Οι περιοχές σε καραντίνα είναι εγκαταλειµµένες στη
µοίρα τους, οι ζωοτροφές εξαντλούνται, το κόστος τους είναι
εξωφρενικό και το κράτος δεν έχει κάνει τίποτα για να διασφαλί-
σει την επιβίωση των εκµεταλλεύσεων. Τα αµνοερίφια παραµέ-
νουν αποκλεισµένα στους στάβλους χωρίς να µπορούν να
οδηγηθούν στα σφαγεία, οδηγώντας σε ολική απώλεια εσόδων.

Παρά τις δηλώσεις σας για το µέτρο 5.2 για την ανασύσταση
του ζωικού κεφαλαίου, παραµένει απλώς µια υπόσχεση χωρίς
σαφές χρονοδιάγραµµα και όρους υλοποίησης. Έχουµε και την
αποτυχία του µέτρου 5.2 για τις ζηµιές από τις πληµµύρες και τη
φωτιά στον Έβρο και είναι λογικό να ανησυχούν οι κτηνοτρόφοι. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Προβλήµατα όµως έχουν και οι παραγωγοί ζωοτροφών. Μόνο
στον Έβρο είναι εγκλωβισµένοι δώδεκα χιλιάδες τόνοι µηδικής.
Σας έχω υποβάλει και ερώτηση αν θα υπάρξει ειδικό πρόγραµµα
αποζηµίωσης για τους παραγωγούς ζωοτροφών και τους συνε-
ταιρισµούς που δεν µπορούν να διαθέσουν τα αποθέµατά τους,
αλλά και σε αυτό το ερώτηµα αποφεύγετε να µας απαντήσετε.

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, το Κέντρο Εξωτικών Νοση-
µάτων στον Έβρο που θα µπορούσε να παίξει καθοριστικό ρόλο
στη διαχείριση της κρίσης είναι ουσιαστικά ανενεργό, δεν διαθέ-
τει το απαραίτητο προσωπικό ούτε καν τα αναγκαία µέσα. Δεν
σας ενδιαφέρει να λειτουργήσει. Δεν σας ενδιαφέρει να θωρα-
κίσετε και να προστατέψετε τον πρωτογενή τοµέα. 

Ήδη από τις 20 Αυγούστου 2024 όταν διαπιστώθηκε επίσηµα
το πρώτο κρούσµα ευλογιάς στον Έβρο, έχουν πληγεί συνολικά
27 κοπάδια, έχουν σφαγιαστεί στην περιοχή της ανατολικής Μα-
κεδονίας και Θράκης περίπου 65.000-70.000 ζώα. Μόνο στην
Ξάνθη έχουν θανατωθεί περισσότερα από 16.000 ζώα. Αντιλαµ-
βάνεστε την καταστροφή.

Εγώ έχω εδώ µαζί µου και θα σας καταθέσω την επιστολή µε
τα αιτήµατα του Δήµου Τοπείρου, καθώς τα περισσότερα κρού-
σµατα ήταν σε αυτή την περιοχή του νοµού µας. Μιλάµε για έναν
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δήµο που βασίζεται στην κτηνοτροφία. Ελπίζω να λάβετε σοβαρά
υπ’ όψιν σας όσα σας γράφουν. 

Η ευλογιά χτύπησε και τη Σαµοθράκη όπου το 40% του πλη-
θυσµού ασχολείται µε την κτηνοτροφία.

Σας ρωτώ λοιπόν ευθέως και θέλουµε ξεκάθαρες απαντήσεις
στα εξής.

Πρώτον, ποιο είναι το ύψος των αποζηµιώσεων που έχουν κα-
ταβληθεί ως σήµερα; Υπάρχουν εκκρεµότητες και πόσες ανά πε-
ριφερειακή ενότητα; Υπογράψατε την ΚΥΑ το 2025 ώστε να
καταβληθεί το τρίτο κύµα αποζηµιώσεων που έχετε εξαγγείλει; 

Δεύτερον, ανακοινώσατε ότι η ενίσχυση είναι ίση µε το κόστος
ζωοτροφών ενός µηνός λόγω των περιοριστικών µέτρων για την
πανώλη του καλοκαιριού. Για την ευλογιά τι θα γίνει; Δεν θα απο-
ζηµιωθούν οι κτηνοτρόφοι; Και αν ναι, πότε και για πόσο διά-
στηµα;

Τρίτον, για το µέτρο 5.2 που δεν έχει ακόµη προκηρυχθεί, ποιο
είναι το χρονοδιάγραµµα και ποιοι θα είναι οι όροι ένταξης; Θα
αναλάβετε επιτέλους δράση ή θα αφήσετε τους κτηνοτρόφους
να εγκαταλείψουν το επάγγελµά τους; 

Τέταρτον, ποια είναι η δικαιολογία σας για την αδράνεια του
Κέντρου Εξωτικών Νοσηµάτων στον Έβρο; Γιατί δεν έχει στελε-
χωθεί κατάλληλα και πότε θα γίνει αυτό; Πότε θα υπογράψετε
το σχετικό µνηµόνιο συνεργασίας και την προγραµµατική σύµ-
βαση µε το ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» και την Περιφέρεια Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε.

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Η δευτερολο-
γία µου θα είναι πιο σύντοµη.

Πέµπτον, πώς θα στηρίξετε τους επαγγελµατίες που κινούνται
γύρω από την κτηνοτροφία: παραγωγούς, εταιρείες ζωοτροφών,
προµηθευτές, κάθε είδους σφαγεία, εµπόρους; 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, οι κτηνοτρόφοι της ανατολικής Μακε-
δονίας και Θράκης σας κατέθεσαν συγκεκριµένα αιτήµατα: ανα-
στολή των ασφαλιστικών εισφορών προς τον ΕΦΚΑ για το
χρονικό διάστηµα µέχρι και την πλήρη επανασύσταση του ζωικού
κεφαλαίου, πάγωµα για τρία έτη όλων των οφειλόµενων και των
ρυθµίσεων των κτηνοτρόφων προς φορείς του δηµοσίου, άτοκο
δάνειο µε την εγγύηση του Ελληνικού Δηµοσίου µε τριετή πε-
ρίοδο χάριτος αποπληρωµής για οφειλές των κτηνοτρόφων προς
ιδιώτες προµηθευτές. Έχετε συζητήσει µε τον Υπουργό Οικονο-
µικών για κάτι από όλα αυτά; Θα τα υλοποιήσει η Κυβέρνηση;
Σας ακούω, κύριε Υπουργέ.

Ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Αγαπητέ συνάδελφε, γνωρίζουµε πολύ καλά τα προ-
βλήµατα τα οποία αντιµετωπίζουν οι κτηνοτρόφοι µας λόγω των
ζωονόσων και ως Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή που είχαµε
την εµφάνιση της πανώλης και σε συνέχεια της ευλογιάς είµαστε
δίπλα τους για να τους στηρίξουµε µε κάθε τρόπο. 

Στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης αντιµετωπίσαµε µε αµε-
σότητα, µεθοδικότητα και αποφασιστικότητα το θέµα της αντι-
µετώπισης των ζωονόσων και της πρόληψης επανεµφάνισής
τους. Ακολουθήσαµε πιστά όλα τα προβλεπόµενα από τα ευρω-
παϊκά πρωτόκολλα και πετύχαµε, κερδίζοντας τα εύσηµα και της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, να εξαλείψουµε την πανώλη που εµφα-
νίστηκε για πρώτη φορά τον Ιούλιο και είµαστε σε πολύ καλό
δρόµο σχετικά και µε την ευλογιά. 

Τώρα απαντώντας στο πρώτο σκέλος της ερώτησής σας για
τα µέτρα πρόληψης και εξάλειψης της ευλογιάς των αιγοπροβά-
των τα οποία λάβαµε, σας λέω ότι από τον Αύγουστο που εντο-
πίστηκε το πρώτο κρούσµα ευλογιάς στον Έβρο εφαρµόσαµε
στις µολυσµένες εκτροφές όλα τα µέτρα τα οποία προβλέπονται
από τον Ευρωπαϊκό Κανονισµό 2020/687, καθώς και το σχέδιο

αντιµετώπισης έκτακτης ανάγκης για την καταπολέµηση των
ασθενειών του παραρτήµατος 1 του π.δ.138/1995. 

Πιο συγκεκριµένα, προβήκαµε σε θανάτωση κατ’ αρχάς και
υγειονοµική ταφή των ζώων, καθαρισµό και απολύµανση των εγ-
καταστάσεων, οριοθέτηση των ζωνών προστασίας στα τρία χι-
λιόµετρα ακτίνα και επιτήρησης στα δέκα χιλιόµετρα από κάθε
επιβεβαιωµένη εστία και οριοθέτηση των περαιτέρω απαγορευ-
µένων ζωνών. Στις ζώνες προστασίας και επιτήρησης και στις πε-
ραιτέρω απαγορευµένες ζώνες πραγµατοποιείται κλινική
εξέταση όλων των προβάτων και αιγοειδών από κτηνιάτρους του
ΥΠΑΑΤ, των εποπτευόµενων φορέων και των περιφερειών. Στην
Περιφερειακή Ενότητα Έβρου, η οποία θεωρείται υψηλού κινδύ-
νου λόγω της γειτνίασης µε την Τουρκία, γίνεται και µέσω του
του προγράµµατος του έργου Thrace παθητική κλινική επιτή-
ρηση στα πρόβατα και στις αίγες. Από το 2017 στις διασυνορια-
κές περιοχές, όπως στην Περιφέρεια ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης, Κεντρικής Μακεδονίας, τη Λέσβο, τη Λήµνο, τη Σάµο,
τη Ρόδο, τη Χίο και την Κω, εφαρµόζεται το πρόγραµµα των τεσ-
σάρων διασυνοριακών νοσηµάτων, το λεγόµενο TAD. 

Λαµβάνοντας όλα τα παραπάνω µέτρα και εφαρµόζοντας απα-
ρέγκλιτα, κατορθώσαµε, αγαπητέ κύριε Χουσεΐν, τα κρούσµατα
πλέον να είναι περιορισµένα. 

Στη δευτερολογία µου θα σας απαντήσω για τα υπόλοιπα ερω-
τήµατα που έχετε θέσει και για τις αποζηµιώσεις και για το πόσα
χρήµατα έχουν καταβληθεί, αλλά και για το ινστιτούτο που βρί-
σκεται στην περιοχή σας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κύριε συνάδελφε.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Κύριε Υφυπουργέ, στην απάντησή σας,

αν κατάλαβα καλά, µας λέτε λίγο πολύ πως όλα έγιναν και όλα
τα κάνετε καλά, εφαρµόσατε τα πρωτόκολλα, εφαρµόσατε τους
ευρωπαϊκούς κανονισµούς και άλλα προγράµµατα. Αυτά µας
λέτε ότι όλα έγιναν όπως έπρεπε. 

Και τότε πώς έχουµε φτάσει στη σηµερινή καταστροφή; Σή-
µερα στην Ανατολική Μακεδονία και Θράκη, αύριο να δούµε πού.
Ήδη κρούσµατα ευλογιάς έχουµε δυστυχώς και στην Κρήτη. Ο
κρατικός µηχανισµός άργησε πολύ, η πρόληψη δεν έγινε όπως
θα έπρεπε, υποστελεχωµένη κτηνιατρική υπηρεσία. Πώς φτά-
σαµε µόνο στην ανατολική Μακεδονία και Θράκη να έχουµε
εβδοµήντα χιλιάδες ζώα που σφαγιάστηκαν; Μεγάλη ζηµιά. 

Οι κτηνοτρόφοι είναι σε µεγάλη απόγνωση. Πολλοί δεν θα
µπορέσουν να ξανά είναι στην παραγωγή. Και εσείς µας λέτε
πως και αποζηµιώσεις δώσατε και πως όλα είναι µια χαρά. Τι
ακριβώς περιµένετε για να ενεργοποιήσετε και να αξιοποιήσετε
το Κέντρο Εξωτικών Νοσηµάτων στον Έβρο, ώστε να θωρακιστεί
η περιοχή µας και να προστατευθεί ο πρωτογενής τοµέας; Γιατί
δεν είναι πρώτη φορά που έχουµε ζωονόσους στην περιοχή µας. 

Είναι δυνατόν πάλι να φταίνε άλλοι και πάλι να ακούµε για αρ-
µοδιότητες τρίτων; Είναι δυνατόν σε µια τόσο µεγάλη κρίση για
την κτηνοτροφία το Υπουργείο απλά να αρκείται να βγάλει την
ουρά του απ’ έξω; 

Είναι δυνατόν ακόµα να µην έχετε κάνει τίποτα για το µέτρο
5.2 για την αντικατάσταση του ζωικού κεφαλαίου και οι κτηνο-
τρόφοι να σας ακούν να λέτε «θα κάνουµε, θα δείξουµε, θα ενερ-
γοποιήσουµε», τη στιγµή που σε όλη την ανατολική Μακεδονία
και Θράκη βρίσκεται σε εξέλιξη ένα ξεκλήρισµα κοπαδιών, τη
στιγµή που οι παραγωγοί ζωοτροφών έχουν βρεθεί σε πραγµα-
τικό αδιέξοδο, πραγµατικά δεν ξέρω τι να κάνουν, και οι περιοχές
που είναι σε καραντίνα έχουν αφεθεί στην τύχη τους;

Σας κατέθεσα στην πρωτολογία µου συγκεκριµένες ερωτή-
σεις. Θα επιµείνουµε σε αυτές όχι µόνο σήµερα και θέλουµε συγ-
κεκριµένες απαντήσεις.

Και σας το ξαναλέω, οι κτηνοτρόφοι της ανατολικής Μακεδο-
νίας και Θράκης ζήτησαν να εφαρµοστούν τρία βασικά µέτρα για
να µπορέσουν να ανασάνουν, να επιβιώσουν: αναστολή των
ασφαλιστικών εισφορών -είναι πολύ σηµαντικό- προς τον ΕΦΚΑ
για το χρονικό διάστηµα µέχρι την πλήρη επανασύσταση του ζωι-
κού κεφαλαίου, πάγωµα για τρία έτη όλων των οφειλών και των
ρυθµίσεων των κτηνοτρόφων προς φορείς του δηµοσίου, άτοκο
δάνειο µε την εγγύηση του Ελληνικού Δηµοσίου µε τριετή πε-
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ρίοδο χάριτος αποπληρωµής για οφειλές των κτηνοτρόφων προς
ιδιώτες προµηθευτές.

Δεσµευθείτε εδώ δηµόσια ότι οι Υπουργοί θα τα υλοποιήσετε.
Μην πετάτε την µπάλα στην εξέδρα, δηλώνοντας και πάλι αναρ-
µόδιος. Οι κτηνοτρόφοι της ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης
περιµένουν σήµερα να ακούσουν συγκεκριµένες λύσεις και να
είναι πάλι στην παραγωγή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Κέλλα, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχει εκδοθεί κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών Αγρο-

τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών για τις αποζηµιώσεις των δαπανών που προκύπτουν από
την επιβολή κτηνιατρικών µέτρων εξυγίανσης του ζωικού κεφα-
λαίου της χώρας. 

Όπως διαπιστώνει κανείς µε µια γρήγορη ανάγνωση στη φε-
τινή ΚΥΑ προβλέπονται κατ’ αρχάς γενναίες αυξήσεις και πάνω
από 100% σε σχέση µε την ΚΥΑ του 2023. 

Αυξάνονται οι τιµές αποζηµίωσης σε όλες τις κατηγορίες και
σε όλες τις ηλικίες των αιγοπροβάτων. Με βάση την εν λόγω
ΚΥΑ, το ύψος των αποζηµιώσεων που έχει εγκριθεί και έχει κα-
ταβληθεί στους κτηνοτρόφους από τη Διεύθυνση Υγείας Ζώων
µέχρι σήµερα ανέρχεται στα 13,3 εκατοµµύρια ευρώ. Εξ αυτών
-δεν είναι «θα», έχει καταβληθεί- το 1,3 εκατοµµύριο έχει κατα-
βληθεί στις περιφέρειες για ενίσχυση για την επιζωοτία και τα 12
εκατοµµύρια ευρώ έχουν καταβληθεί στους κτηνοτρόφους. Κι
έχουν καταβληθεί εδώ και περισσότερο από έναν µήνα, πριν τις
εορτές των Χριστουγέννων.

Και εδώ σας καταθέτω στα Πρακτικά, για να έχετε υπ’ όψιν
σας, αναλυτικά πόσα πήρε κάθε περιφέρεια, κάθε περιφερειακή
ενότητα από τις περιφέρειες της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Χρήστος Κέλλας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Τα χρήµατα υπάρχουν. Όπως έρχονται οι καταστάσεις από τις
περιφέρειες καταβάλλονται τα χρήµατα και τα παίρνουν οι δι-
καιούχοι. Αυτή είναι η διαδικασία και πρέπει να σας πω ότι κατά
κοινή οµολογία είναι οι ταχύτερες αποζηµιώσεις που καταβλήθη-
καν ποτέ. Και έχουµε να πληρώσουµε ακόµα τα υπόλοιπα, αναλό-
γως µε το πώς έρχονται οι καταστάσεις από τις περιφέρειες
-επαναλαµβάνω- και έπεται συνέχεια. Τώρα, αναλυτικά στοιχεία
για τις περιφέρεις και τις αποζηµιώσεις τα έχω εδώ να τα δείτε
στα Πρακτικά. 

Όσον αφορά την ανασύσταση του ζωικού κεφαλαίου, αυτή θα
γίνει µε το ευρωπαϊκό µέτρο. Τα χρήµατα υπάρχουν. Είµαστε έτοι-
µοι. Περιµένουµε να τελειώσουµε και µε την ευλογιά, για να προ-
χωρήσουµε περαιτέρω στην ανασύσταση του ζωικού κεφαλαίου.
Και δεν είναι «θα» και τα µέτρα είναι αποτελεσµατικά. Ξέρετε ότι
η πανώλη έχει εκριζωθεί και φαίνεται ότι είµαστε πάρα πολύ καλά
και στο θέµα της ευλογιάς.

Όσον αφορά το µέτρο 5.2 η επιχορήγηση θα είναι 100% χρη-
µατοδότηση για την ανασύσταση του ζωικού κεφαλαίου, δηλαδή
ό,τι ζώα είχε ο καθένας θα ξαναπάρει, µε 100% χρηµατοδότηση,
το τονίζω.

Τώρα, αναφορικά µε τις ζωοτροφές, θα δοθεί ενίσχυση λόγω
µακρού χρονικού διαστήµατος που τα ζώα ήταν εγκλεισµένα
στους στάβλους λόγω των επιζωοτιών, αυξηµένο κόστος ζωοτρο-
φών, αλλά το ακριβές ύψος δεν έχει ανακοινωθεί. Δεν ξέρω από
πού προβλέπετε εσείς τα νούµερα για έναν µήνα, όπως είπατε. 

Τέλος, η ουσιαστική στήριξη της Κυβέρνησης προς τους κτη-
νοτρόφους γίνεται φανερή και µε τα άλλα µέτρα τα οποία έχει
λάβει η Κυβέρνηση. Ποια είναι αυτά; Μείωση της φορολογίας
στους συνεταιρισµούς κατά 50%, µηδενισµός του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο µε στόχο τη µείωση του
κόστους παραγωγής. Και αυτό µονιµοποιήθηκε από φέτος και
έχει νοµοθετηθεί εδώ στη Βουλή σύµφωνα µε τις δεσµεύσεις της
Κυβέρνησής µας. 

Επίσης, γίνεται φανερή µε τη διάθεση των ειδικών τιµολογίων
για το ηλεκτρικό ρεύµα, για το ΓΑΙΑ από τη ΔΕΗ και µε προγράµ-
µατα όπως τα «Φωτοβολταϊκά στο χωράφι», που επιτρέπουν
στους αγρότες µέσα από την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών
σταθµών να παράγουν τη δική τους πράσινη ενέργεια και να µει-
ώνουν το ενεργειακό κόστος.

Με την εφαρµογή του µειωµένου κατά 13% και υπερµειωµένου
6% συντελεστή ΦΠΑ σε ένα σύνολο προϊόντων και βασικών
ειδών, που υποστηρίζουν και ενισχύουν την αγροκτηνοτροφική
παραγωγή και την ανάπτυξη του πρωτογενούς τοµέα. 

Με τη µείωση του ΦΠΑ από το 24% στο 13% για την αγορά
αγροτικών µηχανηµάτων, ενώ επίκεινται και άλλα µέτρα στήριξης
όπως είναι η νοµοθετική ρύθµιση που έρχεται -βρίσκεται σε δια-
βούλευση αυτήν τη στιγµή- για τη ρύθµιση των κόκκινων δανείων. 

Όσον αφορά τώρα την απαλλαγή από φορολογία και ασφαλι-
στικές εισφορές των πληγέντων κτηνοτρόφων, αυτά ξέρετε ότι
δεν είναι δικιά µας αρµοδιότητα.

Και έρχοµαι στο ερώτηµά σας για την ενίσχυση του Κέντρου
Εξωτικών Νοσηµάτων στον Έβρο. Κατ’ αρχάς να ξεκαθαρίσω,
αγαπητέ συνάδελφε, ότι το κέντρο αυτών των εξωτικών νοσηµά-
των δεν ανήκει στο Υπουργείο. Ανήκει στην περιφέρεια. 

Στο πλαίσιο όµως στήριξης και αναβάθµισης των υποδοµών
του ΥΠΑΑΤ και των φορέων που αυτό εποπτεύει στην Περιφέρεια
της Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης θα προχωρήσουµε
άµεσα σε συνεργασία µε την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδο-
νίας και τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» µε την υπογραφή µνηµονίου συ-
νεργασίας και προγραµµατικής σύµβασης, που θα αφορούν
στην έγκαιρη πρόληψη και την αντιµετώπιση των νοσηµάτων των
ζώων. 

Μέσω αυτού του µνηµονίου θα δώσουµε τη δυνατότητα να µε-
λετήσουµε και να ελέγξουµε ασθένειες στην Περιφέρεια Ανατο-
λικής Μακεδονίας και Θράκης, θα επιτύχουµε την πρόληψη της
εξάπλωσής τους στην ευρύτερη περιοχή και θα αναπτύξουµε και
προγράµµατα προστασίας της δηµόσιας υγείας. 

Επίσης, µε το εν λόγω µνηµόνιο θα επιδιωχθεί η εκπόνηση
ερευνητικών προγραµµάτων για την αντιµετώπιση των επιπτώ-
σεων της κλιµατικής αλλαγής στην υγεία των ζώων και την ανά-
πτυξη της βιολογικής κτηνοτροφίας και κτηνοτροφίας χαµηλών
εισροών. 

Θα πρέπει να πω, επίσης, ότι και εγώ προσωπικά αλλά και η
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου έχουµε επισκεφθεί κατ’ επανά-
ληψη τις πληγείσες περιοχές λόγω των επιζωοτιών -και το ξέρετε
καλά ότι τις έχουµε επισκεφθεί- και βεβαίως θα είµαστε δίπλα
στους κτηνοτρόφους, όπως ακριβώς από την πρώτη στιγµή υπο-
σχεθήκαµε. 

Κλείνοντας, θέλω να σηµειώσω ότι τα Ινστιτούτα Κτηνιατρικών
Ερευνών και Εδαφοϋδατικών Πόρων, µε πρωτοβουλία και εσω-
τερική χρηµατοδότηση από τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», εργάζονται
για τη δηµιουργία εφαρµογής συστήµατος γεωγραφικών πληρο-
φοριών, το GIS, η οποία θα αποτελέσει ένα καινοτόµο ψηφιακό
εργαλείο για τη διαχείριση των επιζωοτιών, µεταξύ αυτών και της
ευλογιάς. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την έκτη µε αριθµό 423/23-1-2025 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Πιερίας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νίκης κ. Κοµνηνού Δελβερούδη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Άµεση εξαίρεση
του κλάδου των παράκτιων αλιέων από την εφαρµογή της επαχ-
θούς, αλλά και επικίνδυνης σε ορισµένες περιπτώσεις, για κυ-
βερνήτη και αλιευτικό σκάφος, υποχρεωτικής ζύγισης αλιευτικών
προϊόντων κατά την εκφόρτωση». 

Κύριε Δελβερούδη, έχετε τον λόγο. 
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, στη χώρα µας για πρώτη φορά το 2024 εφαρ-

µόστηκε η υπουργική απόφαση για τη «Ρύθµιση συµπληρωµατι-
κών µέτρων εφαρµογής των ενεργειακών διατάξεων του
Κοινοτικού Συστήµατος Ελέγχου της αλιείας ως προς τη ζύγιση
των αλιευτικών προϊόντων κατά την εκφόρτωση». 

Σύµφωνα µε την ερµηνευτική εγκύκλιο της εφαρµογής της εν

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 3 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7243



λόγω υπουργικής απόφασης ορίζεται η υποχρεωτική ζύγιση αλι-
ευτικών προϊόντων κατά την εκφόρτωση, πριν την αποθήκευση,
µεταφορά ή πώληση. Καθιερώνεται το µητρώο ζύγισης, το οποίο
περιλαµβάνει τις έντυπες δηλώσεις καταγραφής ζύγισης, καθώς
και την καταχώρηση του αποτελέσµατος της ζύγισης στο Ολο-
κληρωµένο Σύστηµα Παρακολούθησης και Καταγραφής Αλιευ-
τικών δραστηριοτήτων. 

Σύµφωνα, επίσης, µε την υπουργική απόφαση του Υφυπουρ-
γού Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας του 2015, «Συµπληρωµατικά µέτρα εφαρµογής των
ενωσιακών διατάξεων του συστήµατος επιβολής µορίων για σο-
βαρές παραβάσεις στον τοµέα της αλιείας», όπως αυτή τροπο-
ποιήθηκε από την υπουργική απόφαση του Υφυπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, προβλέπεται στην πρώτη
περίπτωση η αυτόµατη αναστολή της αλιευτικής άδειας, όταν ο
αριθµός των µορίων που καταλογίζονται στον κάτοχο της αλιευ-
τικής άδειας σκάφους είναι ίσος ή µεγαλύτερος των 18, 36, 54,
72 µορίων για περίοδο δύο, τεσσάρων, οκτώ και δώδεκα µηνών
αντίστοιχα, ενώ στην περίπτωση β’ προβλέπεται η οριστική αυ-
τόµατη ανάκληση της αλιευτικής άδειας του σκάφους, όταν ο
αριθµός των µορίων που καταλογίζονται στον κάτοχο της αλιευ-
τικής άδειας σκάφους είναι ίσος ή µεγαλύτερος των 90 µορίων. 

Επειδή, λοιπόν, υποχρεώνετε πλέον τους παράκτιους αλιείς
να ζυγίζουν τα αλιεύµατά τους και να ολοκληρώσουν τη διαδικα-
σία αµέσως µετά τον κατάπλου του αλιευτικού σκάφους, επειδή
υποχρεώνετε τους παράκτιους αλιείς να καταχωρίσουν, µεταξύ
άλλων, στο Ολοκληρωµένο Σύστηµα Παρακολούθησης -ΟΣΠΑ-
ηλεκτρονικά τα δεδοµένα του ηµερολογίου αλιείας για κάθε
ηµέρα του αλιευτικού ταξιδιού, τουλάχιστον τέσσερις ώρες πριν
από την προβλεπόµενη ώρα άφιξης στον λιµένα, και επειδή υπο-
χρεώνετε πλέον τους παράκτιους αλιείς εν πλω, στο πλαίσιο του
ηµερολογίου αλιείας, να κάνουν εκτίµηση των ποσοτήτων κάθε
είδους ψαριών σε χιλιόγραµµα ή, εφόσον συντρέχει περίπτωση,
τον αριθµό των ατόµων -των ψαριών που έχουν ψαρευτεί- και δε-
δοµένου ότι το πλήρωµα του αλιευτικού σκάφους των παράκτιων
αλιέων συνήθως δεν ξεπερνά τα δύο άτοµα, τα ψάρια των παρά-
κτιων αλιέων αλιεύονται σε δίχτυα και όχι σε σακιά όπως συµβαί-
νει στη µεσαία αλιεία.

Δεδοµένου ότι για την αλίευση των ψαριών όλοι γνωρίζουµε
τη δυσκολία, την καταπόνηση και τον κίνδυνο της καθηµερινής
έκθεσης των ψαράδων στα έκτακτα καιρικά φαινόµενα -και όχι
µόνο- ιδιαίτερα τους χειµερινούς µήνες αλλά και το καλοκαίρι µε
τα µπουρίνια, η ζύγιση των αλιευτικών προϊόντων είναι µια δύ-
σκολη, επίπονη και χρονοβόρα διαδικασία κάποιων ωρών, διότι
περιλαµβάνει και τον καθαρισµό των διχτυών, και τον διαχωρισµό
των αλιευµάτων ανά είδος, και την τοποθέτησή τους σε τυποποι-
ηµένα ιχθυοκιβώτια.

Επίσης, µε δεδοµένο ότι υπερβαίνουµε τα όρια της ανθρώπι-
νης αντοχής του ενός ή δύο το πολύ σε κάθε αλιευτικό σκάφος
παράκτιων ψαράδων µε την υποχρεωτική πλέον ζύγιση των αλι-
ευµάτων καθηµερινά αµέσως µετά το πολύωρο ψάρεµα και,
τέλος, µε δεδοµένο ότι υπερβάλλουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ελάτε. Έχετε περάσει και το δίλεπτο. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Έβλεπα αυτόν τον χρόνο που
βάλατε επιπλέον, κύριε Πρόεδρε, συγνώµη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν είδατε
τον πρώτο χρόνο. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Δεν το είδα, κύριε Πρόεδρε.
Υποβάλλω µόνο τις ερωτήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Απλώς το
λέω για να βλέπουµε και τους δύο χρόνους. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Υπερβαίνουµε, λοιπόν, τα όρια
της ανθρώπινης αντοχής τού ενός ή δύο το πολύ σε κάθε αλιευ-
τικό σκάφος παράκτιων ψαράδων µε την υποχρεωτική πλέον
ταυτόχρονη εκτίµηση των αλιευµάτων εν πλω και την κυβέρνηση
του σκάφους συγχρόνως από το ίδιο άτοµο. 

Ρωτάµε, λοιπόν, αν έχετε την πολιτική ευθιξία να αναγνωρίσετε
ότι οι εν λόγω παράλογες υπουργικές αποφάσεις για υποχρεω-
τική ζύγιση των αλιευµάτων καθηµερινά εξωθούν µε µαθηµατική
ακρίβεια τους παράκτιους ψαράδες στην υπέρβαση των φυσικών

αντοχών τους και στο ανθρώπινο λάθος, µε µεγάλο κίνδυνο
πλέον να χάσουν προσωρινά ή και οριστικά τη δική τους αλιευ-
τική άδεια, αλλά και του αλιευτικού σκάφους λόγω του αθροιστι-
κού καταλογισµού µορίων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Πώς; Άµα δεν πω τις ερωτή-
σεις, κύριε Πρόεδρέ µου; Συγγνώµη, δυο ερωτήσεις είναι. Με
συγχωρείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε
φτάσει στα 4,5 λεπτά. Παρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Έχει αξία αυτό που λέµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πάντα

έχουν αξία, καθώς επίσης και ο χρόνος µεγαλύτερη. 
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Βεβαίως. 
Σας ρωτώ, λοιπόν, αν έχετε την πολιτική ευθιξία να αναγνωρί-

σετε ότι ακόµη και σε περίπτωση κακοκαιρίας, ο κυβερνήτης
είναι υποχρεωµένος λόγω ηλεκτρονικής αποστολής του Ηµερο-
λογίου Αλιείας τέσσερις ώρες πριν από την προβλεπόµενη ώρα
άφιξης στον λιµένα να παραµείνει στη θάλασσα κινδυνεύοντας
και ο ίδιος να πνιγεί και να καταστραφεί η περιουσία του. 

Τέλος, σας ρωτώ αν έχετε την πολιτική βούληση να εξαιρέσετε
άµεσα παρακαλούµε όλους τους παράκτιους αλιείς από τις εν
λόγω επαχθείς και καταστροφικές υπουργικές αποφάσεις, ώστε
να είναι βιώσιµη η παράκτια αλιεία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, πριν απαντήσω διεξοδικά στα
ερωτήµατά σας, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι η υπουργική
απόφαση 65/23344/2024 που αφορά την υποχρεωτική ζύγιση
των αλιευτικών προϊόντων, όπως ρητά αναφέρει άλλωστε και
στον τίτλο της, έρχεται να εφαρµόσει Ενωσιακό Δίκαιο. Δεν είναι
δηλαδή, όπως λέτε στην ερώτησή σας, δική µας πρωτοβουλία
και απόφαση. Είναι υποχρεωτική εφαρµογή ενωσιακών κανόνων
δικαίου που εφαρµόζουν όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και καλούνται να τις εφαρµόσουν απαρέγκλιτα. 

Όπως είναι γνωστό, σύµφωνα µε τη συνθήκη λειτουργίας της
Λισαβόνας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η χώρα µας είναι υποχρε-
ωµένη να τηρεί και να εφαρµόζει τους κανόνες της κοινής αλι-
ευτικής πολιτικής και της κοινής οργάνωσης αγορών για
προϊόντα αλιείας και υδατοκαλλιέργειας, όπως αυτά έχουν θε-
σπιστεί µε τους κανονισµούς 1380 και 1379 του 2013. 

Για την επίτευξη των στόχων της κοινής αλιευτικής πολιτικής,
δηλαδή για να διασφαλιστεί ότι οι δραστηριότητες αλιείας και
υδατοκαλλιέργειας είναι περιβαλλοντικά βιώσιµες και ότι υπό-
κεινται σε διαχείριση µε τρόπο που να είναι συµβατός µε την επί-
τευξη οικονοµικών, κοινωνικών και εργασιακών οφειλών,
συµβάλλοντας παράλληλα στη διαθεσιµότητα του επισιτιστικού
εφοδιασµού, εφαρµόζεται το σύστηµα ελέγχου της αλιείας. Το
σύστηµα αυτό υπόκειται σε µια σειρά από κανονισµούς και εκτε-
λεστικές αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής µε βασικότερο
τον Κανονισµό 1224/2009. Εάν δεν τηρούµε τους προβλεπόµε-
νους κανόνες, θα ενεργοποιηθεί η διαδικασία επί παραβάσει,
σύµφωνα µε το άρθρο 258 της συνθήκης για τη λειτουργία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι εξουσιοδοτηµένη για τη διενέρ-
γεια ελέγχων, προκειµένου να παρακολουθεί την τήρηση των
υποχρεώσεων από τα κράτη-µέλη. Στην περίπτωση που σε κά-
ποιο κράτος-µέλος διαπιστωθούν ελλείψεις και αδυναµίες, θε-
σπίζονται σχέδια δράσης, τα λεγόµενα action plans, και τίθενται
δεσµευτικά χρονοδιαγράµµατα για την πλήρη συµµόρφωση των
κρατών σε αυτά. 

Στο πλαίσιο αυτό λοιπόν, το 2017 διενεργήθηκαν έλεγχοι στη
χώρα µας από επιθεωρητές των αρµοδίων Υπηρεσιών της Ευρώ-
πης. Σηµειώστε ότι δύο από τις σηµαντικότερες ελλείψεις της
ελληνικής διοίκησης ήταν, πρώτον, η εφαρµογή του συστήµατος
συσσώρευσης µορίων, το λεγόµενο point system, και, δεύτερον,
η ζύγιση των αλιευτικών προϊόντων. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις διατάξεις των τεχνικών κανονισµών
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που προαναφέρθηκαν, καθώς επίσης και το γεγονός ότι αυτές
αφορούν σε δέσµιες και ανελαστικές υποχρεώσεις, έχουµε θε-
σπίσει ορισµένα εθνικά µέτρα προσαρµογής. 

Ειδικότερα, όσον αφορά την υποχρέωση εφαρµογής του συ-
στήµατος συσσώρευσης µορίων, όπως προβλέπεται µε από-
φαση του Υφυπουργού κ. Σγουρίδη επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ,
τέθηκαν σε ισχύ εθνικές διατάξεις σχετικά µε τον αριθµό των µο-
ρίων για σοβαρές παραβάσεις. Η συγκεκριµένη υπουργική από-
φαση τροποποιήθηκε στις 21-3-2022 µε απόφαση του
Υφυπουργού κ. Κεδίκογλου, ώστε να αντιµετωπιστούν οι αστο-
χίες που είχαν εντοπιστεί και να καταστεί δυνατή η εφαρµογή
της και κατ’ επέκταση η συµµόρφωση της χώρας. Σηµειώνω ότι
µέχρι σήµερα δεν έχουµε αφαιρέσει καµµία άδεια.

Τώρα, αναφορικά µε την υποχρέωση εφαρµογής της ζύγισης
των αλιευτικών προϊόντων, όπως προβλέπεται στο άρθρο 60 του
Κανονισµού 1224/2009, τέθηκαν για πρώτη φορά σε ισχύ οι κα-
νόνες για την εφαρµογή της διοίκησης των αλιευτικών προϊόν-
των. Όπως γίνεται κατανοητό, ο έλεγχος της αλιείας και η ζύγιση
των αλιευτικών προϊόντων δεν αποτελούν ελληνική πρωτοτυπία
ούτε είναι κάτι καινούργιο. Γίνεται πανευρωπαϊκά εδώ και χρόνια
και έχει δεσµευτικό χαρακτήρα. 

Στο πόσο απεχθής είναι τελικά και το ποια πραγµατική διαδι-
κασία ακολουθείται από τους ψαράδες µας θα αναφερθώ στη
δευτερολογία µου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Ελάτε, κύριε συνάδελφε. 
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αντιλαµβάνοµαι βεβαίως ότι πρέπει να συγκλί-

νουµε µε το Ενωσιακό Δίκαιο, αλλά µια υπουργική απόφαση που
θέλει να συγκλίνει µε το Ενωσιακό Δίκαιο, το οποίο καταστρέφει
τους Έλληνες ψαράδες, δεν ξέρω κατά πόσο θα µπορούσε και
θα έπρεπε να είναι εφαρµόσιµο, εκτός που βάζουν και περιορι-
σµούς στα αλιεύµατα που θα ψαρεύουµε. Μας λένε ότι θα ψα-
ρέψουµε 300 τόνους µόνο, παραπάνω απαγορεύει η Ευρωπαϊκή
Ένωση. Λένε το ίδιο και στους διπλανούς, στους απέναντι; Ελέγ-
χουν εκεί πέρα τι γίνεται στο Αιγαίο µε τους Τούρκους; Γιατί αυτό
δεν το λαµβάνουµε υπ’ όψιν; Σε εµάς έρχονται, δηλαδή, να
εξαντλήσουν όλη την αυστηρότητα; Δεν το καταλαβαίνουµε
αυτό. 

Χαίροµαι ιδιαίτερα που είπατε ότι δεν έχουµε αφαιρέσει καµ-
µία άδεια. Αυτό δείχνει πραγµατικά ότι υπάρχει µια καλή προαί-
ρεση, όσον αφορά τη σύγκλιση µε το Ενωσιακό Δίκαιο, αλλά το
θέµα είναι ότι υπάρχει ένα κενό. Γιατί όταν κάποια πράγµατα
πρέπει να εφαρµοστούν και στην πραγµατικότητα εµείς λέµε ότι
δεν θα σας πάρουµε τις άδειες, αλλά πρέπει να εφαρµόσετε
αυτά που πρέπει, τότε δηµιουργείται ένα κενό στη διοίκηση,
όπως καταλαβαίνετε. 

Ξέρουµε όλοι πόσο επαχθείς είναι αυτές οι υποχρεώσεις που
έχουν δηµιουργηθεί µε αυτήν την υπουργική απόφαση στους ψα-
ράδες µας. Δεν είναι δυνατόν τα αποτελέσµατα της ζύγισης να
καταχωρίζονται από τους κυβερνήτες των αλιευτικών σκαφών
και στο ολοκληρωµένο σύστηµα παρακολούθησης και καταγρα-
φής αλιευτικών δραστηριοτήτων και για τα σκάφη που είναι και
άνω των δέκα µέτρων αλλά και για όλα τα σκάφη ανεξαρτήτως
µήκους που διαθέτουν άδεια αλίευσης. 

Ξέρουµε όλοι ότι οι ψαράδες µας, αυτοί οι παράκτιοι αλιείς
αποτελούν αριθµητικά το κύριο τµήµα του ελληνικού στόλου. Δη-
λαδή τι θα κάνουµε; Θα τους εξαφανίσουµε τους ανθρώπους;
Δεκατρεισίµι χιλιάδες αλιευτικά σκάφη ασχολούνται µε την πα-
ράκτια αλιεία, κύριε Υπουργέ. Είναι ιδιαίτερα σηµαντική γιατί
συµβάλλει, εκτός των άλλων, και στη διατήρηση του κοινωνικοοι-
κονοµικού ιστού των παράκτιων και νησιωτικών κοινοτήτων και
στην επισιτιστική κρίση. Δηλαδή πρέπει να ρυθµίσουµε τη σύγ-
κλιση µε το ευρωπαϊκό και Ενωσιακό Δίκαιο, µε δεδοµένο ότι
πρέπει να διατηρηθούν αυτοί οι άνθρωποι στη οικονοµική βιωσι-
µότητα. 

Εµείς θα παρακαλούσαµε να ισχύσει το προηγούµενο καθε-
στώς µε την ερµηνευτική εγκύκλιο. Και επειδή οι ψαράδες είναι
µόνοι τους µε ένα άτοµο το πολύ να είναι και οι κυβερνήτες και

να ψαρεύουν και να ζυγίζουν τα αλιεύµατα, είναι πάρα πολύ δύ-
σκολο και θα αναγκαστούν είτε να τα παρατήσουν είτε να κάνουν
καθηµερινά λάθη και αυτό θα έχει σαν αποτέλεσµα να έχουµε ή
την ανάκληση της άδειας -που ελπίζουµε ότι δεν θα υπάρξει τέ-
τοια περίπτωση, όπως είπατε και εσείς- ή κυρίως να οδηγηθούν
να παρατήσουν αυτή τη δουλειά που γι’ αυτούς αποτελεί µια µε-
γάλη δυσκολία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Αγαπητέ κύριε Δελβερούδη, διαβάζοντας την ερώ-
τησή σας βλέπω ότι λέτε ορισµένες ανακρίβειες γιατί αναφέρε-
στε σε κανόνες που δεν προβλέπονται πουθενά. Δεν βλέπω
τίποτα το επαχθές, φυσικά αδύνατο ή επικίνδυνο, όπως λέτε.
Αυτά λέτε. Η διαδικασία της ζύγισης των αλιευµάτων µπορεί να
έχει κάποιες δυσκολίες, όπως έχει κάθε τυπική διαδικασία. 

Όµως, ας µην υπερβάλλουµε. Δεν αναφέρεται σε κανόνες
ούτε επαχθείς ούτε επικίνδυνους. Σας επισηµαίνω, λοιπόν, τα
εξής:

Πρώτον, η υποχρέωση ζύγισης των αλιευµάτων δεν είναι τω-
ρινή. Η υποχρέωση ζύγισης υπάρχει από το 2011. Με την εν
λόγω υπουργική απόφαση θεσπίστηκαν ειδικοί κανόνες για την
εφαρµογή αυτής της υποχρέωσης και µεταξύ αυτών και σχέδιο
δειγµατοληψίας όταν η εκφόρτωση γίνεται σε τυποποιηµένα κι-
βώτια.

Δεύτερον, οι αλιείς και ειδικά της µικρής παράκτιας αλιείας
σκαφών µικρότερων από τα δέκα µέτρα, ούτως ή άλλως εφαρ-
µόζουν εξαντλητική ζύγιση. Δηλαδή, ζυγίζουν όλα τα ψάρια που
εκφορτώνουν και τα διαθέτουν για χονδρική ή λιανική πώληση,
χωρίς να έχουν κάποια άλλη υποχρέωση καταγραφής στο λεγό-
µενο ΟΣΠΑ, Ολοκληρωµένο Σύστηµα Παρακολούθησης της Αλι-
είας, σε ηµερήσια βάση.

Τρίτον, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στους ανωτέρω κανο-
νισµούς και στην υπουργική απόφαση, δεν προκύπτει πουθενά
ότι η ζύγιση των αλιευµάτων και καταχώριση των δεδοµένων ζύ-
γισης γίνεται τέσσερις ώρες πριν από τον κατάπλου, όπως λέτε
στην ερώτησή σας. Το αντίθετο, η ζύγιση πρέπει να έχει γίνει
πριν την εκφόρτωση, δηλαδή στο λιµάνι. Οπότε, δεν βλέπω δια-
κινδύνευση των αλιέων και της περιουσίας τους εν πλω, όπως
λέτε.

Και για να σας βοηθήσω, να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα, οι
τέσσερις ώρες πριν τον κατάπλου αφορούν στην υποχρέωση
ενηµέρωσης των λιµενικών αρχών, όταν ένα σκάφος πρόκειται
να εκφορτώσει είδος που υπόκειται σε ειδικό καθεστώς, όπως
είναι, για παράδειγµα, ο ερυθρός τόνος. Η ενηµέρωση γίνεται µε
το τηλέφωνο ή µε τον ασύρµατο. Ο λόγος ύπαρξής της είναι για
να ενηµερωθεί εγκαίρως το λιµεναρχείο, ώστε να διενεργήσει
επιτόπου επιθεώρηση. Η προαναγγελία εκφόρτωσης, όπως λέ-
γεται αυτή η υποχρέωση, εφαρµόζεται εδώ και δεκαπέντε χρό-
νια, χωρίς να έχει διατυπώσει κανείς κάποιο παράπονο ή κάποια
αντίρρηση.

Τέταρτον, στα σκάφη παράκτιας αλιείας ολικού µήκους λιγό-
τερο των δέκα µέτρων, υπό την προϋπόθεση βέβαια ότι αυτά δεν
φέρουν ειδική άδεια αλίευσης,  δεν υπάρχει υποχρέωση υποβο-
λής ηλεκτρονικού ηµερολογίου και δήλωσης εκφόρτωσης και
κατά συνέπεια, δεν υφίσταται υποχρέωση καταχώρισης των δε-
δοµένων της ζύγισης στο ΟΣΠΑ. Καλούνται µία φορά τον µήνα
µόνον να στείλουν στοιχεία.

Η υποχρέωση της καθηµερινής καταγραφής στο ΟΣΠΑ αφορά
αποκλειστικά στα µεγαλύτερα σκάφη, στα γρι-γρι, στις µηχανό-
τρατες και στα παράκτια σκάφη άνω των δέκα µέτρων, τα οποία
είναι χίλια περίπου σε ολόκληρη τη χώρα. Μάλιστα, αυτά τα
σκάφη κατά κανόνα εκφορτώνουν σε τυποποιηµένα κιβώτια, σε
φελιζόλ των τριών, πέντε ή έξι κιλών. Αν δηλαδή, ένα γρι-γρι κα-
ταπλεύσει σε ένα λιµάνι για να εκφορτώσει εκατό τελάρα γαύρο,
αναγνωρίζουµε βεβαίως, ότι θα ήταν µη ρεαλιστικό να έρθουµε
και να του πούµε ότι πρέπει να ζυγιστούν όλα τα ψάρια. Έτσι, µε
την υπουργική απόφαση λέµε ότι και µε βάση την ανάλυση κιν-
δύνου που έχει γίνει, στο συγκεκριµένο γρι-γρι πρέπει να ζυγι-
στούν τυχαία οκτώ κιβώτια.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 3 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7245



Πέµπτον, οι κυβερνήτες αυτών των σκαφών είναι απόλυτα
εξοικειωµένοι µε αυτού του είδους τις καταγραφές. Και αυτό
επειδή στη χώρα µας γίνεται από το 2015, οπότε και τέθηκε σε
παραγωγική λειτουργία το ΟΣΠΑ. Εφαρµόζουν πλήρως τις υπο-
χρεώσεις καταγραφής δεδοµένων που αφορούν στις αλιευτικές
δραστηριότητες, δηλαδή ηµερολόγια αλιείας, δηλώσεις εκφόρ-
τωσης, δηλώσεις πρώτης πώλησης κ.λπ..

Είναι προφανές, αγαπητέ συνάδελφε, ότι εθνικά µέτρα που
έχουν θεσπιστεί µέχρι σήµερα λήφθηκαν για τη συµµόρφωση
της χώρας µας µε την ενωσιακή νοµοθεσία, λαµβάνοντας ταυ-
τόχρονα υπ’ όψιν τις ιδιαιτερότητες της ελληνικής αλιείας και ει-
δικότερα της µικρής παράκτιας αλιείας.

Γι’ αυτό και εξαιρέσαµε από τις περισσότερες σχετικές υπο-
χρεώσεις τα σχεδόν δέκα χιλιάδες σκάφη της παράκτιας αλιείας,
µε απώτερο στόχο βεβαίως να διευκολύνουµε τους αλιείς µας,
τους οποίους άλλωστε στηρίζουµε µε κάθε διαθέσιµο πόρο και
τρόπο. Και αυτό επειδή η Κυβέρνηση αποδίδει ιδιαίτερη σηµασία
στον αλιευτικό κλάδο, καθώς διαδραµατίζει σηµαντικότατο ρόλο,
συνεισφέροντας στο ΑΕΠ της χώρας, δηµιουργώντας θέσεις ερ-
γασίας, συµβάλλοντας στις τοπικές κοινότητες και προάγοντας
την ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή και ιδιαίτερα στις απο-
µονωµένες και κυρίως, στις νησιωτικές περιοχές της Ελλάδος.

Σας ευχαριστώ.
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Από τι εξαιρέθηκαν οι δέκα χι-

λιάδες παράκτιοι αλιείς;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Από τις περισσότερες υποχρεώσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 415/22-1-2025 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χαλκιδικής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Απόστολου Πάνα
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Βελτίωση λειτουργίας Κέν-
τρο Φυσικής Ιατρικής και Αποκατάστασης (ΚΕΦΙΑΠ) Χαλκιδικής»

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, το Κέντρο Φυσικής Ια-
τρικής και Αποκατάστασης, ΚΕΦΙΑΠ, της Χαλκιδικής αποτελεί δια-
τοµεακό τµήµα του Γενικού Νοσοκοµείου της περιφερειακής
ενότητας. Το ΚΕΦΙΑΠ, όπως είναι γνωστό, απευθύνεται σε ασθε-
νείς όλων των ηλικιών που πάσχουν από παθήσεις του κεντρικού
και περιφερειακού νευρικού συστήµατος και οι οποίοι βρίσκονται
στο αρχικό, ενδιάµεσο και χρόνιο στάδιο µιας νόσου που τους
προκαλεί δυσκολία στη βάδιση, στην κίνηση και στην αυτοεξυπη-
ρέτησή τους. Όλο αυτό δηµιουργεί µεγάλες προϋποθέσεις, προ-
βληµατικές, για όλους αυτούς τους ανθρώπους, ενώ το ΚΕΦΙΑΠ
αποτελεί τον µοναδικό δηµόσιο χώρο δωρεάν φυσικής και ιατρι-
κής αποκατάστασης στη Χαλκιδική και προσφέρει, συγχρόνως,
φυσικές πολύτιµες υπηρεσίες στους πολίτες της µε τα ελάχιστα
µέσα που διαθέτει, παρά τα σοβαρά προβλήµατα που αντιµετω-
πίζει.

Συγκεκριµένα, στο ΚΕΦΙΑΠ Χαλκιδικής και σύµφωνα µε την
οµάδα «Κίνηση Πολιτών» της Χαλκιδικής αλλά και τον νοµαρχιακό
σύλλογο «ΑΓΑΠΗ» ατόµων, γονέων και κηδεµόνων µε αναπηρία,
οι υπηρεσίες από τους ιατρούς, το νοσηλευτικό προσωπικό αλλά
και το διοικητικό προσωπικό είναι άριστες και η φροντίδα που πα-
ρέχεται είναι πάρα πολύ σηµαντική.

Παρ’ όλα αυτά, όπως αντιλαµβάνεστε, είναι ανάγκη να υπάρξει
κτιριακή και ενεργειακή αναβάθµιση του κέντρου, γεγονός που
διαπίστωσα και εγώ στο πλαίσιο της επίσκεψής µου στον χώρο.

Παράλληλα, υπάρχει σοβαρό πρόβληµα υποστελέχωσης του
κέντρου µε εργοθεραπευτές, φυσιοθεραπευτές, ψυχολόγους και
παιδοψυχολόγους, όπου είναι απαραίτητοι για τη λειτουργία του.
Επίσης, υπάρχουν παλαιού τύπου µηχανήµατα, τα οποία πρέπει
να αντικατασταθούν και να συµπληρωθούν µε σύγχρονα.

Στο κέντρο, επίσης, υπάρχει ενσωµατωµένος ξενώνας, ο οποίος
θα µπορεί να λειτουργήσει και θα µπορεί συγχρόνως να δώσει τη
δυνατότητα να λειτουργήσει το κέντρο πάρα πολύ πιο σύγχρονα.

Στο πλαίσιο αυτό, σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ, ποιες θα είναι οι
ενέργειες, προκειµένου το ΚΕΦΙΑΠ Χαλκιδικής να γίνει πιο σύγ-
χρονο και να µπορέσει να έχει τις σύγχρονες λειτουργίες που όλοι
απαιτούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Κύριε συνάδελφε, καταρχάς σας ευχαριστώ πολύ για την ερώ-
τηση.

Η αλήθεια είναι ότι όχι το ΚΕΦΙΑΠ Χαλκιδικής, αλλά γενικά τα
ΚΕΦΙΑΠ στη χώρα είναι µία, ας το πούµε έτσι, αµαρτωλή ιστορία,
µε την εξής έννοια: Φτιάξαµε πριν από είκοσι πέντε, τριάντα,
τριάντα πέντε χρόνια διάφορες δοµές σε διάφορες περιοχές της
χώρας. Εάν µε ρωτήσετε σήµερα αν τα µισά από όλα αυτά που
λειτουργούν είναι όπως θα τα ήθελα εγώ, σας λέω ότι αυτή τη
στιγµή δεν λειτουργεί ούτε ένα όπως θα το ήθελα εγώ.

Η µόνη αντίστοιχη δηµόσια δοµή που µπορώ να σας πω ότι
λειτουργεί πράγµατι ως κέντρο αποκατάστασης ισότιµο και αν-
ταγωνιστικό των µονάδων του ιδιωτικού τοµέα, είναι µόνο της
ΑΕΜΥ στην περιοχή του Κορωπίου. Αυτό πράγµατι είναι σε αυτό
το πολύ υψηλό επίπεδο.  Όµως, είναι το µοναδικό. Όλα τα άλλα
είναι κάπου στο ενδιάµεσο.

Είχα αναλάβει µια πρωτοβουλία για το ΚΕΦΙΑΠ του Αµυνταίου,
όπου αυτή τη στιγµή έχει υπογραφεί προγραµµατική συµφωνία
µε την ΑΕΜΥ και κάνει τη µελέτη, µήπως µπορούµε να κάνουµε
ένα ΚΕΦΙΑΠ εκεί αντίστοιχο της Αττικής, όπου να είναι πολύ υψη-
λής παρεχόµενης ποιότητας υπηρεσιών. Παράλληλα, βλέπω και
το ΚΕΦΙΑΠ της Χαλκιδικής, µετά και την ερώτησή σας αλλά και
πριν, όπου είχαµε αρκετά ασχοληθεί. Είχαµε στείλει τον κύριο
διοικητή της 4ης ΥΠΕ τον Νοέµβριο του 2024. Είχε κάνει επιτόπου
επίσκεψη και µαζί µε τη διοίκηση του Νοσοκοµείου Χαλκιδικής,
καθώς το ΚΕΦΙΑΠ είναι συνδεδεµένο µε το νοσοκοµείο, έχει γίνει
µια µελέτη για το ποια θα ήταν τα έργα ανακαίνισης και η αγορά
ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού που θα ήταν απαραίτητη, για να
µπορέσει πραγµατικά να εξελιχθεί σε µια σηµαντική δηµόσια
δοµή.

Έχουµε εντάξει στο ΕΣΠΑ ένα πρόγραµµα για ένα µηχάνηµα
λέιζερ, το οποίο είναι µικρής αξίας, περίπου 40.000 ευρώ, που
έχει ζητηθεί και αναµένουµε να δούµε, αφού έρθει τελική πρό-
ταση από την ΥΠΕ, πώς θα εντάξουµε σε πρόγραµµα την κτιριο-
λογική του αναβάθµιση. Μας ενδιαφέρει και εκεί να αναβαθµιστεί
το ΚΕΦΙΑΠ.

Νοµίζω, όµως, ότι στο τέλος ίσως θα πρέπει να εξετάσουµε
και εκεί µια συνεργασία µε την ΑΕΜΥ, κατά τα πρότυπα που το
σχεδιάζουµε µε το Αµύνταιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, άκουσα µε προσοχή
αυτά που αναφέρατε και είναι απορίας άξιο, πράγµατι, να υπάρ-
χει ένα τέτοιο Κέντρο στη Χαλκιδική και να είναι εγκαταλελειµ-
µένο, το οποίο βέβαια υπάρχει -και πρέπει να το πούµε- µε βάση
τις αξιοπρόσεκτες προσπάθειες του προσωπικού του.

Παρεµπιπτόντως, θέλω να σας πω ότι είναι διαχρονικές οι προ-
σπάθειες που κάνει το προσωπικό στο ΚΕΦΙΑΠ, προκειµένου να
αποκατασταθούν όσοι πηγαίνουν εκεί. Οι ελλείψεις, όπως σας
έχω πει, είναι τεράστιες και αυτό κατευθύνει πάρα πολύ κόσµο
έµµεσα στα ιδιωτικά κέντρα αποκατάστασης της Χαλκιδικής,
αλλά και της Θεσσαλονίκης.

Μάλιστα, θέλω να σας πω ότι έχω επανέλθει στο ζήτηµα αυτό
και µε τη 4136/4-4-2024 ερώτησή µου, αλλά η απάντησή σας τότε
ήταν πως οι εγκαταστάσεις του ΚΕΦΙΑΠ, εφόσον πρόκειται να
λειτουργήσουν, θα πρέπει να ελεγχθούν και να συντηρηθούν, να
επισκευαστούν, να ανακαινιστούν και να αντικατασταθούν.

Στην ίδια απάντηση, το Υπουργείο τότε ανέφερε ότι πολλές
δραστηριότητες που προβλέπονταν στον αρχικό σχεδιασµό του
Κέντρου δεν χρησιµοποιήθηκαν από την αρχή της λειτουργίας
του Κέντρου, όπως οι υποστηρικτικές εγκαταστάσεις, αλλά και
επίσης ότι µετά από τόσα χρόνια αχρησίας υπάρχουν προβλή-
µατα.

Εγώ βλέπω θετικά αυτό, ότι υπάρχει µια σχετική δέσµευση σε
ό,τι αφορά τον µηχανολογικό εξοπλισµό, ο οποίος θα µπορούσε
να αντικατασταθεί µέσα από προγράµµατα ΕΣΠΑ, αλλά πέρα
από τον εξοπλισµό, υπάρχουν και ζητήµατα προσωπικού. Διότι
µπορεί να ανακαινίσουµε τον µηχανολογικό εξοπλισµό ή τις κτι-
ριακές εγκαταστάσεις, αλλά αντιλαµβάνεστε ότι υπάρχει µεγάλο
ζήτηµα µε το προσωπικό εκεί, το οποίο είναι λιγοστό.

Άρα, θα ήθελα από πλευράς σας να υπάρχει και µια δέσµευση,
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εν πάση περιπτώσει, ή ένας σχεδιασµός-προγραµµατισµός, προ-
κειµένου να έρθουν όλο αυτό το εξειδικευµένο προσωπικό που
χρειάζεται αυτή τη στιγµή για να αντιµετωπίσει αυτή την κατά-
σταση.

Και είναι ανάγκη να την αντιµετωπίσει για τον εξής λόγο, κύριε
Υπουργέ. Διότι στο Κέντρο αυτό έρχονται πάρα πολλά άτοµα τα
οποία, πέρα από τις ανάγκες αποκατάστασης τις οποίες έχουν,
είναι και η οικονοµική ανάγκη τέτοια που πρέπει να βρεθούν σε
ένα δηµόσιο νοσοκοµείο, σε µια δηµόσια δοµή, η οποία πρέπει
να τους παρέχει όλες αυτές τις υπηρεσίες, γιατί δεν µπορούν να
πάνε κάπου αλλού. Άρα, είναι µια κοινωνική ανάγκη.

Αντιλαµβάνοµαι τα ζητήµατα τα οποία υπήρχαν παλιότερα µε
τα λεγόµενα ΚΕΚΥΚΑΜΕΑ, αν δεν κάνω λάθος. Τα ΚΕΦΙΑΠ εξε-
λίχτηκαν µετά τα ΚΕΚΥΚΑΜΕΑ και είναι θλιβερό να βλέπουµε εγ-
καταστάσεις, ειδικότερα από προγράµµατα ΕΣΠΑ, οι οποίες να
βρίσκονται µέσα σε καλούπια ακόµα και να µην έχουν χρησιµο-
ποιηθεί ποτέ. Όµως, υπάρχουν αυτές οι εγκαταστάσεις, υπάρ-
χουν οι κτηριακές δοµές και υπάρχει και η αγωνία προσωπικού,
που δίνει πραγµατικά την ψυχή του, ειδικότερα στο ΚΕΦΙΑΠ της
Χαλκιδικής, προκειµένου να αντιµετωπίσει τις δυσκολίες αυτές.

Άρα, αυτό το οποίο θα ήθελα από εσάς είναι πλέον η πολιτεία,
το Υπουργείο να έχει έναν συγκεκριµένο σχεδιασµό για το ΚΕ-
ΦΙΑΠ της Χαλκιδικής. Να µας δώσετε έναν προγραµµατισµό ο
οποίος θα είναι µε ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα και σε
δεύτερο επίπεδο, να υπάρξει και µια µέριµνα σε ό,τι αφορά το
προσωπικό, γιατί υπάρχει τεράστια ανάγκη σε έναν νόµο, ο
οποίος ξέρετε ότι έχει και µεγάλες δυσκολίες αναφορικά µε τη
γεωµορφολογία και αντιλαµβάνεστε ότι δεν είναι πολύ εύκολο
όλα αυτά τα άτοµα µε ειδικές ικανότητες να µπορέσουν να φτά-
σουν εκεί και να αντιµετωπίσουν όλη αυτή την κατάσταση.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Επα-

ναλαµβάνω, κύριε συνάδελφε -και σας µιλάω µε τον σεβασµό
που σας αξίζει- ότι, εάν θέλετε, να σας διαβάσω την απάντηση
της υπηρεσίας. Είναι µια τυπική απάντηση. Λέει ποιοι υπηρετούν
στο ΚΕΦΙΑΠ, κάποιες µικρές εργασίες που έγιναν στην πραγµα-
τικότητα, για να συνεχίσει το ΚΕΦΙΑΠ και στη Χαλκιδική να λει-
τουργεί περίπου όπως λειτουργεί µέχρι σήµερα, όπως
λειτουργούσε επί των προηγούµενων ηµερών µας, όπως λει-
τουργούσε και επί ΣΥΡΙΖΑ κ.ο.κ..

Τα χρόνια περνάνε και αυτές οι δοµές που, πράγµατι, φτιάχτη-
καν από ΕΣΠΑ του παρελθόντος, στην πραγµατικότητα δεν αξιο-
ποιούνται. Άρα, αυτό που πρέπει να µας απασχολήσει είναι γιατί
δεν αξιοποιούνται. Είναι θέµα του κακού Υπουργού Γεωργιάδη;
Επί είκοσι πέντε, τριάντα χρόνια ένας καλός Υπουργός δεν βρέ-
θηκε που να ενδιαφερθεί για το ΚΕΦΙΑΠ; Δεν καταλαβαίνετε ότι
το πρόβληµα εδώ είναι λίγο πιο δοµικό;

Πιστεύω, πραγµατικά, ότι το πραγµατικό µοντέλο είναι µέσω
ΑΕΜΥ και θα εξηγήσω για ποιον λόγο. Δέχοµαι απολύτως ότι θέ-
λετε εξειδικευµένο προσωπικό. Το εξειδικευµένο προσωπικό έχει
µεγάλη ζήτηση στην Ελλάδα σήµερα, γιατί τα κέντρα αποκατά-
στασης είναι πάρα πολλά και οι µισθοί που δίνουν είναι µεγάλοι.
Δεν θα πάνε εύκολα σε ένα νοσοκοµείο του ΕΣΥ µε τους µισθούς
του ΕΣΥ. Δεν ξέρω αν αυτό σας προκαλεί κάποια ιδεολογική στε-
ναχώρια λόγω των σοσιαλιστικών σας καταβολών, αλλά οι άν-
θρωποι, δυστυχώς ή ευτυχώς, είναι προγραµµατισµένοι να
ακολουθούν το συµφέρον τους και δεν βλέπουν εύκολα το συµ-
φέρον τους στα ΚΕΦΙΑΠ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ας προκηρύξουµε τις θέσεις…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Προ-

κηρύσσουµε. Άντε να τις προκηρύξω τις θέσεις…
Σήµερα έχω να απαντήσω άλλη ερώτηση. Δεν ξέρω αν θα γίνει

για τη Δράµα, όπου δεν βρήκαµε κανέναν µε εκατό κίνητρα επι-
πλέον.

Άρα, δεν είναι τόσο απλό. Δηλαδή και να προκηρύξω, θα είναι
για να τις αποφύγω. Εγώ δεν θέλω να τις αποφύγω. Σας µιλάω
µε σεβασµό. Το µοντέλο της ΑΕΜΥ, που θα το κάνω, ώστε να
αµείβεται ο άνθρωπος που δουλεύει. Αν δούµε ότι δουλεύει, θα
το κάνουµε παντού. Τι πλεονέκτηµα έχει; Επειδή η ΑΕΜΥ είναι

ανώνυµη εταιρεία, δεν δεσµεύεται από τους µισθούς του ΕΣΥ.
Να σας το πω λίγο διαφορετικά: Έγιναν φασαρίες πολλές,

όταν πήγα στο Κέντρο Αποκατάστασης της ΑΕΜΥ που δουλεύει
στην Αττική και είναι πραγµατικά καταπληκτικό, είναι state of the
art. Πάλι ήταν απ’ έξω και φώναζαν οι γνωστοί της Αριστεράς,
γιατί εκεί είχε εισιτήριο εισόδου 10 ευρώ. Δεν γίνονται όλα, αλλά
έχει πραγµατικά πάρα πολλούς γιατρούς, νοσηλευτές, µηχανή-
µατα καινούργια. Είναι καταπληκτικό. Ο κόσµος πηγαίνει, είναι
ευχαριστηµένος. Τι να κάνουµε; Ορισµένα πράγµατα δεν µπορεί
να τα κάνει το κράτος.

Ξαναλέω ότι στα µέτρα του κράτους, στείλαµε τον ΥΠΕάρχη,
κάναµε τη µελέτη, εντάξαµε στο ΕΣΠΑ. Θα κάνω όλα όσα µπορεί
να κάνει το Υπουργείο Υγείας στα πλαίσια που έχουµε. Δεσµεύο-
µαι, γιατί και εγώ θλίβοµαι να το βλέπω να είναι έτσι. Νοµίζω ότι
η τελική λύση αυτών των δοµών θα έρθει µέσα από µια πιο µε-
γάλη σύµπραξη µε τον ιδιωτικό τοµέα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τη συζήτηση της όγδοης µε αριθµό 418/22-1-2025 επί-
καιρης ερώτησης του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ.
Παύλου Χρηστίδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επέ-
κταση της πλήρους απαλλαγής από τη συµµετοχή στη φαρµα-
κευτική δαπάνη όλων των χαµηλοσυνταξιούχων αναπηρίας,
ανεξαρτήτως ποσοστού αναπηρίας και ηλικίας».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε το άρθρο 52, το οποίο ψηφίσαµε και εµείς

στον πρόσφατα ψηφισθέντα ν.5167/2024, γίνεται πράξη η απαλ-
λαγή από τη φαρµακευτική δαπάνη, επεκτεινόµενη από 1-3-2025
σε καθέναν που κατέστη συνταξιούχος µετά τον Μάιο του 2016
ή θα καταστεί στο µέλλον, ο οποίος, πρώτον, δεν έλαβε ποτέ
ΕΚΑΣ και δεύτερον, πληροί τον Δεκέµβριο του 2024 για τους ήδη
συνταξιούχους ή κατά τον µήνα µελλοντικής συνταξιοδότησής
του για τους εφεξής συνταξιούχους, τα εισοδηµατικά, ηλικιακά
και λοιπά κριτήρια που ίσχυαν το 2019 για την καταβολή του
ΕΚΑΣ.

Με βάση τη σχετική ΚΥΑ χορήγησης του ΕΚΑΣ του έτους
2019, ως ηλικιακό κριτήριο ορίζεται η συµπλήρωση του εξηκο-
στού πέµπτου έτους της ηλικίας, ενώ ειδικά για τους συνταξιού-
χους λόγω αναπηρίας, µε ποσοστό αναπηρίας 80% και άνω, δεν
απαιτείται η συµπλήρωση ορίου ηλικίας.

Επειδή, όπως γνωρίζετε πολύ καλά, οι συνταξιούχοι λόγω ανα-
πηρίας είναι οι πλέον αδικηµένοι του νόµου Κατρούγκαλου, αφού
µε τον νόµο αυτόν όχι µόνο στερήθηκαν το ΕΚΑΣ και τα κατώ-
τατα όρια σύνταξης, αλλά περιορίστηκε ακόµα και το ποσό της
εθνικής σύνταξης 75% αυτής για συνταξιούχους µε αναπηρία
67%-79,9% ή στο 50% για συνταξιούχους µε αναπηρία από 50%-
66,9%, µε αποτέλεσµα πολλοί να παίρνουν µια σύνταξη-φιλοδώ-
ρηµα, της τάξης των 300-400 ευρώ και επειδή από τις συνολικά
206.645 συντάξεις αναπηρίας, το 42%, δηλαδή 86.704 φτάνουν
µέχρι 500 ευρώ, µε µέσο όρο αυτών τα 399,25 ευρώ µικτά, µε
βάση τα στοιχεία του Σεπτεµβρίου της ΗΔΙΚΑ και επειδή η Νέα
Δηµοκρατία, πριν την ανάληψη της εξουσίας, υποσχόταν την κα-
τάργηση του νόµου Κατρούγκαλου και εποµένως, κατά συνέ-
πεια, την επαναχορήγηση του ΕΚΑΣ και επειδή η ΕΣΑΜΕΑ, µε
επιστολή της προς τη Βουλή των Ελλήνων, έχει ζητήσει µε τεκ-
µηριωµένο λόγο την επέκταση της πλήρους απαλλαγής από τη
συµµετοχή στη φαρµακευτική δαπάνη στους χαµηλοσυνταξιού-
χους µε ποσοστό αναπηρίας από 50% και άνω, χωρίς ηλικιακό
όριο, σας ερωτώ αν προτίθεστε να επεκτείνετε από την 1η Μαρ-
τίου του 2025 τη ρύθµιση της πλήρους απαλλαγής από τη συµ-
µετοχή στη φαρµακευτική δαπάνη όλων των συνταξιούχων λόγω
αναπηρίας, πληρούντων προφανώς τα εισοδηµατικά κριτήρια χο-
ρήγησης ΕΚΑΣ το 2019, ανεξαρτήτως ποσοστού αναπηρίας και
ηλικίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Θέλω να είµαι ειλικρινής: Δεν πολυκαταλαβαίνω την ερώτηση και
ούτε η υπηρεσία την έχει πολυκαταλάβει.
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Υπήρχε το ΕΚΑΣ. Το 2016 ο νόµος Κατρούγκαλου το κατήρ-
γησε. Τότε ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ ότι αυτοί που χάνουν το ΕΚΑΣ, εξα-
κολουθούν να λαµβάνουν δωρεάν τα φάρµακα, µε µηδενική
συµµετοχή, για να το λέµε σωστά. Αυτό ισχύει για τρία χρόνια
µέχρι το 2019. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το επεξέ-
τεινε µέχρι το 2023, και το 2023 το έκανε για πάντα. Και τώρα
εµείς ψηφίσαµε, και ισχύει από 1η Μαρτίου -τι πράγµα;- ότι και
αυτοί που αν βγαίναν στην σύνταξη µετά τον νόµο Κατρούγκα-
λου, εάν πληρούσαν και πληρούν τα κριτήρια του ΕΚΑΣ, και αυτοί
θα λαµβάνουν δωρεάν συµµετοχή, ανεξαρτήτως βαθµού αναπη-
ρίας. Δεν εµπλέκεται η αναπηρία µέσα. Εµπλέκεται πας συνταξι-
ούχος που αν δεν είχε καταργηθεί το ΕΚΑΣ, θα ελάµβανε το
ΕΚΑΣ, µε αυτό το πλαίσιο, µε αυτά τα κριτήρια, εισοδηµατικά, οι-
κονοµικά, περιουσιακά και τίποτα άλλο.

Όσοι θα ελάµβαναν το ΕΚΑΣ, και δεν το λαµβάνουν γιατί δεν
υπάρχει, αλλά εφόσον το λάµβαναν θα έπαιρναν και µηδενική
συµµετοχή, θα έχουν µηδενική συµµετοχή από 1η Μαρτίου. Όσοι
είχαν µηδενική συµµετοχή από τους προηγούµενους νόµους,
εξακολουθούν να έχουν. Η µηδενική συµµετοχή στον ΕΟΠΥΥ,
δεν συνδέεται µε το ποσοστό αναπηρίας -γενικά µιλάω τώρα, δεν
µιλάω για τους συνταξιούχους- συνδέεται µε την πάθηση. Δη-
λαδή είσαι µεταµοσχευθείς συµπαγών οργάνων, έχεις µηδενική
συµµετοχή. Δεν πηγαίνει µε το ποσοστό αναπηρίας όµως, πή-
γαινε µε την πάθηση. Αν µου το εξηγήσετε λίγο παραπάνω, θα
το εξηγήσω και εγώ στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Χρη-
στίδη, έχετε τον λόγο.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτό το οποίο πρέπει
να προσθέσουµε σε αυτή τη συζήτηση την οποία κάνουµε, είναι
το «ανεξαρτήτως ηλικίας» στο 50% έως 79,9% αναπηρίας, ανε-
ξαρτήτου ηλικίας. Αυτό είναι αυτή τη στιγµή ένα κενό…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Ασχέτως ΕΚΑΣ;

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Όχι ασχέτως ΕΚΑΣ. Των συνταξιούχων
που δικαιούνταν ΕΚΑΣ, ανεξαρτήτως ηλικίας. Αυτό είναι το κρί-
σιµο το οποίο πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας. Δηλαδή υπάρ-
χουν και ηλικιακά κριτήρια µε λίγα λόγια…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Στο
ΕΚΑΣ;

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ναι. Εκτός από τα κριτήρια τα οικονο-
µικά, υπάρχουν και ηλικιακά κριτήρια. 

Εµείς αυτό το οποίο ζητάµε είναι να υπάρξει µια επέκταση, το
οποίο αφορά και τα ηλικιακά, και το οποίο και, µε βάση τον δικό
σας υπολογισµό, ήταν περίπου στα 25 εκατοµµύρια ευρώ, αυτό
το οποίο περάσαµε πριν από λίγους µήνες. Θεωρούµε εµείς ότι
θα είναι ένα ποσό επιπλέον της τάξης των 3 ή 4 εκατοµµυρίων
ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Τώρα αρχίζω λίγο να το καταλαβαίνω.

Στην πραγµατικότητα αυτό που λέτε είναι και όσοι έχουν βγει
σε πρόωρη σύνταξη και έχουν πάρει αναπηρική σύνταξη λόγω
της όποιας πάθησης έχουν, ακόµα και αν είναι σαράντα πέντε
χρονών, να παίρνουν δωρεάν τα φάρµακα -αυτό συζητάµε τώρα-
οι οποίοι δεν θα έπαιρναν ΕΚΑΣ στα σαράντα πέντε τους γιατί
για ΕΚΑΣ πρέπει να φτάσουν στα εξήντα δύο τους για να το πά-
ρουν. Αυτό συζητάµε. Ωραία; Αυτό συζητάµε;

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ναι, κύριε Υπουργέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Ωραία.
Αν µιλάµε για 3 ή 4 εκατοµµύρια, η εισήγησή µου θα ήταν θε-

τική. Δεν το ξέρω ότι είναι τόσο, γιατί δεν το έχω καθόλου υπο-
λογίσει. Η απάντηση της υπηρεσίας όταν την είχα ρωτήσει, είναι
ότι δεν µπορούν να κάνουν υπολογισµό. Έχω, µάλιστα, εδώ και
το γραπτό, και µπορώ να σας το διαβάσω. Λέει: «Δεν είναι δυνατό
να προσδιοριστεί ο αριθµός των ασφαλισµένων και το προκα-
λούµενο κόστος από τη µείωση ή την κατάργηση της συµµετο-
χής, καθώς το σύστηµα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης δεν
καταγράφει το ποσοστό αναπηρίας και την πάθηση που επιφέρει
την αναπηρία».

Δηλαδή εµείς σαν Υπουργείο Υγείας δεν µπορούµε να πούµε
στο Γενικό Λογιστήριο ότι αυτό κοστίζει 3 εκατοµµύρια ή 33 εκα-
τοµµύρια ή 133 εκατοµµύρια. 

Άρα, η ερώτηση πρέπει να γίνει ή στο Υπουργείο Οικονοµικών
ή στο Υπουργείο Εργασίας -όχι στο Υπουργείο Υγείας- που
έχουν τα εργαλεία. Εµείς το µόνο εργαλείο που έχουµε για να
καταγράφουµε το κόστος, είναι το σύστηµα ηλεκτρονικής συν-
ταγογράφησης. Στο σύστηµα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης
δεν καταγράφεται το ποσοστό αναπηρίας, καταγράφονται µόνο
παθήσεις. Άρα, εγώ δεν ξέρω πόσοι είναι αυτοί που µου λέτε.

Είστε σοβαρός άνθρωπος, άρα, καταλαβαίνετε ότι για να
πάρει µια απόφαση το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, πρέπει
να ξέρει πόσο είναι. Εάν εσείς έχετε κάποια µελέτη για την ΕΣΑ-
ΜΕΑ που λέει ότι είναι τόσοι, εγώ θα την υποστηρίξω πραγµα-
τικά, το θεωρώ σωστό, αλλά δεν µπορώ να σας το υποσχεθώ εάν
δεν ξέρω πόσα είναι, και οι υπηρεσίες µου µού λένε ότι δεν ξέ-
ρουν πόσα είναι, και αυτό είναι συνήθως κακό για να πάρουµε
απόφαση. Για να πάρουµε απόφαση πρέπει να ξέρουµε πόσο
είναι. Όµως, η γενική αρχή της Κυβέρνησης –και αυτό το ψηφί-
σαµε και µαζί ούτως ή άλλως τον Δεκέµβριο- είναι ότι αυτοί οι
οποίοι είναι σε αυτή την κατηγορία την κοινωνικοοικονοµική, δεν
πρέπει να επιβαρύνονται µε τα φάρµακα.

Μάλιστα, να σας πω και κάτι ακόµα, ότι τα χρήµατα από αυτή
τη δαπάνη δεν είναι µέσα στη φαρµακευτική δαπάνη. Το λέω
γιατί τότε είχαν ανησυχήσει κάποιοι για το clawback. Τα χρήµατα
για αυτούς τους ανθρώπους, δηλαδή τη συµµετοχή που θα πλή-
ρωναν αυτοί οι άνθρωποι, την καλύπτει το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους µε επιπλέον χρήµατα στον ΕΟΠΥΥ, δεν επηρεάζει το
clawback δηλαδή, είναι χρήµατα που δαπανά το κράτος για κοι-
νωνικούς λόγους. 

Βλέπω τώρα ότι ήρθε εδώ και ο αρµόδιος Υπουργός. Λες και
το ήξερε και ήρθε.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ. Θα την
επαναλάβω την ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία. Συ-
νεννοηθήκατε όλοι.

Συνεχίζουµε µε την δέκατη τέταρτη µε αριθµό 437/27-1-2025
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας µε
θέµα: «Για την υποστελέχωση σε νοσηλευτές και λοιπό προσω-
πικό στο Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο Κρήτης».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, εκτός από τις τεράστιες ελλείψεις σε ιατρικό

προσωπικό στο Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο Ηρακλείου
Κρήτης, της οποίας το ΚΚΕ έχει επανειληµµένως αναδείξει µε
παρεµβάσεις και µέσα και έξω από τη Βουλή, εκρηκτική είναι και
η κατάσταση µε τις ελλείψεις σε νοσηλευτικό και βοηθητικό υγει-
ονοµικό προσωπικό. 

Συγκεκριµένα, σύµφωνα µε τον ήδη ανεπαρκή οργανισµό του
νοσοκοµείου παραµένουν κενές 400 θέσεις νοσηλευτικού προ-
σωπικού, 30 θέσεις µαιών, 51 θέσεις τραυµατιοφορέων και 35
θέσεις βοηθών θαλάµου. Είναι χαρακτηριστικό δε ότι ο οργανι-
σµός αυτός χρονολογείται από το 2012, οπότε το νοσοκοµείο
είχε διαφορετική ανάπτυξη και δραστηριότητες. Ενδεικτικά για
την απαράδεκτη κατάσταση αναφέρουµε τις συνεχείς µετακινή-
σεις του προσωπικού µεταξύ κλινικών, την ύπαρξη µόνο µίας κα-
θαρίστριας για ολόκληρο το απόγευµα σε κτίριο µε οκτώ έως
δέκα κλινικές και ενός µεταφορέα που εξυπηρετεί δύο και τρεις
κλινικές, που έχουν γίνει καθηµερινό φαινόµενο.

Επίσης, για το άνοιγµα της νέας ΜΕΘ δεν προστέθηκαν επι-
πλέον νοσηλευτές, µεταφορείς, καθαρίστριες, φυσιοθεραπευ-
τές, βοηθοί θαλάµου. Η λειτουργία της στηρίχτηκε σε ανακα-
τανοµή του ήδη υπάρχοντος προσωπικού, ενώ τα κρεβάτια είχαν
φτάσει τα είκοσι επτά την περίοδο της πανδηµίας και τώρα λει-
τουργούν είκοσι λόγω έλλειψης προσωπικού. Οι αναλογίες νο-
σηλευτή ανά κλίνη που ορίζονται σε 4 προς 1 από διεθνείς
κατευθυντήριες οδηγίες, και από το ΚΕΣΥ, δεν εφαρµόζονται,
ενώ ένας µεταφορέας καλύπτει και τις δύο ΜΕΘ και δεν υπάρχει
µόνιµος φυσιοθεραπευτής σε όλες τις βάρδιες. Την ίδια ώρα στο
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αναισθησιολογικό, λόγω έλλειψης ιατρικού και νοσηλευτικού
προσωπικού, συνήθως δεν λειτουργούν δύο χειρουργικά κρεβά-
τια. 

Παρόµοιες ελλείψεις παρατηρούνται σε όλες τις κλινικές του
ΠΑΓΝΗ, όπου δύο ή τρεις νοσηλευτές ανά βάρδια αναλαµβά-
νουν τριάντα ή περισσότερους ασθενείς. Και παρατηρούνται,
όπως είπαµε και πριν, συνεχείς µετακινήσεις του προσωπικού µε-
ταξύ κλινικών. Είπαµε και πιο µπροστά για την ύπαρξη µόνο µίας
καθαρίστριας για ολόκληρο το απόγευµα και του µεταφορέα που
εξυπηρετεί δύο µε τρεις κλινικές του.

Η έλλειψη, λοιπόν, προσωπικού, σε συνδυασµό µε τον αυξη-
µένο αριθµό ασθενών, έχει σοβαρές επιπτώσεις στην ποιότητα
και την ασφάλεια της παρεχόµενης νοσηλευτικής φροντίδας. Πα-
ράλληλα, οι ελάχιστοι εργαζόµενοι δουλεύουν εξοντωτικά ωρά-
ρια, συνεχόµενες ηµέρες και η υγεία τους επιβαρύνεται εξαιτίας
της χρόνιας καταπόνησης, της εντατικοποίησης και των συνεχών
βαρδιών. 

Η κατάσταση αυτή είναι απόρροια της πολιτικής υποχρηµατο-
δότησης και της υποστελέχωσης των δηµόσιων δοµών υγείας,
µε ευθύνη διαχρονικά όλων των κυβερνήσεων, πολιτική βέβαια
η οποία εντείνεται σε µια περίοδο που για τα κέρδη των λίγων
είναι διαρκείς οι προσαρµογές και η στροφή στην πολεµική οι-
κονοµία, την οποία απαιτούν το ΝΑΤΟ, η Ευρωπαϊκή Ένωση, οι
Ηνωµένες Πολιτείες, µε αποτέλεσµα να µεγαλώνουν τα βάσανα
του λαού και η επίθεση στην υγεία, στην παιδεία, σε κάθε εργα-
τικό λαϊκό δικαίωµα. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ποια µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση, ώστε να σταµατήσουν οι µετακινήσεις του
προσωπικού και να καλυφθούν µε µόνιµες προσλήψεις όλες οι
κενές θέσεις νοσηλευτικού, βοηθητικού υγειονοµικού προσωπι-
κού στο ΠΑΓΝΗ. Δεύτερον, να µετατραπούν µε νοµοθετική ρύθ-
µιση όλοι οι συµβασιούχοι εργαζόµενοι σε αορίστου χρόνου µε
πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κα-

ταρχάς, θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, επειδή είµαστε στη
Βουλή σε διαδικασία επίκαιρων ερωτήσεων και µιλάµε για το
ΠΑΓΝΗ, να εκφράσω δηµοσίως τα συλλυπητήριά µου στην οικο-
γένεια του Άγγελου, στη γιαγιά του που είχε την επιµέλεια εννοώ.
Έκλαψε όλη η Ελλάδα για το παιδί αυτό. Θέλω να ευχαριστήσω
τη γιαγιά για την απόφασή της να δωρίσει τα όργανα του παι-
διού. Συγκλονίζοµαι πάντα, όταν συµπολίτες µας σε ηµέρες και
στιγµές πολύ µεγάλου πένθους και θλίψης βρίσκουν τη δύναµη
να πάρουν µια απόφαση για να ωφελήσουν τη ζωή συνανθρώπων
τους. Σε κάθε περίπτωση, πιστεύω ότι δεν υπάρχει άνθρωπος,
γονέας ή µη στην Ελλάδα που να µην έχει συνταραχθεί µε την
ιστορία αυτού του µικρού πραγµατικού αγγέλου. 

Έρχοµαι τώρα στην ερώτησή σας. Για να µην κουραζόµαστε
και λέµε διάφορα, εγώ µόνο έτσι µπορώ να συνεννοούµαι µε
τους ανθρώπους, θα απαντήσω κατευθείαν στην ερώτηση. 

Όσον αφορά το ΠΑΓΝΗ, αναλάβαµε -τονίζω όχι µόνο µόνιµο
προσωπικό, αλλά διαφόρων σχέσεων εργασίας, ό,τι σας πω είναι
το σύνολο, διαφόρων δηλαδή σχέσεων εργασίας- µε 431 άτοµα
ιατρικό προσωπικό. Τον Δεκέµβριο του 2024 είχαµε 529 συν 98
άτοµα. 

Όσον αφορά το νοσηλευτικό προσωπικό, τον Ιούλιο του 2019
-είναι η µέρα που ανέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης- είχαµε 656 άτοµα. Σήµερα έχουµε 770 συν 114
άτοµα. Άρα, χωρίς να υπεισέλθω σε όλα τα στοιχεία και χωρίς
να λέω ότι δεν υπάρχουν κενά -και κενά υπάρχουν και µετακινή-
σεις και ισχύουν όλα όσα είπατε-, θέλω να σας πω ότι στην πεν-
ταετία του Κυριάκου Μητσοτάκη είµαστε συν 98 γιατρούς και
συν 114 νοσηλευτές. Εγώ αυτό το λέω πρόοδο. Εσείς µπορεί να
θέλατε να ήµασταν συν 300 γιατρούς και συν 500 νοσηλευτές.
Δεν ξέρω αν µπορεί να γίνει κάτι τέτοιο. Πάντως, είµαστε σε πολύ
καλύτερη λειτουργία σήµερα στο ΠΑΓΝΗ από την ηµέρα που
αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας. 

Όσον αφορά τώρα το αίτηµά σας, αν δηλαδή γίνεται µε έναν
νόµο όλοι οι συµβασιούχοι να γίνουν µόνιµοι ή αορίστου χρόνου

µε πλήρη εργασιακά δικαιώµατα, όπως εσείς τα εννοείτε, φαν-
τάζοµαι ότι η ερώτηση του ΚΚΕ είναι µόνο ρητορική, καθ’ όσον
γνωρίζετε ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει, γιατί το απαγορεύει το
Σύνταγµα της χώρας. Για να µετατρέψεις µία θέση στο δηµόσιο
συµβασιούχου επικουρικού σε αορίστου χρόνου, ο µόνος τρό-
πος που µπορεί να γίνει είναι µέσω της διαδικασίας του ΑΣΕΠ
και σχετικών προσκλήσεων που γίνονται µέσα από το ΑΣΕΠ και
που µάλιστα πρέπει να φροντίζουν ώστε η µοριοδότηση των πα-
λαιών να µην είναι τόσο µεγάλη που να εµποδίζει νέους ανθρώ-
πους, άλλους ανθρώπους µε περίπου ισότιµους όρους να
µπορούν να διεκδικήσουν αυτή τη θέση. 

Εάν ψηφίζαµε έναν νόµο που θα έκανε αυτό που λέτε εσείς,
πρώτον, ο νόµος θα έπεφτε στο δικαστήριο και άλλες σχετικές
προσκλήσεις και προσλήψεις θα ήταν άκυρες και δεύτερον, θα
υπήρχαν σοβαρά νοµικά θέµατα γι’ αυτόν που θα έκανε µία τέ-
τοια πράξη. Άρα, αυτό που ρωτάτε, το οποίο ξέρω ότι το λέτε
στα πανό σας, στις συγκεντρώσεις σας, στα συλλαλητήρια, στη
Βουλή και παντού, θέλω να ξέρει ο κόσµος πως το λέτε, πιστεύω,
εις γνώσιν σας ότι απαγορεύεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτό που λέµε
το «µηδέν από µηδέν» εσείς το κάνετε δέκα. Πώς γίνεται τώρα
το «µηδέν από µηδέν» εσείς να το κάνετε δέκα, µόνο εσείς και η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το ξέρετε. Σκόπιµα τους
τσουβαλιάζετε όλους µέσα, µόνιµους και συµβασιούχους, για να
αποκρύψετε τις πραγµατικές ελλείψεις που υπάρχουν. Αυτά τα
κόλπα, όπως λέµε, τα κάνουν στις Ινδίες!

Ας µιλήσουµε, λοιπόν, για την πραγµατικότητα. Επικαλεστή-
κατε το Σύνταγµα. Σας δόθηκε η ευκαιρία, αφού το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας έκανε πρόταση προς όλους, αλλά
αρνηθήκατε να αλλάξει το άρθρο 103 του Συντάγµατος, ώστε να
γίνεται αυτοδικαίως η µετατροπή των συµβάσεων ορισµένου
χρόνου σε αορίστου. Εσείς, λοιπόν, το αρνηθήκατε. Άρα, δεν
είναι θέµα Συντάγµατος, αλλά δικής σας άρνησης και των υπο-
λοίπων κοµµάτων, Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ, να αλλάξει το
Σύνταγµα όταν είχε έρθει η ώρα. Όµως, αυτή η ώρα θα έρθει
πάλι και να δω τότε τι θα πράξετε. Είναι συνειδητή πολιτική σας
επιλογή. Τέλος! 

Από εκεί και πέρα και επειδή µιλήσατε µε νούµερα, εγώ θα σας
µιλήσω για τα νούµερα που έχουν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι και όχι
για τα νούµερα που σας δίνουν οι διοικήσεις. Οι προβλεπόµενες
µόνιµες οργανικές θέσεις µε βάση το οργανόγραµµα του 2012
στη Νοσηλευτική Υπηρεσία είναι 1069. Τώρα υπηρετούν 721 µό-
νιµοι. Άρα, τα κενά είναι 348. Είδατε, σας αναφέρω πολύ συγκε-
κριµένα στοιχεία. Ξέρετε πόσοι παραιτήθηκαν το 2024;
Παραιτήθηκαν 40 νοσηλευτές από τέσσερις κλινικές! Τι είναι
αυτό; Χτυπάει καµπανάκι! Δεν το πήρατε χαµπάρι; Χτυπάει καµ-
πανάκι! Δώστε κίνητρα για να µείνουν. Και τα κίνητρα είναι και
οικονοµικά, και επιστηµονικά, και εργασιακά. Τα κίνητρα που
πρέπει να πάρετε είναι πολλά και δεν τα παίρνετε πάλι συνειδητά.
Πρόκειται για πολιτική επιλογή. 

Και θα σας πω και κάτι άλλο. Την Παρασκευή το βράδυ απο-
λύθηκαν 40 «παρατασιούχοι» ειδικευόµενοι γιατροί. Το ξέρετε
αυτό; Τι θέση παίρνετε απέναντι σε αυτό το ζήτηµα και πώς θα
καλυφθεί αυτή η διαφορά; Η υποστελέχωση, λοιπόν, είναι εµφα-
νής σε όλα τα τµήµατα. Η Νοσηλευτική Υπηρεσία χρωστάει πάνω
από είκοσι πέντε χιλιάδες µέρες ρεπό, κανονικές και ειδικές
άδειες. Ένας νοσηλευτής και ένας βοηθός νοσηλευτή έχει υπό
την ευθύνη του σαράντα ή και πενήντα ασθενείς και προφανώς
αν είναι να δώσει ένα φάρµακο σε καθορισµένη ώρα, δεν µπορεί
να του το χορηγήσει, εκτός αν είναι βιονικός.

Επίσης, στη ΜΕΘ υπάρχει ένας νοσηλευτής. Η Μονάδα Εντα-
τικής Παρακολούθησης Καρδιοπαθών έχει υπό την ευθύνη της
έως τρεις ασθενείς κατά παράβαση των επιστηµονικών πρωτο-
κόλλων. Ένας µεταφορέας έχει υπό την ευθύνη του εννέα κλινι-
κές και το βράδυ ολόκληρα κτίρια και παρ’ όλα αυτά δεν έχει
γίνει καµία επιπλέον πρόσληψη ούτε καν επικουρικών, λόγω έλ-
λειψης της χρηµατοδότησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Για το 2024, όπως σας είπα, έχουν γίνει σαράντα αποχωρήσεις
από τη Νοσηλευτική Υπηρεσία. Οι συµβασιούχοι είναι διακόσιοι
είκοσι, επικουρικοί, ΟΑΕΔ, ειδικευόµενοι νοσηλευτές κ.λπ.. Από
το 2012 έχουν φτιαχτεί νέα τµήµατα και εργαστήρια χωρίς το αν-
τίστοιχο επιπλέον προσωπικό. Τέτοια είναι η ΜΕΘ ΙΙ, η Μονάδα
Ηµερήσιας Νοσηλείας, η Μονάδα Διάλυσης Κυτταροστατικών, η
Κατ’ οίκον Νοσηλεία, η αύξηση κλινών σε ΜΕΘ Παίδων και η Μο-
νάδα Εντατικής Παρακολούθησης Καρδιοπαθών, η Κεντρική
Αποστείρωση Μαιευτηρίου, η Επιτροπή Λοιµώξεων και επεµβα-
τικά εργαστήρια. Κι όµως, δεν έχετε πάρει προσωπικό. Εποµέ-
νως, τι νόηµα έχουν όλα αυτά;

Ακόµα και σε αυτή τη Μονάδα Εγκεφαλικών που αποφασί-
στηκε δεν πραγµατοποιήθηκε καµία επιπλέον πρόσληψη. Τα τµή-
µατα αυτά απασχολούν πάνω από εκατόν είκοσι εργαζόµενους
της Νοσηλευτικής Υπηρεσίας, ενώ θα έπρεπε να πάρει επιπλέον
προσωπικό γι’ αυτά τα τµήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, σας παρακαλώ, κύριε Συντυχάκη. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Επίσης, οι όποιες προσλήψεις
µόνιµου προσωπικού έχουν γίνει, όπως, για παράδειγµα της προ-
κήρυξης 7Κ, είναι ακριβώς η ανακύκλωση του ίδιου προσωπικού
µε άλλη σχέση εργασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά συνέπεια, τα ερωτήµατα
που σας θέτουµε πρέπει να τύχουν και της ανάλογης απάντησης.
Τα νοσοκοµεία ασφυκτιούν, υποφέρουν και διαλύονται. Πάρτε,
λοιπόν, απόφαση να κάνετε προσλήψεις τόσου µόνιµου προσω-
πικού που να καλύπτει τις πραγµατικές ανάγκες των νοσοκο-
µείων.

Ευχαριστώ κι εγώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Πάµε πάλι µε τη σειρά. Κατ’ αρχάς το γεγονός πως γνωρίζετε
ότι εξακολουθεί να ισχύει το άρθρο 103 του Συντάγµατος απο-
δεικνύει το µέγεθος της πολιτικής σας απάτης, διότι ξέρετε ότι
ισχύει το άρθρο. Ωστόσο, τι είπατε µόλις προ ολίγου; Ότι το
άρθρο ισχύει, αλλά ότι θα µπορούσε να έχει αλλάξει. Αυτό εί-
πατε!

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ότι δεν το αλλάξατε! Να το αλ-
λάξετε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτό
είπατε! Εάν είχαµε δεχθεί την πρόταση του ΚΚΕ. Εφόσον, λοιπόν,
γνωρίζετε ότι η Βουλή δεν δέχθηκε αυτή την πρόταση του ΚΚΕ,
σήµερα που µου κάνετε την ερώτηση ξέρετε ότι ισχύει το άρθρο
103. Καίτοι γνωρίζετε ότι ισχύει, αφού το είπατε µόλις, εξακο-
λουθείτε να κάνετε το αίτηµα, ενώ ξέρετε ότι το άρθρο ισχύει και
άρα ότι το αίτηµα δεν µπορεί να γίνει δεκτό. 

Γιατί κάνετε το αίτηµα εφόσον µόλις προηγουµένως αποδεχ-
θήκατε ότι ξέρετε πως το άρθρο ισχύει; Γιατί; Για να παίξετε µε
τον πόνο των ανθρώπων και να τους πουλήσετε φύκια για µετα-
ξωτές κορδέλες. Άρα, χαίροµαι που σήµερα κάναµε ένα µικρό
βήµα. Ξέρετε ότι το άρθρο ισχύει και ότι εποµένως αυτό που λέτε
δεν µπορεί να γίνει. Άρα, το αίτηµα του ΚΚΕ είναι ψευδές.

Πάµε τώρα στο πολιτικό ζήτηµα. Είπατε ότι ναι, ισχύει, αλλά
ότι θα µπορούσε να µην ισχύει, αν είχαµε δεχθεί την πρόταση
του ΚΚΕ. Μα, σας είπα εγώ ότι διαφωνώ µε το άρθρο; Έθεσα ζή-
τηµα ιδεολογικής ή πολιτικής διαφωνίας µου µε το άρθρο 103;
Σας είπα πως δυστυχώς ισχύει το άρθρο; Όχι! Θα σας πω ότι ευ-
τυχώς ισχύει το άρθρο και ότι ασφαλώς ως Βουλευτής δεν θα
δεχόµουν ποτέ την αλλαγή αυτού του άρθρου. 

Για να ξέρουν όσοι µας παρακολουθούν, αυτό το άρθρο είναι
το άρθρο πάνω στο οποίο εδράζεται το ΑΣΕΠ, είναι το άρθρο
πάνω στο οποίο εδράζεται η διαφάνεια των προσλήψεων στο δη-
µόσιο. 

Αν δεν υπήρχε αυτό το άρθρο, θα πηγαίναµε στην παλιά Ελ-
λάδα, όπου θα µπορούσε ένας Υπουργός, όπως εγώ που είµαι
Υπουργός πέντε συνεχόµενα χρόνια να έχω διορίσει διακόσιους
στο Δηµόσιο και να τους έχω κάνει αορίστου χρόνου και να έχω
βολέψει µόνιµα τους φίλους µου!

Ε, για να σταµατήσει αυτό της παλιάς Ελλάδας, λοιπόν, φτιά-
ξαµε το Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού επί του αεί-
µνηστου Σάκη Πεπονή. Το λέω γιατί βλέπω εδώ τον κ. Πάνα. Και
αφού φτιάξαµε το Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού,
το βάλαµε και στο Σύνταγµα το 2000, για να είµαστε σίγουροι
ότι δεν θα έρθει κανένας επόµενος να αλλάξει αυτό το πράγµα. 

Έκτοτε δεν έχει ευοδωθεί όχι πιθανή πλειοψηφία, αλλά ούτε
κατ’ ελάχιστον κοντά σε πλειοψηφία, κάποιος που παίρνει την
εξουσία πραγµατικά να θέλει να γυρίσουµε στην προ ΑΣΕΠ
εποχή. 

Αυτό που λέτε, λοιπόν, είναι να γυρίσουµε στην παλιά Ελλάδα
του ρουσφετιού. Δεν είναι καλό αυτό που λέτε. Είναι λάθος. Άρα,
και το άρθρο ισχύει και γνωρίζετε, επίσης, ότι αυτό που ζητάτε
δεν µπορεί να γίνει γιατί είναι παράνοµο. Και καλώς ισχύει και
καλώς δεν δεχθήκαµε την πρόταση του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, γιατί θα µου λέγατε εδώ «γιατί διορίζετε τους φί-
λους σας;». Θα ήταν ανάποδο το ερώτηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Πάµε τώρα στο µείζον. Εγώ σας είπα από την αρχή στην απάν-
τησή µου ότι τα νούµερα που δίνω είναι το σύνολο του προσω-
πικού, ασχέτως σχέσεως εργασίας. Εσείς και όλοι οι συνδικα-
λιστές χτίζετε νέο αφήγηµα. Και τι λέτε; Λέτε: «Μας ενδιαφέρουν
µόνο οι µόνιµες θέσεις». Αυτό είναι το αφήγηµα που λέτε. Κατά
µία έννοια δική σας, ο αποδοτικός γιατρός, ο αποδοτικός νοση-
λευτής, ο αποδοτικός υπάλληλος είναι µόνο ο µόνιµος. Ο επικου-
ρικός και ο συµβασιούχος, λέτε εσείς, επειδή έχει το άγχος της
εξευρέσεως εργασίας, δεν είναι αποδοτικός. Αυτό λέτε περίπου,
αν το καταλαβαίνω καλά. Άρα, για να είναι κάποιος αποδοτικός,
πρέπει να είναι µόνιµος. 

Διαφωνούµε, λοιπόν, και σε αυτό. Όλος ο ιδιωτικός τοµέας που
είναι πολύ αποδοτικότερος του Δηµοσίου λειτουργεί µε όχι µόνι-
µους υπαλλήλους. Γιατί καταφέρνει η ίδια κοινωνία στον ιδιωτικό
τοµέα χωρίς µονιµότητα να είναι παραγωγική και δεν µπορεί να
το κάνει στον δηµόσιο; Εγώ δεν το καταλαβαίνω. Άρα, εγώ ισχυ-
ρίζοµαι ότι όλοι οι εργαζόµενοι στα νοσοκοµεία µπορούν να απο-
δώσουν εξίσου καλά είτε είναι µόνιµοι είτε είναι επικουρικοί είτε
είναι συµβασιούχοι είτε είναι µε µπλοκάκι. Και επειδή όλοι µπο-
ρούν να αποδώσουν το ίδιο καλά, γι’ αυτό και τους µετράω όλους.
Και είµαι βέβαιος ότι αν κάποιος από εσάς χρειαστεί ένα χειρουρ-
γείο στο ΕΣΥ -χτύπα ξύλο!- όταν βγει από το φορείο και ξυπνήσει
µετά την αναισθησία, δεν θα τον ενδιαφέρει αν αυτός που τον
ξυπνά είναι µόνιµος ή επικουρικός ή συµβασιούχος, αλλά θα τον
ενδιαφέρει να βρει νοσηλευτή και γιατρό. 

Άρα, επαναλαµβάνω ότι σήµερα µε όλες τις αποχωρήσεις που
είπατε ότι έγιναν το 2024, έχουµε εκατόν δεκατέσσερις περισ-
σότερους νοσηλευτές και ενενήντα οκτώ περισσότερους για-
τρούς. Όπως και να το µετρήσετε, το «ΠΑΓΝΗ» έχει περισσότερο
προσωπικό απ’ ό,τι είχε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεν έρχεστε να τα πείτε κάτω
αυτά; Πότε θα έρθετε;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εν-
τάξει, εγώ να πάω, αρκεί να µη µου στείλετε συγκεντρώσεις. Να
σας πω γιατί;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είχατε πει εδώ και έναν χρόνο
ότι θα έρθετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα
έρθω. Μην ανησυχείτε.

Να σας πω, λοιπόν, γιατί; Προχθές ήταν να πάω στο Αττικό Νο-
σοκοµείο. Τελικά δεν πήγα. Πήγε ο κ. Θεµιστοκλέους, γιατί είχα
µία έκτακτη δουλειά. Όταν γύρισε -είχε κόσµο πολύ εκεί, είχε µα-
ζέψει το ΚΚΕ, ήταν εργατικά κέντρα, κ.λπ.- του λέω «Τι έγινε;
Ποιοι ήταν αυτοί;». Μου λέει «Δεν ήταν υγειονοµικοί. Ήταν οικο-
δόµοι του ΚΚΕ από το διπλανό εργατικό κέντρο».

Με συγχωρείτε, κύριε Συντυχάκη, δεν το έχω καταλάβει ακρι-
βώς. Γιατί ο Υπουργός Υγείας πρέπει να δει τις διαµαρτυρίες των
οικοδόµων; Επειδή έχετε εσείς δύναµη στους οικοδόµους και µα-
ζεύετε εύκολα οικοδόµους να κάνουν φασαρία, αυτό αφορά τον
Υπουργό Υγείας; Πού το είδατε γραµµένο; 

Τώρα, αύριο έχω να πάω σε ένα άλλο νοσοκοµείο και µου λένε
ότι έχει κάνει το ΚΚΕ κινητοποίηση σε δύο εργατικά κέντρα. Οι
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διαδηλώσεις στην Ελλάδα ευτυχώς επιτρέπονται. Εγώ δεν είµαι
κοµµουνιστής. Στα κοµµουνιστικά κράτη απαγορεύονταν οι δια-
δηλώσεις. Το ξέρετε αυτό. Υπάρχει ένα βίντεο εκεί που έκαναν
διαδήλωση και τους πυροβόλησαν και τους σκότωσαν όλους επί
Σοβιετικής Ενώσεως. 

Ξαναλέω, λοιπόν, ότι στο πολίτευµα που αρέσει σε µένα µπο-
ρείτε να διαδηλώνετε όσο θέλετε. Θέλω να ξέρει, όµως, ο κό-
σµος τι βλέπει. Αυτοί που διαδηλώνουν κάθε φορά στα
νοσοκοµεία δεν είναι υγειονοµικοί. Είναι του ΚΚΕ, οικοδόµοι και
ό,τι άλλο είναι, πλην υγειονοµικών. Οι υγειονοµικοί είναι ελάχι-
στοι. Άρα, µε συγχωρείτε, να ξέρουµε για τι µιλάµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Επόµενη
είναι η δέκατη µε αριθµό 436/27-1-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Λεωνίδα Στολτίδη προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης µε θέµα: «Να παρθεί πίσω η εκδικητική απόλυση της
νοσηλεύτριας µωροµάνας στον ΟΤΕ και να διασφαλιστεί η υγεία
και η ασφάλεια των εργαζοµένων και η ανεµπόδιστη συνδικαλι-
στική δράση».

Ορίστε, κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ο ΟΤΕ, η Deutsche Telekom και η εργολαβική

εταιρεία «Εργονοµία Α.Ε.-Παροχή υπηρεσιών ασφαλείας και
υγείας στην εργασία» απέλυσε χριστουγεννιάτικα στις 24-12-
2024 νέα µητέρα που πρόσφατα γύρισε στη δουλειά µετά την
άδεια µητρότητας και µάλιστα από τις λίγες νοσηλεύτριες που
έχουν αποµείνει στον όµιλο και ιδιαίτερα στη Θεσσαλονίκη, βά-
ζοντας σε κίνδυνο τους εργαζόµενους σε δύο από τα πολυπλη-
θέστερα κτίριά του. Η εργαζόµενη στοχοποιήθηκε από την
εταιρεία και η απόλυση της έγινε όχι λόγω της αναδιάρθρωσης
του τµήµατος, όπως ισχυρίστηκε η εταιρεία, αλλά επειδή διεκδί-
κησε βελτίωση συνθηκών εργασίας, αύξηση µισθού κ.λπ. και γι’
αυτές τις διεκδικήσεις συµµετείχε και στην πρόσφατη µεγάλη
πανελλαδική απεργία στις 20 Νοεµβρίου του 2024. Είναι, µάλι-
στα, ξεκάθαρο ότι στοχοποιήθηκε από τους εργοδότες της από
το γεγονός ότι περίµεναν καρτερικά να περάσουν οι δεκαοκτώ
µήνες που προστατεύεται ως νέα µητέρα από τον νόµο, για να
την απολύσουν τον δέκατο ένατο µήνα. 

Η χρόνια υποβάθµιση του παραγόµενου ιατρικού έργου για
την υγεία και την ασφάλεια των εργαζοµένων στον όµιλο έχει
οδηγήσει ακόµη και το ιατρείο στο Διοικητικό Μέγαρο της Ερµού
στη Θεσσαλονίκη να είναι κλειστό, µε άµεσο κίνδυνο για την
υγεία και την ασφάλεια των εργαζοµένων, οι οποίοι όχι µόνο δεν
µπορούν να απευθυνθούν για φάρµακα, αλλά είναι αβοήθητοι σε
περιπτώσεις σοβαρότερων περιστατικών, όπως λιποθυµίες, κρί-
σεις πανικού, ταχυκαρδίες λόγω άγχους. 

Την ίδια στιγµή που η Κυβέρνηση δηλώνει ότι δήθεν ανησυχεί
για την υπογεννητικότητα και το δηµογραφικό στην Ελλάδα, ο
ΟΤΕ απολύει µωροµάνα χριστουγεννιάτικα και, µάλιστα, σε θέση
που επείγουν προσλήψεις, αξιοποιώντας τόσο το καθεστώς των
εργολάβων και της ανάθεσης έργου, όσο και τη νοµοθεσία που
εξαντλεί την προστασία της µητρότητας µε την επιστροφή της
µητέρας στην εργασία της. 

Ερωτάστε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, µε βάση τα παραπάνω τα
εξής: Τι θα κάνει η Κυβέρνηση για να ανακληθεί τώρα η απόλυση
και να επιστρέψει άµεσα η νοσηλεύτρια στη θέση της, δεδοµένης
της κρισιµότητας της θέσης της για την ασφάλεια και την υγεία
των εργαζοµένων και για να προσληφθεί το αναγκαίο µόνιµο
προσωπικό όλων των ειδικοτήτων, καθώς και για να µονιµοποι-
ηθούν όλοι οι συµβασιούχοι και εργολαβικοί ιατροί και νοσηλευ-
τές για τη διασφάλιση της υγείας και της ασφάλειας των
εργαζοµένων στον ΟΤΕ;

Επίσης, τι θα κάνετε για να διασφαλιστεί και να διευρυνθεί η
προστασία της µητρότητας και να διασφαλιστεί η ανεµπόδιστη
συνδικαλιστική δράση στη συγκεκριµένη επιχείρηση;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ

πάρα πολύ για την ερώτηση, γιατί πράγµατι αναδεικνύετε ένα
ευαίσθητο θέµα µε την ερώτησή σας, η οποία αφορά την από-
λυση της εν λόγω εργαζόµενης η οποία επέστρεψε από άδεια
µητρότητας και περαιτέρω κάνετε και αναφορά σε ζητήµατα δια-
σφάλισης της υγείας και της ασφάλειας των εργαζοµένων στον
συγκεκριµένο χώρο. 

Πρώτα από όλα, επιτρέψτε στην πρωτολογία µου να σας µε-
ταφέρω την απάντηση της Ανεξάρτητης Αρχής Επιθεώρησης Ερ-
γασίας για τα θέµατα που αναφέρεστε. Βεβαίως, µετέπειτα θα
έχουµε την ευκαιρία να κάνουµε και περαιτέρω συζήτηση όσον
αφορά το νοµικό σκέλος και οποιεσδήποτε παρατηρήσεις θέλετε
να θέσετε.

Αναφέρεται, λοιπόν, από την Ανεξάρτητη Αρχή: «Κατόπιν της
υπ’ αριθµόν 724425 καταγγελίας του Συνδικάτου Εργατοϋπαλ-
λήλων Τηλεπικοινωνιών Πληροφορικής Νοµού Θεσσαλονίκης
στην ανωτέρω υπηρεσία µας, η οποία αφορούσε στη λειτουργία
χώρου πρώτων βοηθειών σε υποκατάστηµα της επιχείρησης
Cosmote στη Θεσσαλονίκη, διενεργήθηκε επιτόπιος έλεγχος από
τους Επιθεωρητές Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία. Αυτός
έγινε στις 9-1-2025. Διαπιστώθηκε η λειτουργία χώρου πρώτων
βοηθειών στον τρίτο όροφο του κτιρίου, όπου εξυπηρετούσε νο-
σηλεύτρια εργαζόµενη της ΕΞΥΠΠ την οποία αναφέρατε, προ-
κειµένου να παρέχει πρώτες βοήθειες σε περίπτωση ανάγκης και
να συνδράµει τους εκάστοτε γιατρούς εργασίας, όταν αυτοί πα-
ρευρίσκονταν στον χώρο, σύµφωνα µε τις προβλέψεις του προ-
εδρικού διατάγµατος 16/1996, στο άρθρο 10 και βεβαίως στο
άρθρο 8 του ΠΔ».

Σε συνέχεια της επίκαιρης ερώτησης του κ. Στολτίδη διενερ-
γήθηκε δεύτερος επιτόπιος έλεγχος στις 28-1-2025, όπου διαπι-
στώθηκε εκ νέου η λειτουργία του χώρου πρώτων βοηθειών,
καθώς και η εξυπηρέτηση του χώρου αυτού από νοσηλεύτρια
της συγκεκριµένης ΕΞΥΠΠ. Υποδείχθηκε µε σχετικό δελτίο προς
την επιχείρηση να λάβει άµεσα µέτρα προκειµένου ο χώρος πρώ-
των βοηθειών να εξυπηρετείται κάθε στιγµή από έναν ή και πε-
ρισσότερα εντεταλµένα και ειδικά εκπαιδευµένα για την παροχή
πρώτων βοηθειών άτοµα, δηλαδή όταν προκύψει ανάγκη, να
µπορεί να εξυπηρετηθεί κάθε εργαζόµενος στο κτίριο αυτό για
την παροχή πρώτων βοηθειών σε κάθε βάρδια.

Ζητήθηκε δε, εντός τριών ηµερών, η επιχείρηση να απαντήσει
εγγράφως, παρέχοντας στοιχεία που θα τεκµηριώνουν τη συµ-
µόρφωσή της σ’ αυτή την υποχρέωση. Η επιχείρηση την εποµένη
µε έγγραφό της ζήτησε παράταση δέκα ηµερών στην προθεσµία
που της δόθηκε, προκειµένου να υποβάλει το υπόµνηµά της. Ση-
µειώνεται, βεβαίως, ότι για τα θέµατα επιθεώρησης εργασιακών
σχέσεων και την εργατική διαφορά την οποία αναφέρετε, δη-
λαδή, για την καταγγελία ότι δεν υπήρχε καµία αναφορά στην
απόλυση της νοσηλεύτριας, υπάρχει έτερο έγγραφο της Ανεξάρ-
τητης Αρχής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το διαβάζω και αυτό.
«Στις 27 Δεκεµβρίου 2024 κατατέθηκε από εργαζόµενη της

επιχείρησης ΕΡΓΟΝΟΜΙΑ -η συγκεκριµένη εταιρεία παροχής
υπηρεσιών κ.λπ.- αίτηση για διενέργεια εργατικής διαφοράς, µε
αντικείµενο την άκυρη απόλυση κατά τη διάρκεια εργατικής
άδειας µετά την επιστροφή από άδεια µητρότητας και την εκδι-
κητική απόλυση λόγω συµµετοχής σε πανελλαδική απεργία. Η
συζήτηση της εργατικής διαφοράς» -αυτό σας ενδιαφέρει, κύριε
συνάδελφε- «έχει προσδιοριστεί για τις 7 Φεβρουαρίου 2025».

Μετέπειτα, θα συζητήσουµε και τα υπόλοιπα θέµατα που θί-
γετε.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Στολ-

τίδης έχει τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν θα αµφισβητήσει κανένας την παρέµβαση

της Επιθεώρησης Εργασίας, αλλά δεν είπαµε ότι ήταν η µόνη.
Είπαµε ότι ήταν λιγοστή και πολύ κάτω από τις ανάγκες. Συνεχί-
ζει να είναι πολύ οξυµµένο το πρόβληµα και αυτό το αποδεικνύει
και η παρέµβαση των εργαζοµένων που ουσιαστικά ζητούν την
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επιστροφή της, γιατί ακριβώς υπάρχει πολύ σοβαρό ζήτηµα κά-
λυψης των αναγκών τους.

Θέλω, όµως, κύριε Υπουργέ, να βάλω δύο στοιχεία, γιατί µι-
λάµε για µια επιχείρηση µε ιλιγγιώδη κερδοφορία. Η κερδοφορία
της για φέτος είναι 442 εκατοµµύρια ευρώ και πέρσι ήταν 421
εκατοµµύρια ευρώ. Μιλάµε για µια επιχείρηση που θα χρηµατο-
δοτηθεί µε εγχώρια κεφάλαια και Ευρωπαϊκής Ένωσης κοντά
στα 6 δισεκατοµµύρια, τα οποία…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Μιλάτε για τον ΟΤΕ, όχι για…

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Για τον ΟΤΕ, COSMOTE, Deutsche
Telekom.

Και αν θέλει κάποιος να κάνει µια προσέγγιση, είναι όσο οι µι-
σθοί πάνω από δέκα χιλιάδων εργαζοµένων για δώδεκα χρόνια,
µε τα χρήµατα του λαού. Γιατί νοµίζω ότι συµφωνούµε ότι τα
χρήµατα του λαού είναι και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τα εγ-
χώρια. Δεν χορταίνουν, όµως, απ’ ό,τι φαίνεται, κύριε Υπουργέ.
Έκαναν τη µεγάλη σύλληψη πώς θα βγάλουν περισσότερα
κέρδη. Μείωση κόστους, λέει. Από πού αυτό; Μα, από πού
αλλού; Από την υγεία και την ασφάλεια των εργαζοµένων. Από
εκεί, λοιπόν, που έκοψαν και οι κυβερνήσεις και ο ΟΣΕ και η Hel-
lenic Train. Και δεν φαίνεται, κατά τη γνώµη µας, να παίρνετε στα
σοβαρά Κυβέρνηση και επιχειρηµατικοί όµιλοι το µήνυµα του
λαού, σε αυτούς που γράφουν στα παλιά τους τα παπούτσια, την
υγεία και τη ζωή του. 

Με τους νόµους σας ο όµιλος αντικατέστησε τους περισσότε-
ρους γιατρούς µε εργολαβικούς νοσηλευτές, για να µπορεί να
υπάρχει κινητικότητα, οµηρία, για να µπορεί να τους διώχνει.
Τώρα το ρίχνει στην ατοµική ευθύνη. Εκπαιδεύεται ο εργαζόµε-
νος για πρώτες βοήθειες, για να απαλλαγεί από το κόστος και
να ρίξει το βάρος σε αυτούς. Διέλυσε νωρίτερα τη δοµή των Επι-
τροπών Υγείας και Ασφάλειας και µπορείτε να βρείτε από την
Επιθεώρηση Εργασίας πόσες καταγγελίες υπάρχουν και πόσες
καταδίκες ή αναφορές σε εργατικά ατυχήµατα κ.λπ.. Και παίρνει
βραβείο ως κορυφαία εταιρεία στην ασφάλεια και στην εργασία!

Η νοσηλεύτρια, λοιπόν, ήταν αποκούµπι, κύριε Υπουργέ, για
τους εργαζόµενους και στην περίοδο της πανδηµίας. Σήκωνε το
βάρος τής αντιµετώπισης συχνών περιστατικών υπερβολικού
στρες, κρίσεων πανικού, αυξηµένης χρήσης αγχολυτικών. Ήταν
και στήριξη οµάδων εργαζοµένων που χρήζουν εξειδικευµένης
παρακολούθησης, σε εναερίτες, σε εργαζόµενους µε πολλά χρό-
νια στα ακουστικά, µε επαγγελµατικές ασθένειες, για αντιµετώ-
πιση µαζικών καταστάσεων -αντιλαµβάνεσθε, σεισµούς, φωτιές
κ.λπ.- αλλά έκανε το λάθος να γίνει µητέρα και όπως σε όλες τις
επιχειρήσεις, δεν χωράς στην οικογένειά τους αν κάνεις τη δική
σου οικογένεια, αν δεν σε έχουν, δηλαδή, κατ’ αποκλειστικότητα
για ξεζούµισµα είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο. 

Έκανε, επίσης, το λάθος να ζητήσει αύξηση µισθού -γιατί δεν
φθάνουν, βλέπετε, τα 700 ευρώ για να ζήσεις και να µεγαλώσεις
παιδί ούτε για να πληρώσεις λογαριασµούς- συµµετέχοντας στη
µεγαλειώδη πανελλαδική απεργία του Νοέµβρη για τις συλλογι-
κές συµβάσεις εργασίας. Γι’ αυτά τα λάθη, λοιπόν, κύριε
Υπουργέ, έχετε προβλέψει εσείς για λογαριασµό της εργοδοσίας
να έχετε νοµοθετήσει όλα τα αντεργατικά όπλα για να τη συνε-
τίσουν. Αυτά είναι µη κάλυψη για πάνω από δεκαοκτώ µήνες στη
λοχεία και βέβαια, απόλυση µε τη βία για να οδηγηθεί στην ανερ-
γία και στην πείνα όποιος σηκώσει κεφάλι.

Οι εργαζόµενοι της πόλης, όµως, δεν έκατσαν µε σταυρωµένα
τα χέρια. Έκαναν κινητοποιήσεις, ετοιµάζουν νέες πολύµορφες
κινητοποιήσεις -και πρέπει να το ξέρουν αυτό- µε αποφάσεις της
πλειοψηφίας των συνδικάτων της πόλης και τους φορείς. Το σύ-
νολο των εργαζοµένων στον όµιλο στέκεται στο πλευρό της συ-
ναδέλφισσάς τους -γίνονται εξορµήσεις, είναι γνωστό- η
συνέλευση του σωµατείου πήρε απόφαση στήριξης και οι εργα-
ζόµενοι θέλουν την επιστροφή της πίσω, γιατί είναι αναγκαία.

Οι εργαζόµενοι -και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- βγήκαν
πιο µπροστά από τους εκπροσώπους, τα συνδικαλιστικά όργανα
του χώρου. Οι συνδικαλιστές όλων σας, κυρίως στο µέτωπο της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, άλλος έλεγε «είναι Χριστού-
γεννα, δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτα, άλλος «τι να κάνουµε;
είναι µόνιµη απόλυση».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει,
ελάτε, ολοκληρώστε.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ζητώ λίγη ανοχή γιατί παρενέβη ο
Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
ελάτε, έχετε φτάσει στα τεσσεράµισι λεπτά. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Δεν έχω φτάσει στα τεσσεράµισι
λεπτά. 

Οι ίδιοι υπέγραψαν τη συντριβή της συλλογικής σύµβασης ερ-
γασίας πενήντα ετών µε αγώνες και θυσίες και παρά τις αποφά-
σεις των συνελεύσεων εργαζοµένων πανελλαδικά. 

Κλείνοντας, να πω ότι καλούµε τους εργαζόµενους, επειδή
είναι στο χέρι τους, να κάνουν τον χώρο δουλειάς τους χώρο
όπου ο φόβος της απόλυσης να είναι στην πλευρά των εργοδο-
τών και όχι στην πλευρά των εργαζοµένων. Και είναι πλέον πολ-
λοί οι χώροι και γίνονται πολύ περισσότεροι, µε τις ταξικές
δυνάµεις µπροστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, για
δευτερόλεπτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, έχουµε φτάσει στα πέντε λεπτά.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Είναι εξαιρετικά ελπιδοφόρο ότι οι
εργαζόµενοι και ο λαός συνολικά δεν ανέχεται, δεν είναι διατε-
θειµένος να ανεχθεί «Τέµπη» σε όλες τις πτυχές της ζωής του,
γιατί η ζωή και η υγεία του…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ:…η Κυβέρνηση και η εργοδοσία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα το πω για ακόµα µια φορά -απαντώντας

σε όλες αυτές τις επίκαιρες ερωτήσεις, που καλώς κάνετε και
φέρνετε τα ζητήµατα και τα αναδεικνύετε- ότι η αρµοδιότητα του
Υπουργείου σχετικά µε όλες αυτές τις περιπτώσεις που φέρνετε,
είτε αυτό έχει να κάνει µε καταγγελίες για παράνοµες ή µη απο-
λύσεις ή για τα ζητήµατα υγείας και ασφάλειας, όλα τα ζητήµατα
τα οποία φέρνετε, είναι να δηµιουργούµε ένα όσο το δυνατόν πιο
αυστηρό κανονιστικό πλαίσιο προστασίας των εργαζοµένων και
βεβαίως πάνω από όλα θωράκισης των δικαιωµάτων τους, πάντα
σύµφωνα µε το Κοινοτικό Δίκαιο. 

Παράλληλα, αυτό το οποίο κάνουµε είναι να ενισχύουµε την
Ανεξάρτητη Αρχή Επιθεώρησης Εργασίας, στην οποία αναφέρ-
θηκα νωρίτερα, η οποία θέλω να πω ότι κάνει µια εξαιρετική δου-
λειά, ακριβώς για να ελέγχει αν εφαρµόζεται το πλαίσιο το
κανονιστικό που κάθε φορά το Υπουργείο φέρνει και ψηφίζει.
Πάντα οι κυβερνήσεις φέρνουν ένα πλαίσιο. Εµείς βεβαίως ανα-
φερόµαστε στο δικό µας πλαίσιο το οποίο θέτουµε κάθε φορά
προς όφελος των εργαζοµένων και των συνεπών επιχειρήσεων.

Και επιτρέψτε µου να σας πω, ακριβώς για να περάσουµε στο
ελεγκτικό κοµµάτι, ότι έχουµε ενισχύσει πολύ περισσότερο από
τα προηγούµενα χρόνια την Ανεξάρτητη Αρχή. Μόνο το 2024
έχουν προστεθεί στο ανθρώπινο δυναµικό της Επιθεώρησης εί-
κοσι οκτώ νέοι υπάλληλοι. Μετατάχθηκαν δώδεκα µέσω κινητικό-
τητας. Προσελήφθησαν δεκατέσσερα µέσω ΑΣΕΠ. Προσελήφθη-
σαν δύο υπάλληλοι µέσω προκήρυξης της ΔΥΠΑ και σύµφωνα µε
τον οργανισµό της Ανεξάρτητης Αρχής επτακόσιες πενήντα οκτώ
θέσεις είναι καλυµµένες και δεσµεύτηκαν εκατόν τριάντα εννέα
θέσεις για νέες προσλήψεις µέσω των προκηρύξεων του ΑΣΕΠ.
Δηλαδή από τις εννιακόσιες ενενήντα πέντε οργανικές θέσεις που
προβλέπει ο νόµος ποσοστό πάνω από 90% είναι ήδη καλυµµένες. 

Και κάτι ακόµα, το οποίο ισχύει βεβαίως και για τους Επιθεω-
ρητές Εργασίας, όπως βεβαίως και για τους Επιθεωρητές Υγείας
και Ασφάλειας, όπως αναφέρετε στο δεύτερο κοµµάτι. 

Να σας πω και κάτι πολύ σηµαντικό. Οι έλεγχοι της Επιθεώρη-
σης Εργασίας το 2024 έφτασαν στους 79.207, περίπου 10% πα-
ραπάνω από το 2023, που ήταν 73.579, για να µην πάµε στα
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προηγούµενα χρόνια που άγγιζαν τους 56.000. Δηλαδή έχει γίνει
µια πολύ µεγάλη προσπάθεια. Έχουν επιλυθεί περισσότερες δι-
οικητικές κυρώσεις και περισσότερα πρόστιµα έχουν εισπραχθεί,
50 εκατοµµύρια περίπου από 44 εκατοµµύρια που ήταν το 2023.
Οπότε πρέπει να έχετε υπ’ όψιν σας πώς λειτουργεί το Υπουρ-
γείο βεβαίως, αλλά και ανέκαθεν -πάντα έτσι λειτουργούσε-, µε
την ανεξαρτητοποίηση βεβαίως της Αρχής Επιθεώρησης Εργα-
σίας πια, που κάνει τους ελέγχους αυτούς που εµείς θέτουµε ως
κανονιστικό πλαίσιο.

Τώρα, σε κάθε περίπτωση για κάθε θιγόµενο πρόσωπο, αν
υπάρχει παράβαση των διατάξεων που εµείς νοµοθετούµε,
υπάρχει από εκεί και πέρα η προσφυγή είτε µέσω της εργατικής
διαφοράς είτε βεβαίως το δικαίωµα δικαστικής προστασίας και
επιβάλλονται και οι ανάλογες κυρώσεις. Και στην Επιθεώρηση
Εργασίας µπορεί να προσφύγει και στον Συνήγορο του Πολίτη,
όπως βεβαίως και στα δικαστήρια, όπως είπα και πριν. 

Όσον αφορά τώρα τα ζητήµατα υγείας και ασφάλειας που θέ-
σατε και σύµφωνα µε τον πρώτο επιτόπιο έλεγχο της αρµόδιας
Επιθεώρησης στη Θεσσαλονίκη διαπιστώθηκε λειτουργία χώρου
πρώτων βοηθειών, όπως απαιτείται από τη νοµοθεσία, και η πα-
ρουσία νοσηλεύτριας, προκειµένου να παρέχει τις πρώτες βοή-
θειες. Επακολούθησε µετά από ερώτησή σας και δεύτερος
επιτόπιος έλεγχος στις 28 Ιανουαρίου, όπως είπα και πριν, και
ζητήθηκε επίσης, όπως προβλέπεται από τη νοµοθεσία, να υπάρ-
χει κάλυψη αυτού του χώρου κάθε στιγµή από εντεταλµένα και
ειδικά εκπαιδευµένα για την παροχή πρώτων βοηθειών άτοµα
όπως προβλέπεται από το προεδρικό διάταγµα 16/1996. 

Οπότε περιµένουµε και τις απαντήσεις ξανά της εταιρείας.
Πάντως, αυτά τα οποία έχουν διαπιστωθεί είναι πολύ συγκεκρι-
µένα. Νοµίζω ότι δίνουν απαντήσεις στο ερώτηµά σας. 

Από εκεί και πέρα, για την άκυρη απόλυση της εν λόγω εργα-
ζόµενης δεν χρειάζεται να αναφερθώ τώρα. Δεν έχουµε χρόνο.
Είναι πλήρες το πλέγµα των διατάξεων προστασίας της οποιαδή-
ποτε θιγοµένης και εν προκειµένω και στα όρια της καταχρηστι-
κότητας και όλα τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τη
συνδικαλιστική δράση. Είναι, όµως, ένα ζήτηµα το οποίο θα το
δούµε µετέπειτα, από τις αποφάσεις είτε της εργατικής διαφο-
ράς είτε µετέπειτα στο δικαστήριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τη δέκατη µε αριθµό 428/26-1-2025 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της ανεξάρτητης Βουλευτού Β’ Θεσσαλονίκης
κ. Αρετής Παπαϊωάννου προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης µε θέµα: «Παράλειψη έκδοσης νέας Υπουργι-
κής Απόφασης µετά την ακύρωση της
Φ.11321/οικ.10772/382/9.3.2021 απόφασης του Υφυπουργού Ερ-
γασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων».

Ελάτε, κυρία συνάδελφε. 
ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Καλησπέρα.
Κύριε Υφυπουργέ, έχω καταθέσει τη σηµερινή επίκαιρη ερώ-

τηση και ζήτησα να έρθετε στη Βουλή στο πλαίσιο του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου για ένα πρόβληµα που σας είναι πλέον πολύ
γνωστό. Το έχω αναδείξει επανειληµµένως σε επιτροπές.
Έχουµε, όµως, καινούργια δεδοµένα. Η δική σας υπουργική από-
φαση του 2021, επί τη βάσει της οποίας υπολογίστηκαν από την
1-10-2019 οι συντάξεις των παλαιών συνταξιούχων συµβολαι-
ογράφων, έχει ακυρωθεί από το Συµβούλιο της Επικρατείας µε
τις αποφάσεις 1228 και 1229 στις 2-9-2024. Κρίθηκε ότι η από-
φασή σας κείται εκτός της παρασχεθείσας από τον νοµοθέτη
εξουσιοδότησης και ότι ο ορισµός ως συντάξιµου µισθού σε
κάθε περίπτωση χωρίς εξαιρέσεις του ποσού των 1.232,09 ευρώ,
δηλαδή της τότε καταβαλλόµενης σύνταξης, ήταν αυθαίρετος
και ως εκ τούτου ακυρωτέος. 

Παρ’ όλα αυτά, δεν προχωράτε εδώ και πέντε µήνες -χθες
µπήκαµε στον έκτο µήνα- στην έκδοση νέας σύννοµης υπουργι-
κής απόφασης, ώστε να αποκαταστήσετε την αδικία προς αυ-
τούς τους συνταξιούχους, αν και θα σας ήταν πολύ εύκολο, γιατί
οι αποφάσεις του Σ.τ.Ε. σάς καθοδηγούν απολύτως αναφέρον-
τας ρητά ότι ο συντάξιµος µισθός πρέπει να συνδέεται µε πραγ-
µατικά ποσά µισθού ή εισοδήµατος επί των οποίων καταβλή-
θηκαν ασφαλιστικές εισφορές. Επιτάσσει, επίσης, το Σ.τ.Ε. να
υπάρξει συνυπολογισµός των υφιστάµενων µέχρι την ηµεροµη-

νία συνταξιοδότησης κοινωνικών πόρων µε αναγωγή κατά κε-
φαλή βάσει του άρθρου 28 του ν.4387/2016, όπως γίνεται και για
τους νέους συνταξιούχους.

Και σας ερωτώ, κύριε Υφυπουργέ: Γιατί πέντε µήνες µετά δεν
έχει εκδοθεί η νέα υπουργική απόφαση, ενώ είναι ξεκάθαρη η
υποχρέωσή σας να την εκδώσετε το συντοµότερο; Και µάλιστα,
σύµφωνα µε το σκεπτικό των αποφάσεων του Σ.τ.Ε.  που προ-
ανέφερα, σκοπεύετε να την εκδώσετε άµεσα και αν όχι, ποιος
είναι ο λόγος; Και η δεύτερη ερώτηση: Λαµβάνετε υπ’ όψιν ότι η
νέα κύρια σύνταξη που θα υπολογιστεί µε τον τρόπο που επιτάσ-
σει η απόφαση του Σ.τ.Ε. πρέπει να καταβάλλεται αναδροµικά
τουλάχιστον από τις 1-10-2019;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε 

Αγαπητή κυρία Παπαϊωάννου, πριν περάσω στο ζήτηµα της
συµµόρφωσης προς τις δύο αποφάσεις του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ εν συντοµία στο ρυθ-
µιστικό πεδίο της υπ’ αριθµόν 10772/2021 υπουργικής
απόφασης, αυτής στην οποία αναφερθήκατε προηγουµένως.
Όπως γνωρίζετε, στο πλαίσιο του ν.4387/2016 προβλέφθηκε ότι
οι ήδη καταβαλλόµενες συντάξεις των συνταξιούχων πριν την
έναρξη ισχύος του νόµου αναπροσαρµόζονται, ώστε να αποτε-
λούνται από το άθροισµα της εθνικής και της ανταποδοτικής
σύνταξης. Συγκεκριµένα, το άρθρο 33 του νόµου προβλέπει ότι
για τον υπολογισµό του ανταποδοτικού τµήµατος της σύνταξης
οι συντάξιµες αποδοχές ταυτίζονται µε τον συντάξιµο µισθό επί
του οποίου υπολογίστηκε η ήδη χορηγηθείσα σύνταξη. Αν ο συν-
τάξιµος µισθός συνδέεται µε ασφαλιστικές κατηγορίες ή µε
ασφαλιστικές κλάσεις ή µε τεκµαρτά ποσά, αυτός υπολογίζεται,
αφού ληφθεί υπ’ όψιν η τρέχουσα τιµή των ποσών αυτών κατά
την έναρξη ισχύος του νόµου. Σε οποιαδήποτε άλλη περίπτωση
ο συντάξιµος µισθός υπολογίζεται σε τρέχουσες τιµές µε τη
χρήση των ποσοστών αναπροσαρµογής των συντάξεων όλων
των ετών που είχαν µεσολαβήσει από την ηµεροµηνία της συν-
ταξιοδότησης ως την έναρξη ισχύος του νόµου. 

Με την παράγραφο 4 του άρθρου 3 της υπ’ αριθµόν 10772
υπουργικής απόφασης, ως συντάξιµος µισθός για τον επανυπο-
λογισµό των συντάξεων των παλαιών ασφαλισµένων του Τοµέα
Ασφάλισης των Νοµικών, του πρώην ΕΤΑΑ, ορίστηκε το ποσό της
ανώτατης προβλεπόµενης κύριας σύνταξης για σαράντα έτη
ασφάλισης, όπως αυτό είχε διαµορφωθεί κατά την ηµεροµηνία
έναρξης ισχύος του ν.4387, δηλαδή το ποσό των 1.232,09 ευρώ.
Η λύση αυτή επελέγη, καθώς µέχρι την έναρξη ισχύος του
ν.4387/2016 η σύνταξη των ασφαλισµένων του πρώην ΕΤΑΑ/ΤΑΝ
δεν υπολογιζόταν επί τη βάσει κάποιου συντάξιµου µισθού, αλλά
ως ποσοστό του εκάστοτε βασικού µισθού του εφέτη ως το 1986
και εφεξής αναπροσαρµοζόταν κατά το ποσοστό αύξησης των
συντάξεων. Δεν σχετιζόταν, δηλαδή, µε το ύψος των καταβαλ-
λόµενων ασφαλιστικών εισφορών και δεν υπήρχε η έννοια της
αµιγούς ανταποδοτικότητας µεταξύ εισφορών και παροχών. Θα
ήθελα να επισηµάνω ότι το ανωτέρω ποσό ως ενιαίος συντάξιµος
µισθός είναι ευνοϊκότερο εκείνου που θα προέκυπτε, αν γινόταν
αναγωγή σε εισόδηµα της καταβαλλόµενης εισφοράς, όπως
έγινε µε τους συµβολαιογράφους που υποβάλλουν αίτηση συν-
ταξιοδότησης µετά την έναρξη ισχύος του ν.4387/2016. 

Σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 1 του π.δ.173/1993 από
τη µηνιαία εισφορά αφαιρούνται τα ποσά που έχουν καταβληθεί
επί των αναλογικών δικαιωµάτων των συµβολαιογράφων. Τυχόν
επιπλέον ποσά που είχαν καταβληθεί ως αναλογικά δικαιώµατα
δεν επιστρέφονταν και δεν λαµβάνονταν υπ’ όψιν κατά τον υπο-
λογισµό της συνταξιοδοτικής παροχής παραµένοντας στα απο-
θεµατικά του ταµείου, αφού, όπως προανέφερα, δεν υπήρχε η
έννοια της αµιγούς ανταποδοτικότητας εισφορών και παροχών.
Κατ’ αντιστοιχία, οι αναλογικοί πόροι δεν ελήφθησαν υπ’ όψιν
κατά τον επανυπολογισµό των συντάξεων των παλαιών συνταξι-
ούχων. 

Συνοψίζοντας, ο καθορισµός των συντάξιµων αποδοχών µε
την υπουργική απόφαση έγινε σε συγκεκριµένο ύψος, διότι οι
συντάξεις του Ταµείου Νοµικών δεν υπολογίζονταν στη βάση κά-
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ποιου συντάξιµου µισθού που θα µπορούσε να χρησιµοποιηθεί
για τον επανυπολογισµό τους και το ύψος αυτό ήταν ευνοϊκό σε
σχέση µε αυτό που θα προέκυπτε από την αναγωγή σε εισόδηµα
της µηνιαίας καταβαλλόµενης εισφοράς. 

Αναφέρεστε στην ερώτησή σας σε δύο δικαστικές αποφάσεις
του Συµβουλίου της Επικρατείας. Οι αποφάσεις αυτές ακυρώ-
νουν µία και µόνο διάταξη της παραπάνω υπουργικής απόφασης.
Για την ακρίβεια, δεν είναι ούτε καν µια ολόκληρη παράγραφος.
Είναι µέρος µιας παραγράφου, η οποία ακυρώνεται και µόνο για
τους συνταξιούχους συµβολαιογράφους. Για το θέµα αυτό θα
αναφερθώ αναλυτικά στη δευτερολογία µου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον

λόγο, κυρία συνάδελφε.
ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Κύριε Υφυπουργέ, παρακολούθησα

την παράθεση της νοµοθεσίας και το ιστορικό όλο αυτό που µου
αναφέρατε, το οποίο ορθώς ενδεχοµένως οδήγησε εσάς στην
έκδοση αυτής της υπουργικής απόφασης. Είπατε όµως δύο ση-
µαντικά πράγµατα, ότι υπήρχε παρακράτηση στους συµβολαι-
ογράφους και αυτό το ποσό που ήταν 9% στους τζίρους -όχι στις
καθαρές αµοιβές- πάνω από 20% στις καθαρές αµοιβές που έµε-
ναν µετά την αφαίρεση των εξόδων, παρέµενε στα αποθεµατικά. 

Συµφωνώ ότι αυτό ήταν το καθεστώς µέχρι τότε και αυτό ήταν
το πλαίσιο. Όµως, αυτήν την στιγµή έχουµε κάποια καινούργια
δεδοµένα και ακόµη και αυτοί οι συµβολαιογράφοι που βγαίνουν
σήµερα στη σύνταξη -που υπολογίζεται τι έχουν δώσει από το
2002 µέχρι σήµερα που θα βγουν- ήταν στο ίδιο καθεστώς, όπως
και αυτοί που βγήκαν το 2015 και το 2014. 

Και εν πάση περιπτώσει, σήµερα είµαστε εδώ. Υπάρχουν δύο
αποφάσεις οι οποίες λένε ότι πρέπει να γίνει µε αυτό τον τρόπο
ο επανυπολογισµός. Και το άρθρο 95 του Συντάγµατος υποχρε-
ώνει τη διοίκηση και οποιονδήποτε εκδίδει κανονιστικές διατάξεις
να συµµορφώνεται απολύτως. Και αν δεν συµβαίνει, έχουµε και
υποχρέωση αποζηµίωσης.

Δεν έχει σηµασία πώς έγινε και τι έγινε. Εγώ κατανοώ τι µου
λέτε. Το θέµα είναι: Αυτή η αστοχία του προηγούµενου συστή-
µατος, που φάνηκε στην υπουργική απόφαση ένα µέρος της
γιατί έτσι ήταν στηµένη η όλη ιστορία, θα διορθωθεί από εσάς;
Αυτό είναι το ερώτηµα που σας απηύθυνα. Και δεύτερο ερώ-
τηµα: Από πότε θα γίνει αυτή η διόρθωση αν γίνει; 

Σαν συµπέρασµα, επί τροχάδην, η παράλειψη αυτής της συµ-
µόρφωσης γνωρίζουµε ότι επιφέρει και δικαίωµα αποζηµίωσης.
Επιβάλλεται, λοιπόν, να εκδώσετε άµεσα τη νέα υπουργική από-
φαση, ώστε να λέει αυτό ακριβώς που επιτάσσει η απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας η οποία είναι πολύ ξεκάθαρη. Δεν
σας αφήνει ούτε να κουραστείτε, σας λέει «αυτό είναι», το άρθρο
28 αναλογικά: «Οι συντάξιµες αποδοχές των συµβολαιογράφων
θα πρέπει να εξευρεθούν βάσει των, πράγµατι, καταβληθεισών
ασφαλιστικών εισφορών κατά ανάλογη εφαρµογή του άρθρου
28 µε συνυπολογισµό των υφισταµένων κοινωνικών πόρων». Μά-
λιστα, προβλήθηκε και αντίρρηση πάνω σε αυτό το θέµα από
τους νοµικούς συµβούλους του Υπουργείου, η οποία καταρρί-
φθηκε, δηλαδή αυτοί οι ισχυρισµοί.

Επίσης, -σύντοµα θα το πω αυτό- ακούστηκε από µέσα από το
Υπουργείο ότι ενδεχοµένως κάποιες συντάξεις να µειωθούν. Δεν
είναι αλήθεια αυτό το πράγµα. Δεν είναι για τους εξής λόγους:
Πρώτον, οι συντάξιµες αποδοχές προσαυξάνονται µέχρι το έτος
’24 βάσει του µέσου ετήσιου γενικού δείκτη τιµών της Ελληνικής
Στατιστικής Αρχής. Θα προστεθούν και θα συνυπολογιστούν µε
αναγωγή κατά κεφαλή και όχι µε ελεύθερη εκτίµηση οι κοινωνικοί
πόροι. 

Τέλος, όλες αυτές οι συντάξεις απονεµήθηκαν πριν το 2016.
Η έκδοσή τους, λοιπόν, ανατρέχει στον χρόνο εξόδου από την
ενεργό υπηρεσία. Άρα, από εκεί και µέχρι σήµερα που θα κατα-
βληθούν θα πρέπει να δοθούν και οι αυξήσεις του 2023, του 2024
και του 2025, οι οποίες συνολικά φτάνουν το 13,648%. Άρα, δεν
θα µειωθεί καµία σύνταξη και ούτε καν χρειάζεται να ανατρέ-
ξουµε σε ανάγκη ύπαρξης της προσωπικής διαφοράς. Έχουµε
7,75% αύξηση το 2023, 3% το 2024, 2,4% το 2025.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Και πάλι ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Αξιότιµη κυρία Παπαϊωάννου, αναφέρθηκα στην πρωτολογία
µου στους λόγους για τους οποίους δηµιουργήθηκε η ανάγκη
προσδιορισµού για την προσβαλλόµενη υπουργική απόφαση του
συντάξιµου µισθού που χρησιµοποιήθηκε κατά τον επανυπολο-
γισµό της ήδη χορηγηθείσας σύνταξης για τους συνταξιούχους
συµβολαιογράφους. Θεωρώ σηµαντικό να έχουµε όλοι κατά νου
το σκεπτικό µε το οποίο έγινε η συγκεκριµένη επιλογή. Το ακυ-
ρωτικό αποτέλεσµα των αποφάσεων του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας στις οποίες αναφέρεστε είναι µερικό, δηλαδή δεν
αφορά το σύνολο της υπουργικής απόφασης αλλά µόνο ένα ση-
µείο της και µόνο τους συνταξιούχους συµβολαιογράφους. 

Όσον αφορά στο πρώτο ερώτηµά σας, λοιπόν, στην πραγµα-
τικότητα δεν τίθεται καν ζήτηµα αντικατάστασης της καταργη-
θείσας απόφασης, γιατί πολύ απλά δεν υπάρχει καταργηθείσα
απόφαση. Εξακολουθούν να ισχύουν οι βασικές της διατάξεις
και φυσικά ο νόµος. Άλλωστε, και η απόφαση του Συµβουλίου
της Επικρατείας αναφέρεται ρητά στην πληρότητα του νόµου.
Ως νοµικός -γιατί είστε και συνταξιούχος συµβολαιογράφος-
γνωρίζετε ότι στο πλαίσιο της ακυρωτικής δίκης δίνεται η ευχέ-
ρεια στη διοίκηση να επιλέξει τον τρόπο µε τον οποίο αυτή θα
συµµορφωθεί. Με άλλα λόγια, η διοίκηση δεν δεσµεύεται από το
δικαστήριο για την υιοθέτηση ενός συγκεκριµένου τρόπου συµ-
µόρφωσης µε µία εν µέρει ακυρωτική απόφαση. 

Επίσης, γνωρίζετε ότι, παρόλο που στη συγκεκριµένη περί-
πτωση δεν έχουµε πιλοτική δίκη, µία ενδεχόµενη αλλαγή θα είχε
συνέπειες που επεκτείνονται πολύ πέρα από τους δεκαέξι συν-
ταξιούχους συµβολαιογράφους που συµµετείχαν ως διάδικοι
στις συγκεκριµένες δίκες. Θα επηρεάσει ενδεχοµένως και συν-
ταξιούχους, οι οποίοι, όπως τόνισα και στην πρωτολογία µου -
και αυτές είναι εκτιµήσεις που µου έχει δώσει η υπηρεσία-,
θίγονται. Έχουν ήδη ευνοηθεί από τον συγκεκριµένο τρόπο υπο-
λογισµού και θα δουν τη σύνταξή τους να µειώνεται µε έναν νέο
υπολογισµό στη βάση των εισφορών που, πράγµατι, καταβλήθη-
καν, όπως ορίζει το άρθρο 28 του ν.4387. 

Σε κάθε περίπτωση, ο σεβασµός των δικαστικών αποφάσεων
και ειδικά αυτών των ανωτάτων δικαστηρίων συνιστά υποχρέωση
της διοίκησης. Ταυτόχρονα, όµως, η διοίκηση οφείλει να λαµβά-
νει υπ’ όψιν και άλλες συνταγµατικές αρχές, όπως είναι η αρχή
της χρηστής διοίκησης, η αρχή της δικαιολογηµένης εµπιστοσύ-
νης του διοικούµενου αλλά και η αρχή της χρηστής δηµοσιονο-
µικής διαχείρισης, αρχές που κάθε φορά σταθµίζονται µε την
ανάγκη εναρµόνισης µε τη νοµολογία.

Εν κατακλείδι, µε δεδοµένη την υποχρέωση συµµόρφωσης της
διοίκησης προς την εν µέρει ακυρωτική απόφαση του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, µελετάται διεξοδικά το περιεχόµενο της
εν λόγω απόφασης σε συσχέτιση µε τον ν.4387 για τον επανυ-
πολογισµό των συντάξεων, δηλαδή µε τα άρθρα 14 και 13 σε
συνδυασµό µε τα άρθρα 7, 8, 27 και 28, όπως συµβαίνει σε κάθε
περίπτωση όπου ενδεχοµένως επηρεάζεται ένας ευρύτερος κύ-
κλος προσώπων και όχι µόνο οι αιτούντες. Στόχος είναι να εξευ-
ρεθεί η προσφορότερη για τη συγκεκριµένη κατηγορία
συνταξιούχων λύση του θέµατος, η οποία δεν θα προσκρούει στο
υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο, θα µπορεί να υλοποιηθεί από
τις υπηρεσίες του e-ΕΦΚΑ και θα ελαχιστοποιεί κατά το δυνατόν
πιθανώς δυσµενείς συνέπειες για ευρύτερες κατηγορίες συντα-
ξιούχων.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχω την

τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Πα-
ραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Μολδαβίας περί αµοι-
βαίας αναγνώρισης και ανταλλαγής των αδειών οδήγησης».

Και τώρα προχωράµε στην ενδέκατη µε αριθµό 443/27-1-2025
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Πιερίας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Κοµνηνού Δελβερούδη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα:
«Άµεση µονιµοποίηση των µερικών εκατοντάδων υπαλλήλων των
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πρώην φορέων διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών (ΦΔΠΠ)
και νυν µονάδων διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών
(ΜΔΠΠ) µε έως και είκοσι χρόνια περίπου συνεχόµενης προϋπη-
ρεσίας».

Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στη χώρα µας ιδρύθηκε για πρώτη φορά, σύµ-

φωνα µε τις διατάξεις του ν.4685/2020, όπως τροποποιήθηκε και
από τους ν.4722/2020 και ν.4819/2021, ο Οργανισµός Φυσικού
Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής, ο οποίος αποτελεί διά-
δοχο του Εθνικού Κέντρου Περιβάλλοντος και Αειφόρου Ανάπτυ-
ξης και των τριάντα έξι φορέων διαχείρισης προστατευόµενων
περιοχών, οι οποίοι ενσωµατώθηκαν στις είκοσι τέσσερις µονά-
δες διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών. 

Οι µονάδες διαχείρισης υποβαθµίστηκαν σε τµήµατα από αυ-
τόνοµες διευθύνσεις που ήταν και υπάγονται πλέον και οι είκοσι
τέσσερις στη Διεύθυνση Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιο-
χών της Γενικής Διεύθυνσης του ΟΦΥΠΕΚΑ. Ο φορέας του ΟΦΥ-
ΠΕΚΑ εποπτεύεται από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε δηµοσιεύµατα αλλά και καταγγελίες από
τους ίδιους τους εργαζόµενους, πρόκειται να εκδοθεί σε άµεσο
χρόνο προκήρυξη του ΑΣΕΠ στην οποία, εάν εφαρµοστούν τα
κριτήρια που προβλέπονται, τότε ενδεχόµενα θα χάσουν τη δου-
λειά τους, τόσο το διοικητικό όσο και το επιστηµονικό προσωπικό
των πρώην φορέων διαχείρισης και νυν µονάδων διαχείρισης
προστατευόµενων περιοχών, µετά από έως και είκοσι χρόνια πε-
ρίπου συνεχόµενης προϋπηρεσίας.

Επειδή, λοιπόν, το υφιστάµενο προσωπικό απασχολείται µε
σύµβαση εργασίας ορισµένου χρόνου όλα αυτά τα χρόνια,
επειδή καλύπτει πάγιες και διαρκείς ανάγκες, αλλιώς είναι αυτο-
νόητο ότι δεν θα ανανεωνόταν η σύµβασή τους όλα αυτά τα χρό-
νια, επειδή οι εν λόγω εργαζόµενοι ήταν πρωτεργάτες της
έναρξης λειτουργίας των πρώην φορέων διαχείρισης και νυν µο-
νάδων διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών και, τέλος,
επειδή όλα αυτά τα χρόνια έχουν επιτελέσει σπουδαίο επιστηµο-
νικό έργο στους πρώην φορείς διαχείρισης και έχουν αποκτήσει
τεράστια εµπειρία πεδίου στις προστατευόµενες περιοχές, σας
απευθύνουµε τα εξής ερωτήµατα:

Έχετε την πολιτική ευθιξία να αναγνωρίσετε ότι η ενδεχόµενη
απόλυση των τόσο έµπειρων και ικανότατων υπαλλήλων σηµαίνει
την άµεση διακοπή της αειφορικής διαχείρισης και αξιολόγησης
των προστατευόµενων περιοχών, αφού οι νέοι υπάλληλοι που θα
τοποθετηθούν, πέραν των πτυχίων τους, έχουν παντελή επιστη-
µονική άγνοια των συνθηκών και προβληµάτων του πεδίου στις
περιοχές αυτές και θα χρειαστεί µεγάλο χρονικό διάστηµα για
να αποκτηθεί;

Έχετε, επίσης, την πολιτική βούληση να αναγνωρίσετε ότι ενώ
οι συγκεκριµένοι υπάλληλοι όλα αυτά τα είκοσι χρόνια από την
αρχή ανταποκρίνονταν επαρκέστατα στο επιστηµονικό τους
έργο, γι’ αυτό και φυσικά τους ανανεώνατε τις συµβάσεις, τώρα
ενδέχεται να τους απολύσετε χωρίς µάλιστα µέχρι σήµερα να
τους έχετε ενηµερώσει για το τι µέλλει γενέσθαι;

Επίσης, έχετε την πολιτική ευθιξία να αναγνωρίσετε ότι η εν-
δεχόµενη ξαφνική και ηθικά απαράδεκτη απόλυση των µερικών
εκατοντάδων αυτών υφιστάµενων υπαλλήλων, µέσω της προκή-
ρυξης του ΑΣΕΠ, θα δηµιουργήσει τεράστια προβλήµατα επιβίω-
σης στους ίδιους τους εργαζόµενους αλλά και στις οικογένειές
τους; Τι θα κάνουν αυτοί οι άνθρωποι, όταν µάλιστα ξεπερνούν
τα πενήντα χρόνια ή όταν και τα δύο µέλη της οικογένειας εργά-
ζονται στον ίδιο φορέα;

Και τέλος, θα θέλαµε να µας πείτε αν έχετε την πολιτική ευθιξία,
αλλά και την πρόθεση -έστω και την ύστατη αυτή στιγµή πριν την
έκδοση της προκήρυξης και την ενδεχόµενη ξαφνική απόλυση των
υφιστάµενων υπαλλήλων- για την άµεση µονιµοποίησή τους µέσω
της αυξηµένης ειδικής µοριοδότησης της ειδικής εµπειρίας στην
υπό έκδοση προκήρυξη, όπως και στην προκήρυξη του ΑΣΕΠ που
κάνατε η οποία αφορούσε, µεταξύ άλλων, και τα ΚΕΠ;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον

λόγο, κύριε Υπουργέ. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. Κατ’ αρχάς, να ξεκινήσουµε λέ-
γοντας ότι αυτά τα θέµατα των ανθρώπων που έχουν προσλη-
φθεί µε διαδικασίες που δεν αφορούσαν µόνιµες θέσεις και µετά
διαγωνίζονται σε διαδικασίες για µόνιµες θέσεις είναι εξαιρετικά
δύσκολα θέµατα και πολιτικά και ηθικά. 

Είναι δύσκολα γιατί πάντα όταν έχουµε αυτή την περίπτωση
έχουµε και το Σύνταγµα αλλά και την προστασία των ανθρώπων
που διεκδικούν θέσεις χωρίς να έχουν πρώτα διοριστεί, οι οποίοι
και αυτοί έχουν δικαιώµατα. Φαντάζοµαι ότι αυτό το δέχεστε -
όλοι το δεχόµαστε στην Αίθουσα- ότι δεν χωρίζονται οι πολίτες
σε αυτούς οι οποίοι διορίστηκαν στο δηµόσιο εκτός διαδικασίας
ΑΣΕΠ και σε εκείνους που διορίστηκαν µε διαδικασία ΑΣΕΠ.

Εδώ τώρα στην προκειµένη περίπτωση υπάρχει προφανώς και
µια υποχρέωση να αναγνωρίζει το δηµόσιο ως εργοδότης την
πραγµατική εµπειρία. Αυτό για µένα είναι η πιο σοβαρή επιχει-
ρηµατολογία στην υπόθεση αυτή. Το αν κάλυπτες πάγιες ή διαρ-
κείς ανάγκες θα έπρεπε να ψέξουµε γι’ αυτό αυτούς οι οποίοι
έκαναν τους αρχικούς διορισµούς, µε την προϋπόθεση, βέβαια,
ότι οι ανάγκες εκείνη τη στιγµή µπορούσαν να καλυφθούν µέσα
από µια διαδικασία ΑΣΕΠ, η οποία, όµως, µπορεί να πάρει δύο,
τρία ή τέσσερα χρόνια ή µπορεί να έχει παγώσει την περίοδο της
κρίσης όπως όλοι θυµόµαστε. 

Συνεπώς, το ερώτηµα είναι πώς αναγνωρίζεται η πραγµατική
εµπειρία και στην περίπτωση αυτή η Κυβέρνηση έχει κάνει δύο
πράγµατα: Πρώτον, έφτιαξε για πρώτη φορά οργανικές θέσεις.
Έχουµε στο ΑΣΕΠ από το 2021 µε κοινή υπουργική απόφαση
τριακόσιες εξήντα έξι θέσεις εργασίας, από τις οποίες τριάντα
έξι στην κεντρική υπηρεσία και τριακόσιες τριάντα στις µονάδες
διαχείρισης. Και προσθέσαµε τον Νοέµβριο του 2024 και άλλους
τριάντα τέσσερις. Συνεπώς, έχουµε τετρακόσιες θέσεις. Αυτό
είναι θετικό. Νοµίζω ότι όλοι το δεχόµαστε. Και γι’ αυτές τις τε-
τρακόσιες θέσεις η κάλυψή τους µπορεί να γίνει µόνο µέσω προ-
κήρυξη του ΑΣΕΠ, η οποία προκήρυξη θέλει να έχει και τη
σύµφωνη γνώµη του ΑΣΕΠ. Δεν µπορούµε να κάνουµε µια προ-
κήρυξη από µόνοι µας.

Σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Εσωτερικών και το ΑΣΕΠ
έχουµε κάνει δύο πράγµατα για να βοηθήσουµε. Το ένα είναι ότι
η προκήρυξη γίνεται µε διαδικασία σειράς προτεραιότητας
τύπου Κ και όχι γραπτού διαγωνισµού. Αυτό είναι πολύ σηµαν-
τικό. Και το δεύτερο είναι ότι έγινε πρόβλεψη για την εξαίρεση
του οργανισµού από τις γενικές διατάξεις περί εµπειρίας, δη-
λαδή να προσλαµβάνεται το 50% µε εµπειρία και το 50% χωρίς
και έτσι στις περισσότερες θέσεις απαιτείται ελάχιστη εµπειρία
τριάντα έξι µηνών στη Διαχείριση Προστατευόµενων Περιοχών. 

Τώρα µπορεί να υπάρχουν και κάποιοι που εργάζονται στον
ιδιωτικό τοµέα σήµερα και έχουν αυτή την εµπειρία ή εργάστη-
καν παλαιότερα στον οργανισµό και έχουν αυτή την εµπειρία.
Εάν έχουν αυτή την εµπειρία, δεν µπορεί ως πολιτεία να τους
αποκλείσουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Δεν θα µιλήσω στη δευτερολογία σχεδόν καθόλου, κύριε Πρό-
εδρε. Ολοκλήρωσα σχεδόν.

Νοµίζω ότι έχουµε κάνει σε αυτή την προσπάθεια τετραγωνι-
σµού του κύκλου ένα φιλότιµο εγχείρηµα για να καλύψουµε κατά
τον δικαιότερο τρόπο αυτά πρέπει να γίνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ. 

Για αυτό φυσικά που έχετε πει ότι τα µέτρα που σκέφτεστε να
λάβετε δεν έχουν γνωστοποιηθεί φαντάζοµαι, νοµίζω ότι ήταν κα-
θοριστικής σηµασίας η ερώτηση που σας απευθύναµε, ώστε αυτοί
οι άνθρωποι να βρεθούν ενηµερωµένοι για τις προθέσεις σας σχε-
τικά και µε το υφιστάµενο προσωπικό των µονάδων διαχείρισης,
καθώς όλα τα δηµοσιεύµατα και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι λένε ότι
ήδη από τον προηγούµενο χρόνο είναι έτοιµη η προκήρυξη, όπως
είπατε, για τριακόσιες δέκα επτά µάλιστα θέσεις και είπατε προ-
ηγουµένως µε ποιον τρόπο σκέφτεστε να δώσετε κάποια µπόνους. 
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Μήπως σκέφτεστε να απολύσετε, όµως -εµείς αναρωτιόµαστε-
πάλι µε µια προκήρυξη όλο ή εν µέρει το µεγαλύτερο ποσοστό
του υφιστάµενου προσωπικού; Αν έχετε κάποια τέτοια πρόθεση
πρέπει εδώ µέσα να το ακούσουν αυτοί οι άνθρωποι γιατί το πα-
ρακολουθούν µε µεγάλη αγωνία και φυσικά όλα αυτά που είπαµε
προηγουµένως είναι βάσιµα, γιατί τα επιστηµονικά τους προ-
σόντα και όλη η προσφορά τους στον οργανισµό αυτό που ήταν
προηγουµένως είναι αναµφισβήτητη. 

Πρέπει να σεβαστούµε τα δικαιώµατα που έχουν αυτοί οι
πρώην εργαζόµενοι µετά από είκοσι και πλέον χρόνια συνεχόµε-
νης εργασίας στους πρώην φορείς διαχείρισης. Είναι σαν να
τους εκµεταλλευτήκαµε όλα αυτά τα χρόνια, τους εκµεταλλεύ-
τηκε το Υπουργείο µε τις συνεχόµενες συµβάσεις ορισµένου
χρόνου και τώρα θα είναι σαν να τους πετάµε στον δρόµο. Αυτό
σηµαίνει κοινωνική αναλγησία στο πρόσωπο των εργαζοµένων
και των οικογενειών τους και θα ήταν, πράγµατι, ηθικά απαρά-
δεκτο, αν συµβεί.

Αλήθεια, είναι άνθρωποι όλοι -φαντάζοµαι το γνωρίζετε και
εσείς και νοµίζω ότι έχετε εγκύψει πάνω σε αυτό το πρόβληµα
σύµφωνα µε αυτά που είπατε και στην πρωτολογία σας- και νο-
µίζω ότι είναι πολύ θετικό, επαναλαµβάνω, το ότι θα µάθουν του-
λάχιστον τις προθέσεις που έχετε. Δεν µπορούµε φυσικά να
καταλάβουµε µε βεβαιότητα αν δεν δούµε µια επίσηµη ανακοί-
νωση. 

Φυσικά εµείς ζητούµε την άµεση µονιµοποίησή τους ύστερα
από είκοσι χρόνια σε αυτές τις µονάδες και νοµίζω ότι η πρόταση
να ακολουθήσετε, αν είναι εφικτό, αυτό που έγινε και στα κέντρα
εξυπηρέτησης πολιτών θα είναι κι αυτή µια πρόσφορη και πολύ
ικανοποιητική για αυτούς λύση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τη δωδέκατη µε αριθµό 424/23-1-2025 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Χίου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Σταύρου Μιχαηλίδη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Πλή-
ρης και κατηγορηµατική αντίθεση στον από 20-1-2025 προκη-
ρυχθέντα δηµόσιο διεθνή ανοικτό διαγωνισµό για την εκµίσθωση
δικαιωµάτων έρευνας και εκµετάλλευσης µεταλλευτικών ορυ-
κτών σε τµήµα εκτάσεως 9,02 τετραγωνικών χιλιοµέτρων της βό-
ρειας Χίου καθώς και σε οποιαδήποτε συναφή εξορυκτική
δραστηριότητα».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, µεγάλη και δυσάρεστη ήταν η έκπληξη του

χιώτικου λαού όταν πληροφορήθηκε την ξαφνική και χωρίς ου-
σιαστική διαβούλευση και επικοινωνία µε τους πολίτες και τους
τοπικούς φορείς στις 20 Ιανουαρίου 2025 έκδοση απόφασης της
Διεύθυνσης Μεταλλευτικών, Ενεργειακών και Βιοµηχανικών Ορυ-
κτών του Υπουργείου σας, µε την οποία προκηρύσσεται δηµό-
σιος διεθνής ανοιχτός διαγωνισµός δύο φάσεων για την
εκµίσθωση των δικαιωµάτων έρευνας και εκµετάλλευσης µεταλ-
λευτικών ορυκτών σε τµήµα εκτάσεως 9,02 τετραγωνικών χιλιο-
µέτρων του δηµοσίου µεταλλευτικού χώρου της Νήσου Χίου, του
Δήµου Χίου.

Όπως αναφέρεται στο συνηµµένο στην προκήρυξη σχέδιο
σύµβασης, η προς µίσθωση έκταση συγκεντρώνει το µεγαλύτερο
µέρος εµφανίσεων αντιµονίου και η σκοπούµενη έρευνα και εκ-
µετάλλευση αφορά τις εν λόγω αντιµονιούχες συγκεντρώσεις,
σε συνδυασµό µε τυχόν νέα κοιτάσµατα που θα εντοπιστούν. 

Ωστόσο, όπως προκύπτει από την πληθώρα µελετών επιστη-
µονικών φορέων και οργανισµών και έγκριτων πανεπιστηµιακών
καθηγητών σε εθνικό και διεθνές επίπεδο, αλλά και όπως σας
είναι ήδη γνωστό, το αντιµόνιο συνιστά ένα ιδιαιτέρως τοξικό και
επικίνδυνο βαρύ µέταλλο άκρως επιβλαβές για όλους τους ζων-
τανούς οργανισµούς και το οικοσύστηµα, ενώ η έκθεση σε αυτό,
ιδίως κατά την εξόρυξη και επεξεργασία του, θέτει σε σοβαρό
κίνδυνο την υγεία των εργαζοµένων, των κατοίκων των γύρω και
ευρύτερων περιοχών και είναι υπεύθυνο µεταξύ άλλων για καρ-
κινογενέσεις, δερµατολογικές, καρδιακές, αιµατολογικές παθή-
σεις και αναπνευστικές και γαστρεντερικές διαταραχές. 

Η ρύπανση δε των υδάτινων πόρων, η καταστροφή της βιοποι-

κιλότητας, η διάβρωση των εδαφών, η αλλοίωση του φυσικού
µας περιβάλλοντος και η υποβάθµιση της πολιτιστικής µας κλη-
ρονοµιάς είναι µερικές από τις ανεπανόρθωτες ζηµιές που θα
επιφέρει µια τέτοια δραστηριότητα στο πλούσιας φυσικής οµορ-
φιάς νησί µας. 

Λάβετε υπ’ όψιν, κυρία Υφυπουργέ, ότι η περιοχή από το 2016
έχει κριθεί ως περιοχή Natura -συντοµεύω γιατί έχω περάσει τον
χρόνο- και, επίσης, έχει εγκριθεί αρµοδίως το ΣΧΟΟΑΠ της πε-
ριοχής. Αυτό σηµαίνει ότι η περιοχή αφιερώνεται στον πρωτο-
γενή τοµέα, στη µελισσοκοµία, στην ανάπτυξη της
βιοποικιλότητας και στην πολιτιστική ανάπτυξη της περιοχής,
αλλά και από το 2017 έχει εγκριθεί µια περιοχή, η περιοχή των
Αγιασµάτων, ως ιαµατική.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε.

Τούτων δοθέντων και δεδοµένου ότι υπάρχουν πολλές ασά-
φειες και αοριστίες στην υπ’ όψιν προκήρυξη και χωρίς τη δέ-
ουσα, πράγµατι, διαβούλευση και επειδή στο παρελθόν και µέχρι
τα µέσα του 20ου αιώνα η εξορυκτική δραστηριότητα του αντιµο-
νίου στη βόρεια Χίο συνδέθηκε µε θανάτους και επειδή εξεδόθη
η ως άνω προκήρυξη χωρίς να προηγηθεί η αναγκαία συµµετοχή
της τοπικής κοινωνίας και των φορέων και επειδή ο νησιωτικός
χαρακτήρας και η έκταση της περιοχής, η γεωπολιτική της θέση
έχει ιδιαίτερο φυσικό κάλλος και τα λοιπά, ρωτούµε, κυρία Υφυ-
πουργέ, για ποιους λόγους έπαυσε αιφνίδια η εξορυκτική δρα-
στηριότητα αντιµονίου στη βόρεια Χίο στα µέσα του 20ου αιώνα.

Έχουν εκπονηθεί οι απαιτούµενες ειδικές µελέτες από τις
οποίες προκύπτουν οι εκτιµώµενες περιβαλλοντικές, κοινωνικές
και οικονοµικές επιπτώσεις της σκοπούµενης δραστηριότητας;
Και αν ναι ποιες µελέτες είναι αυτές;

Τελειώνοντας, οι εκτιµώµενες επιπτώσεις είναι συµβατές µε
τους περιβαλλοντικούς στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης;

Η σκοπούµενη εξορυκτική διαδικασία είναι ικανή να προκαλέ-
σει ανεπανόρθωτη βλάβη στην υγεία των εργαζοµένων και κα-
τοίκων της περιοχής και στο οικοσύστηµα ως τοξική και
επικίνδυνη;

Και τέλος, έχετε λάβει την απαιτούµενη κοινωνική συναίνεση
για την προκηρυχθείσα εκµίσθωση και την σκοπούµενη εξόρυξη
από την τοπική κοινωνία και τους τοπικούς φορείς;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μιχαηλίδη. 
Μόνο δύο ερωτήσεις γνωρίζετε ότι επιτρέπεται κάθε φορά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Είναι πολύ σοβαρό το θέµα, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κυρία Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Μιχαηλίδη, που φέρνετε στη Βουλή σήµερα

το θέµα αυτό, αν και -επιτρέψτε µου να πω- νοµίζω ότι τα κίνητρά
σας δεν είναι η ενηµέρωση του Σώµατος και κατ’ επέκταση του
ελληνικού ή του χιώτικου λαού. Νοµίζω ότι είναι η δηµιουργία εν-
τυπώσεων.

Και γιατί το λέω αυτό; Εύχοµαι -ειλικρινά το λέω- να κάνω
λάθος. Από το πώς ξεκινάτε, κύριε Μιχαηλίδη, την ερώτησή σας.
Διαβάζω τον τίτλο, λέτε: «Πλήρης και κατηγορηµατική αντίθεση
στον προκηρυχθέντα διαγωνισµό και σε οποιαδήποτε συναφή εξο-
ρυκτική δραστηριότητα». Κάνετε µία επίκαιρη ερώτηση για να ενη-
µερωθείτε εσείς, το Σώµα, ο λαός για το τι σχεδιάζει η Κυβέρνηση
για την εξόρυξη του αντιµονίου. Πριν ενηµερωθείτε, πριν ρωτή-
σετε και σας απαντήσουµε, εκφράζετε την πλήρη και κατηγορη-
µατική αντίθεσή σας, και µάλιστα απ’ ό,τι καταλαβαίνω, όχι µόνο
για το αντιµόνιο αλλά για οποιαδήποτε δραστηριότητα. Άρα, λέτε
ένα όχι σε όλα µε το «καληµέρα», πριν συζητήσουµε θεσµικά, πριν
δείτε τα στοιχεία, ένα µεγάλο όχι. Λυπάµαι, αλλά νοµίζω ότι αυτό
δεν είναι ώριµη, σοβαρή, υπεύθυνη Αξιωµατική Αντιπολίτευση.
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Εγώ παρ’ όλα αυτά σας απευθύνοµαι ωσάν το ενδιαφέρον σας
να είναι γνήσιο όχι προσχηµατικό και πραγµατικά το ελπίζω –ει-
λικρινά- να κάνω λάθος και να έχω παρεξηγήσει τις προθέσεις
σας και σας απαντώ επί της ουσίας στο εξής ερώτηµα.

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε λίγο χρόνο, όµως, γιατί είναι
πολύ σοβαρά τα θέµατα που έχει θέσει ο κύριος Βουλευτής.

Ρωτάτε στο πρώτο σκέλος της επίκαιρης αν έχουν ολοκληρω-
θεί οι µελέτες από τις οποίες προκύπτουν οι περιβαλλοντικές και
οι άλλες επιπτώσεις. Φυσικά και όχι σας απαντώ, δεν έχουν αρ-
χίσει ακόµη οι µελέτες, αλλά φαντάζοµαι ότι θα γνωρίζετε ότι ο
διαγωνισµός που κάνουµε είναι ακριβώς για αυτόν τον λόγο, δη-
λαδή είναι µία νόµιµη διαδικασία που προηγείται, ώστε να επιλέ-
ξουµε αυτόν, που πρώτα και κύρια αυτός, που θα έρθει θα είναι
υποχρεωµένος να κάνει αυτές τις µελέτες. Προηγείται η διαδι-
κασία του διαγωνισµού και ακολουθεί η διαδικασία των µελετών.

Αυτές τις µελέτες είναι που θα πρέπει ο όποιος ανάδοχος να
µας τις φέρει, θα πρέπει να τις ελέγξουµε, να τις διαβουλευτούµε
σε δηµόσια ανοιχτή διαβούλευση και µόνο τότε, µόνο εφόσον
µας ικανοποιούν, κύριε Μιχαηλίδη, αυτές οι µελέτες, θα θέσουµε
εµείς ως πολιτεία τους όρους για να επιτραπεί τελικά στον ανά-
δοχο η οποιαδήποτε παρέµβαση και εργασία. Δεν τις κάνουµε
εµείς ως πολιτεία αυτές τις µελέτες µε τα λεφτά των φορολο-
γουµένων. Εµείς τι κάνουµε; Εµείς αξιολογούµε τις µελέτες
αυτές, τις ελέγχουµε, ζητάµε τροποποιήσεις, βάζουµε όρους σε
αυτές. Εάν δεν είναι καλές, σύµφωνα µε τα standards που
έχουµε θέσει, σύµφωνα µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, σύµφωνα
µε όλους τους κανόνες δικαίου, πολύ απλά τις στέλνουµε πίσω
στον ανάδοχο και του λέµε «τροποποιήστε τις εργασίες και τις
µελέτες και προσπαθήστε ξανά και κάντε τις καλύτερες» και εν
πάση περιπτώσει αν δεν είναι καλές τις απορρίπτουµε στο τέλος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Αν µε ρωτήσετε, βέβαια, για να έχουµε και µια εικόνα -θα πάρω
χρόνο από τη δευτερολογία για να απαντήσω, γιατί είναι πολύ
σοβαρό το θέµα και φαντάζοµαι ότι η κοινωνία στη Χίο αναµένει
κάποιες απαντήσεις- τι σηµαίνει η έρευνα που λέτε, η έρευνα
αφορά ένα σύνολο από πολύ µικρές γεωτρήσεις. Μιλάµε για
έναν χώρο περίπου εκατό τετραγωνικά, η καθεµία µέσα στα
εννέα τετραγωνικά χιλιόµετρα -αυτό συζητάµε- για να αφαιρεθεί
ένας πυρήνας µε διάµετρο πέντε µε δέκα εκατοστά. Αφού κλείσει
αυτή η γεώτρηση για την οποία µιλάµε, σφραγιστεί η οπή -επα-
ναλαµβάνω σε έναν χώρο εκατό τετραγωνικών- θα πρέπει να
αποκατασταθεί το περιβάλλον αυτό και µετά θα πρέπει να αδει-
οδοτηθεί για το επόµενο στάδιο που είναι η εξόρυξη.

Πρώτα, κύριε Μιχαηλίδη, µε το καλό να δούµε τη διαγωνιστική
διαδικασία, κατά πόσο θα έρθουν ή δεν θα έρθουν οι υποψήφιοι
ανάδοχοι, εάν ο ανάδοχος καταθέσει τις απαραίτητες µελέτες
για να αδειοδοτηθεί για την έρευνα. Εδώ να ανοίξω µια παρέν-
θεση, να σας πω για παράδειγµα, ότι στα Μεταλλεία Κασσάν-
δρας, όταν χρειάστηκε να ακολουθήσει η διαδικασία της
εξόρυξης, έφερα µία µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων κοντά
στις τρεις χιλιάδες σελίδες, αν θυµάµαι, µαζί µε τα τεχνικά και
όλα δεκαπέντε χιλιάδες σελίδες και δεν το λέω για να κάνουµε
διαγωνισµό εδώ στις σελίδες αλλά για να σας δείξω και να κατα-
λάβετε πόσο πολύ σοβαρή υπόθεση είναι η αξιολόγηση των τε-
χνικών και περιβαλλοντικών παραµέτρων. Αυτό, όµως, µη
βάζουµε το κάρο µπροστά από το άλογο. Θα πρέπει να προηγη-
θεί η διαγωνιστική διαδικασία, να δούµε αν υπάρχει τελικά ανά-
δοχος και µετά να κατατεθούν οι συγκεκριµένες µελέτες που
λέτε οι οποίες θα περάσουν τη βάσανο πάρα πολλών υπηρεσιών
και φορέων και, βεβαίως και, του δήµου και της περιφέρειας και
όλων των υπευθύνων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υφυπουργό.

Ορίστε, κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, επί της ουσίας των ερωτηµάτων και για το µέ-

γεθος του εγχειρήµατος απαντήσεις στην πρωτολογία σας δεν
δώσατε. Λέτε «αν έρθει κάποιος και θα δούµε τι θα γίνει και θα
ακολουθήσουν οι περιβαλλοντικές µελέτες και τα λοιπά». Η προ-
κήρυξη που βγάλατε είναι για έρευνα και αν ικανοποιεί την εται-

ρεία που θα ερευνήσει την ποσότητα και την περιεκτικότητα και
τα λοιπά του µεταλλεύµατος που ενδιαφέρεται, την παίρνει τη
δουλειά αµέσως και µετά ακολουθούν όλα τα άλλα.

Τον Ιούλιο, λοιπόν, µαζί µε τον πρόεδρο των µεταλλευτικών
επιχειρήσεων τον οποίο φέρατε στη Χίο για να µας πείσετε πόσο
θα είναι ωφέλιµο ένα ορυχείο εξόρυξης του άκρως επικίνδυνου
και τοξικού αντιµονίου, µιλούσατε για εξόρυξη δέκα χιλιάδων
τόνων αντιµονίου το έτος. Αυτά τον Ιούλιο. Τον Σεπτέµβρη στη
λεγόµενη διαβούλευση µιλάτε για δύο χιλιάδες τόνους. Τελικά τι
ισχύει; Είναι η απόλυτη αντίθεση.

Και στην ερώτησή µου ήθελα να το λάβετε υπ’ όψιν σας ότι εκ-
φράζοντας ως Βουλευτής τον χιώτικο λαό, εξ αρχής σας λέµε
ότι θα µας βρείτε απόλυτα αντίθετους για τους λόγους που εξέ-
θεσα και συνεχίζω. Είναι εντυπωσιακό το πόσο επιπόλαια, πραγ-
µατικά, και απερίσκεπτα συµπεριφέρεται η Κυβέρνηση.

Κυρία Υπουργέ, είµαστε ένα νησί παρατηµένο, ιδίως από την
Κυβέρνησή σας, εξαιτίας της απόλυτης ανικανότητας της Κυβέρ-
νησης την οποία βλέπουµε κάθε µέρα µπροστά µας στο νησί
µας, στο αεροδρόµιο που εποπτεύει το Υπουργείο σας, το οποίο
αν και έχουν ξοδευτεί εκατοµµύρια για ένα έργο πολύ σηµαντικό
και συγκεκριµένου µεγέθους, το συρρικνώνετε. Για το γνωστό
Κόρης Γεφύρι, το οποίο πάλι επιβλέπει το Υπουργείο σας, το
έχετε παρατήσει µε εκατοµµύρια δαπάνες χωρίς να το έχετε
ελέγξει ποτέ και τώρα αυτό που λείπει είναι να µας πείτε ότι «ξέ-
ρετε, δεν µπορεί να συνεχίσει και ένα σωρό άλλα».

Θέλετε, λοιπόν, να πιστέψουµε, κυρία Υπουργέ, ότι µία Κυβέρ-
νηση, όπως η δική σας για τη Χίο, που έχει αστοχήσει σε όλα τα
σηµαντικά έργα που προανέφερα, είναι ικανή να καταρτίσει και
να επιβλέπει τη συµµόρφωση για µια άρτια περιβαλλοντική δια-
δικασία µε µηδενικό κίνδυνο για το έδαφος, τον αέρα, τη χλω-
ρίδα και την πανίδα και τις ζωές µας. Από ποια διαχείριση να σας
αξιολογήσουµε επί όσων προανέφερα; Ή να σας αξιολογήσουµε
από τη διαχείριση του εγκλήµατος των Τεµπών;

Ποια σοβαρή µελέτη έχετε εκπονήσει για τις βλάβες που προ-
καλεί µια τέτοια δραστηριότητα; Τα αφήνετε όλα στη µετά έρευ-
νας εποχή, ενώ επιστηµονικές µελέτες καταδεικνύουν µόλυνση
και κατά το στάδιο της εξόρυξης. 

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, ένα λεπτό ανοχή.
Χθες δηµοσίευσε µε το όνοµά του ο επίτιµος Καθηγητής Κοι-

νωνικής Ιατρικής Αλέξης Μπένος άρθρο µε το οποίο τονίζει τις
συνέπειες που θα υποστεί η Χίος από τις ερευνητικές διαδικασίες
αλλά και αργότερα από τις επιπτώσεις της επεξεργασίας. 

Μας λέτε για ανταποδοτικά οφέλη. Ποιος σας είπε ότι η Χίος
µπαίνει στη διαδικασία κόστους-οφέλους, «καθρεφτάκια» για κα-
ταστροφή και θάνατο; Αυτό είναι το όραµά σας για τη Χίο, µετα-
νάστες και εξόρυξη επικίνδυνου και τοξικού αντιµονίου;
Λαγουµιτζήδες θέλετε τους Χιώτες, τη Χίο που για αιώνες κρα-
τούσε κυρίαρχο ένα τεράστιο εµποροναυτιλιακό δίκτυο σε ολό-
κληρη την Ευρώπη και την πρώτη ναυτιλιακή δύναµη της
Ελλάδας, το νησί της µαστίχας και της ευωδιάς; 

Συνειδητοποιείστε το και εσείς και όσοι επιχειρήσουν να εµ-
πλακούν σε αυτήν την επικίνδυνη και θολή διαδικασία. Η Χίος
θέλει να πορευτεί στον 21ο αιώνα για να αντιµετωπίσει τις προ-
κλήσεις της εποχής που δεν εγγυώνται τίποτα λιγότερο από την
επιβίωση και την πρόοδό µας σ’ ένα αειφόρο και υγιές περιβάλ-
λον. Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας και ο Διεθνής Οργανι-
σµός Έρευνας για τον καρκίνο προειδοποιούν για ό,τι έρχεται. 

Κυρία Υφυπουργέ, την αδιαφορία σας –του Υπουργείου
εννοώ, δεν µιλώ προσωπικά για εσάς- καταδεικνύει η παντελής
έλλειψη οποιασδήποτε δέσµευσης του αναδόχου για την προ-
στασία του περιβάλλοντος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν
έχετε άλλο χρόνο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Απλό µισθωτήριο κατοικίας θα έχει περισσότερες δεσµεύσεις

από την προκήρυξη. Υποτιµάτε για άλλη µια φορά τους Χιώτες,
όπως το ’22 που στείλατε τα ΜΑΤ για να µας πείσετε να κάνουµε
εκείνη τη φαραωνική υποδοµή για την υποδοχή µεταναστών. Δεν
θα δεχτούµε το «όπου πάµε και ό,τι βγει», να το λάβετε σοβαρά
υπ’ όψιν σας.

Ευχαριστώ για την ανοχή στον χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μιχαηλίδη.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Λυπάµαι που το λέω, αλλά δεν ξέρετε ούτε τι λέει η
προκήρυξη –αυτό διαπιστώνω- ούτε τι προβλέπει η αδειοδοτική
διαδικασία, κύριε Μιχαηλίδη. Το να λέτε ότι θα κάνει ό,τι θέλει ο
ανάδοχος, αν θέλει και όποτε θέλει, νοµίζω ότι δεν είναι απλώς
πλήρης άγνοια –επιτρέψτε µου να πω- αλλά επιβεβαιώνει αυτήν
την υποψία που είχα ότι τελικά δεν ρωτάτε εδώ καλοπροαίρετα.
Το ότι δεν ξέρετε τι λέει η προκήρυξη, δεν ξέρετε ότι όλη η δια-
δικασία περνάει από τη Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότη-
σης…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν νοµίζω ότι είναι ζητούµενο να σπέρνετε φόβους
αυτήν τη στιγµή στον κόσµο επίτηδες για λαϊκίστικους λόγους.
Εδώ ήλθαµε να συζητήσουµε, κύριε Μιχαηλίδη, µε πολλή σοβα-
ρότητα το ζήτηµα και για άλλη µία φορά θα σας πω αυτό που
σας είπα και στην αρχή. Εδώ µιλάµε για το στάδιο της διαδικα-
σίας προκήρυξης του διαγωνισµού που είναι η επιλογή του ανα-
δόχου. 

Το πρώτο και κύριο µέληµα ενός αναδόχου, πριν αρχίσει να
ονειρεύεται τα τρυπάνια, τα γεωτρύπανα και τις εξορύξεις, είναι
να εκπονήσει τις µελέτες και να κάνει το πρόγραµµα των ερευ-
νών και να εξηγήσει πώς αυτή η δραστηριότητα που θέλει να
κάνει, πραγµατικά, δεν θα προκαλέσει καµία συνέπεια, καµία
ζηµιά στη ζωή, την υγεία, το φυσικό περιβάλλον, πουθενά. Το
λέω όπως το λέτε εσείς. Όχι ανεπανόρθωτη βλάβη, αλλά καµία
βλάβη γενικώς εδώ.

Σε ό,τι αφορά την κοινωνική συναίνεση, κύριε Μιχαηλίδη, από
το 2022 οι υπηρεσίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας έχουν ανταλλάξει αλληλογραφία όχι µε έναν ή δύο φορείς,
αλλά µε δεκατρείς συνολικά φορείς, κεντρικούς φορείς και της
τοπικής αυτοδιοίκησης, συµπεριλαµβανοµένων και των υπηρε-
σιών του δήµου και της περιφέρειας και της αποκεντρωµένης.
Ξέρετε τι συµφώνησαν, τι είπαν όλοι κατά αρµοδιότητα; Ότι δεν
συντρέχουν απαγορευτικοί λόγοι –το επαναλαµβάνω-, δεν συν-
τρέχουν απαγορευτικοί λόγοι για την έρευνα και την τυχόν αξιο-
ποίηση του µεταλλείου. Θα καταθέσω τις απαντήσεις αυτές για
να τις διαβάσετε.

Από εκεί και πέρα, τον Ιούλιο του 2024 κάναµε µια ειδική ηµε-
ρίδα στο νησί µε συµµετοχή δική µου και αρκετών υπηρεσιακών
παραγόντων και του Υπουργείου µας και της ΕΑΓΜΕ. Μιλήσαµε
στους κατοίκους κοιτώντας τους στα µάτια. Εσείς τι νοµίζετε;
Ότι δεν µας ενδιαφέρει; Δεν µας ενδιαφέρει πρώτα απ’ όλα ο
απόλυτος σεβασµός σ’ έναν τόπο, όπως λέτε, ευλογηµένο, η
υγεία, η ασφάλεια, η τήρηση των κανόνων; Τι νοµίζετε ότι κά-
νουµε εδώ; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Τα είδαµε…
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Αναφέραµε εκεί και αρκετά παραδείγµατα και εξή-
γησαν οι εµπειρογνώµονες που ήλθαν όλες τις βασικές παραµέ-
τρους.

Τι άλλο κάναµε; Θέσαµε σε δηµόσια διαβούλευση για έναν
µήνα το κείµενο της προκήρυξης. Λάβαµε εκατόν εννιά σχόλια.
Ζήτησα από την υπηρεσία να απαντήσει σε όλα, ένα προς ένα,
να µη µείνει ούτε ένα αναπάντητο. Θα καταθέσω τα εκατόν εννιά
σχόλια και τις απαντήσεις που δώσαµε.

Επίσης, θέσαµε το θέµα στο δηµοτικό συµβούλιο, το οποίο
εξέφρασε γραπτώς τα ερωτήµατα προς το Υπουργείο. 

Τι άλλο κάναµε; Για να συλλέξουµε τις αξιόπιστες απαντήσεις,
ζήτησα από τις υπηρεσίες, αλλά και από έγκριτους πανεπιστη-
µιακούς εγνωσµένου κύρους, να εκφράσουν τη θέση τους και
έδωσαν τις απαντήσεις γραπτώς. Εδώ είναι όλες οι απαντήσεις
τις οποίες έδωσαν η ακαδηµαϊκή κοινότητα και οι αρµόδιες υπη-
ρεσίες στον Δήµο Χίου και στην περιφέρεια στις 25 Νοεµβρίου.

Έκτοτε δεν επανήλθε κάποιος φορέας µε νέες ερωτήσεις,
αλλά και να επανέλθει και τώρα και όποτε και προφανώς αυτή

είναι µια διαρκής διαδικασία, είµαστε εδώ για να απαντήσουµε. 
Θα ρωτήσετε εσείς: «Τελείωσε τώρα η διαβούλευση µε όλα

αυτά που µας είπατε;». Κατηγορηµατικά σας απαντώ «όχι». Αυτή
η διαδικασία της µίσθωσης είναι ουσιαστικά η αρχή. Μόλις ολο-
κληρωθεί η διαδικασία –επαναλαµβάνω ότι δεν ξέρουµε ακόµη
αν υπάρχει υποψήφιος ενδιαφερόµενος-, τότε αφού κατατεθούν
οι µελέτες, θα ξεκινήσει µε βάση τη διαδικασία που προβλέπουµε
η νόµιµη διαδικασία διαβούλευσης.

Κάτι ακόµη και κλείνω µ’ αυτό. Ζήτησα επίσης από το Υπουρ-
γείο να συγκροτηθεί µια οµάδα ακαδηµαϊκών αµέµπτου επιστη-
µονικού κύρους και υψηλής ακαδηµαϊκής αναγνώρισης, η οποία
θα είναι στο πλευρό της πολιτείας, στο πλευρό της κοινωνίας της
Χίου σε κάθε βήµα της διαδικασίας, να συµβουλεύουν, να ανα-
λύουν επιστηµονικά, να ελέγχουν και να παρακολουθούν.

Κλείνοντας, θα ήθελα να θέσω το εξής ερώτηµα στο Σώµα.
Είναι σηµαντικό, κύριε Πρόεδρε, να το ακούσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ναι, αλλά έχετε ήδη
ξεπεράσει τον χρόνο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.

Γιατί θέλουµε αντιµόνιο; Κύριε Μιχαηλίδη, θέλουµε αντιµόνιο
γιατί είναι ένα σπάνιο, κρίσιµο και πολύτιµο ορυκτό και το εθνικό
συµφέρον επιβάλλει να εκµεταλλευτούµε τους εθνικούς µας πό-
ρους για το καλό της πατρίδας, για το καλό της εθνικής οικονο-
µίας. Οι τιµές του αντιµονίου έχουν αυξηθεί κατά 300% µέσα στο
2024. Έχει δεν έχει σηµασία, πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν και
αυτόν τον παράγοντα και να ασκήσουµε το πατριωτικό µας κα-
θήκον, να αξιοποιήσουµε τους εθνικούς µας πόρους πάντα µε
σεβασµό προς την τοπική κοινωνία, αναδεικνύοντας τα οφέλη
στην τοπική οικονοµία.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Αλεξάνδρα Σδούκου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υφυπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η
Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού «Ρυθµίσεις για την ενίσχυση του
ερασιτεχνικού και του επαγγελµατικού αθλητισµού».

Θα συζητηθεί η δέκατη πέµπτη µε αριθµό 429/26-1-2025 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής
κ. Γεωργίου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής µε θέµα: «Η απόφασή σας να µειώσετε κατά 25
εκατοµµύρια ευρώ το ποσό που καταβάλλεται για το µεταφορικό
ισοδύναµο για το έτος 2024 αποκαλύπτει τις προθέσεις σας. Επι-
τέλους ενηµερώστε τους κατοίκους και τις επιχειρήσεις των νη-
σιών µας για το µέλλον του µέτρου». 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Ναυτιλίας κ. Στέφανος Γκίκας.

Ορίστε, κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πέρασε ένας χρόνος και δύο µήνες σήµερα

από τότε που κατέθεσα την πρώτη ερώτηση σχετικά µε το µετα-
φορικό ισοδύναµο και γιατί καθυστερεί -καθυστερούσε τότε- να
καταβληθεί στους δικαιούχους. Η απάντηση τότε, πριν από ένα
χρόνο –επαναλαµβάνω-, ήρθε από δύο Υπουργεία. Το Υπουργείο
Οικονοµικών έλεγε ότι προχωράει απρόσκοπτα η καταβολή. Βέ-
βαια, το Υπουργείο Οικονοµικών, ανάλογα µε το τι του στέλνατε
εσείς, απευθυνόταν προς εµάς και έλεγε «αυτές τις καταστάσεις
µού έστειλε ο αρµόδιος φορέας, µε αυτές τις καταστάσεις έκανα
τις καταβολές». 

Εσείς όµως τότε, 29 Φεβρουαρίου, περίπου έναν χρόνο πριν,
στην πρώτη ερώτηση λέτε: «Πληρώνουµε µεν, αλλά έχουµε
έλεγχο», έναν πολύ µεγάλο έλεγχο. Το λέτε αυτό –ξαναλέω- πριν
από έναν χρόνο ακριβώς και λέτε ότι έχετε έλεγχο σε δέκα χιλιά-
δες εξακόσιες έντεκα επιχειρήσεις. Τότε αφήνατε να εννοηθεί
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ότι ο έλεγχος έχει και ποινική διάσταση, ότι υπάρχει εισαγγε-
λέας. Τόσες χιλιάδες επιχειρήσεις και έχει µπει εισαγγελέας; 

Πέρασε ένας χρόνος, πέρασαν δύο χρόνια από τότε που
έπρεπε να πάρουν λεφτά. Καµία απάντηση.

Τον Ιούλιο του 2024 αναγκάζοµαι να υποβάλω νέα ερώτηση
ξανά για το µεταφορικό ισοδύναµο. Ξανά τα ίδια ερωτήµατα.
Ποια είναι η απάντηση του Υπουργείου σας; Ξαφνικά δεν αναφέ-
ρεστε στην εισαγγελία. Φαίνεται ότι απηλλάγησαν. Δεν ξέρουµε
ακριβώς τι γίνεται. Δεν αναφέρεστε στην ΑΑΔΕ που είχατε ανα-
φερθεί στην πρώτη ερώτηση και αναρωτιόµαστε αν υπάρχει προ-
καταρκτική εξέταση. Έχει ξεκινήσει προανάκριση; Υπάρχει
κάποια υπεύθυνη Κυβέρνηση που θα µας πει αν αυτοί οι άνθρω-
ποι είναι τελικώς κατηγορούµενοι ή υπόλογοι ή µπορεί να κλη-
θούν από την εισαγγελία για το τι έχουν υποβάλλει σχετικά µε
τους φακέλους τους για το µεταφορικό ισοδύναµο; Ούτε όµως
απαντάτε ξανά. Μας λέτε πότε θα πληρωθούν; Μας λέτε πόσες
είναι οι επιχειρήσεις; Τίποτα. Κι έρχοµαι αναγκαστικά ξανά µετά
από ενάµιση χρόνο να κάνω την παρούσα συγκεκριµένη επίκαιρη
ερώτηση για να µάθω επιτέλους. Μειώσατε κατ’ αρχήν τα ποσά;
Έγινε µία µείωση των ποσών. 

Σύµφωνα µε το ΦΕΚ υπάρχουν 30 εκατοµµύρια λιγότερα στις
καταβολές σε σχέση µε τον περσινό χρόνο. Θα αλλάξετε το πρό-
γραµµα; Θα αλλάξετε τα κριτήρια; Ο γενικός γραµµατέας σας
βγήκε σε συνέντευξη και άφησε να εννοηθεί ότι θα αλλάξει ο
νόµος και θα έρθει ένας καινούργιος µε κοινωνικά κριτήρια. Θα
καταργήσετε την οριζόντια λειτουργία του νόµου και θα φέρετε
έναν διαφορετικό νόµο µε διαφορετικά κριτήρια; Θα µας πείτε
επιτέλους σε πόσες επιχειρήσεις ακόµα χρωστάτε λεφτά και
πότε επιτέλους θα δοθούν αυτά τα χρήµατα; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικητιάδη. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε για την ερώτηση.
Πραγµατικά πρέπει να ξεκαθαρίσουµε λίγο το θέµα µε το µε-

ταφορικό ισοδύναµο. Κατ’ αρχάς να πω ότι είναι µία δράση πολύ
σηµαντική για τους νησιώτες µας. Είναι µια δράση την οποία βε-
βαίως θέλουµε να διατηρήσουµε και να την ενισχύσουµε. Από
εκεί και πέρα πρόκειται για ένα µέτρο το οποίο θεσµοθετήθηκε
έχοντας ως στόχο την εξίσωση του κόστους µεταφοράς επιβα-
τών και εµπορευµάτων µεταξύ της νησιωτικής και ηπειρωτικής
Ελλάδας επιδιώκοντας την άρση των ανισοτήτων που προκύ-
πτουν από την γεωγραφική αποµόνωση των νησιών.

Κύριε συνάδελφε, δεν πρόκειται να ωραιοποιήσουµε την κα-
τάσταση. Αναγνωρίζουµε ότι υπάρχουν καθυστερήσεις και συ-
νεχίζουν να υπάρχουν στην αποπληρωµή των οφειλών του
κράτους προς τα φυσικά πρόσωπα και τις επιχειρήσεις. Ωστόσο
έχουµε µπει σε µια διαδικασία εξορθολογισµού και οµαλοποί-
ησης των καθυστερήσεων. 

Συγκεκριµένα, να πω ένα στοιχείο που πρέπει να ακουστεί, την
περίοδο 2019-2024 το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, το κράτος δηλαδή, έχει διαθέσει συνολικά κοντά στα 300
εκατοµµύρια. Συγκεκριµένα 291.500.000 χιλιάδες περίπου για
την πληρωµή του µεταφορικού ισοδύναµου και στα τρία σκέλη,
δηλαδή, επιβάτες, επιχειρήσεις και καύσιµα. Πού βρισκόµαστε;
Έχει αποπληρωθεί το σύνολο των οφειλών προς τους πολίτες
αλλά και για τα καύσιµα για το έτος 2023. Μόλις πριν από µερι-
κές εβδοµάδες αποπληρώσαµε τα τελευταία 26 εκατοµµύρια για
το µεταφορικό των επιβατών του 2023. 

Όσον αφορά στο σκέλος των επιχειρήσεων πράγµατι εκεί
υπάρχει µία καθυστέρηση. Έχουµε µεν αποπληρώσει το πρώτο
εξάµηνο του 2020-2022 όµως από το δεύτερο εξάµηνο του 2020-
2022 έχουµε πληρώσει µόνον τις επιχειρήσεις που είχαν µετα-
φορικό ισοδύναµο µέχρι 2.000 ευρώ. Από εκεί και πέρα
διενεργείται ένας έλεγχος από τον ΕΦΕΠΑΕ που είναι ο αρµό-
διος φορέας, δηλαδή για τις επιχειρήσεις που είναι πάνω από
2.000 ευρώ. Αυτό οφείλεται σε κάποιες καταγγελίες και κάποια
ευρήµατα περί καταστρατήγησης του µέτρου. Έτσι σωστά απο-
φασίστηκε να γίνει αυτός ο έλεγχος. Ο έλεγχος αυτός επιτέλους
ολοκληρώνεται τον επόµενο µήνα και η πρόθεσή µας είναι µε το

που θα ολοκληρωθεί ο έλεγχος αυτός να αποπληρώσουµε τα
οφειλόµενα στις επιχειρήσεις του 2022. 

Θέλω να τονίσω ότι δεν καταργούµε το µέτρο. Εξορθολογί-
ζουµε το µέτρο για να είναι πιο αποτελεσµατικό και πιο εστια-
σµένο. Στη δευτερολογία µου θα σας δώσω κάποια στοιχεία
περαιτέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό. 

Κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούστε. Αυτός ο εξορθολογισµός µυρίζει. Μάς κάνει να είµα-

στε πολύ φιλύποπτοι. Κανένας δεν διαµαρτυρήθηκε για τον
τρόπο που καθιερώθηκε το µέτρο. Ο αείµνηστος συµπατριώτης
µου, ο Νεκτάριος Σαντορινιός, που έφερε αυτό το µέτρο -θα τον
θυµόµαστε πάντα- ήξερε πολύ καλά τον τρόπο που το έφερε.
Ουδεµία διαµαρτυρία υπήρξε για τον τρόπο που κατανέµονται
τα ποσά. Η διαµαρτυρία σχετίζεται µε το ότι δεν κατανέµονται.
Δεν πληρώνετε τα ποσά. Τώρα εσείς έρχεστε να µου πείτε ότι θα
το εξορθολογήσετε. Επαναλαµβάνω. Δεν ακούγεται κάτι αθώο
αυτό που µας λέτε. Φοβόµαστε. «Φοβού τους Δαναούς και δώρα
φέροντες». Ποιος εξορθολογισµός; Φοβόµαστε ότι µάλλον θα
επιβάλετε νέα κριτήρια, διαφορετικά κριτήρια, για να µοιράζονται
τα λεφτά εκεί που η δική σας Κυβέρνηση επιθυµεί. Αναµένουµε.
Μου είπατε ότι θα µου εξηγήσετε ποιος θα είναι αυτός ο εξορ-
θολογισµός. 

Τι µου είπατε τώρα; Ότι στην ουσία δεν έχουν δοθεί τα λεφτά
από το δεύτερο εξάµηνο του 2022 παρά µόνο στις επιχειρήσεις
που είχαν για 2000 ευρώ. Δηλαδή επιβεβαιώνετε ότι πάνω από
δέκα χιλιάδες επιχειρήσεις δεν έχουν πάρει τα χρήµατα. Ίσως
σήµερα είναι και πολύ περισσότερες. Λέτε όµως ότι σε έναν µήνα
-αυτό µου είπατε- θα έρθετε και θα πείτε «Τελείωσε, ολοκληρώ-
θηκε ο έλεγχος. Αυτοί δικαιούνται χρήµατα, αυτοί δεν δικαιούν-
ται». Εγώ το κρατάω, κύριε Υπουργέ. Μακάρι να γίνει. Φοβάµαι
ότι δεν θα γίνει. Και δεν είναι προσωπικό. Το Υπουργείο σας δεν
λειτουργεί. Λυπάµαι. Υπολειτουργεί. 

Είµαι από νησί. Εκπροσωπώ τον Νοµό Δωδεκανήσου αλλά
θέτω ζητήµατα και για όλα τα νησιά. Φοβάµαι ότι µια σειρά από
θέµατα εκθέτουν τον τρόπο που λειτουργεί το Υπουργείο σας.
Δηµιουργούν στον κόσµο τεράστιους προβληµατισµούς. Να ξε-
κινήσω από το «Blue Star». Ξέρετε το παρατηµένο πλοίο. Δυο
χρόνια παρατηµένο πλοίο µε εξήντα χιλιάδες τόνους πετρέλαιο
µέσα. Και σήµερα µετά από τόσο καιρό γίνεται ξανά διαγωνι-
σµός. Έκανα και γι’ αυτό ερωτήσεις. Να δούµε αν θα καρποφο-
ρήσει αυτός ο διαγωνισµός. Θα το πάρουνε; Γιατί σήµερα σε
αυτό το πλοίο, κύριε Υπουργέ, η πλώρη είναι κάτω και η πρύµνη
είναι πάνω. Σε αυτή τη στάση είναι. Είναι έτοιµο. Και αν δεν υπήρ-
χαν οι Καλύµνιοι που ηρωικά πηγαίνανε µε δικά τους χρήµατα να
πληρώνουν καύσιµα για να γίνεται η απάντληση του νερού θα
είχε βουλιάξει, όχι επειδή εσείς ως Κυβέρνηση φροντίσατε να µη
βουλιάξει αλλά επειδή οι Καλύµνιοι φρόντισαν να µη βουλιάξει. 

Να πω τώρα για τα υπόλοιπα θέµατα που σας έχω θέσει για
το Saos, το Αγαθονήσι; Πιάνει τη γραµµή αυτό το πλοίο που βά-
λατε τώρα; Η Αστυπάλαια από τον Οκτώβριο του 2024 έχει να
δει πλοίο. Σας έθεσαν ερώτηµα σε σχέση µε το πλοίο της ΑΝΕΚ
το καλύµνικο πλοίο. Δυστυχώς µας έχετε δηµιουργήσει υποψίες
ότι σκοπίµως αποκλείστηκε από τη γραµµή που υπήρχε. Όλα
αυτά, κύριε Υπουργέ, δεν προδίδουν έξωθεν καλή µαρτυρία. Μα-
κάρι να µου αποδείξετε το αντίθετο. Θα είµαι ο πρώτος που θα
το χειροκροτήσω και εύχοµαι να το κάνετε. Εµείς θα περιµέ-
νουµε. Φοβόµαστε ότι εσείς προσωπικώς µπορεί να θέλετε αλλά
ούτε ο Υπουργός που δεν έχει πατήσει ποτέ εδώ να µας απαντή-
σει -στέλνει πάντα τον Υφυπουργό- ούτε η Κυβέρνησή σας έχει
πρόθεση να διορθώσει όλα αυτά τα κακώς κείµενα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικητιάδη.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, απλώσατε πολύ τον
τραχανά. Συγγνώµη για την έκφραση. Μιλήσατε για όλα τα ζη-
τήµατα. Εγώ θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι στο Υπουργείο Ναυ-
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τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής γίνεται µια πάρα πολύ σοβαρή
δουλειά. Βρισκόµαστε σε µία µεταβατική φάση. Γνωρίζετε κάλ-
λιον εµού τις απαιτήσεις που έχουν τα νησιά µας, τις απαιτήσεις
που έχει η ναυτιλία µας για την πράσινη µετάβαση. Γίνονται
αυτήν τη στιγµή πάρα πολλές ενέργειες προκειµένου σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα όλα αυτά να ρυθµιστούν. Τα έχουµε πει πολ-
λές φορές. Δεν πρόκειται να αναφερθώ. 

Θέλω, όµως, να απαντήσω σε αυτά που αφορούν την ερώ-
τηση. Θα σας πω, κατ’ αρχάς, ότι γίνεται ένας εξορθολογισµός.
Tι σηµαίνει «εξορθολογισµός»; Γίνεται πιο αποτελεσµατικό και
πιο -αν θέλετε- στοχευµένο το µεταφορικό ισοδύναµο. 

Τα πρώτα µέτρα προς αυτήν την κατεύθυνση έχουν δροµολο-
γηθεί και θα τα δούµε στις αλλαγές, στην πρόσκληση των επιχει-
ρήσεων για τα έτη 2023 και 2024. Περιµένουµε να ολοκληρωθεί
ο έλεγχος, τον άλλο µήνα. Θα βγουν αµέσως οι προσκλήσεις, για
τις επιχειρήσεις του 2023 και του 2024 -πιθανόν και σε µία ΚΥΑ-
κι εκεί θα δείτε κάποια µέτρα, προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Τώρα, θέλω να τονίσω ότι βρισκόµαστε σε µια συνεργασία µε
τα νησιωτικά επιµελητήρια. Βρίσκεται σε εξέλιξη ένας διάλογος,
ακριβώς για τον εξορθολογισµό του µεταφορικού ισοδύναµου
των επιχειρήσεων και τον ανασχεδιασµό του µέτρου. 

Κινούµαστε σε τέσσερις άξονες. Ο πρώτος άξονας είναι η
«κλαδική και χωρική εξειδίκευση του µέτρου», ώστε σε κάθε γε-
ωγραφική περιοχή, σε κάθε νησί, να στηρίζονται κλάδοι που
πλήττονται περισσότερο από τα υψηλά κόστη, που συνδέονται
µε το θαλάσσιο κόστος µεταφοράς, µε βάση ετήσια έρευνα
τιµών. 

Δεύτερος άξονας και πολύ σηµαντικός, όπως λέτε και στην
ερώτησή σας: Ενεργοποιείται άµεσα το Πρόγραµµα Νησιωτικής
Επιχειρηµατικότητας, σε συνεργασία µε την Ελληνική Αναπτυ-
ξιακή Τράπεζα, µε την παροχή δανείων και εγγυήσεων, για πα-
ροχή ρευστότητας, µε κριτήρια και χαρακτηριστικά που
αναγνωρίζουν τη νησιωτικότητα. Αυτό είναι ένα πάρα πολύ ση-
µαντικό στοιχείο, το οποίο πηγαίνει µαζί µε το µεταφορικό ισο-
δύναµο. 

Τρίτον, σε συνεργασία µε το Κέντρο Προγραµµατισµού και Οι-
κονοµικών Ερευνών, δηµιουργία παρατηρητηρίου τιµών κόστους
πρώτων υλών, προϊόντων και υπηρεσιών µεταφοράς, ώστε ακρι-
βώς να υπάρχει συστηµατικότητα στην παρακολούθηση και ανά-
λυση του κόστους του νησιωτικού επιχειρείν.

Τέταρτον, και όλους µας ενδιαφέρει αυτό: Διάκριση του µετα-
φορικού ισοδύναµου των επιχειρήσεων για τα µικρά νησιά και
θέσπιση ειδικού µέτρου, ειδικού προγράµµατος, για πάγια ενί-
σχυση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων των µικρών νησιών, που
λειτουργούν σε δωδεκάµηνη βάση. Αυτοί είναι οι τέσσερις άξο-
νες, που αναφερόµαστε στο µεταφορικό ισοδύναµο των επιχει-
ρήσεων. 

Το µεταφορικό ισοδύναµο των καυσίµων είναι σωστά δροµο-
λογηµένο και δεν πρόκειται να αλλάξει αυτήν τη στιγµή. 

Για το µεταφορικό ισοδύναµο των επιβατών, υπάρχει µια άλλη
προσέγγιση, άµεσης καταβολής του στον πολίτη. Αυτήν τη
στιγµή το δουλεύουµε και θα είµαστε σε θέση, µαζί µε όλη τη νο-
µοθετική πρωτοβουλία που θα φέρουµε, σε µερικούς µήνες από
τώρα, να το καταθέσουµε στη Βουλή.

Άρα, λοιπόν, βλέπετε, αγαπητέ συνάδελφε -και σας έχω ιδιαί-
τερο σεβασµό και το ξέρετε-, ότι στο Υπουργείο Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής δεν αγνοούµε το µεταφορικό ισοδύναµο.
Προσπαθούµε να το αναβαθµίσουµε και να το εξορθολογίσουµε
επ’ ωφελεία των νησιωτών µας. Νοµίζω ότι το τελικό αποτέλεσµα
θα το ψηφίσει και το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό. 
Θα συνεχίσουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 444/27-1-2025 επί-

καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου της Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βουλευτού Β1’
Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον
Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα: «Ογδόντα χρόνια µετά, πώς τιµά
η Ευρωπαϊκή Ένωση το “Ποτέ Ξανά”;».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Γεώργιος Κώτση-
ρας.

Έχετε τον λόγο, κυρία Πρόεδρε, για την πρωτολογία σας. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, γνωρίζω ότι ο Υπουργός, λόγω των επισκέ-

ψεων που πραγµατοποιεί ακριβώς στις πληττόµενες περιοχές -
και περιµένουµε και την ενηµέρωση που θα µας δώσει-, δεν
µπόρεσε να βρίσκεται σήµερα για να απαντήσει στην επίκαιρη
ερώτηση. 

Η στάση της χώρας µας στο πεδίο της προστασίας των αµά-
χων, των θυµάτων, στο πεδίο της προστασίας των αθώων, των
παιδιών, των γυναικών, των εγκύων, των γερόντων, στο πεδίο της
διαφύλαξης του διεθνούς κεκτηµένου ανθρωπιστικού δικαίου,
του Διεθνούς Ποινικού Δικαίου, της διεθνούς προστασίας των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων είναι κορυφαίας σηµασίας, όχι µόνον
για την Πλεύση Ελευθερίας, που επιµένει να επανέρχεται στα ζη-
τήµατα αυτά, αλλά συνολικότερα για τον ελληνικό λαό, έναν λαό
που έχει αντισταθεί µε τίµηµα τον βαρύτερο φόρο αίµατος για
αντίσταση στον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, έναν λαό που έχει -χωρίς
δεύτερη σκέψη- υπερασπιστεί και σταθεί στο πλευρό του παλαι-
στινιακού λαού που εδώ και δεκαετίες υφίσταται την παραβίαση
του δικαιώµατός του στον αυτοπροσδιορισµό και στην κυριαρ-
χία, του δικαιώµατός του στην ύπαρξη και στην συνύπαρξη. 

Η επίκαιρη ερώτησή µου έχει ως αφορµή την προκλητική ενέρ-
γεια του κ. Ντόναλντ Τουσκ, Προέδρου της Πολωνίας, να δηλώ-
σει δηµόσια ότι θα παράσχει ασυλία στον κ. Νετανιάχου και θα
τον προστατεύσει από κάθε σύλληψη εν όψει των εκδηλώσεων
µνήµης για το ολοκαύτωµα, εκδηλώσεων που πραγµατοποιούν-
ται κάθε χρόνο στην Πολωνία, µε σηµείο αναφοράς την επέτειο
απελευθέρωσης του στρατοπέδου συγκέντρωσης του Άουσβιτς,
του κολαστηρίου του Άουσβιτς, όπου διαπράχθηκαν τα ειδεχθέ-
στερα εγκλήµατα, εγκλήµατα γενοκτονίας, εγκλήµατα κατά της
ανθρωπότητας, εγκλήµατα τέτοια που κατά τον χρόνο διάπρα-
ξής τους δεν είχαν καν ορισθεί στο διεθνές Ποινικό Δίκαιο ως
αξιόποινες κατά το διεθνές Ποινικό Δίκαιο πράξεις. Ήταν οι θη-
ριωδίες του Χίτλερ, των ναζί, το Ολοκαύτωµα του Β’ Παγκοσµίου
Πολέµου, που οδήγησε στη θεσµοθέτηση της γενοκτονίας ως
διεθνούς εγκλήµατος µε βάση την πιο παραδεδεγµένη διεθνώς
σύµβαση, τη Διεθνή Σύµβαση του ΟΗΕ κατά της γενοκτονίας,
για την πρόληψη και καταπολέµηση του εγκλήµατος της γενο-
κτονίας. 

Βρισκόµαστε στην ιστορική στιγµή κατά την οποία µε τρόπο
εξαιρετικά ειρωνικό το κράτος του Ισραήλ, διά των κυβερνητικών
εκπροσώπων του, είναι εκείνο που παραβιάζει τη διεθνή νοµιµό-
τητα, είναι εκείνο που επιτίθεται σε αµάχους, στους Παλαιστινί-
ους, είναι εκείνο που µε στρατηγική και πολιτική, µε σχεδιασµό
και µε δόλο επιχειρεί την εξαφάνιση, την εξολόθρευση ενός
λαού, του παλαιστινιακού λαού. 

Και απέναντι σε αυτές τις θηριωδίες που διαπράττονται µπρο-
στά στα µάτια ολόκληρης της ανθρωπότητας, για πρώτη φορά
υπάρχει ένα Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο που λειτουργεί µε βάση
το Καταστατικό της Ρώµης του 1998, στο οποίο η χώρα µας συ-
νέβαλε καθοριστικά και υπήρξε ιδρυτικό µέλος µαζί µε όλες τις
χώρες µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πλην -τότε- του Ηνωµένου
Βασιλείου, που από τότε, ως παλαιά αποικιοκρατική δύναµη, δια-
τύπωνε επιφυλάξεις, ενστάσεις και έβαζε αστερίσκους στη δι-
καιοδοσία του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου.

Είχα την ευκαιρία να έχω παρακολουθήσει όλες τις εργασίες
για την ίδρυση του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου ήδη από την
προπαρασκευαστική επιτροπή της Γενικής Συνέλευσης στον
ΟΗΕ και της έκτης επιτροπής, µέχρι το Διεθνές Καταστατικό Συ-
νέδριο της Ρώµης, ως φοιτήτρια, διότι η Κοινωνία των Πολιτών
συµµετείχε και η Ευρωπαϊκή Ένωση Φοιτητών Νοµικής συµµε-
τείχε ενεργά σε αυτή τη διαδικασία, που ήταν διαδικασία αναζή-
τησης και διεκδίκησης δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όταν τον Γενάρη του 2025, κύριε Υφυπουργέ, ο κ.
Τουσκ, ο γνωστός κ. Τουσκ, που το 2015 είπε στη χώρα µας
«game over», αποφασίζει να δηλώσει, έχοντας την προεδρία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, ότι παρέχει ασυλία στον κ. Νετανιάχου
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έναντι των ενταλµάτων σύλληψης που έχει εκδώσει το Διεθνές
Ποινικό Δικαστήριο… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. Είναι πολύ σηµαντικό
το θέµα. 

Όταν, λοιπόν, ο κ. Τουσκ λέει «παρέχω ασυλία και δεν θα εκτε-
λέσω το ένταλµα σύλληψης του Διεθνούς Ποινικού Δικαστη-
ρίου», διαπράττει µία ακραία παραβίαση της διεθνούς
νοµιµότητας και το πράττει αυτό στο όνοµα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης της οποίας η Πολωνία προεδρεύει από 1-1-2025. 

Ρωτώ, λοιπόν, ευθέως το Υπουργείο Εξωτερικών. Δεν είναι η
πρώτη επίκαιρη ερώτηση που κάνουµε για το θέµα ούτε η πρώτη
µας παρέµβαση. Ξεπερνάνε τις εκατό οι παρεµβάσεις µας. Δε-
καεννιά δικές µου επίκαιρες ερωτήσεις. Δεκαέξι-δεκαεπτά νο-
µίζω προς τον Πρωθυπουργό. Ούτε µία δεν απήντησε. Οκτώ ή
εννέα έχει κάνει ο κ. Καζαµίας στον Υπουργό Εξωτερικών. Απήν-
τησε. Και είναι υποχρεωτικό να λάβουµε την απάντηση για το
ποια είναι η θέση της ελληνικής Κυβέρνησης γι’ αυτή τη δήλωση
ασυλίας για το διεθνές έγκληµα της γενοκτονίας και για τα διε-
θνή εγκλήµατα για τα οποία διώκεται ο κ. Νετανιάχου, εγκλήµατα
κατά της ανθρωπότητας και εγκλήµατα πολέµου, µε βάση το έν-
ταλµα σύλληψης του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου.

Και δεύτερον, ποιες θα είναι οι πρωτοβουλίες που θα πάρει η
ελληνική Κυβέρνηση για να υλοποιήσει τις δεσµεύσεις της
χώρας µας, που είναι διεθνείς δεσµεύσεις, κατά το καταστατικό
του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου; Γιατί αυτό που είπε η αν-
θρωπότητα µετά το πέρας του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου, το «ποτέ
ξανά», αυτό που είπε η διεθνής κοινότητα κατά την ίδρυση του
Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου το «ποτέ ξανά», δεν υλοποιείται
όταν οι ηγεσίες κλείνουν το µάτι στα εγκλήµατα και εµµέσως
πλην σαφώς προσκαλούν διεθνείς εγκληµατίες όπως ο Νετανιά-
χου να διαπράττουν τα εγκλήµατά τους ξανά και ξανά. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, όπως αναφέρατε κι εσείς προηγουµένως, ο

Υπουργός Εξωτερικών ο κ. Γεραπετρίτης βρίσκεται σε προγραµ-
µατισµένη περιοδεία στη Μέση Ανατολή και γι’ αυτόν τον λόγο
βρίσκοµαι εδώ να απαντήσω σήµερα εκ µέρους του.

Θα ήθελα, επίσης, να ευχαριστήσω την κυρία Πρόεδρο γιατί
διαχρονικά θέτει ζητήµατα που αφορούν τη Μέση Ανατολή µε
επίκαιρες ερωτήσεις στον Υπουργό Εξωτερικών σε σχέση µε τα
ζητήµατα τα κρίσιµα που υπάρχουν εκεί και το Διεθνές Δίκαιο. 

Κατ’ αρχάς, να αναφερθώ στα θέµατα που αναφέρατε για το
ολοκαύτωµα. Είναι προφανές ότι η Ελλάδα µε αίσθηση σεβα-
σµού και χρέους τιµά τη µνήµη των θυµάτων του ολοκαυτώµα-
τος. Η Ελληνική Δηµοκρατία ήταν παρούσα και είναι διαρκώς
παρούσα στην ηµέρα απελευθέρωσης του στρατοπέδου συγκέν-
τρωσης Άουσβιτς η οποία έχει καθιερωθεί ως Ηµέρα Μνήµης
των Θυµάτων του Ολοκαυτώµατος τόσο διεθνώς όσο και στην
Ελλάδα. Η χώρα µας εδώ και πολλά χρόνια συµβάλλει και από
πλευράς της σε όλες τις ευρωπαϊκές και διεθνείς προσπάθειες
καταπολέµησης του αντισηµιτισµού, µαζί µε άλλες µορφές ρα-
τσισµού, ξενοφοβίας και µισαλλοδοξίας. Νοµίζω ότι η φετινή
ογδοηκοστή µαύρη επέτειος υπενθυµίζει το χρέος όλων µας και
το βάρος της ευθύνης να µεταλαµπαδεύουµε τον σεβασµό, τη
γνώση και τη µνήµη του ολοκαυτώµατος στις νεότερες γενιές. 

Ως προς τις εξελίξεις στη Μέση Ανατολή και ειδικότερα στο
Ισραήλ και στα παλαιστινιακά εδάφη στα οποία αναφερθήκατε,
κυρία Πρόεδρε, ενδεικτικό της τεράστιας ευαισθησίας που επι-
δεικνύει και της µεγάλης σηµασίας που αποδίδει η ελληνική Κυ-
βέρνηση στην προώθηση της ειρήνης στη Μέση Ανατολή είναι
ότι σήµερα που κάνουµε αυτήν τη συζήτηση, όπως προαναφέρ-
θηκε, ο Υπουργός Εξωτερικών βρίσκεται στη Μέση Ανατολή.
Χθες επισκέφθηκε το Κατάρ, σήµερα βρίσκεται στο Ισραήλ και
στα παλαιστινιακά εδάφη για συνοµιλίες, στη Ραµάλα, στην έδρα

της Παλαιστινιακής Αρχής. Αύριο θα βρεθεί στην Ιορδανία και θα
συνεχίσει τις επαφές αυτές οι οποίες είναι απαραίτητες και έν-
δειξη της ενεργούς παρουσίας της χώρας µας στο πεδίο. 

Η περιοδεία αυτή είναι η τρανότερη απόδειξη ότι η Ελλάδα
έχει ενεργό και εποικοδοµητικό ρόλο στην περιοχή. Ακολουθεί
µια εξωτερική πολιτική αρχών και είναι µία από τις ελάχιστες
χώρες που συνοµιλεί µε όλες τις πλευρές. Είναι, άλλωστε, και ο
πιο ενδεδειγµένος τρόπος για να είναι η παρουσία της και η συ-
νεισφορά της ουσιαστική και χρήσιµη για την ειρήνη και την πε-
ριφερειακή σταθερότητα. 

Ο Υπουργός Εξωτερικών βρίσκεται σήµερα στη Μέση Ανατολή
για να µεταφέρει το µήνυµα ότι η βιώσιµη διατήρηση της εκεχει-
ρίας αποτελεί τη µόνη οδό προς τον τερµατισµό της αιµατοχυ-
σίας, της ανθρωπιστικής κρίσης, τον σεβασµό του Διεθνούς
Δικαίου, την ειρήνευση στη Μέση Ανατολή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Η εκεχειρία αυτή, για την οποία προφανώς ενθαρρύναµε όλες
τις πλευρές, είναι µονόδροµος για να απελευθερωθούν οι όµη-
ροι, να διοχετευτεί απρόσκοπτα η ανθρωπιστική βοήθεια προς
τους αµάχους της Γάζας και να µπορέσει να προχωρήσει η πε-
ρίθαλψη των τραυµατιών, η επιστροφή των αµάχων στις εστίες
τους και να προγραµµατιστεί η επόµενη µέρα και η ανοικοδό-
µηση της περιοχής. 

Το µήνυµα, λοιπόν, της Ελλάδας για την ανάγκη βιώσιµης τή-
ρησης της εκεχειρίας τόσο στη Γάζα όσο και στον Λίβανο, είναι
ένα µήνυµα που γίνεται ακόµα πιο ηχηρό, δεδοµένης της ανάλη-
ψης από τη χώρα µας της ιδιαιτέρως σηµαντικής θέσης του µη
µόνιµου µέλους του Συµβουλίου Ασφαλείας των Ηνωµένων
Εθνών για τη διετία 2025-2026. 

Θέλω, επίσης, να σηµειώσω ότι η Ελλάδα, όπως αναφέρθηκε,
είναι µέρος του καταστατικού του Διεθνούς Ποινικού Δικαίου από
το 2002. Στηρίζει το έργο του δικαστηρίου το οποίο είναι µονα-
δικό µόνιµο διεθνές ποινικό δικαιοδοτικό όργανο και σέβεται πλή-
ρως τις αποφάσεις του. 

Η χώρα µας από θέση αρχής δεν σχολιάζει τη στάση άλλων
κρατών µερών του καταστατικού του δικαστηρίου. Ωστόσο, η
χώρα µας τηρεί στο ακέραιο τις δεσµεύσεις της και ανταποκρί-
νεται σε όλες τις υποχρεώσεις της οι οποίες απορρέουν από την
ιδιότητά της αυτή. Πέραν του ότι ανταποκρίνεται στις υποχρεώ-
σεις της, ακολουθεί ξεκάθαρα και µε συνέπεια µια εξωτερική πο-
λιτική αρχών, θεµελιωµένη στο Διεθνές Δίκαιο και
προσανατολισµένη στη διαρκή προστασία του. Το Διεθνές Δίκαιο
είναι άλλωστε, και νοµίζω συµφωνούµε όλοι σε αυτό, η πυξίδα
για τον σύγχρονο κόσµο και η πυξίδα της παρουσίας της Ελλά-
δας στο Συµβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ.

Η πολιτική αυτή υλοποιείται όχι µόνο µε την αυτονόητη συµ-
µόρφωση στις διεθνείς υποχρεώσεις, αλλά και πρωτοβούλως µε
µία ενεργό πολιτική τόσο στα πλαίσια του ΟΗΕ όσο και σε σειρά
διεθνών επαφών, για να διασφαλιστεί η εφαρµογή του Διεθνούς
Δικαίου, ο σεβασµός των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και οι πρό-
νοιες του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου. 

Ενδεικτικά, αναφέρεται, κυρία Πρόεδρε, ότι η Ελλάδα έχει
προβάλλει µε κάθε ευκαιρία διµερώς, µε πρωτοβουλίες σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο, αλλά και σε πολυµερές πλαίσιο, την ανάγκη
προστασίας των αµάχων σύµφωνα µε το διεθνές ανθρωπιστικό
δίκαιο και την ανάγκη αντιµετώπισης της δεινής ανθρωπιστικής
κατάστασης στη Γάζα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αν θέλετε ολοκληρώ-
στε, κύριε Υφυπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ολοκλη-
ρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Έχει στηρίξει ενεργητικά όλα τα ψηφίσµατα που αφορούν στα
ως άνω και νοµίζω ότι έχουµε παρουσιάσει µια πολιτική αρχών,
µε έµφαση στις σταθερές θέσεις υπέρ της ειρήνης σε όλες τις
σχετικές διαβουλεύσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ.
Στηρίζουµε όλες τις πρωτοβουλίες για ειρήνευση στη Μέση Ανα-
τολή εµπράκτως και νοµίζω ότι η χώρα µας, µε µία διπλωµατία
αρχών βασισµένη στο Διεθνές Δίκαιο, θα συνεχίσει στην ίδια κα-
τεύθυνση, συνοµιλώντας µε όλους, σε όλα τα επίπεδα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Υφυπουργό.

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Υφυπουργέ, είστε ένας πολύ ευγενής άνθρωπος,
αλλά περιµένω από εσάς κάτι παραπάνω.

Αυτήν τη στιγµή που µιλάµε χάνουν τη ζωή τους καθηµερινά,
κάθε λεπτό, µωρά παιδιά, γέροντες, αθώοι άνθρωποι και αυτό
δεν µπορεί να περιγράφεται ούτε µε ασπρόµαυρα χρώµατα ούτε
να υποβαθµίζεται σε µια περιγραφή ανθρωπιστικής κρίσης. Δια-
πράττονται εγκλήµατα και υπάρχουν θύτες και θύµατα.

Η πολιτική των ίσων αποστάσεων, η πολιτική του Πόντιου Πι-
λάτου δεν αρµόζει στη χώρα µας και δεν αρµόζει κυρίως στον
λαό µας. Ο λαός αυτός έχει κάνει τις επιλογές του σε δεινότατες
συνθήκες, έχει επιλέξει την αυτοθυσία και την αντίσταση και όχι
την οσφυοκαµψία και την υποδούλωση, ξανά και ξανά. Είναι ένας
λαός που έχει καταγράψει την ιστορία του, έχει δώσει τις εξετά-
σεις του, έχει ωφεληθεί από τη διεθνή αλληλεγγύη και έχει επι-
δείξει διεθνή αλληλεγγύη. Οι κυβερνήσεις οφείλουν να σέβονται
την ιστορία αυτού του λαού, του µικρού, αλλά µεγάλου ελληνι-
κού λαού.

Είναι πάρα πολύ ξεκάθαρο, κύριε Υφυπουργέ και θα περιµένω
και τον Υπουργό. Ξέρετε ότι ανοίξαµε τη Βουλή κατά κυριολεξία
φέτος µε επίκαιρη ερώτηση για τη γενοκτονία στη Γάζα. Ξέρετε
πολύ καλά ότι στα θέµατα αρχής και ηθικής δεν κάνουµε πίσω.
Δεν αποδέχοµαι ούτε κατά διάνοια τη ρητορική που λέει -οµο-
λογώ ότι εξεπλάγην- ότι από θέση αρχής δεν σχολιάζει η χώρα
τις τοποθετήσεις άλλων κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
ή µελών του καταστατικού του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου.
Από πού προκύπτει αυτό; Όταν υπάρχει διεθνής δέσµευση και
διεθνής συνθήκη, κάθε κράτος-µέλος δεν νοµιµοποιείται και δι-
καιούται απλώς, αλλά υποχρεούται να εγκαλεί εκείνα τα µέρη
της διεθνούς σύµβασης που παραβιάζουν τα συµπεφωνηµένα
και διεθνώς παραδεδεγµένα. 

Όταν η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει δια της πλειοψηφίας της και
σήµερα δια της ολότητάς της αποτελέσει τον πυρήνα για την
ίδρυση του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου, διότι είχε µάλιστα
διαµορφώσει τον συνασπισµό των οµονοούντων κοµµάτων των
«Like-Minded states», δεν µπορεί αυτήν τη στιγµή να έρχεται ο
κ. Τουσκ, Προεδρεύων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να λέει:
«Εγώ γράφω στα παλιά µου τα παπούτσια το ένταλµα σύλληψης
του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου και παρέχω µόνος µου, αλλά
εκπροσωπώντας και την Ευρωπαϊκή Ένωση, ασυλία στον κ. Νε-
τανιάχου που διώκεται για διεθνή εγκλήµατα». Δεν έχει αυτό το
δικαίωµα και οφείλετε να αντιδράσετε στο όνοµα του ελληνικού
λαού και στο όνοµα των θυµάτων.

Τιµάµε τα θύµατα και τα θύµατα του Ολοκαυτώµατος των
Εβραίων όταν φροντίζουµε να µην υπάρξει ξανά ολοκαύτωµα. Ο
σύγχρονος Χίτλερ είναι ο Νετανιάχου. Αν θα περνούσατε δικα-
στήριο τον Χίτλερ, πρέπει να περάσετε δικαστήριο τον Νετανιά-
χου. Δεν µπορεί να νίπτετε τας χείρας σας. Δεν δικαιούται καµία
κυβέρνηση να νίπτει τας χείρας της ή να επινοεί τρόπους αντι-
µετάθεσης και ελιγµού απέναντι σε αυτό που είναι εξόφθαλµο
και θα µας ρωτάνε οι επόµενες γενιές. Θα µας ρωτάνε τα παιδιά
του σήµερα «τι κάνατε;». Τι κάνατε απέναντι σε αυτή τη γενοκτο-
νία που διαπραττόταν µπροστά στα µάτια όλων και µεταδιδόταν
µέσω των µέσων κοινωνικής δικτύωσης από τα ίδια τα θύµατα,
τα οποία είναι οι ίδιοι οι αφηγητές και οι αναµεταδότες των θη-
ριωδιών σε βάρος τους; Τι κάνατε εσείς; Τι κάναµε όλοι εµείς; Τι
θα λέµε; «Δεν σχολιάζουµε από θέση αρχής»;

Ο Εισαγγελέας του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου κατήγγειλε
ότι δεχόταν πιέσεις από Ευρωπαίους ηγέτες, από ξένους ηγέτες,
ενόψει της εισήγησής του για έκδοση διεθνών ενταλµάτων σύλ-
ληψης για τα εγκλήµατα που διαπράττονται στη Γάζα. Στη χώρα
µας συζητάµε για τις µεθόδους συγκάλυψης του εγκλήµατος
των Τεµπών και βλέπουµε ότι παράλληλα ένας µηχανισµός συγ-
κάλυψης οργιώδης υπάρχει και σε διεθνές επίπεδο. Είστε και
εσείς νοµικός, είστε και εσείς καταρτισµένος και ξέρετε πολύ
καλά ότι δεν υπάρχουν τέτοιες αρχές που λένε: «Δεν σχολιά-
ζουµε από θέση αρχής το τι κάνει ένα κράτος-µέλος της Ευρω-
παϊκής Ένωσης».

Είναι βαρύτατη παραβίαση του καταστατικού του Διεθνούς
Ποινικού Δικαστηρίου η δήλωση Τουσκ και θα έπρεπε σε επίπεδο
Ευρωπαϊκής Ένωσης να έχει εγκληθεί ο Τουσκ για αυτήν τη βα-
ρύτατη παραβίαση, όπως έχει γίνει µε άλλους ηγέτες άλλων
χωρών -και της Ουγγαρίας και άλλων- για παραβιάσεις, διεθνών
δεσµεύσεων των κρατών-µελών και της ίδιας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που είναι στα αλήθεια διεθνείς δεσµεύσεις της ανθρω-
πότητας.

Εάν δεν υπάρξει λογοδοσία, εάν δεν υπάρξει απόδοση δικαιο-
σύνης, κύριε Κώτσηρα -είστε ένας νέος άνθρωπος-, ξέρετε τι θα
επικρατήσει; Ο Έλον Μασκ και ο διπλός ναζιστικός χαιρετισµός
ως πράξη θριάµβου µετά την επικράτηση και την όρκιση Τραµπ,
που υποδέχεται τον υπόδικο και καταζητούµενο από το Διεθνές
Ποινικό Δικαστήριο Νετανιάχου στις Ηνωµένες Πολιτείες ως τον
πρώτο ηγέτη που θα δει. 

Αυτό θα επιφυλάξουµε στην ανθρωπότητα ή θα αντισταθούµε;
Αυτό θα κληροδοτήσουµε στους επόµενους, ότι είµαστε µια
γενιά πολιτικών που καθόταν και κοίταζε και δεν σχολίαζε και µι-
λούσε για την ειρήνη, αλλά όχι για την πάταξη της γενοκτονίας
των διεθνών εγκληµάτων, των εγκληµάτων κατά της ανθρωπό-
τητας, των εγκληµάτων πολέµου; Έχουµε την ευθύνη να αποτρέ-
ψουµε τα επόµενα εγκλήµατα και έχουµε την ευθύνη να
πατάξουµε τα διαπραχθέντα εγκλήµατα.

Και θα µε συγχωρήσετε, επειδή βλέπω ότι υπάρχει µια πε-
ρίεργη αναπλαισίωση, δεν κάνουµε στην Πλεύση Ελευθερίας
ερωτήσεις για τη Μέση Ανατολή. Κάνουµε ερωτήσεις για την Πα-
λαιστίνη, για τα εγκλήµατα πολέµου, τα εγκλήµατα κατά της αν-
θρωπότητας, τη γενοκτονία που διαπράττεται στη Γάζα. 

Οκτώ επίκαιρες ερωτήσεις έχει καταθέσει ο κ. Καζαµίας, δε-
καεννέα επίκαιρες ερωτήσεις έχω καταθέσει εγώ, αµέτρητες πα-
ρεµβάσεις έχουµε κάνει εδώ µέσα στη Βουλή, στην Ολοµέλεια
και µε έγγραφά µας και αµέτρητες παρεµβάσεις και στην Επι-
τροπή Εξωτερικών Υποθέσεων της Βουλής, όπου η κ. Παπαδο-
πούλου ήρθε και είπε ότι δεν είναι σώφρων να µπαίνει ένας
εκλεγµένος ηγέτης, ο Νετανιάχου -και ο Χίτλερ εκλεγµένος ηγέ-
της ήταν- µαζί µε έναν τροµοκράτη, τον έτερο διωκόµενο από το
Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, ολο-
κληρώστε παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Ακούσαµε και τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο να λέει ότι δεν
βοηθάνε αυτές οι αποφάσεις του Διεθνούς Ποινικού Δικαστη-
ρίου. Δεν βοηθάνε τι; Δεν βοηθάνε ενδεχοµένως τις µπίζνες, δεν
βοηθάνε άλλου είδους µεθοδεύσεις, αλλά σίγουρα τα θύµατα τα
βοηθάνε. Διότι θέτουν µια βάση ηθικής αρχής και επιτέλους προ-
στασίας των ανθρωπίνων υπάρξεων και των θυµάτων και των
αδυνάτων και των αµάχων και εκείνων που αν δεν τους υπερα-
σπιστούµε εµείς, δεν θα τους υπερασπιστεί κανείς.

Κύριε Υφυπουργέ, σας ζητώ να απαντήσετε συγκεκριµένα. Η
χώρα θα αναλάβει πρωτοβουλίες εναντίον του κ. Τουσκ; Γιατί
εγώ θα το κάνω. Δεν δέχοµαι η χώρα µου να στέκεται άπραγη,
όταν ένας ηγέτης της Ευρωπαϊκής Ένωσης που εκπροσωπεί την
Ευρωπαϊκή Ένωση, διαδηλώνει απερίφραστα ότι θα δώσει ασυ-
λία για διεθνή εγκλήµατα.

Και δεύτερον, θα αναληφθεί κάποια πρωτοβουλία για την εκτέ-
λεση των ενταλµάτων σύλληψης του Διεθνούς Ποινικού Δικαστη-
ρίου ή θα βλέπουµε τον Νετανιάχου να περιδιαβαίνει τον δυτικό
κόσµο ανενόχλητος περιφρονώντας αυτά τα εντάλµατα; Γιατί ξέ-
ρετε το µήνυµα από µία τέτοια συνθήκη, το µήνυµα δηλαδή της
ατιµωρησίας ενός διεθνούς εγκληµατία για τα ειδεχθέστερα εγ-
κλήµατα σε βάρος της ανθρωπότητας. Και αν τα αναγνωρίζεις
ως ειδεχθέστερα, τα αναγνωρίζεις ως ειδεχθέστερα και όταν δια-
πράττονται σε βάρος των Εβραίων και όταν διαπράττονται σε
βάρος των Ελλήνων και όταν διαπράττονται σε βάρος των Πα-
λαιστινίων και όταν διαπράττονται σε βάρος των Αρµενίων και
όταν διαπράττονται σε βάρος των Κυπρίων, οποιουδήποτε αν-
θρώπου, και το χειρότερου σου εχθρού. Διαφορετικά, δεν τα
αναγνωρίζεις. 

Θα αναλάβει η χώρα µας αποτελεσµατική πρωτοβουλία; Εγώ
σας λέω. Σας δίνω την απάντηση. Εµείς θα αναλάβουµε. Κι εγώ
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σε ό,τι µε αφορά -το είπα και στον Υπουργό- θα κάνω ό,τι περνάει
από το χέρι µου. Καλείστε, όµως, και εσείς να ανατάξετε αυτήν
την ντροπιαστική συνθήκη για την Ευρωπαϊκή Ένωση και να δια-
σώσετε την τιµή αυτής της Ένωσης, η οποία διασύρεται οικτρά
από τις µηδαµινές, δυστυχώς, ηγεσίες της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Πρόεδρε, όπως είπα και προηγουµένως, ανέλυσα µία

ευρεία γκάµα πρωτοβουλιών που παίρνει η χώρα µας, προκειµέ-
νου να µπορέσει την ευαισθησία και τη µέριµνα για την τήρηση
του Διεθνούς Δικαίου να την καταστήσει συνολική. Και η ευαι-
σθησία, υπενθυµίζω, δεν είναι σηµειακή, αλλά επιδεικνύεται σε
κάθε κρίση όπου το Διεθνές Δίκαιο αµφισβητείται ή παραβιάζε-
ται.

Αναλάβαµε πρωτοβουλίες στην Ερυθρά Θάλασσα. Έχουµε
δείξει στο πλαίσιο των Ηνωµένων Εθνών σε όλες τις κρίσιµες κα-
ταστάσεις ότι είµαστε πάντα στο πλευρό και µε πυξίδα το Διε-
θνές Δίκαιο σε όλη την εφαρµογή πολιτικών µας. Γιατί µπορεί
πολλές κρίσεις να µην είναι γεωγραφικά στην πόρτα µας, αλλά
προφανώς είναι κρίσεις οι οποίες πρέπει να έχουν την προσοχή
µας, γιατί αφορούν στο Διεθνές Δίκαιο, στο ανθρωπιστικό πλαί-
σιο και πρέπει όλοι να φροντίζουµε να το διαφυλάσσουµε.

Η Ελλάδα από την πρώτη στιγµή της συγκεκριµένης κρίσης,
από την τροµοκρατική επίθεση που δέχθηκε το Ισραήλ από τη
Χαµάς διαχώρισε τον παλαιστινιακό λαό από τη Χαµάς και έχει
συνεισφέρει επανειληµµένως στην ανακούφιση των πληγέντων,
µε την πιο πρόσφατη µόλις πριν λίγες ηµέρες µέσω της Ιορδα-
νίας. Έχουµε προτεραιότητά µας, όπως γνωρίζετε, στα Ηνωµένα
Έθνη να προστατεύουµε τις ευάλωτες οµάδες από συγκρούσεις,
όπως τα παιδιά στα οποία αναφερθήκατε, και ήδη έχουµε ξεκι-
νήσει τις διαδικασίες, για να υποδεχθούµε παιδιά από τη Γάζα
για νοσηλεία. Το πρώτο, µάλιστα, παιδί περιλαµβάνει ήδη περί-
θαλψη που χρειάζεται σε νοσοκοµείο της χώρας µας. 

Προφανώς, η µεγαλύτερη συνεισφορά της χώρας, ειδικά στο
πλαίσιο της συµµετοχής της στο Συµβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ
ως µόνιµο µέλος, είναι ακριβώς να προστατεύσει και να προφυ-
λάξει τη δηµιουργία συνθηκών που ακριβώς θα προκαλούν αν-
θρωπιστικές κρίσεις. Και υπενθυµίζω -γιατί αναφερθήκατε στη
δράση που πρέπει να έχει η πατρίδα µας- ότι οι έξι άξονες πάνω
στους οποίους βασίζεται η υποψηφιότητα της Ελλάδας για το
Συµβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ, αλλά και οι προτεραιότητες που
έχουν αναφερθεί, είναι η ειρηνική επίλυση διαφορών, δηλαδή η
πρόληψη και επίλυση διεθνών διαφορών µέσω της οικοδόµησης
της ειρήνης µέσω συνεργειών και συνεργασίας µε διεθνείς και
περιφερειακούς οργανισµούς, ο σεβασµός του Διεθνούς Δικαίου
και των κανόνων και αρχών του Χάρτη των Ηνωµένων Εθνών, οι
γυναίκες, η ειρήνη και η ασφάλεια, ώστε να καταπολεµήσουµε
κάθε διάκριση και βία λόγω φύλου, σεξουαλικού προσανατολι-
σµού, σεξουαλικής βίας σε συγκρούσεις, αλλά και τα παιδιά στο
πλαίσιο των ενόπλων συγκρούσεων, η προστασία και η προ-
ώθηση των δικαιωµάτων των παιδιών, καθώς και η εξάλειψη κάθε
µορφής βίας και κακοποίησης εναντίον τους, ειδικά σε περιό-
δους συγκρούσεων. Αυτές είναι τέσσερις από τις έξι βασικές
αρχές, πάνω στις οποίες στηρίχθηκε η ελληνική υποψηφιότητα
και είναι προτεραιότητες της πατρίδας µας για το επόµενο διά-
στηµα. 

Μάλιστα, στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στο οποίο
αναφερθήκατε και εσείς, το Υπουργείο Εξωτερικών και δη ο
Υπουργός από την αρχή έχει προβεί σε ενέργειες, όπως είναι η
πρόταση να συγκροτηθεί task force αποτελούµενη από Άραβες
και Ευρωπαίους Υπουργούς Εξωτερικών, οι οποίοι θα έχουν δια-
µεσολαβητικό ρόλο καταγράφοντας το πλαίσιο της ειρηνευτικής
διαδικασίας και ένα πλάνο για ειρήνευση, να έχουµε δηλαδή µια
ενεργή παρουσία σε αυτό το κοµµάτι. Επίσης, είναι η πρόταση
από κοινού µε τη Δανία και την Πορτογαλία για την παροχή τε-
χνικής βοήθειας για την εµβάθυνση των δηµοκρατικών θεσµών
και τη βελτίωση της αποτελεσµατικότητας και της διαφάνειας
στη διακυβέρνηση της Παλαιστινιακής Αρχής. Και είναι και η πρό-

ταση για υποδοχή από την πλευρά της Ευρωπαϊκής Ένωσης παι-
διών από τη Γάζα τα οποία είναι τραυµατισµένα. Η πρωτοβουλία,
όπως είπα, και προηγουµένως είναι σε εξέλιξη και ήδη έχουµε
εφαρµογή τέτοιας περίθαλψης. 

Είναι, λοιπόν, πρωτοβουλίες οι οποίες δεν είναι θεωρητικές,
είναι πρακτικές. Όπως είπα και στην πρώτη τοποθέτηση, η χώρα
µας έχει ένα αξιόπιστο διπλωµατικό κεφάλαιο και µπορεί και µι-
λάει µε όλους σε όλη αυτήν τη διάρκεια στοχεύοντας και ενθαρ-
ρύνοντας ειρηνευτικές πρωτοβουλίες. Γι’ αυτόν τον λόγο
βρίσκεται σήµερα ο Υπουργός Εξωτερικών στην ευρύτερη πε-
ριοχή. Και προφανώς, η πατρίδα µας λαµβάνει πρωτοβουλίες τη-
ρώντας στο ακέραιο τις δεσµεύσεις που προκύπτουν από την
ιδιότητά της ως µέλους στο Καταστατικό του Διεθνούς Ποινικού
Δικαστηρίου. Και αυτό θα συνεχίσει να κάνει.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτές οι πρωτοβουλίες, αυτή η στάση είναι
µια στάση αρχών διπλωµατικής αξιοπιστίας και πραγµατικής τή-
ρησης του Διεθνούς Δικαίου, το οποίο πράγµατι είναι η πυξίδα
και η κορωνίδα που πρέπει να επικρατεί στον κόσµο, για να απο-
φύγουµε στο µέλλον οποιεσδήποτε κρίσεις. Σε ένα σύνθετο γε-
ωπολιτικό περιβάλλον, µε πολλές προκλήσεις, µε πολέµους εν
εξελίξει, η πατρίδα µας µε θέσεις αρχής, µε εξωτερική πολιτική
αρχών και µια διπλωµατία αξιοπιστίας νοµίζω ότι θα µπορέσει να
κάνει τα βήµατα που πρέπει, ώστε να εδραιωθεί ακόµη περισσό-
τερο η ειρήνη στον κόσµο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Πριν συνεχίσουµε, θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση στο

Σώµα. 
Δεν θα συζητηθούν κατόπιν συνεννόησης:
Η πέµπτη µε αριθµό 425/24-1-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς την
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Ανάγκη
για αντιµετώπιση της ανεργίας που βιώνει µεγάλος αριθµός Ελ-
ληνίδων και Ελλήνων που χρειάζεται από λίγους µήνες έως δύο
χρόνια για να βγει σε σύνταξη».

Η ένατη µε αριθµό 426/24-1-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ανδρέα Παναγιωτόπουλου
προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής µε θέµα:
«Απουσία ολοκληρωµένου στρατηγικού σχεδιασµού για το πα-
λαιό λιµάνι της Πάτρας».

Η πρώτη µε αριθµό 417/22-1-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµήτριου Κυριαζίδη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Πορεία αποκατά-
στασης της σιδηροδροµικής γραµµής Σερρών - Δράµας και επα-
νέναρξη των δροµολογίων στον σιδηροδροµικό σταθµό
Δράµας».

Η πρώτη µε αριθµό 2194/16-12-2024 ερώτηση του κύκλου των
αναφορών και ερωτήσεων της Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθη-
νών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Θεα-
νώς Φωτίου προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας µε θέµα: «Να συνεχιστεί η λειτουργία των Κέντρων
Κοινότητας, Παραρτηµάτων Ροµά, ΚΕΜ, Δοµών παροχής βασικών
αγαθών, ΚΔΗΦ, ΚΗΦΗ, ΣΥΔ και Δοµών Αστέγων µε στελέχωση
από το ήδη υπάρχον έµπειρο και καταρτισµένο προσωπικό».

Η ένατη µε αριθµό 412/20-1-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του ανεξάρτητου Βουλευτή Κιλκίς κ. Πέτρου Παππά
προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα:
«Πώς αιτιολογείται η αιφνίδια µη ανανέωση συµβάσεων του Πρό-
εδρου, του Αντιπρόεδρου και του Γ. Γραµµατέα του νεοσυστα-
θέντος Σωµατείου Εργαζοµένων στην Επιχείρηση ΚΤΕΛ
Θεσσαλονίκης (ΣΕΕΚΘ);».

Δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των Βουλευτών:
Η τρίτη µε αριθµό 421/23-1-2025 επίκαιρη ερώτηση  πρώτου

κύκλου της Βουλευτού Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Καλλιόπης Βέττα προς
τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Σε κίνδυνο οι ασθενείς µε σοβα-
ρές παθήσεις στην δυτική Μακεδονία λόγω των καθυστερήσεων
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στην εκτέλεση συνταγών από τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ.».
Η δέκατη τρίτη µε αριθµό 427/24-1-2025 επίκαιρη ερώτηση

δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Καλλιόπης Βέττα
προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα:
«Να δοθούν εξηγήσεις για την οικονοµική στασιµότητα και τη µα-
ταίωση επενδύσεων στη δυτική Μακεδονία».

Η έβδοµη µε αριθµό 419/22-1-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νίκης κ. Νικολάου Παπαδόπουλου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Ζηµιές
στις βαµβακοκαλλιέργειες από τον παρατεταµένο καύσωνα το
καλοκαίρι του 2024 στις κεντρικές και βόρειες περιοχές της Ελ-
λάδος».

Τέλος, δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας η τέταρτη µε
αριθµό 433/27-1-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας» κ. Χρήστου Κα-
τσώτη προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας
µε θέµα: «Να σταµατήσει κάθε διαδικασία έξωσης οικογένειας
µε παιδί ΑΜΕΑ στην περιοχή Θυµαράκια στο κέντρο της Αθήνας
και να κατοχυρωθεί το σπίτι στην οικογένεια».

Θα συνεχίσουµε τώρα µε την όγδοη µε αριθµό 440/27-1-2025
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βουλευτού Β1’
Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον
Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Ανησυχητικά ευρήµατα στον Κη-
φισό».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εσωτερικών, ο κ. Βασίλειος - Πέ-
τρος Σπανάκης.

Έχετε τον λόγο, κυρία Πρόεδρε, για την πρωτολογία σας. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευτυχώς ήρθε και κάποιος να απαντήσει. Τώρα θα
δούµε αν είναι ο αρµόδιος να απαντήσει. Θα µας πει ο κ. Σπανά-
κης. 

Όµως, οφείλω να καταθέσω στα Πρακτικά ότι το ζήτηµα του
Κηφισού είναι εκρηκτικό. Είναι µία βόµβα που µπορεί ανά πάσα
στιγµή να σκάσει. Η Κυβέρνηση έχει προειδοποιηθεί από το κα-
λοκαίρι του 2023. Ο κ. Μητσοτάκης έχει κάνει δηλώσεις εδώ
µέσα στη Βουλή τον Νοέµβριο του 2023. Έχουν γίνει αυτοψίες
από πολίτες και από την Γεωµυθική και τον Δηµήτρη Θεοδοσό-
πουλο, που έχουµε την τιµή να είναι µέλος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας και κοντά µας εδώ στη Βουλή.

Χρειάστηκε ως Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας να κατα-
θέσω τρεις φορές επίκαιρη ερώτηση, την πρώτη στον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών στις 13-1-2025 και δήλωσε αναρµό-
διος. Ήσασταν στην Έδρα, κύριε Πρόεδρε, όταν αρνήθηκε να
απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, ο κ. Σταϊκού-
ρας, µολονότι συσκέψεις έχει κάνει ο κ. Ταχιάος και ο κ. Σταϊκού-
ρας για τον Κηφισό. 

Στη συνέχεια κατέθεσα στον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας στις 20 Γενάρη του 2025 και αρνήθηκε ο κ. Σκυλακά-
κης να απαντήσει και δεν µου έδωσε καν τον λόγο ο κ. Μπούρας.
Νέα ήθη: Και δεν απαντάνε και θυµώνουν µε την Αντιπολίτευση.
Θα το θέσω αυτό στη Διάσκεψη των Προέδρων, διότι είναι πρω-
τοφανές. Πρώτη φορά συνέβη και ελπίζω ότι δεν θα ξανασυµβεί. 

Χρειάστηκε, λοιπόν, τρίτη φορά να καταθέσω επίκαιρη ερώ-
τηση στο Υπουργείο Εσωτερικών, που δεν είναι το πρώτο αρµό-
διο Υπουργείο -αυτό είναι το µόνο σίγουρο-, είναι αυτό όµως που
υποδεικνύει η Κυβέρνηση για να απαντήσει, διότι αλλιώς θα αρ-
νείται εις το διηνεκές να απαντήσει, για να µας πει τι θα γίνει µε
τις τρεις υπόγειες λίµνες που υπάρχουν στον Κηφισό, µε το γε-
γονός ότι έχει αποκαλυφθεί ότι όλο το υπόγειο τµήµα του Κηφι-
σού ήταν εγκαταλελειµµένο για περισσότερα από είκοσι χρόνια,
από το 2002, ότι είναι γεµάτο από µπάζα, σκουπίδια, φερτά
υλικά, τόνους, τα οποία προκαλούν τεράστια ζητήµατα, όχι
µόνον ευστάθειας και συνολικής κατάστασης, αλλά και µόλυνσης
του περιβάλλοντος. Απαξιοί ο Υπουργός Περιβάλλοντος και αυτή
τη στιγµή υπάρχει αχαρτογράφητο και ένα επίσης µεγάλο τµήµα
του Κηφισού, όπου δεν υπάρχει πρόσβαση. 

Είµαστε στον Φλεβάρη πια του 2025. Η εφηµερίδα «Καθηµε-

ρινή», άλλες εφηµερίδες, που δεν τις λες της Αντιπολίτευσης,
έχουν επανέλθει στο θέµα, γιατί αποτελεί µείζον ζήτηµα διακιν-
δύνευσης του πληθυσµού της Αττικής, των διερχοµένων, όλων
όσοι χρησιµοποιούν την Εθνική Οδό Αθηνών-Λαµίας κάτω από
την οποία βρίσκεται ο υπόγειος Κηφισός, επτά χιλιόµετρα που
διατρέχουν την Αττική, και η Κυβέρνηση δεν έχει πράξει το πα-
ραµικρό. Αρνείται να απαντήσει στη Βουλή τι θα γίνει µε τον κίν-
δυνο πληµµύρας ή κατάρρευσης και στέλνει επιτέλους, µετά την
τρίτη προσπάθεια, τον Υφυπουργό κ. Σπανάκη για να απαντήσει.

Η ερώτηση είναι αγωνία και ανήκω σε εκείνους, όπως συνολικά
η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, που δεν θα περιµένουµε ούτε το
επόµενο δυστύχηµα ούτε την επόµενη καταστροφή για να σας
δούµε να κλαίτε µε κροκοδείλια δάκρυα, όπως σας έγραφαν οι
εργαζόµενοι στα τρένα τρεις εβδοµάδες πριν το έγκληµα των Τεµ-
πών. Για τις αεροµεταφορές σάς έχουµε καταθέσει ων ουκ έστιν
αριθµός ερωτήσεις, επίκαιρες. Αρνείται ο Πρωθυπουργός να
απαντήσει. Απάντησε κουτσά στραβά ένας και άλλος ένας Υφυ-
πουργός Υποδοµών και Μεταφορών. Επανέρχεται σήµερα ο κ. Κα-
ζαµίας µε έτερη επίκαιρη ερώτηση. Να δούµε τι θα απαντήσετε.

Αλλά είναι καταγεγραµµένο ότι αν υπάρξει φαινόµενο βροχό-
πτωσης ανάλογο µε του «Daniel», αν υπάρξουν φαινόµενα εντό-
νων βροχοπτώσεων από αυτά τα οποία δεν µπορείτε να
αποκλείσετε σε συνθήκες κλιµατικής κρίσης, για την οποία έχετε
φτιάξει και Υπουργείο, υπάρχει ορατότατος κίνδυνος κατάρρευ-
σης και πρόκλησης σοβαρότατων καταστροφών, αλλά και απώ-
λειας ανθρώπινων ζωών.

Αντί να υπάρξει ενηµέρωση στη Βουλή, υπάρχει αποφυγή εδώ
και έναν µήνα. Και αντί να έρθουν ο Υπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών και ο Υπουργός Περιβάλλοντος, έρχεται επιτέλους
έστω ένας, ο κ. Σπανάκης, -και θα δω τι θα απαντήσετε και θα
επανέλθω- να µας απαντήσει: 

Πρώτον, πώς δικαιολογείται η πλήρης εγκατάλειψη και η πα-
ράλειψη των απαιτούµενων αυτοψιών και έργων συντήρησης του
υπόγειου αγωγού του Κηφισού. Υπάρχουν δηλώσεις δραµατικές
και του κ. Χαρδαλιά, τον οποίο θα επισκεφθώ για το θέµα. Τον
ενηµέρωσα σχετικά. 

Δεύτερον, σε ποιες ενέργειες έχετε προβεί ή πρόκειται να
προβείτε άµεσα για την αντιµετώπιση αυτής της κρίσιµης κατά-
στασης.

Κύριε Υφυπουργέ και κύριε Πρόεδρε, εµείς θεωρούµε ότι παί-
ζετε τη ρώσικη ρουλέτα µε τις ανθρώπινες ζωές. Αυτό κάνατε
στα Τέµπη. Αυτό κάνατε στη Θεσσαλία µε την ανύπαρκτη αντι-
πληµµυρική θωράκιση, παρά τα δυσθεώρητα κονδύλια που είχαν
εκταµιευθεί και είχαν πάει στις τσέπες. Αυτό κάνετε στις αερο-
µεταφορές. Αυτό κάνετε σε κάθε πεδίο. Αυτό κάνετε και στον Κη-
φισό. 

Περιµένω τις απαντήσεις σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Πρόεδρο. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κυρία Πρόεδρε, θέλω να σας πω ότι µε ιδιαίτερη προσοχή,
λέξη προς λέξη, σειρά προς σειρά, διάβασα την επίκαιρη ερώ-
τησή σας και θα ήθελα να σταθώ σε δύο λέξεις που καταλήγετε,
ρωτώντας τον αρµόδιο Υπουργό Εσωτερικών. Καταλήγετε στη
λέξη «εγκατάλειψη» και στη λέξη «παράλειψη». Βρίσκοµαι σή-
µερα εδώ για να ενηµερώσω το Κοινοβούλιο, απαντώντας στην
ερώτησή σας, για να σας πω τι έχει κάνει συγκεκριµένα το
Υπουργείο Εσωτερικών, τι κάνει συγκεκριµένα η Περιφέρεια Ατ-
τικής και σε συνεργασία που έχει η Κυβέρνηση µε την Περιφέ-
ρεια και τον Περιφερειάρχη, τον Νίκο τον Χαρδαλιά.  

Πρώτα απ’ όλα, αν δεν γνωρίζετε, είµαι κάτοικος της περιοχής
και έχουµε δώσει αγώνες ολόκληρους για τον Κηφισό, για τον
Ιλισό και το παραλιακό µέτωπο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιας περιοχής;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Για πρώτη φορά, η Κυβέρνηση έχει προγραµµατίσει και θα
δαπανήσει σχεδόν 50 εκατοµµύρια ευρώ -επαναλαµβάνω, πε-
νήντα εκατοµµύρια ευρώ- για την αναβάθµιση και για συγκεκρι-
µένα έργα σε Κηφισό και Ιλισό. 

7264 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Όσα χρόνια θυµάµαι την περιοχή από παιδί ποτέ η Ελληνική
Κυβέρνηση δεν ήρθε να προγραµµατίσει σε συνεργασία µε την
Περιφέρεια Αττικής και τον Περιφερειάρχη τέτοιου είδους έργα
σηµαντικά.

Και, ταυτόχρονα, έχει ολοκληρωθεί η πρώτη φάση των έργων
του Φαληρικού Όρµου, όπου έχουµε ένα αντιπληµµυρικό κανάλι,
όπου προστατεύει την περιοχή του Μοσχάτου, την περιοχή του
Φαλήρου, την περιοχή της Καλλιθέας.

Άρα, λοιπόν, η Κυβέρνηση οι λέξεις που χρησιµοποιείτε, όπως
«εγκατάλειψη» και «παράλειψη», είναι µακριά από το λεξιλόγιο
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Πάµε τώρα στο θέµα που θέσατε. Μιλήσατε για την υπόγεια
λίµνη στην κοίτη του Κηφισού και συγκεκριµένα στο κοµµάτι που
βρίσκεται από τη λεωφόρο Αθηνών και προς τη Φιλαδέλφεια.
Αµέσως έγινε συγκεκριµένη σύσκεψη µε το Υπουργείο Υποδο-
µών, την Περιφέρεια Αττικής, την ΕΥΔΑΠ και έγινε διαβεβαίωση
ότι δεν υπάρχει άµεσος ή επιβεβαιωµένος κίνδυνος για τους πο-
λίτες. 

Η ισχύουσα κατάσταση του Κηφισού ποταµού δεν είναι κάτι
άγνωστο. Μάλιστα, πριν την εξερεύνηση της οµάδας σπηλαιολό-
γων, που αναφέρατε στην ερώτησή σας, είχαν πραγµατοποιηθεί
συσκέψεις υπό τον Πρωθυπουργό και τη συµµετοχή των αρµό-
διων Υπουργείων, της Περιφέρειας Αττικής και των λοιπών φο-
ρέων της δηµόσιας διοίκησης αναφορικά µε τα αντιπληµµυρικά
έργα. Εδώ και πολύ καιρό έχουν συζητηθεί οι δυνατότητες επί-
σπευσης των χρονοδιαγραµµάτων ολοκλήρωσής τους, καθώς
και η δυνατότητα εξεύρεσης πρόσθετων χρηµατοδοτικών εργα-
λείων. 

Θέλω να τονίσω ότι η υλοποίηση των έργων αυτών αποτελούν
προτεραιότητα για την Κυβέρνησή µας, το ίδιο και οι καθαρισµοί. 

Και το λέω αυτό, κυρία Πρόεδρε, διότι όταν µιλάµε για ρέµατα,
όταν µιλάµε για ποτάµια, πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας τρεις
βασικές εργασίες: Καθαρισµούς, επισκευές, συντηρήσεις. Υπάρ-
χει σχεδιασµός ο οποίος υλοποιείται και υλοποιείται εδώ και αρ-
κετούς µήνες, πολύ πριν την εξερεύνηση των σπηλαιολόγων, ενώ
η Κυβέρνηση έχει ήδη δαπανήσει περισσότερα από 2 δισεκατοµ-
µύρια τα τελευταία χρόνια στην πολιτική προστασία. 

Θα µου επιτρέψετε αναλυτικά να σας πω ότι η Περιφέρεια Ατ-
τικής υλοποιεί έργα συντήρησης, που αφορούν στην οµαλή
απορροή όµβριων υδάτων µε τακτικούς καθαρισµούς ρεµάτων,
όπως, για παράδειγµα, εργολαβίες καθαρισµού κλειστών τµηµά-
των ρεµάτων στον Κηφισό, στον Ποδονίφτη και άλλων, αντιστη-
ρίξεις πρανών των ρεµάτων, όπως, για παράδειγµα, Πύρνας,
Κηφισού, Πεντέλης, Χαλανδρίου, Σαπφούς, Προφήτη Δανιήλ και
άλλων, τακτικό καθαρισµό φρεατίων υδροσυλλογής στις οδούς
αρµοδιότητας της περιφέρειας. 

Τα έργα αντιπληµµυρικής προστασίας αφορούν τη σύνταξη
µελετών και την κατασκευή αντίστοιχων έργων, όπως, για παρά-
δειγµα, διευθέτησης ρεµάτων, κατασκευής αγωγών οµβρίων και
άλλα, που φυσικά ανατίθενται στην περιφέρεια, σύµφωνα µε τον
νόµο. 

Το Υπουργείο Εσωτερικών στηρίζει έµπρακτα την προσπάθεια
της πολιτείας, χρηµατοδοτεί πλήθος έργων αντιπληµµυρικής
προστασίας, έργα που υλοποιούνται είτε από δήµους είτε από
την περιφέρεια, ενώ τα ποσά χρηµατοδότησης από τον προϋπο-
λογισµό του Υπουργείου Εσωτερικών στο πλαίσιο του προγράµ-
µατος ξεπερνούν τα 11 εκατοµµύρια ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Επιτρέψτε µου ένα λεπτάκι.

Ενδεικτικά σας αναφέρω κάποια έργα, όπως κατασκευή αντι-
πληµµυρικών έργων στις περιοχές υψηλού κινδύνου πληµµύρας
στην Περιφέρεια Αττικής, που είναι ένα έργο που ξεπερνά τα
2.800.000, κατεπείγουσες εργασίες ολοκλήρωσης αντιπληµµυ-
ρικών υποδοµών δήµου Μοσχάτου, Ταύρου, που εκεί καταλήγει
ο Κηφισός, έργο το οποίο χρηµατοδοτεί το Υπουργείο Εσωτερι-
κών που ξεπερνά τα 2,7 εκατοµµύρια ευρώ και φυσικά στο πλαί-
σιο του τοµεακού προγράµµατος του Υπουργείου Εσωτερικών

για τα έτη 2021-2025 Πρόληψη και Διαχείριση Κινδύνων και στο
πρόγραµµα Ειδικό Πρόγραµµα Φυσικών Καταστροφών εκδόθη-
καν προσκλήσεις κατόπιν εισήγησης της Κυβερνητικής Επιτρο-
πής Κρατικής Αρωγής.

Μέχρι σήµερα στο εν λόγω πρόγραµµα έχει ενταχθεί το έργο
της περιφέρειας µε τίτλο «Διευθέτηση Ποταµού Ιλισού Περιφε-
ρειακής Ενότητας Νότιου Τοµέα Αθηνών», µε προϋπολογισµό τα
10 εκατοµµύρια ευρώ και προβλέπεται εκβάθυνση του ποταµού
Κηφισού στο τέλος, καθώς επίσης και έργων για τον καθαρισµό
της κοίτης του Κηφισού ποταµού διευθετηµένου τµήµατος πλα-
κοσκεπούς τµήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
Υφυπουργέ, παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Υφυπουργό.

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Υφυπουργέ, ξεκινήσατε µιλώντας για χρήµατα:
Πενήντα εκατοµµύρια, δύο εκατοµµύρια, ένα εκατοµµύριο. 

Ο κ. Μητσοτάκης τρεις µέρες πριν το έγκληµα των Τεµπών στη
Λάρισα σε προεκλογική συγκέντρωση, έχοντας δίπλα του τον κ.
Αγοραστό, κόµπαζε ότι έχει δώσει η Κυβέρνηση 1 δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ -1 δισεκατοµµύριο ευρώ- για αντιπληµµυρικά έργα στη
Θεσσαλία και ξέρουµε όλοι πάρα πολύ καλά µετά την κατα-
στροφή του Σεπτεµβρίου του 2023 ότι -θα µου συγχωρέσετε την
έκφραση- αυτές οι δηµόσιες δηλώσεις περί αντιπληµµυρικών
έργων ήταν «παπατζιλίκια».

Και αν εκταµιεύτηκε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, που µάλλον εκτα-
µιεύθηκε, πήγε στις τσέπες κάποιων, οι οποίοι ακόµη δεν έχουν
λογοδοτήσει, µολονότι υπήρξαν νεκροί και τεράστιες καταστρο-
φές και οικογένειες κατεστραµµένες και σπίτια κατεστραµµένα
και χωράφια κατεστραµµένα και ζώα πνιγµένα και νέα παιδιά
τραυµατισµένα δια βίου από αυτά που ζήσαν κουβαλώντας
στους ώµους τους παππούδες τους για να τους σώσουν από τον
«Daniel».

Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να µην εντυπωσιάζοµαι από τις δη-
λώσεις περί κονδυλίων, όπως θα µου επιτρέψετε να µη δέχοµαι,
βεβαίως, αυτό που είπατε ότι έγινε µια σύσκεψη µε τον κ. Σταϊ-
κούρα, τον κ. Ταχιάο, την ΕΥΔΑΠ και πήρατε διαβεβαιώσεις ότι
δεν υπάρχει άµεσος κίνδυνος. Είναι σαν τις διαβεβαιώσεις που
πήρε ο κ. Μητσοτάκης ότι δεν µετέφερε εύφλεκτα υλικά και πα-
ράνοµα υλικά η εµπορική αµαξοστοιχία; Ποιος τις έδωσε αυτές
τις διαβεβαιώσεις; Αφού δεν έχετε πραγµατοποιήσει…

Δεν θέλω να σας αδικήσω. Σας θεωρώ πραγµατικά τον τελευ-
ταίο αρµόδιο, αλλά εσάς στείλανε. Δεν σας αδικώ προσωπικά.
Αναλάβατε αυτό. Σας στείλανε να πιάσετε εσείς την καυτή πα-
τάτα. Το πρώτο αρµόδιο Υπουργείο είναι το Υπουργείο Υποδο-
µών και Μεταφορών, αυτό που κρύβεται. Το δεύτερο αρµόδιο
Υπουργείο είναι το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Το τρίτο αρµόδιο
Υπουργείο είναι το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, αυτό που κοιτάει τώρα τους σεισµούς  και δεν µπο-
ρεί να εξηγήσει γιατί δεν υπάρχει αρκετό δυναµικό πολιτικής
προστασίας και γιατί έριξε στην ανεργία τους εποχικούς πυρο-
σβέστες. 

Πώς πήρατε διαβεβαιώσεις και σε ποια βάση εσείς στηρίζεστε
και εφησυχάζετε µε διαβεβαιώσεις όταν δεν έχει γίνει αυτοψία;
Όταν είναι ένας υπόγειος αγωγός εφτά χιλιοµέτρων κάτω από
την Αττική και κάτω από την πιο πολυσύχναστη εθνική οδό, τον
βαρύτερα απασχολούµενο οδικό άξονα, την εθνική οδό Αθηνών
- Λαµίας, υπάρχει ένας υπόγειος αγωγός από κάτω, ο Κηφισός,
ο οποίος δεν έχει συντηρηθεί ούτε µε οποιονδήποτε άλλο τρόπο
συνολικά καθαριστεί από το 2002. Και έκανε κάποιες ενέργειες
ο κ. Χαρδαλιάς ως Περιφερειάρχης το 2024 και δήλωσε εξαιρε-
τικά ανήσυχος. Δεν δήλωσε ήσυχος.

Ποιοι είναι αυτοί που διαβεβαιώνουν; Θα µας πείτε τα ονοµα-
τεπώνυµά τους και µε ποια αρµοδιότητα διαβεβαιώνουν ότι δεν
υπάρχει κίνδυνος; Γιατί οι σπηλαιολόγοι που αντίκρισαν αυτά
που αντίκρισαν είναι στα κάγκελα. Είναι σε τεράστια ανησυχία
από αυτό που είδαν, από την εγκατάλειψη, από την έλλειψη συν-
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τήρησης, από την τροµακτική ρύπανση, από όλα τα µπάζα και
από την εµφανή αδράνεια της πολιτείας επί τόσα χρόνια.

Μου λέτε ότι από όταν γεννηθήκατε δεν είδατε καµία κυβέρ-
νηση να κάνει αυτά που κάνει η σηµερινή Κυβέρνηση.

Με συγχωρείτε, κύριε Σπανάκη, αλλά πενήντα και µισό έτη
είναι η Μεταπολίτευση, τα είκοσι πέντε και µισό κυβερνάει η Νέα
Δηµοκρατία και κατά τα τελευταία είκοσι χρόνια κυβερνάτε τα
δεκατεσσεράµισι. Ποια, λοιπόν, κυβέρνηση δεν είδατε να τα
κάνει; Τις δικές σας κυβερνήσεις και εκείνων µε τους οποίους
είτε συγκυβερνήσατε είτε µαζί ψηφίσατε πολιτικές, οι οποίες κα-
τέστρεψαν και τον κοινωνικό ιστό και τις εγγυήσεις για µια ευη-
µερία των πολιτών και των ανθρώπων.

Κοιτάξτε, εγώ θα ήθελα να απαντήσετε -αν έχετε τα στοιχεία-
πρώτον, εάν σας έχουν κατατεθεί εκθέσεις αυτοψίας και µελέτες
και αυτά τα χρονοδιαγράµµατα για τα οποία είπατε ότι ζητείτε
την επίσπευση, να µας τα καταθέσετε στη Βουλή.

Εγώ δεν θεωρώ ότι έλαβα οποιαδήποτε απάντηση. Καταλα-
βαίνω ότι υπάρχει µία τεχνική αποφυγής της απάντησης και της
ανάληψης ευθύνης και δεν τιµά τον κ. Σταϊκούρα το γεγονός ότι
αποφεύγει να αναλάβει την ευθύνη για αυτό το πεδίο και δεν τιµά
τον κ. Μητσοτάκη, επίσης. Την ώρα που βρίσκονται σε αυτή τη
θέση που βρίσκονται για το έγκληµα των Τεµπών, δεν τους τιµά
πολλαπλώς να κρύβονται για κάτι το οποίο ξέρουν ότι είναι ζήτηµα
χρόνου να σκάσει και για κάτι για το οποίο, επίσης, ξέρουν ότι αν
συµβεί αύριο, δεν υπάρχει πρόνοια και δεν έχουν ληφθεί µέτρα.

Σας ρωτώ, λοιπόν, για να σας δώσω πάντως την ευκαιρία να
απαντήσετε, πρώτον, ποιοι έδωσαν τις διαβεβαιώσεις ότι δεν
υπάρχει κανένας κίνδυνος, αν οι διαβεβαιώσεις είναι γραπτές και
ενυπόγραφες και σε ποια βάση, αν έχουν ελεγχθεί, αν έχει δια-
πραχθεί από το Υπουργείο σας αυτοψία, ή αν πρόκειται να γίνει
αυτοψία και εάν έχει αναληφθεί οποιαδήποτε πρωτοβουλία απο-
κατάστασης και συντήρησης σε συνεργασία µε το Υπουργείο
Υποδοµών και Μεταφορών και συνολικά σε επίπεδο Κυβέρνησης,
ή αν θεωρείτε ότι για αυτό το θέµα δεν είναι καθόλου αρµόδια η
Κυβέρνηση και είναι µόνο η Περιφέρεια Αττικής. Έχει και αυτό
µια σηµασία. Φυσικά, έχει αρµοδιότητα και ευθύνη και η περιφέ-
ρεια, αλλά ουδέποτε και ουδείς απεξέδυσε από την ευθύνη της
την Κυβέρνηση για τα ζητήµατα που αφορούν την άσκηση της
κεντρικής πολιτικής, την προστασία της ανθρώπινης ζωής, τη
διαφύλαξη της οµαλής κοινωνικής λειτουργίας και φυσικά, την
προστασία του περιβάλλοντος.

Θα ήθελα, τέλος, να σας πω προφανώς –και ενηµερώστε και
τον κ. Μητσοτάκη και δώστε του τη διαβεβαίωσή µου, µιας και
µε διαβεβαιώσεις λειτουργεί, η δική µου ισχύει- ότι στο θέµα
αυτό δεν θα σταµατήσουµε να επανερχόµαστε µέχρι να γίνουν
οι δέουσες ενέργειες από την Κυβέρνηση και όχι µέχρι να παρα-
σιωπηθούν οι παραλείψεις, η απραξία και να καλλωπισθεί µια εγ-
κληµατική αδράνεια, η οποία, δυστυχώς, µέχρι αυτή τη στιγµή
συνεχίζεται.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Ορίστε, κύριε Σπανάκη, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, εγώ θα απαντήσω στις ερωτήσεις που θέσατε

στην επίκαιρη. Μπορείτε να κάνετε όσες ερωτήσεις θέλετε και
όσες επίκαιρες ερωτήσεις. Δεν είµαι από αυτούς που κρύβονται,
δεν έχω µάθει ποτέ να κρύβοµαι και θα είµαι εδώ να σας απαν-
τήσω σε κάθε ερώτηση. Και µάλιστα, δεν νοµίζω ότι υπάρχει κά-
ποιος συνάδελφος στην Κυβέρνηση που κρύβεται. Βρίσκοµαι
εδώ για να σας απαντήσω.

Πάµε, λοιπόν, στην ερώτησή σας. Αναφέρατε εγκατάλειψη. Σας
αναφέρω ότι αποµακρύνθηκαν το τελευταίο διάστηµα περίπου
32,5 χιλιάδες τόνοι φερτά υλικά, πέτρες, χώµα, προϊόντα κατεδα-
φίσεων, απορρίµµατα. Αυτό είναι εγκατάλειψη; Σε Ποσοστό άνω
του 85% του συνόλου των φερτών υλικών εκτιµάται ότι υπήρχαν
στο κλειστό τµήµα του ποταµού που αναφέρεστε. Για λόγους
ασφαλείας δεν κατέστη δυνατό να εκτελεστούν εργασίες καθαρι-
σµού κατά τη διάρκεια βροχοπτώσεων στην ευρύτερη λεκάνη που
αποχετεύει ο Κηφισός ποταµός ή στις περιοχές όπου παρουσιά-

στηκαν φθορές στην εδαφόπλακα του κλειστού τµήµατος.
Για πρώτη φορά –και το επισηµαίνω, για πρώτη φορά και ναι,

µη σας φαίνεται υπερβολικό, ασχολούµαι πάρα πολλά χρόνια µε
την τοπική αυτοδιοίκηση, έχω µεγαλώσει, έχω γεννηθεί στο Μο-
σχάτο, ξέρω πολύ καλά την περιοχή, πολύ καλά, πιστέψτε µε- για
πρώτη φορά κυβέρνηση, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, δίνει 50 εκα-
τοµµύρια ευρώ για να γίνουν έργα σε Κηφισό, σε Ιλισό, µε ολο-
κλήρωση του αντιπληµµυρικού καναλιού στην παραλιακή ζώνη.
Και αν θέλετε, µπορείτε να κάνετε και εσείς αυτοψία, να το δείτε
µε τα µάτια σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιο;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Για πρώτη φορά µετά τη διευθέτηση του ποταµού διενερ-
γήθηκαν εργασίες καθαρισµού της κοίτης του, καθώς δεν είχε
προηγηθεί κανένας καθαρισµός τα προηγούµενα χρόνια και
πλέον υπάρχει η µέγιστη δυνατότητα απορροής οµβρίων υδάτων
σε σχέση µε τον σχεδιασµό του, περιορίζοντας µε αυτόν τον
τρόπο την πιθανότητα εµφάνισης πληµµυρικών φαινοµένων.

Στην πρωτολογία µου ανέφερα για το έργο που ολοκλήρωσε
πριν από ενάµιση περίπου µήνα, δηλαδή τον Δεκέµβριο του
2024, η Περιφέρεια Αττικής και την αποµάκρυνση του µεγαλύτε-
ρου ποσοστού του συνόλου των φερτών υλικών που εκτιµάται
ότι υπήρχαν στο κλειστό τµήµα του ποταµού.

Κατά τη διάρκεια της εκτέλεσης των εργασιών -και οφείλω να
ενηµερώσω και το Κοινοβούλιο- διαπιστώθηκε µακροσκοπικά ότι
οι φθορές που υπάρχουν στο κλειστό τµήµα του Κηφισού αφο-
ρούν κατά κύριο λόγο την εδαφόπλακα των πλακοσκεπών τµη-
µάτων και όχι -επαναλαµβάνω και όχι- τον φέροντα οργανισµό
της κατασκευής. Με άλλα λόγια, τα ως τώρα ευρήµατα δεν συ-
νεπάγονται ιδιαίτερα έντονη ανησυχία και δεν εγείρουν ζητήµατα
στατικότητας ή σοβαρού κινδύνου ούτε θα πρέπει να υπάρχουν
αµφιβολίες ή ανησυχίες όσον αφορά την ασφαλή διέλευση από
τη Λεωφόρο Κηφισού και τις αντίστοιχες πεζογέφυρες. Αυτό
αναµένεται να επιβεβαιωθεί και µέσα από νέες µελέτες που θα
εκπονήσει η Περιφέρεια Αττικής, η οποία στο πλαίσιο της διενέρ-
γειας συντήρησης των έργων και µε σκοπό την περαιτέρω διε-
ρεύνηση των νέων ευρηµάτων θα προχωρήσει µέσω σχετικής
εργολαβίας στη διαδικασία ελέγχου της στατικής επάρκειας του
έργου και της ασφάλειας του οδικού άξονα, ώστε να προκύψουν
οι απαιτούµενες εργασίες επισκευών και γενικότερης συντήρη-
σης του έργου του Κηφισού.

Χωρίς αµφιβολία, τα εν λόγω σχέδια δράσης και οι ενέργειες
που αναµένεται να πραγµατοποιηθούν στο άµεσο µέλλον απο-
τελούν µία πολιτική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη,
ζωτικής σηµασίας τόσο για τη σωστή συντήρηση του έργου του
Κηφισού ποταµού όσο και για την καλλιέργεια του αισθήµατος
ασφάλειας που νιώθουν οι πολίτες κάθε φορά που διέρχονται τη
Λεωφόρο Κηφισού.

Περαιτέρω, θα ήθελα να επισηµάνω –και αυτό είναι πολύ ση-
µαντικό- ότι µέσω των αντιπληµµυρικών έργων που προέκυψαν
από τη µελέτη κατασκευής δικτύων αποχέτευσης οµβρίων υδά-
των και διατάξεων ανάσχεσης της πληµµυρικής απορροής στους
Δήµους Αγίων Αναργύρων, Καµατερού, Ιλίου, Πετρούπολης, Πε-
ριστερίου, Χαϊδαρίου, Αιγάλεω και Αγίας Βαρβάρας, η οποία εκ-
πονείται µε εργολαβία της Περιφέρειας Αττικής προϋπολογισµού
5 εκατοµµυρίων ευρώ και η οποία χρηµατοδοτείται στο πλαίσιο
του περιφερειακού προγράµµατος «Αττική», εξετάζεται η δυνα-
τότητα µέρους των όµβριων υδάτων του Δήµου Χαϊδαρίου και
Περιστερίου -που καταλαβαίνετε ότι είναι δήµοι µε πολύ µεγάλη
έκταση- τα οποία σήµερα καταλήγουν στον Κηφισό, να εκτρα-
πούν προς τον Σκαραµαγκά, ανακουφίζοντας έτσι σηµαντικά τον
Κηφισό ποταµό, περιορίζοντας ακόµη περισσότερο τον κίνδυνο
εµφάνισης πληµµυρικών φαινοµένων. Τα εν λόγω έργα βρίσκον-
ται σε στάδιο εκπόνησης των µελετών τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Νοµίζω ότι αισθάνεστε ασφαλής, κύριε Πρόεδρε, µετά
από αυτά που ακούσατε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα ολοκληρώσουµε
µε την τέταρτη µε αριθµό 435/27-1-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ
Συντυχάκη –που περιµένει υποµονετικά- προς τον Υπουργό Εσω-
τερικών µε θέµα: «Ασφαλή και σύγχρονη σχολική στέγη για το
Μουσικό Καλλιτεχνικό Σχολείο Ηρακλείου Κρήτης».

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Συντυχάκη, για την πρωτολογία
σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, είναι γνωστό χρόνια τώρα σε όλες τις κυ-

βερνήσεις διαχρονικά, περιφερειακές, δηµοτικές αρχές, το πρό-
βληµα των κτιριακών εγκαταστάσεων που αντιµετωπίζουν το
Μουσικό και Καλλιτεχνικό Σχολείο Ηρακλείου ως αποτέλεσµα
µιας πολιτικής που έχει εφαρµοστεί και έχει οδηγήσει σε τροµα-
κτικά αδιέξοδα τη δηµόσια µουσική και καλλιτεχνική παιδεία.

Συγκεκριµένα, τα σχολεία αυτά στεγάζονται σε ακατάλληλα
και ανεπαρκή κτίρια στην πρώην αµερικάνικη βάση Γουρνών, η
οποία µάλιστα έχει παραδοθεί από την Κυβέρνηση, στον δρόµο
που άνοιξαν οι προκάτοχοί της, στους µεγαλοεπενδυτές, στο µε-
γάλο κεφάλαιο.

Στο καλλιτεχνικό σχολείο οι περισσότερες αίθουσες είναι λυό-
µενες και µε κατασκευαστικά προβλήµατα, φθορές, πόρτες που
δεν ανοίγουν, πόρτες που δεν κλείνουν, κάποιες πληµµυρίζουν
σε έντονες βροχοπτώσεις και πολλά άλλα προβλήµατα, ενώ
υπάρχει έλλειψη ή ανεπάρκεια αιθουσών, όπως εκδηλώσεων, ο
σκοτεινός θάλαµος, αίθουσα µοντάζ, εργαστήρια φυσικών επι-
στηµών, εικαστικών και ούτω καθεξής.

Όσο, δε, για το µουσικό σχολείο, οι κτιριακές ελλείψεις είναι
τραγικές, πρόχειρες αίθουσες διδασκαλίας που δεν επαρκούν
για τις ανάγκες, ανυπαρξία ηχοµόνωσης των αιθουσών -µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται στη διδασκαλία των µουσικών οργάνων- απου-
σία αίθουσας εκδηλώσεων. Επιπλέον, υπάρχουν υλικά από
αµίαντο εδώ και πάρα πολλά χρόνια, το οποίο ως γνωστόν είναι
καρκινογόνο.

Υπάρχει, λοιπόν, σοβαρό πρόβληµα υποδοµών και στα δύο
σχολεία. Το πρόβληµα είναι, βέβαια, ότι οι κίνδυνοι επιτείνονται,
έχοντας υπ’ όψιν τη σεισµική έξαρση της περιοχής και µάλιστα,
τώρα αυτές τις µέρες µε τους σεισµούς, τις αλλεπάλληλες σει-
σµικές δονήσεις στις Κυκλάδες που επηρεάζουν και την περιοχή.
Επιβάλλεται αντισεισµικός έλεγχος και πυρασφάλεια, βέβαια,
έλεγχος πυρασφάλειας από ειδικούς, ακόµα και για αναγκαίες
συντηρήσεις που αφορούν υδραυλικές, ηλεκτρολογικές εγκατα-
στάσεις, όπως για παράδειγµα τα ζητήµατα που σας ανέφερα
προηγουµένως που αποτελούν και αιτήµατα της εκπαιδευτικής
κοινότητας.

Επιπρόσθετα, ο συνδυασµός της έλλειψης κατάλληλης στέγης
µαζί µε τις ελλείψεις σε αναλώσιµα µουσικά όργανα και δωρεάν
σύγχρονα συγγράµµατα επιβαρύνουν την καθηµερινότητα των
µαθητών, τον οικογενειακό προγραµµατισµό, µε αποτέλεσµα να
υπάρχουν µαθητές που σταµατούν τις σπουδές τους λόγω
αυτών των ανυπέρβλητων δυσκολιών.

Στα παραπάνω βέβαια πρέπει να προσθέσουµε και την έλλειψη
µόνιµων εκπαιδευτικών και διοικητικού προσωπικού, γραµµατέα
και τα λοιπά. Δεν είναι βέβαια στη δική σας ευθύνη. Έχουν φρον-
τίσει οι κυβερνήσεις να «σπάνε» τις αρµοδιότητες και οι µεν και
οι δε κάθε φορά να δηλώνουν «δεν είµαστε εµείς αρµόδιοι, είναι
το άλλο Υπουργείο» και ούτω καθεξής.

Οι µαθητές, οι γονείς και οι εκπαιδευτικοί του µουσικού καλλι-
τεχνικού σχολείου µε έναν υποδειγµατικό αγώνα -η αλήθεια είναι-
διεκδικούν διαχρονικά, σταθερά, άµεσα, γενναία κρατική χρηµα-
τοδότηση για να πραγµατοποιηθούν οι απαραίτητες εργασίες
επισκευής, να εξασφαλιστεί η απαραίτητη υλικοτεχνική υποδοµή
και φυσικά να προχωρήσει η ανέγερση νέων σχολικών κτιρίων.
Αναφέροµαι σε δύο σχολεία, όπως έχει, ήδη, ειπωθεί. Είναι στα
αιτήµατα στην περιοχή Καρτερού του Ηρακλείου.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση, ώστε να ικανοποιηθούν χωρίς καθυστερή-
σεις αυτά τα δίκαια αιτήµατα µαθητών, γονιών, εκπαιδευτικών
αυτών των δύο σχολείων, του µουσικού και του καλλιτεχνικού.

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Συντυχάκη.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε συνάδελφε, η ασφάλεια και η πρόοδος των µαθητών
σε ένα σχολείο είναι ζήτηµα υψίστης σηµασίας για την Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, καθώς επηρεάζει άµεσα τόσο
τη σωµατική όσο και την ψυχική υγεία τους. Ο στόχος µας είναι
να εξαλειφθεί το οποιοδήποτε πρόβληµα σε σχέση µε την ασφά-
λεια και την ποιότητα της σχολικής εκπαίδευσης και να προσφέ-
ρουµε στα παιδιά µας τις συνθήκες για οµαλή και ανεµπόδιστη
µάθηση.

Το Υπουργείο Εσωτερικών για να υποστηρίξει τους δήµους
στην εκπλήρωση της αποστολής τους και στην άσκηση των αρ-
µοδιοτήτων τους σχετικά µε τη συντήρηση των σχολικών εγκα-
ταστάσεων, τους χρηµατοδοτεί ετησίως µε τους κεντρικούς
αυτοτελείς πόρους, όπως γνωρίζετε πολύ καλά, οι οποίοι εγγρά-
φονται κάθε έτος στον κρατικό προϋπολογισµό που ψηφίζεται
από την Εθνική Αντιπροσωπεία.

Ειδικά για τον Δήµο Χερσονήσου έχει κατανεµηθεί από τους
ΚΑΠ έτους ’24 ποσό ύψους 383.880 ευρώ για την κάλυψη δαπα-
νών εκτέλεσης έργων και επενδυτικών δραστηριοτήτων και ποσό
ύψους 98.600 ευρώ για την επισκευή και συντήρηση σχολικών
του κτιρίων. Αντίστοιχα ποσά έχει προγραµµατιστεί να κατανε-
µηθούν στον δήµο και για το έτος 2025.

Το Υπουργείο Εσωτερικών εκπόνησε το πρόγραµµα «Φιλόδη-
µος ΙΙ» µε σκοπό την ενδυνάµωση της ισόρροπης ανάπτυξης των
δήµων της χώρας, τη βελτίωση των υποδοµών και την ενίσχυση
της ανταγωνιστικότητας της τοπικής οικονοµίας. Στο πλαίσιο
αυτό εκδόθηκε απόφαση επιχορήγησης των δήµων της χώρας
από το πρόγραµµα «Φιλόδηµος ΙΙ» για την υλοποίηση έργων και
επενδυτικών δραστηριοτήτων, από το οποίο ο Δήµος Χερσονή-
σου Νοµού Ηρακλείου χρηµατοδοτήθηκε µε το ποσό των
371.500 ευρώ.

Σε ό,τι αφορά στα σχολεία του Δήµου Χερσονήσου, µεταξύ
των οποίων το Μουσικό Καλλιτεχνικό Σχολείο του Δήµου Χερσο-
νήσου που στεγάζεται από το έτος 2002 το µουσικό και από το
2005 το καλλιτεχνικό στην πρώην αµερικανική βάση Γουρνών, η
οποία κατασκευάστηκε στα µέσα της δεκαετίας του 1950, αυτά
συντηρούνται και επισκευάζονται από το εργατοτεχνικό προσω-
πικό του δήµου όσον αφορά τις µικρής έκτασης βλάβες. Για µε-
γαλύτερης έκτασης επισκευές ο Δήµος Χερσονήσου δηµο-
πράτησε και εκτέλεσε το έργο επισκευής-συντήρησης σχολικών
κτιρίων και αύλειων χώρων και λοιπές δράσεις προϋπολογισµού
1,6 εκατοµµυρίων ευρώ περίπου. Με το έργο πραγµατο- ποι-
ήθηκε η συντήρηση όλων των σχολικών κτιρίων του Δήµου Χερ-
σονήσου, καθώς και των αύλειων χώρων τους.

Όσον αφορά στο Καλλιτεχνικό Σχολείο Ηρακλείου που ρω-
τάτε, στο οποίο συστεγάζεται και µέρος του Μουσικού Σχολείου
Ηρακλείου, ολοκληρώθηκε η εξωτερική αποκατάσταση των βλα-
βών και ο συνολικός εξωτερικός χρωµατισµός του κτιρίου.

Επιπλέον, µε την υπ’ αριθµ. πρωτοκόλλου 3182/29-2-2024 ερ-
γολαβική σύµβαση µε τίτλο: «Συντήρηση και επισκευή σχολικών
κτιρίων, συντήρηση δηµοτικών χώρων σχολικών µονάδων, προ-
σβασιµότητα ΑΜΕΑ του προγράµµατος του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών», αντικαταστάθηκαν όλα τα εξωτερικά κουφώµατα του
κτιρίου µε αριθµό 301 που φιλοξενεί το καλλιτεχνικό σχολείο και
αίθουσες διδασκαλίας των µουσικών οργάνων του µουσικού σχο-
λείου. Με την υπ’ αριθµ. πρωτοκόλλου 2907/23-2-2024 εργολα-
βική σύµβαση µε τίτλο: «Προµήθεια κλιµατιστικών σχολικών
κτιρίων» τοποθετήθηκαν και είκοσι νέα κλιµατιστικά. Με τη σύµ-
βαση της 2ας-12-2024 «Επισκευές προκατασκευασµένων αιθου-
σών διδασκαλίας», ο δήµος προχώρησε στην πλήρη
αντικατάσταση των κατεστραµµένων δαπέδων σε συνολικά πέντε
προκατασκευασµένες αίθουσες διδασκαλίας του καλλιτεχνικού
σχολείου, καθώς και στον χρωµατισµό των κιγκλιδωµάτων στις
προσόψεις των εν λόγω αιθουσών και την αντικατάσταση των κα-
τεστραµµένων µεταλλικών υδρορροών.

Τέλος, προχωρούν οι διαδικασίες για την υπογραφή σύµβασης
µε εξωτερικό συνεργάτη κατόπιν ανοιχτού διαγωνισµού µε αντι-
κείµενο την εκπόνηση µελετών ενεργητικής και παθητικής πυρο-
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προστασίας σε όλα τα σχολικά κτίρια του Δήµου Χερσονήσου,
µεταξύ των οποίων και το µουσικό καλλιτεχνικό σχολείο. Τµήµα
της δαπάνης που θα προκύψει από την εκπόνηση των µελετών,
δηλαδή για την πυροπροστασία, καλύπτεται από το «Φιλόδηµος
ΙΙ» µε ποσό που ξεπερνά τις 170.000 ευρώ.

Περισσότερα θα πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τι θα πει «περισσότερα στη

δευτερολογία», κύριε Υφυπουργέ; Εκτίθεστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Είναι θέµα χρόνου.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι, όχι. Άλλο λέω. Εκτίθεστε.

Δεν ζούµε σε άλλον πλανήτη. Σταµατήστε αυτές τις κλισέ απαν-
τήσεις. Δεν είναι απλά ότι η πραγµατικότητα σάς διαψεύδει. Εκτί-
θεστε. Κατ’ αρχάς, έχετε πάει; Τα έχετε δει; Καλό είναι να πάτε
να δείτε ιδίοις όµµασι ποια είναι η κατάσταση η οποία υπάρχει.
Κατ’ αρχάς δεν µιλάµε για τον Δήµο Χερσονήσου. Η ερώτηση
δεν αφορά τον Δήµο Χερσονήσου και όλα τα σχολεία του Δήµου
Χερσονήσου. Κατ’ αρχάς, Μουσικό Καλλιτεχνικό Σχολείο Ηρα-
κλείου. Είναι ή πρέπει να είναι στην αποκλειστική ευθύνη ενός
δήµου, του Δήµου Χερσονήσου; Από πού προκύπτει αυτό; Τα
παιδιά που έρχονται κατά κύριο λόγο είναι από τον Δήµο Ηρα-
κλείου, είναι από την περιοχή της Μεσαράς, είναι από άλλες πε-
ριοχές του Νοµού Ηρακλείου. Από πού και ως πού ένας δήµος
και µάλιστα µε µια πενιχρή χρηµατοδότηση αναλαµβάνει την ευ-
θύνη, πέρα από το ότι τα ζητήµατα συντήρησης και λειτουργίας
σχολικών µονάδων δεν έπρεπε να ήταν στην τοπική διοίκηση;
Έπρεπε να ήταν στην αποκλειστική ευθύνη του κράτους. Άλλο η
επικουρικότητα της τοπικής διοίκησης στη λύση τέτοιων ζητηµά-
των. Θέλω να πω ότι η ζωή, η πραγµατικότητα σάς έχει ξεπερά-
σει. Μιλάτε µε κλισέ που υπήρχαν πριν από τριάντα, σαράντα,
πενήντα χρόνια. Τα δύο αυτά σχολεία συµµετείχαν στην Ηµέρα
Πανελλαδικής Δράσης για τα Καλλιτεχνικά Μουσικά Σχολεία.
Πραγµατοποιήθηκε σε όλη τη χώρα στις 21 του Γενάρη, αναδει-
κνύοντας αυτά τα διαχρονικά προβλήµατα που σας είπα και στην
πρωτολογία µου µε πραγµατικά έναν υποδειγµατικό αγώνα, µε
κοινή δράση µαθητών, εκπαιδευτικών, γονέων.

Είχα την ευκαιρία στο πλαίσιο µιας περιοδείας κλιµακίου του
ΚΚΕ να συνοµιλήσω µε µαθητές, µε καθηγητές, µε γονείς. Ανέ-
δειξαν αυτά τα σοβαρά προβλήµατα καλλιτεχνικής και µουσικής
εκπαίδευσης στο σύνολό τους, όπως για παράδειγµα το ζήτηµα
της αναγνώρισης της καλλιτεχνικής παιδείας για όσα παιδιά απο-
φοιτούν από τα σχολεία, τα ζητήµατα που αφορούν τα τεράστια
κενά σε καθηγητές και κυρίως τα σοβαρά κτιριακά προβλήµατα
αυτών των σχολείων, γι’ αυτό άλλωστε και διεκδικούν άµεση χρη-
µατοδότηση των σχολείων για να πραγµατοποιηθούν οι απαραί-
τητες εργασίες επισκευής. Μιλάµε για κοντέινερ, µιλάµε τώρα
για σάπια πράγµατα, για ταβάνια που στάζουν, µια απαράδεκτη
κατάσταση, ετοιµόρροπα. Τι είναι αυτά που λέτε στην πρωτολο-
γία σας; Δεν έχουν καµία σχέση µε την πραγµατικότητα.

Όταν µιλάµε κατ’ αρχάς για Καλλιτεχνικά Μουσικά Σχολεία,
έχετε επίγνωση τι σηµαίνει Καλλιτεχνικά Μουσικά Σχολεία; Ση-
µαίνει ότι πρέπει να είναι σύγχρονα, λειτουργικά, ασφαλή. Έχουν
διαφορές από τα συµβατικά σχολεία. Πρέπει να είναι µε όλες τις
απαραίτητες υποδοµές για όλα τα µαθήµατα, δηλαδή πρέπει να
πληρούν πολύ συγκεκριµένες προϋποθέσεις. 

Ειδικά αυτά τα κτίρια δεν πληρούν στοιχειωδώς τις προϋπο-
θέσεις για σχολικά κτίρια ούτε για σχολικά κτίρια γενικής παι-
δείας, όπως σας είπα. Και βάζουν βαθιά το χέρι στην τσέπη,
πληρώνουν φόρους, χαράτσια, τέλη στους δήµους τα οποία
έπρεπε να επιστρέφουν για να ενισχύουν αυτή τη δηµόσια δω-
ρεάν παιδεία, υγεία, πρόνοια κ.λπ.. 

Δυστυχώς αυτός ο πλούτος αντί να επιστρέφει σε αυτούς πάει
από δω και από κει. Πάει στις πολεµικές δαπάνες, στην ενίσχυση,
ας πούµε, των τραπεζών, στην πράσινη ανάπτυξη. Αυτό είναι το
αφήγηµα. Αυτή είναι η κατεύθυνση. Αυτή είναι η στρατηγική.
Άρα, λοιπόν, ενώ υπάρχει πλούτος που βγαίνει µε τον ιδρώτα
ενός λαού διοχετεύεται σε άλλες κατευθύνσεις. Για το συγκεκρι-
µένο κράτος που προτεραιότητά του έχει την πολιτική κόστους-

οφέλους η χρηµατοδότηση της δωρεάν και δηµόσιας παιδείας
κοστίζει. Γι’ αυτό δεν γίνεται. Γι’ αυτό και δεν επιλέγεται.

Να το πω διαφορετικά, µε τα λόγια του Γενικού Γραµµατέα του
ΝΑΤΟ: «Ξεχάστε τις συντάξεις, ξεχάστε τις κοινωνικές δαπάνες.
Οι δαπάνες για την πολεµική προετοιµασία του ΝΑΤΟ είναι σε
προτεραιότητα». Αυτά δε λέει; Και από την άλλη έχεις τον Τραµπ
που λέει ότι πρέπει να αυξηθούν από το 2% στο 5% του ΑΕΠ οι
στρατιωτικές, πολεµικές, νατοϊκές δαπάνες. Ποια µουσικά τώρα
και ποια καλλιτεχνικά; Αυτά είναι µπελάς µπροστά στα εγκληµα-
τικά σχέδια των ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Στη δε Ελλάδα, το 3% των δαπανών πάει για τις στρατιωτικές δα-
πάνες του ΝΑΤΟ. Χώρια το τι έχουµε δώσει για τα F35 και τις Bel-
harra. Και την ίδια στιγµή µιλάτε εδώ για ψίχουλα στη δηµόσια
και δωρεάν παιδεία.

Με λίγα λόγια η υποχρηµατοδότηση, η διόγκωση των προβλη-
µάτων κ.λπ., αξιοποιείται από τις κυβερνήσεις ως άλλοθι για να
εκβιάζουν τον λαό για να αποδεχτεί µία λύση σύµπραξης, για πα-
ράδειγµα, δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Τι σηµαίνει αυτό; Θέ-
λετε σχολεία; Να τα φτιάξουµε αποκρύπτοντας, όµως, ότι η
σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα σηµαίνει για τριάντα
χρόνια ένα σχολείο στον ιδιώτη όπου θα βάζει το χέρι στην τσέπη
συνέχεια πληρώνοντας διπλά και τρίδιπλα πέρα από το ότι θέλει
διπλά και τρίδιπλα η κατασκευή του σε σχέση µε ένα σχολικό κτί-
ριο, αν το αναλάβει ΚΤ.ΥΠ., για να έχεις παιδεία και υγεία. Από
την άλλη οι επιχειρηµατικοί όµιλοι να βάλουν βαθιά το χέρι στην
τσέπη. Και είναι τρανταχτό το παράδειγµα της πρώην αµερικανι-
κής βάσης Γουρνών όπου βρίσκονται αυτά τα δύο σχολεία. Τι
σηµαίνει αυτό; Σχολεία που καταρρέουν, σχολεία τρώγλες. Και
δίπλα φτιάχνουν καζίνο. Δίπλα θα έχει καζίνο. Το φαντάζεστε
αυτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Θεωρούµε ότι είναι ώριµη, γιατί είναι αναγκαία, η κατασκευή

και λειτουργία ενός σύγχρονου και ασφαλούς κτιρίου στην πε-
ριοχή του Καρτερού, όπου υπάρχει ενδεδειγµένος χαρακτηρι-
σµένος χώρος. Θέλω να πείτε στη δευτερολογία σας γι’ αυτό.
Υποθέτω ότι το έχετε στα υπ’ όψιν. Δεν µπορεί να µην το ξέρετε
αυτό. Χαρακτηρισµένος χώρος για σχολική στέγη. Μελέτη κατα-
σκευή από την ΚΤ.ΥΠ.. Αυτό θέλουµε. Με συγκεκριµένο χρονο-
διάγραµµα, χρηµατοδότηση εξασφαλισµένη από το κράτος,
αποκλειστικά δηµόσια και δωρεάν, χωρίς καµία εµπλοκή των
ιδιωτών. Θα το κάνετε; Μπορείτε να το κάνετε; Δεν µπορείτε;
Πείτε το.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Συντυχάκη. 

Κύριε Υπουργέ, κλείνετε τη συνεδρίαση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε συνάδελφε, χαίροµαι γιατί -έτσι όπως γυρίσατε τη
δευτερολογία σας- πάει να πει ότι σας κάλυψα σε αυτά που είπα
στην πρωτολογία. Όµως θέλω να σας πω ότι η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας είναι αυτή που έφερε αύξηση στις συντάξεις
µετά από πολλά χρόνια, αυξήσεις στους µισθούς, αύξηση στον
κατώτατο µισθό, αύξηση στον µέσο µισθό, µείωση εβδοµήντα
φόρων. Τα λέω αυτά για να µην τα ξεχνάµε.

Ο Πρωθυπουργός είναι εκείνος που αναλαµβάνει πρωτοβου-
λίες και σε ευρωπαϊκό επίπεδο µιλάει για µια κοινή αµυντική ευ-
ρωπαϊκή πολιτική. Άρα, λοιπόν, αν θέλετε να µιλήσουµε σε όλα
τα επίπεδα, µπορούµε να το κάνουµε αυτό. Όµως θέλω να σας
πω ότι δεν µπορείτε να περάσετε µε ψιλά γράµµατα τις κινήσεις
που έχει κάνει η Κυβέρνησή µας όσον αφορά βελτιώσεις στη λει-
τουργία του συγκεκριµένου σχολείου.

Θα σας δηλώσω σε αυτή την Αίθουσα ότι θα δω προσωπικά
το ζήτηµα της συντήρησης του συγκεκριµένου σχολείου που
είναι του Ηρακλείου και πάνε παιδιά από όλον τον Νοµό Ηρα-
κλείου. Θα το δω προσωπικά και θα το επισκεφθώ σύντοµα, ώστε
να έχω και µια εικόνα από κοντά. Όµως θέλω να σας πω ότι,
µέχρι να ληφθεί οριστική απόφαση, εξετάζεται και η πρόταση
του Δήµου Χερσονήσου για νοµοθετική ρύθµιση η οποία θα προ-
βλέπει ότι νόµιµα κτίρια ή εγκαταστάσεις που κατασκευάστηκαν
στο πλαίσιο διακρατικών συµφωνιών για την εξυπηρέτηση αναγ-
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κών αλλοδαπού κράτους θα µπορούν να ανακατασκευάζονται
και να συντηρούνται χωρίς µεταβολή της δόµησης και της κάλυ-
ψής τους. Αυτό είναι κάτι το οποίο εξετάζεται. Δεν µπορώ να πω
κάτι άλλο σήµερα εδώ. Είναι µία πρόταση του Δήµου Χερσονή-
σου. Όλες τις προτάσεις της τοπικής αυτοδιοίκησης φυσικά τις
µελετάµε και τις επεξεργαζόµαστε.

Αναφορικά µε τη στελέχωση του µουσικού σχολείου -γιατί είπα
πριν ότι είχαµε κάνει έργα για κλιµατιστικά, αλλαγή δαπέδων και
αντικατάσταση κουφωµάτων- επιτρέψτε µου, λοιπόν, τώρα να
σας πω, παρότι είµαι Υφυπουργός Εσωτερικών, ότι το αρµόδιο
Υπουργείο Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού προχώρησε
µετά τις προσλήψεις των αναπληρωτών εκπαιδευτικών για την
κάλυψη λειτουργικών κενών σε επιπλέον προσλήψεις ως εξής:
κατά την πρώτη φάση στις 2 Σεπτεµβρίου 2024 προσελήφθησαν
στο εν λόγω µουσικό σχολείο ένας αναπληρωτής, τρεις εκπαι-
δευτικοί µε τοποθέτηση και τρεις µε διάθεση. Κατά τη δεύτερη
φάση στις 8 Οκτωβρίου 2024 προσελήφθησαν µε τοποθέτηση
πέντε προσωρινοί αναπληρωτές. Κατά τη τρίτη φάση στις 4 Δε-
κεµβρίου του 2024 προσελήφθησαν τρεις προσωρινοί αναπλη-
ρωτές µε τοποθέτηση και τρεις µε διάθεση. Επιπλέον, στις 9
Ιανουαρίου προσελήφθησαν τέσσερις ιδιώτες εµπειρογνώµονες
και στις 15 Ιανουαρίου 2025 ένας ιδιώτης εµπειρογνώµονας µε
ωριαία αντιµισθία στις µουσικές ειδικότητες για την κάλυψη λει-
τουργικών κενών.

Το Υπουργείο Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού στο-
χεύει να καλύψει και τα ελάχιστα κενά που υπάρχουν στα µαθή-
µατα της γενικής παιδείας, στην παράλληλη στήριξη και στα κατ’

ιδίαν µουσικά µαθήµατα. Επιπλέον, το Υπουργείο Παιδείας τον
Οκτώβριο του 2024 ενηµέρωσε τη διεύθυνση δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης Ηρακλείου ότι το Καλλιτεχνικό Σχολείο Ηρακλείου
για το διδακτικό έτος 2024 - 2025 έχει τη δυνατότητα να προσ-
λάβει ιδιώτες µε ωριαία αντιµισθία, εξειδικευµένους στη διδα-
σκαλία των µαθηµάτων του κινηµατογράφου, κλασικού και
σύγχρονου χορού και κίνησης, χορού, εκατόν δεκαοκτώ συνολι-
κών ωρών ανά εβδοµάδα.

Απ’ όλα όσα προανέφερα, που δεν αποτελούν αρµοδιότητα
του Υπουργείου Εσωτερικών, επαναλαµβάνω, αλλά περιλαµβά-
νουν δράσεις και του Υπουργείου Παιδείας καθώς και της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης, αποδεικνύεται έµπρακτα η συλλογική
προσπάθεια της Κυβέρνησής µας να βρει µόνιµη αξιόπιστη λύση
στο χρόνιο αίτηµα µαθητών γονέων και εκπαιδευτικών για
ασφαλή και σύγχρονη σχολική στέγη στο Μουσικό Καλλιτεχνικό
Σχολείο Δήµου Χερσονήσου του Νοµού Ηρακλείου Κρήτης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υφυπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.58’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 4 Φεβρουαρίου 2025 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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